
a drůbežího masa v Polsku či 
na Slovensku, s cílem označit 
na obalu výrobku evropský 
původ a zatajit ten skutečný, 
protože dovozy těchto ko-
modit do EU jsou povolené 
pouze ze schválených provo-
zů na Ukrajině. 

Źádost o zlepšení kontrol 
ukrajinských dovozů

Agrární komora České re-
publiky proto vyzvala Ev-
ropskou komisi společně 
s organizacemi sdružující-
mi zemědělce na Sloven-
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Za účelem přepravení ukra-
jinské domácí produkce 
k tradičním odběratelům 
ve třetích zemích, která 
kvůli ruské agresi nemůže 
proudit obvyklou cestou, 
byly zřízeny takzvané kori-
dory solidarity. Ukrajinské 
dovozy přes území Evropské 
unie ale nejsou kontrolovány 
a dočasné uvolnění pravidel 
evropského jednotného trhu 
EU pro Ukrajinu, které jinak 

platí pouze pro členy EU, 
je zneužíváno překupníky 
na úkor ukrajinských i ev-
ropských zemědělců. Podle 
informací Agrární komory 
ČR a Zemědělského svazu 
ČR dochází navíc k míchání 
obilovin a olejnin z Ukra-
jiny s evropskou produkcí, 
aby se snížilo riziko záchy-
tu látek nepovolených v EU. 
Spekuluje se také o přeba-
lování ukrajinských vajec 

Uprostřed na snímku je na demonstraci s mikrofonem prezident AKČR Jan Doležal

Stovky zemědělců z Česka, Slovenska, 
Polska, Maďarska, Rumunska a dalších 
zemí východní Evropy protestovaly 
23. května tohoto roku před budovou 
Evropské komise proti nefunkčním 
kontrolám dovozů zemědělských 
komodit, které končí na evropském trhu. 
Následkem toho je Evropa zaplavena 
obilovinami a olejninami, které měly 
původně směřovat k zákazníkům 
do třetích zemí. Zásoby obilovin a olejnin 
tak činí 150 procent oproti evropskému 
průměru předešlých let a v Česku jsou 
zásoby o 40 procent vyšší ve srovnání se 
stejným obdobím loni. Agrární komora 
České republiky a Zemědělský svaz České 
republiky proto vyzvaly své členy, aby se 
tohoto protestu na Schumannově náměstí 
v Bruselu zúčastnili. 

sku, v Polsku a Maďarsku 
ke zlepšení mechanismu 
kontrol ukrajinských do-
vozů přes území EU. Výzva, 
k níž se připojily také Ru-
munsko a Chorvatsko, ale 
zůstala bez odezvy. Proto se 
Agrární komora ČR a Země-

dělský svaz ČR rozhodly vy-
bídnout své členy k zapojení 
se do mezinárodního pro-
testu zemědělců ze střed-
ní a východní Evropy před 
budovou Evropské komise 
na Schumannově náměstí. 

pokračování na str. 2
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„Během probíhající aféry 
s rozsáhlými dovozy s cizoro-
dými látkami v obilí z Ukra-
jiny, obsahujícího tyto zaká-
zané složky, nám komisaři 
předložili návrh na prodlou-
žení preferenčního režimu 
dovozu ukrajinských zrnin. 
Preferenční režim znamená, 
že z dovezených zeměděl-
ských produktů by nemělo 
být placeno žádné clo, jejich 
dovoz by měl být z hlediska 
množství zcela neomezený. 
Ale hlavně by i nadále ne-
měly být dovážené komodity 
na hranicích kontrolovány, 
zda splňují požadavky prá-
va EU na bezpečnost po-
travin,“ uvedl europoslanec 
MUDr. Ivan David (SPD). 
Připomenul, že v rámci pre-
ferenčního režimu, schvále-
ného v roce 2021, bylo loni 
na společný trh EU dovezeno 
mnoho milionů tun obilí. Zá-
silky měly podle dohody OSN 
pokračovat do dalších zemí, 
ale zůstaly v převážné míře 
na území EU. Při kontrolách, 
které letos provedly inspekč-
ní orgány v Maďarsku a Pol-
sku bylo zjištěno, že většina 
dovezené pšenice a kukuři-
ce, stejně jako mouka a olej 
z nich vyrobené, porušují 
pravidla stanovená právem 
EU pro bezpečnost potravin. 
Letos dorazily z Ukrajiny 
další vlaky plné tohoto obilí, 
které bylo při dovozu dekla-
rováno za dumpingové ceny 

cca 1.000,- Kč/t, což je asi ¼ 
nákladů na pěstování pše-
nice podle bezpečnostních 
pravidel stanovených země-
dělským právem EU,“ sdělil 
k tématu Ivan David.

Překvapivá kompenzace 
za neodběr ukrajinského 
obilí

Jeho slova pro náš magazín 
speci ikoval další europo-
slanec Ing. Martin Hlaváček 
(ANO). Především ale s podi-
vením konstatoval, že země, 
co jim byla prodloužena vý-
jimka do poloviny září a do té 
doby se k nim nesmí dovážet 
ukrajinské obilí, dostanou 
kompenzaci 100 milionů eur 
na podporu jejich zemědělců 
a potravinářů, o níž se podě-
lí. Jen odhadujeme, že je to 
zřejmě z důvodů mnohem 
nižší ceny ukrajinské pšenice 
a mouky oproštěné o clo, co 
by tamní zemědělce poško-
dilo z hlediska konkurence 
v cenách.

Vývozy do EU prudce 
vzrostly, do postižených 
zemí hladem naopak klesly

Do Afriky šlo přitom mno-
hem méně ukrajinského 
obilí, než bylo deklarováno 
organizací OSN a mělo to být 
velkou pomocí hladovějícím. 
Naopak se v létech 2021 - 
2022 do EU vyvezlo běžně 

jako v předchozích letech jen 
350 tisíc tun obilí, v letoš-
ním roce je to už 5,3 milionů 
tun. Odůvodněním je selhání 
koridorů přátelství, jimiž se 
po pevnině toto obilí mělo 
ve velkém dostávat do přísta-
vů na lodě s vývozem - a to 
nejen do Afriky. “Zatímco 
vývozy obilí z Ukrajiny do EU 
prudce narostly, namátkou 
třeba do Egypta naopak 
klesly o milion tun, než bylo 
deklarováno jako potřeba. 
Do Nigérie o 700 tisíc tun 
méně, do Alžírska o půl mili-
onu tun a do Maroka se smrs-
kl dřívější vývoz obilí z Ukra-
jiny ze 4,5 milionů tun jen 
na 1,6 milionů tun,“ spočítal 
Martin Hlaváček a ve výčtu 
pokračoval.“ Jako další velmi 
důležitá vývozní komodita 
z Ukrajiny je krmná pšenice 
určená hlavně monogastrům. 
Zatímco do EU se jí vyvezlo 
na pět milionů tun, do Afriky 
3 miliony tun, což je mnohem 
méně než byla potřeba,“ řekl. 
Jak Martin Hlaváček speci i-
koval, tak největšími dovozci 
této ukrajinské komodity pro 
výkrm prasat je s 3,7 miliony 
tun Španělsko, dále s půl mili-
onem tun je to Itálie, 800 tisíc 
tun jde do Polska, 900 tisíc 
tun do Rumunska, 270 tisíc 
tun do Portugalska, 290 tisíc 
tun přijde do Slovinska, 240 
tisíc tun do Maďarska a 350 
tisíc tun do Holandska. Takže 
co se nezkonzumuje v okol-

ních zemích prostřednictvím 
potravinářské pšenice v pe-
čivu, dá se zkrmit vepřům 
a tyto největší odběratelé 
krmné pšenice jsou i největ-
šími vývozci jejich masa. 

Ukrajinské obilí obsahuje 
i zakázaný pesticid

Řada lidí u nás i v okolních 
zemích se doslova bojí kon-
zumovat tuto pšenici a tak 
jsme se doktora Davida 
optali na její složení. Podle 
zahraničních laboratoří, jak 
uvedl, obsahovalo ukrajin-
ské obilí mimo jiné i v EU 
zakázaný chlorpyrifos, což je 
insekticid, který společnost 
Dow Chemical uvedla na trh 
v polovině 60. let 20. století. 
Dodnes je jedním z nejpo-
užívanějších zemědělských 
pesticidů v USA a dokonce 
v domácnostech byl používán 
na hubení švábů. V EU neby-
lo v lednu 2020 prodlouženo 
jeho povolení jako účinné lát-
ky v přípravcích na ochranu 
rostlin, německé orgány při-
pravily jménem EU nomina-
ci chlorpyrifosu na zařazení 
na seznam zakázaných látek 
podle Stockholmské úmluvy. 
V roce 2021 předložila EU 
nominační dokumentaci. Pře-
dávkování má vliv na pokles 
krevního tlaku až po zástavu 
dechu. V Maďarsku na zákla-

dě negativních laboratorních 
testů bylo obilí vráceno zpět 
a část i spálena v elektráren-
ských kotlích vybavených 
luidním spalováním. 

Ukrajinský právní 
řád nekoresponduje 
s evropským

Dále europoslanec David upo-
zorňuje na to, že Ukrajinský 
právní řád - na rozdíl od prá-
va EU - nezakazuje pěstování 
geneticky modi ikovaných 
plodin (GMO) pro výrobu po-
travin a krmiv. A to ani v pří-
padě, kdy GMO je vyvinuto 
tak, aby rostlina přežila ob-
rovské množství postřiků, čím 
se fakticky stává nosičem jedů 
do těla konzumentů prostřed-
nictvím výrobků z nich vy-
robených. „Ukrajinské právo 
nezakazuje ani postřiky, které 
jsou při pěstování zeměděl-
ských plodin používány. Velký 
problém s preferenčně do-
váženým obilím představuje 
fakt, že na Ukrajině je nyní ze-
mědělství pod obrovským tla-
kem. Nikdo tam neinvestoval 
do modernizace sil ke skla-
dování zrní, z nich většina je 
ještě z dob SSSR. Kvůli neexis-
tujícím nebo nefunkčním kli-
matizačním systémům velké 
množství zrnin zplesnivělo. 
Plísně mouku z takového obilí 
zamořily toxiny. V roce 2021, 

když jsme v Zemědělském vý-
boru Evropského parlamentu 
AGRI jednali o preferenčním 
režimu poprvé, jsem na tyto 
problémy v ukrajinském ze-
mědělství kolegy upozornil. 
Konfrontoval jsem je i s in-
formacemi o faktické ne-
funkčnosti ukrajinských kon-
trolních orgánů, které jsou 
paralyzované. Tehdy jsem byl 
přehlasován. Až nedávná afé-
ra, během níž byla kontami-
novaná mouka z ukrajinského 
obilí zajištěna i v německých 
supermarketech, přispěla 
ke změně názoru,“ uvedl Ivan 
David. Vyjádřil přesvědče-
ní, že se podaří přerušit tak 
velké bezcelní dovozy obilí 
z Ukrajiny do EU. “V rámci po-
rady koordinátorů AGRI při 
hlasování “per rollam” jsme 
odmítli požadavek Evropské 
komise, aby výbor bez pro-
jednání souhlasil s prodlou-
žením preferenčního režimu 
pro ukrajinskou produkci,“ 
uvedl David. Výbor se návr-
hem na prodloužení dovozů, 
které způsobily mnoha země-
dělcům a potravinářům vel-
ké problémy, zabýval znovu 
na řádném zasedání, včetně 
veřejného hlasování, to roz-
hodlo ale jinak. Ve stručnosti 
řečeno, tuto pomoc Ukrajině 
nelze v současné době odmít-
nout .

Eugenie Línková

Do Bruselu se vypravily 
podle informací obou or-
ganizací stovky zemědělců 
a protestovali na místě sa-
mém s anglicky psanými 
transparenty.

„Čeští zemědělci chtějí 
pomoci ukrajinským far-
mářům, ale nesmí to být 
za cenu likvidace jejich ži-
vobytí a zhoršení kvality 
potravin nabízených evrop-
ských zákazníkům. Společ-
ně s kolegy ze zemí Vise-
grádské skupiny, Rumunska 
a Chorvatska jsme vyzvali 
Evropskou komisi, aby udě-
lala na trhu se zemědělský-
mi komoditami ‚pořádek‘ 
a aby trvala na dodržování 
koridorů solidarity. Žádali 
jsme o vyjmutí zemědělství 
z bezcelní dohody, o posí-
lení kontrolního systému, 
a hlavně o urychlené řeše-
ní situace před začátkem 
sklizně. Dohodli jsme se, že 
pokud nám Komise nevyho-
ví a nevyšle ‚jasný signál‘, že 
pravidla se mají dodržovat 
a že jí kromě Ukrajiny záleží 
také na unijních zeměděl-

cích, uspořádáme demon-
straci v Bruselu. Hlavním 
tématem je protest proti 
prodloužení bezcelní doho-
dy s Ukrajinou za stávajících 
podmínek,“ říká prezident 
Agrární komory České re-
publiky Jan Doležal.

Kontroly dovezeného 
ukrajinského obilí 
dopadly podle ministra 
Nekuly dobře
Naše dozorové orgány inten-
zivně kontrolují dovozy země-
dělských produktů z Ukrajiny. 
Všechny dosavadní výsledky 
jsou v pořádku a neprokáza-
ly obsah žádných zakázaných 
látek. Ochrana zdraví našich 
spotřebitelů je naší největší 
prioritou. Při řešení problé-
mu s vývozem ukrajinského 
obilí a dalších zemědělských 
komodit musí Evropská unie 
postupovat společně a koor-
dinovaně. 

„Náš systém kontrol patří 
k nejlepším na světě, i proto 
máme u nás dlouhodobě vel-
mi vysokou kvalitu potravin. 
Chci všechny ubezpečit, že 
děláme detailní a intenzivní 

kontroly odebraných vzorků 
zemědělských komodit dová-
žených z Ukrajiny. Kontrolu-
jeme ale samozřejmě i dovoz 
z dalších zemí. Pro mě je dů-
ležité, aby nedošlo k jakému-
koliv ohrožení zdraví našich 
spotřebitelů. I proto ve zmí-
něných kontrolách budeme 
pokračovat,“ řekl ministr 
zemědělství Zdeněk Nekula 
(KDU-ČSL).

Inspektoři neshledali rizika 
kontaminace

V laboratořích Státní země-
dělské a potravinářské in-
spekce (SZPI) se u každého 
vzorku dělá rozbor na pří-
tomnost více než 400 účin-
ných látek. Jde především 
o testy na přítomnost reziduí 
pesticidů, mykotoxinů, ale 
testuje se i to, zda neobsahují 
těžké kovy, jako olovo nebo 
kadmium. Parametry kva-
lity a bezpečnosti jsou bez 
ohledu na původ průběžně 
sledovány – a to dlouhodobě 
a systematicky v rámci celé-
ho trhu v ČR.

„Ohledně dovozů z Ukraji-
ny do České republiky je dů-

ležité nešířit zbytečnou pa-
niku a opírat se o jasná data. 
Například ukrajinské pšenice 
se k nám v loňském roce do-
vezly 4 tisíce tun. Přitom naše 
celková produkce je zhruba 
5 milionů tun, tedy tyto do-
vozy nepředstavují ani 0,1 
procenta v porovnání s naší 
produkcí. Dá se říct, že v sou-
časnosti kontrolujeme vše, co 
se k nám z Ukrajiny přiveze,“ 
uvedl ministr Nekula. 

Státní zemědělská a po-
travinářská inspekce ode-
brala v posledních týdnech 
30 vzorků obilovin a mouky. 
Většinu tvoří potravinářská 
pšenice, několik vzorků ku-
kuřice, žito a ječmen. Testuje 
také vzorky mouky. Analýzy 
stanovují přítomnost více 
než 400 reziduí pesticidních 
látek, mykotoxiny, glyfosát, 
těžké kovy, případně další 
rozbory dle analýzy rizika. 

„Parametry bezpečnosti 
a kvality potravinářských 
obilných zrn a produktů 
z nich vyrobených, jako jsou 
například mouky, kroupy, 
vločky, dětské příkrmy a po-
dobně, sledujeme dlouhodo-
bě a systematicky v rámci ce-

lého trhu v České republice, 
a to bez ohledu na jejich zemi 
původu. Jen v letošním roce 
jsme v rámci pravidelného 
monitoringu cizorodých lá-
tek v potravinách provedli 
64 rozborů na mykotoxiny 
a 26 rozborů na tropanové 
a námelové alkaloidy. Další 
rozbory provádíme v rám-
ci mimořádných kontrol 
v posledních týdnech,“ řekl 
ústřední ředitel SZPI Martin 
Klanica.

Kompenzace pro evropské 
zemědělce nic neřeší

Evropská komise nyní zva-
žuje, jak nastavit parametry 
kompenzací pro evropské 
zemědělce, ale pouze z těch 
zemí sousedících s Ukraji-
nou. „Kompenzace zeměděl-
cům nic nevyřeší, pouze dále 
deformují trh. Ukrajinští far-
máři potřebují obilí dopravit 
do velkých evropských pří-
stavů a dál do Afriky a Blíz-
kého východu, na to by měly 
být určeny podpory ze stra-
ny Evropské komise. Řešení 
tedy vidíme ve zprovoznění 
a za inancování humanitár-

ních koridorů do severoaf-
rických přístavů, které by 
pomohlo Ukrajině s odbytem 
produkce i nasycením zemí, 
kam původně mířilo,“ apeluje 
předseda Zemědělského sva-
zu České republiky Martin 
Pýcha a dodává: „Při mezi-
ročním srovnání registruje-
me snížení vývozu obilovin 
z České republiky. Zatímco se 
v prvních dvou měsících mi-
nulého roku od nás vyvezlo 
více než 620 tisíc tun pšeni-
ce, v letošním roce se na za-
hraničních trzích podařilo 
prodat méně než 500 tisíc 
tun. Největší pokles přitom 
zaznamenávají čeští země-
dělci u vývozu do Polska, kde 
se při srovnání prvních dvou 
měsíců roku podařilo prodat 
pouhou čtvrtinu ‚obvyklého‘ 
množství. Jakkoliv se mo-
hou zdát výše zmíněná čísla 
z hlediska celkových objemů 
české produkce malá, nasta-
vený trend je velmi negativní. 
Bohužel, kvalitní české obilí 
určené pro zpracování na po-
traviny, nenachází uplatnění 
na zahraničních trzích, ani 
za výrazně nižší ceny.“ 

Eugenie Línková

ZPRAVODAJSTVÍ

pokračování ze str. 1

Demonstrace proti dovozům ukrajinského obilí

Prodloužení preferenčního režimu 
pro ukrajinskou produkci
Evropská komise prodloužila neomezený dovoz obilí z Ukrajiny. 
A jen pěti zemím, co proti dovozům protestovaly (Polsko, Maďar-
sko, Rumunsko, Bulharsko a Slovensko), do poloviny září pro-
dloužila zákaz dovozu z Ukrajiny. Komise to těmto státům zkrátila 
na čtvrtinu oproti jejich původnímu přání. Od poloviny září tak 
i tato pětice zemí musí obilí z Ukrajiny take dovážet. Kolem kvali-
ty nejen ukrajinské pšenice, ale i řady dalších komodit, se vyskyt-
lo dost spekulací a nepodložených zpráv, proto jsme se obrátili 
na dva europoslance z ČR, kteří mají ve svém portfoliu odbornosti 
i potravinářství, včetně zemědělství.
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„Africký mor prasat měl 
v posledním desetiletí dra-
matický dopad na evropské 
chovy prasat a stále narušuje 
místní a regionální ekonomi-
ku. Ačkoli nejnovější údaje 
vypadají povzbudivě a na-
značují, že úsilí o zastavení 
šíření viru přináší výsledky, 

celková situace v Evropě není 
v žádném případě pozitivní 
a namístě je neustálá ostra-
žitost. Zemědělci, myslivci 
a veterinární lékaři mají ob-
zvláště důležitou roli, a to 
hlásit podezřelé případy,“ 
uvedl výkonný ředitel EFSA 
Bernhard Url. 

Kampaň #StopASF vyzývá 
komerční i soukromé chova-
tele, veterinární lékaře a my-
slivce, aby odhalovali a hlásili 
případy AMP u domácích i di-
vokých prasat a předcházeli 
jim. Probíhá ve spolupráci 
s místními orgány v osmnácti 
zemích a v České republice ji 
zaštiťuje Ministerstvo země-
dělství.

Africký mor prasat v ČR

Historicky první výskyt AMP 
byl v ČR potvrzen v červnu 
2017 v populaci prasat divo-
kých na území Zlínského kra-
je. Poslední pozitivní případy 
AMP pak byly zaznamenány 
v dubnu 2018. Začátkem pro-
since 2022 byl v ČR po více 

než 4 letech znovu potvr-
zen AMP u prasete divokého 
na území Libereckého kraje 
v okrese Liberec v katastru 
Jindřichovice pod Smrkem. 

Podle nejnovější zprávy, 
kterou 22.5.2023 zveřejnil 
úřad EFSA, se v roce 2022 
počet ohnisek AMP v popu-
lacích chovných a divokých 
prasat v porovnání s před-
chozím rokem v některých 
zemích jako Rumunsko, Pol-
sko nebo Bulharsko výrazně 
snížil. Nemoc se však znovu 
objevila v Řecku a České re-
publice a nadále se šíří v ze-
mích sousedících s EU, jako 
je Srbsko a Moldavsko. V Se-
verní Makedonii byl poprvé 
oznámen výskyt v roce 2022.

EFSA

ZPRAVODAJSTVÍ

Editorial

A co Vaše 
krávy? Mají 
platnou 
technickou?

Je dobře známo, 
že hlavní příči-
nou globálního 
oteplování je 
lidská činnost a s tím související produkce skle-
níkových plynů. Celosvětově zhruba 15 % emisí 
CH4 přitom pochází z živočišné výroby. V jed-
notlivých zemích se tento údaj liší – např. v ČR 
mají zemědělci „na svědomí“ přibližně 8 % emi-
sí metanu a oxidu dusného. A valná část tohoto 
objemu je přisuzována hovězímu dobytku, kte-
rý vylučuje metan ze své trávicí soustavy. Něko-
lik „odborníků“ se tedy shodlo na tom, že aby 
nastal zvrat, nebo alespoň stagnace, nelicho-
tivého trendu globálního oteplování, je nutné 
razantně eliminovat metan produkovaný právě 
skotem. Rázem se tak „nízkometanové krávy“ 
staly předmětem zájmu šlechtitelů i výrobců 
krmných aditiv. 

Ožahavou problematiku, samozřejmě, ne-
mohla nechat bez povšimnutí ani Evropská 
unie, která přišla s nápadem, že chovatelé sko-
tu budou muset vykazovat emise, které jejich 
zvířata vyloučí. Na jaře letošního roku se tak 
ministři životního prostředí zemí Evropské 
unie shodli na tom, že chovatelé skotu a pra-
sat by měli mít povinnost dodržovat stanove-
né limity škodlivých plynů a látek vypuštěných 
do ovzduší – podobně jako průmyslové podni-
ky. Nařízení by se mělo týkat chovů s 350 a více 
kusy dobytka, výjimku by přitom měly mít ven-
kovní chovy.

Zejména chovatelé dojnic jsou tak právem 
rozčarováni, protože pokud vejde nařízení 
v platnost, bude to pro ně znamenat především 
další „papírování“. Kriticky se k tomuto vyjád-
řil i prezident Agrární komory ČR Jan doležal, 
když uvedl: „Další zpřísnění pravidel pro chov 
hospodářských zvířat považujeme za zátěž pro 
zemědělce. Živočišná výroba v České republice 
je bez nadsázky v krizi a již se to projevuje v po-
klesu stavů drůbeže a prasat.“ Nová pravidla by 
mohla přinést další omezování chovů, přede-
vším pak těch s dojeným skotem. 

V některých státech již neváhají a konají. 
V Holandsku došlo na razantní snižování po-
čtů chovaného skotu, ve Španělsku vláda sta-
novila maximální velikost farmy, která nesmí 
přesáhnout 850 VDJ a v zemi galského kohouta 
Francouzský účetní dvůr doporučil, aby vláda 
stanovila strategii ke snížení počtu hospodář-
ských zvířat.

Na tak trochu „kocourkovském“ odhodlání 
EU nic nemění ani některé čerstvé studie, které 
dokazují, že chov hospodářských zvířat naopak 
klimatu a naší planetě prospívá. A nikdo se ne-
pozastavuje nad tím, že když nebudou hospo-
dářská zvířata, nebude ani chlévská mrva, která 
je tolik důležitá pro úrodnost zemědělské půdy. 
Také výrazně ubyde travnatých ploch, jež mají 
v ekosystému nezastupitelnou roli. 

Nic zkrátka není tak jednoduše „černobí-
lé“... Snad pouze úředníci v Bruselu to tak vidí. 
A teď jim nezbývá, než vymyslet, jakým způ-
sobem by vůbec mělo měření produkovaných 
emisí ve velkochovech hospodářských zvířat 
probíhat. Protože veškeré nápady, jak toto re-
alizovat, jsou zatím spíše blíže utopii, než pro-
veditelnosti. Nezbývá než doufat, že – po vzoru 
automobilů – nezavedou měření emisí na sta-
nicích technické kontroly. Každá kráva by pak 
musela pravidelně chodit na „technickou“, kde 
jí zkontrolují stav bachoru a hlavně, dostane 
„štempl“, že emise jsou O.K. A nad staršími je-
dinci, kteří ještě nebudou produkty moderního 
„nízkoemisního šlechtění“, pak třeba komise 
přihmouří oči a dostanou výjimku v podobě 
„veteránské SPZ“.

Skoro by se zdálo, že nad chovy hospodář-
ských zvířat se stahují mračna. Ale nechci být 
pesimista – třeba skleníkové plyny pomohou ty 
mráčky rozehnat...  

Petra Bártlová
šéfredaktorka

Zemědělci získají na investice 
a rozvoj 8,3 miliardy korun
Ministerstvo zemědělství (MZe) vyhlásilo 
1. kolo příjmu žádostí o projektové dota-
ce na rozvoj venkova podle Strategického 
plánu nové Společné zemědělské politiky 
na období 2023-2027. Podpory půjdou 
například na moderní technologie, větší 
pohodu zvířat nebo dotace pro mladé ze-
mědělce. Na 1. kolo je připraveno celkem 
8,28 miliardy korun. Pravidla pro čerpání 
dotací podepsal ministr zemědělství Zde-
něk Nekula (KDU-ČSL).

„Rozdělíme více než osm 
miliard korun z národního 
a evropského rozpočtu pře-
vážně na investice do země-
dělských a potravinářských 
podniků a na zahájení čin-
nosti mladých zemědělců. 
V prvním kole nové Společné 
zemědělské politiky jsme při-
pravili několik novinek, ale 
zároveň zachováváme návaz-
nost na minulá léta. Chceme 
zemědělství rozvíjet a mo-
dernizovat, a také pokračovat 
v tom, co se dříve osvědčilo,“ 
uvedl ministr zemědělství 
Zdeněk Nekula.

Nejvíce peněz, téměř 5 mi-
liard korun, dostanou země-
dělci na investice do země-
dělských podniků živočišné 
i rostlinné výroby. Budou si 
tak moci pořídit nejmoder-
nější precizní technologie, 
například polní a stájové 
roboty, systémy využívající 
družicová data, systémy pro 
variabilní aplikaci hnojiv, 
chemických přípravků, osiv 
nebo systémy umožňující 
sběr přesných dat o porostu.

Příspěvky budou moci 
zemědělci využít zejména 
na citlivé komodity, jako jsou 
ovoce, zelenina nebo na zlep-
šení životních podmínek 
zvířat v chovech. Novinkou 
je samostatný záměr urče-
ný pro přeměnu klecových 
chovů nosnic na alternativ-
ní systémy, tedy například 
na voliéry a volné chovy. Pod-
pora tak chovatelům pomůže 
připravit se na úplný zákaz 
klecových chovů, který začne 
platit od roku 2027.

Podpora zpracování 
produktů na farmě

Téměř 2,4 miliardy korun 
jsou určeny na zpracování 
zemědělských produktů, a to 
buď přímo pro zemědělce 
na farmě nebo pro zpracova-
telský podnik. O tuto dotaci 

budou moci žádat zejména 
malé a střední podniky. Vel-
ké podniky jen v případě, že 
jejich projekt bude zaměřený 
na bioprodukci, na snížení 
spotřeby energie minimálně 
o 10 % nebo na znovuvyužití 
odpadních vod ze zpracova-
telského provozu.

Za využívání obnovitel-
ných zdrojů dostanou ze-
mědělci a potravináři navíc 
preferenční body, ty jim pak 
umožní snadněji dosáhnout 
na dotace. Body navíc se jim 
započtou také, pokud budou 
zpracovávat svou vlastní 
produkci, takže nebude nut-
ná přeprava zboží na dlouhé 
vzdálenosti a sníží se ekolo-
gická stopa výrobku.

Více pro mladé a začínající 
zemědělce

Součástí 1. kola je i podpo-
ra začínajících zemědělců. 
Oproti předešlému období 
se pro ně zvýšila částka do-
tace, a to o více než 60 %, 
pokud bude mladý země-
dělec i zpracovávat vlastní 
produkci. Zatímco dříve to 
mohlo být zhruba 1,2 milio-
nu korun, nyní budou moci 
získat 1,5 milionu (základní 
sazba), nebo až 2 miliony, po-
kud budou vlastní produkci 
i zpracovávat.

„Velkou novinkou je, že 
mladí zemědělci do čtyřice-
ti let dostanou dotaci hned 
po podpisu dohody o ní. Dříve 

mohli obdržet jen polovinu 
a zbytek až poté, co dokončili 
své projekty. Mladí lidé, kteří 
se zemědělstvím začínají, tak 
budou mít nyní k dispozici 
hotovost co nejdříve, aby-
chom jim usnadnili rozjezd 
podnikání. Mladým zeměděl-
cům rozdělíme v prvním kole 
více než 680 milionů korun,“ 
uvedl ministr Nekula.

Na podporu zavádění ino-
vací do praxe je určeno cel-
kem více než 360 milionů 
korun, a to například na spo-
lupráci výrobců potravin 
s výzkumnými institucemi 
nebo na vytvoření operač-
ních skupin Evropského ino-
vačního partnerství, které 
se budou zabývat zejména 
změnou klimatu a životním 
prostředím. Inovativní ře-
šení konkrétního problému 
vychází vždy především z po-
třeb zemědělců, potravinářů 
či vlastníků lesa, přičemž 

operační skupina vhodně 
propojuje jednotlivé členy, 
kteří se vzájemně doplňují 
znalostmi v rámci své role 
v operační skupině.

Podpora 1. kola se bude 
vyplácet po dobu několika 
let, záleží vždy na délce kon-
krétního projektu. Zemědělci 
budou moci podávat žádosti 
do 1. kola prostřednictvím 
Portálu farmáře v termínu 
od 22. srpna do 12. září letoš-
ního roku.

Úplné znění Pravidel je 
k dispozici v elektronické 
podobě na internetové adre-
se Ministerstva zemědělství 
www.eagri.cz/spszp (sub-
portál Dotace – Strategický 
plán SZP 2023–2027 a pří-
slušné intervence) a také 
na stránkách Státního země-
dělského intervenčního fon-
du www.szif.cz v sekci Strate-
gický plán 2023–2027.

PEZ

Intervence Alokace (Kč)

Investice do zemědělských podniků 4 856 343 174

Investice do zpracování zemědělských produktů 2 380 000 000

Zahájení činnosti mladého zemědělce 682 515 040

Inovace při zpracování zemědělských produktů 95 200 000

Podpora operačních skupin a projektů EIP 267 750 000

Celkem 8 281 808 214

Poznámka: Konečná částka může být upravena podle stavu aktuálního kurzového přepočtu.

Nejvíce peněz je určeno na podporu moderních technologií.

Příspěvky lze využít na citlivé komodity, jako je třeba ovoce.

Česká republika se připojuje ke kampani proti šíření afrického moru prasat 

Evropský úřad pro bezpečnost potravin 
(EFSA) společně s Ministerstvem země-
dělství v roce 2023 spojí síly v celoev-
ropské kampani na podporu boje proti 
africkému moru prasat (AMP). Kampaň 
#StopASF, která probíhá již čtvrtým 
rokem, zvyšuje povědomí o této nebez-
pečné nákaze a vyzývá k přijetí opatření 
k zastavení jejího šíření.  



4 ČERVEN 3/2023 Agrární obzorROSTLINNÁ

Principy doporučené technologie 
pěstování odrůd pšenice ozimé

U KAŽDÉ ODRŮDY TAK JSOU 
VŽDY DŮLEŽITÉ ZEJMÉNA 
TYTO INFORMACE:

Odnožovací schopnost

Vyjadřuje, do jaké míry je od-
růda i s ohledem na zvolený 
termín setí schopna a ochot-
na tvořit odnože. Tuto vlast-
nost je samozřejmě do jisté 
míry možno ovlivnit chemic-
kou regulací. U jednotlivých 
odrůd však je známá různá 
reakce a citlivost na regulá-
tory růstu. Nikdy proto nelze 
takové opatření paušalizovat. 
Zde platí jasné pravidlo: ne-
orientuji-li se v dané proble-
matice, raději neaplikuji!

Ideální hustota porostu

Tento hlavní parametr jasně 
typizuje architekturu porostu. 

Udává počet plnohodnotných 
klasů na jednotku plochy, při 
kterých za optimálních pod-

mínek dosahuje odrůda svých 
nejlepších výsledků, přede-
vším výnosu. Pěstitel by měl 

učinit všechna agrotechnická 
opatření, aby se co nejvíce 
k této hodnotě přiblížil.

Počet nezadinových zrn 
v klase

Jak už bylo řečeno, tento para-
metr je částečně ovlivněn ge-
neticky, a to prostřednictvím 
počtu zrn v klase, dále pak 
půdně-klimatickými podmín-
kami a zejména též agrotech-
nikou. Velmi úzká souvislost 
je s ideální hustotou porostu.

Produktivita klasu

Velmi důležitý parametr, kte-
rý udává výnosový potenciál 

dané odrůdy. Je významně 
ovlivněn geneticky, a to dél-
kou klasu a počtem zrn, ale je 
také nepřímo úměrný ideální 

hustotě porostu. Dále je zá-
vislý na počtu nezadinových 
zrn v klase. Hodnota je v gra-
mech na klas (g/klas) a udá-
vá tedy, jaký je výnos zrna 
z jednoho klasu. Logicky pak 
po vynásobení počtem klasů 
na metr čtvereční dostáváme 
výnos z jednoho m2, výnos 
z hektaru pak vynásobením 
× 10 000.

Architektura porostu je 
tak úzce spjata s těmito čtyř-
mi parametry dané odrůdy. 
Na základě znalostí těchto 
parametrů pak vychází do-
poručení SAATEN-UNION CZ 
ke všem odrůdám. Tedy kdy 
a kolik osiva sít, jakou regula-
ci a kdy provést, kdy a jakým 
poměrem z N normativu hno-
jit a další.

Ing. Luděk Novotný,
Produktový manažer 

SAATEN-UNION CZ s.r.o.

Základem pro úspěšné pěstování zvolených odrůd je znalost jejich 
požadavků, které by měl pěstitel splnit. Doporučené technologie 
SAATEN-UNION z těchto požadavků vycházejí. Proto jsme v rámci 
poradenské služby již v minulosti zavedli základní pojmy, jako je 
„architektura porostu, ideální hustota porostu, dále produktivita 
klasu a v neposlední řadě také počet nezadinových zrn“. Stejně jako 
známe výnosotvorné prvky, tak i námi de inované základní pojmy 
jsou v úzké souvislosti, ovšem mnohem větší mírou ovlivněny ge-
netikou jednotlivé odrůdy. Jednoduše řečeno, když je např. nějaká 
odrůda vysoce odnoživá, „klasovku“ z ní neuděláte a už vůbec nelze 
sít třeba 4,5 HMKS. Naše doporučení tak vždy vychází ze znalosti 
potřeb dané plodiny umocněné potřebami dané odrůdy.

Pro zajištění ideální hustoty porostu využijte pomůcku "METROVKU", kterou získáte 
u poradenské služby SAATEN-UNION CZ.

Počet nezadinových zrn je tím pravým ukazatelem skutečného výnosu zrna v klase.

Produktivitu klasu uvádíme v jednotkách (g/klas). Například novinka PALLAS má 
excelentní hodnotu až 1,9 g/klas.
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Prezidentem Agrární komory ČR je znovu Jan 
Doležal. Výzva požaduje narovnání evropského trhu 
Jan Doležal se stal staronovým 
prezidentem Agrární komory ČR. 
Při olomoucké volbě získal téměř 
pětadevadesát procent hlasů. Na jednání 
v hanácké metropoli, které se uskutečnilo 
25. května, zároveň agrárníci přijali 
takzvanou Olomouckou výzvu. Ta tlačí 
na vládu, aby okamžitě začala řešit 
neutěšenou situaci v českém zemědělství 
a potravinářství. 

„Vážím si důvěry, kterou mi 
projevili delegáti a vnímám 
to jako závazek do budoucna 
vůči všem našim členům, kte-
ří produkují kvalitní potravi-
ny pro obyvatele za dostupné 
ceny a zaslouží si maximální 
možné zastání v této neleh-
ké době. Rozhodnutí sněmu 
zároveň vnímám jako po-
tvrzení toho, že kurz je nyní 
nastavený správně. Rád budu 
v započaté práci pokračovat, 
nebude jí málo. Proto je dů-
ležité zemědělce spojovat 
a vzájemně spolupracovat, 
o což se budu v následujících 
třech letech i nadále snažit,“ 
uvedl Jan Doležal, prezident 
Agrární komory České re-
publiky.

Podle Doležala bude v ná-
sledující době důležité věno-
vat se především narovnání 
podmínek na jednotném trhu 
EU, snížit administrativní zá-
těž zemědělců nebo raciona-
lizovat požadavky na země-
dělské podnikatele.

Na volební sněm Agrární 
komory zavítal také Josef Su-
chánek, hejtman Olomoucké-
ho kraje, který vyzdvihl pře-
devším roli zemědělců v péči 
o krajinu. „Zemědělci se pod-
statnou měrou podílí na roz-
voji našeho venkova. Zároveň 
mají velký vliv na to, jak naše 
krajina vypadá. Nabízím jim 
pomocnou ruku při řešení 
problémů, které je trápí. Ač-

koli hejtmanství zeměděl-
skou politiku přímo ovlivnit 
nemůže, může působit jako 
zprostředkovatel mezi země-

dělci a státní správou,“ dodal 
hejtman Suchánek. 

Na setkání agrárníků do-
razil také ministr zeměděl-

ství Zdeněk Nekula nebo 
europoslanec Alexandr Von-
dra. 

Olomoucká výzva 

Kromě volby nového prezi-
denta agrární komory se vo-
lební sněm zabýval také tak-
zvanou Olomouckou výzvou. 
Jde o soubor pěti bodů, které 
po vládě požadují okamži-
té řešení neutěšené situace 
v českém zemědělství. 

Zemědělci chtějí řešení 
faktického selhání jednot-
ného trhu se zemědělskými 
komoditami v EU, zároveň vy-
zývají k narovnání podmínek 

na evropském trhu, požadují 
spuštění programu na podpo-
ru zaměstnanosti na venkově, 
chtějí zajistit podporu pro 
citlivé komodity a co nejdříve 
vyhodnotit první rok fungo-
vání národního Strategického 
plánu pro provádění Společné 
zemědělské politiky EU. 

Jednou z dosud nejvíce po-
stižených oblastí zemědělství 
je ovocnářství. Na tristní stav 
tohoto odvětví, kdy kvalitní 
česká jablka válcuje dotova-
ná konkurence ze zahraničí, 
upozornil během sněmu Jiří 
Milek, předseda představen-
stva společnosti Úsovsko. 

Jaroslav Kropáč

Jan Doležal se narodil 6. května 1986 a vyrůstal na rodinné 

farmě v  obci Březinka na  Chrudimsku, kterou vlastní jeho 

rodiče. Vystudoval mezinárodní vztahy a  evropská stu-

dia na  Masarykově univerzitě v  Brně. Poté se přestěhoval 

do Prahy, kde získal na České zemědělské univerzitě inže-

nýrský titul v oboru rozvoje venkova a zemědělství. Po ško-

le nastoupil do  Agrární komory České republiky, kde se 

z pozice odborného referenta vypracoval na post tajemníka 

a organizaci zastupoval především na jednáních v Bruselu. 

Do  vedení této organizace byl poprvé zvolen 16. června 

2020, kdy vystřídal ve funkci prezidenta Zdeňka Jandejska. 

RŮZNÉ

Jan Doležal získal na sněmu 
jednoznačnou podporu.

Členové prezídia s pozvanými hosty – hejtmanem Olomouckého kraje Josefem Suchánkem a předsedou Senátu Milošem Vystrčilem. Foto: Agrární komora ČR

MOPOS – tradice i perspektiva
Širší veřejnosti tahle společnost není úplně známá, ale když se 
zakousnete do chleba či rohlíku nebo si dáte lok piva (včetně 
toho nejslavnějšího – plzeňského), pak vězte, že nebýt strojů 
z Moposu, asi byste byli o hladu a o žízni. A nebýt také tohoto 
článku a webových stránek mopos.com, byli by lidé ochuzeni 
o celou řadu zajímavých informací. 

Letos je tomu už rovných 70 
let, co irma Moravské potra-
vinářské strojírny, a.s. (MO-
POS) vyrábí pekařské a sla-
dovnické stroje a zařízení.  
Od skromných začátků v roce 
1953 se změnilo skoro všech-
no – irma změnila svůj název 
a samozřejmě i vlastnickou 
strukturu, z malé strojíren-
ské dílny v areálu bývalého 
cukrovaru se stal moderní 
kompaktní podnik, který vy-
rábí konkurenceschopné pe-
kařské a sladovnické stroje 
a zařízení vlastní konstrukce 
pro tuzemské i zahraniční zá-
kazníky. 

Je to irma opravdu výrob-
ní – téměř všechny technolo-
gické procesy výroby strojů 
zvládá svými silami s mini-
mem kooperační výroby, tak-
že má dokonale pod rukama 
všechny výrobní etapy od ná-
kupu a dělení materiálu až 
po dílenskou montáž a pře-
dexpediční testování. Samo-
zřejmě zajišťuje i návazné 
operace u zákazníka jako 
montáž a zprovoznění zaříze-
ní, zaškolení obsluhy a trans-
fer know-how na výrobu 
nejrůznějších pekařských 
výrobků nebo světoznámého 
světlého sladu plzeňského 
typu. Umí si však poradit i se 
speciálními druhy sladu. 

Za celá ta dlouhá léta se ale 
přece jen pár věcí nezměnilo 
– irma sídlí stále na stejném 
místě (kdysi na okraji, teď 
téměř v centru Olomouce), 
s tím úzce souvisí kontinuita 
a stabilita činnosti Moposu.  
Po celou dobu zde vládne ur-
čitý „genius loci“, díky které-
mu je ve výrobním kolektivu 
spousta „moposáků“ tělem 
i duší, kteří zde strávili celou 
svoji profesní kariéru a kteří 
statečně bojují za dobré jmé-
no irmy jak u strojů a „rýso-
vacích prken“ v Moposu, tak 

při zprovozňování pekař-
ských linek a celých sladov-
nických provozů u zákazníků 
v České republice a na Sloven-
sku, ale i daleko za hranicemi. 

Díky této hrdosti na irmu 
a samozřejmě díky promyšle-
nému investování a obezřetné 
obchodní a inanční politice, 
patří Mopos k nejstabilněj-
ším irmám v oboru a může 
se pyšnit nejen moderním 
výrobním zázemím, ale tře-
ba i vlastní fotovoltaickou 
elektrárnou, kterou si mimo-
chodem pořídil už několik 

let před současným solárním 
boomem. A v neposlední řadě 
disponuje rovněž solidním i-
nančním polštářem. 

Polštář sice Mopos má, ale 
rozhodně na něm nehodlá 
spát. Například před pár dny 
zprovoznila irma novou lin-
ku na výrobu rohlíků v pe-
kárně PENAM Břeclav, ini-
šuje s dokončením montáže 
nové sladovny v zahraničí, 
ve výrobě má další velké do-
dávky pro pekaře a sladovní-
ky nejen v České republice, 
na Slovensku a v Polsku, ale 
i v dalších zemích.  

Pokles objednávek v dů-
sledku války na Ukrajině se 
Moposu daří nahradit do-
dávkami do jiných teritorií 

– zanedlouho budou napří-
klad expedovat unikátní sla-
dovnické stroje do dalekého 
Kazachstánu. Další projekty 
do zemí blízkých i vzdále-
ných se chystají. 

Sedmdesátka dnes přece 
není žádný věk! Popřejme 
tedy Moposu do dalších let, 
aby se dál rozvíjel, a tak, jako 
dosud – s každou další do-
dávkou posouval výš laťku 
kvality, výkonu a spolehlivos-
ti svých produktů.

Jaroslav Kropáč

Silné postavení má fi rma i v oblasti linek na zpracování sladu.

Výroba strojů vzniká kompletně 
v Moposu – od návrhu, přes realizaci až 
po uvedení do provozu. 

Mopos dodává prvotřídní linky pro oblast pekárenství.



6 ČERVEN 3/2023 Agrární obzorROSTLINNÁ

Polní den Olseed a ZD Unčovice – přehlídka 
moderních trendů v pěstování řepky 
Nedaleko Příkaz, malebné obce uprostřed Hané, proběhl letos 
v červnu polní den zaměřený na pěstování řepky ozimé. Akci 
spolupořádalo Zemědělské družstvo Unčovice a irma Olseed. 
Program přilákal desítky návštěvníků z celé Moravy.

„Řepka patří mezi nejdůleži-
tější plodiny, které na Moravě 
pěstujeme a náš polní den 
pomůže zemědělcům zorien-
tovat se v široké nabídce je-
jich odrůd a zachytit trendy, 
které nastupují,“ uvedl Lukáš 
Pajkr ze společnosti Olseed. 

Samotný program polního 
dne začal už po osmé hodině 
ráno přivítáním všech hostů 
a návštěvníků. Polní plocha 
s pokusným výsevem řepky 
se nachází zhruba kilome-
tr jižně od Příkaz. Krajina 
zde nabízí ideální podmínky 

pro pěstování plodin – pří-
znivé klima, rovinatý terén, 
a především úrodnou půdu 
z Hané. 

Široký výběr 

Na vzorně upravených po-
zemcích byl patrný problém 
celého letošního roku – pře-
množení hlodavců, které se 
projevilo na hustotě zasetých 
plodin. Do Příkaz přijelo před-
stavit svoji řepku deset irem 
– od zavedených nadnárod-
ních korporací, až po české 

pěstitele a šlechtitelské stani-
ce. Zemědělci měli na polích 
snadnou orientaci – každá 
část pole byla označena vý-
robcem osiva i konkrétním 
názvem příslušné linie nebo 
hybridu řepky ozimé. 

Moderní trendy – vysoké 
výnosy a odolnost

Polní den nabídl mimořádně 
širokou nabídku řepkových 
linií. Zemědělci si mohli pří-
mo v terénu prohlédnout 
téměř třicet druhů linií 

Nabízíme
kvalitní osiva

polních plodin 
a sadbu
brambor

Olseed, a. s.
Pavelkova 222/2

779 00 Bystrovany
Vedoucí ekonomického 

oddělení: 601 133 572
Fakturace: 720 977 673

Zápočty: 702 261 279
e-mail: olseed@olseed.cz

www.olseed.cz

Obiloviny

Kukuřice

Luskoviny

Olejniny

Brambory

Pícniny

a kultivarů. A co bylo zvlášť 
důležité, i s odborným výkla-
dem. Pracovníci irem země-
dělcům představili výhody 
jednotlivých odrůd řepky 
a zdůraznili, v čem se liší 
od konkurence nebo původ-
ních linií. Sjednocujícím pa-
rametrem všech moderních 
řepek se v poslední době stal 
nejen výnos, ale také odol-
nost proti nemocem.

Rozdílné druhy řepky se 
na první pohled projevují 
různou výškou porostu. Také 
v Příkazech mohli zemědělci 
porovnávat tradiční odrů-
dy třeba s těmi trpasličími, 
z nichž některé se liší formou 
osevního postupu i pozdější-
ho plánu ošetřování. 

Polní den ZD Unčovice 
a irmy Olseed pokračoval 
po prezentaci jednotlivých 
odrůd řepky ozimé diskuzí 
mezi zemědělci a odborníky 
z pozvaných irem. Zájemci 
se mohli zeptat na osevní po-
stupy jednotlivých linií nebo 
kultivarů a dozvědět se bližší 
informace o tom, jak moderní 
plodiny snáší například časté 
sucho nebo napadení škůdci. 

Osvědčená spolupráce

Firma Olseed působí na trhu 
už od roku 1995. Zaměřu-
je se především na výrobu 
a prodej osiv polních plodin, 
obilovin, luskovin a olejnin. 
V nabídce společnosti nalez-
nete také osiva trav, pícnin, 
hybridů kukuřice, a právě ře-
pky ozimé. 

Zemědělské družstvo Un-
čovice hospodaří na polích 
o výměře přes šest tisíc hek-
tarů, a to v úvalu mezi měs-
ty Olomouc a Litovel. Firma 
se zabývá tradiční rostlinou 
a živočišnou výrobou, pro-
dukcí osiv a provozuje také 
vlastní bioplynovou stanici 
o výkonu 1 189 MWh. 

Řepka pořád žádaná

Pěstování řepky ozimé je 
v České republice velmi roz-
šířené a má dlouhou tradici. 
Tato plodina se stala jedním 
z nejvýznamnějších zdrojů 
rostlinného oleje a přísad 
do biopaliv. Přináší farmá-
řům stabilní výnosy a při-
spívá k udržitelnému země-
dělství.

Před výsevem je důležité 
připravit půdu, která by měla 
být hluboká, dobře zpracova-

ná a s dostatečnou zásobou 
živin. Příprava půdy zahrnuje 
orbu, která podpoří dobrou 
půdní strukturu a zlepší její 
odvodnění.

Během vegetačního období 
je nutné pravidelně monito-
rovat pole a provádět potřeb-
né agrotechnické postupy. 
Řepka je náročná na živiny, 
zejména dusík, fosfor a dras-
lík. Je důležité dodržovat do-
poručené dávky hnojiv a apli-
kovat je podle potřeby.

Po zimním období začíná 
řepka intenzivně růst a roz-
víjet se. Během jara je důleži-
té monitorovat vývoj rostlin. 
Řepka kvete na jaře a po opy-
lení se začnou tvořit šešule se 
semeny. Sklizeň řepky probí-
há obvykle v období červen-
ce a srpna, kdy semena do-
sáhnou optimálního stupně 
zralosti. 

Jaroslav Kropáč

Polní dny přilákaly řadu zájemců o pěstování řepky.

Ke každé odrůdě a kultivaru dostali zemědělci odborný výklad.

Návštěvníkům polních dnů zajistili pořadatelé plný servis. 

Zájemci si mohli prohlédnout tradiční i nové a perspektivní odrůdy řepky ozimé.
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V období od vzcházení ře-
pky do vytvoření 4 pravých 
listů mohou významné ško-
dy způsobit dřepčíci rodu 
Phyllotreta. Jejich škodlivost 
je významná zejména v suš-
ších a teplých podzimech. 
Dále dřepčík olejkový, mši-
ce broskvoňová, v poslední 
době roste význam zápřed-
níčka polního, larvy pilatky 
a osenice, květilky a řada 
dalších škůdců (jako např. 
hraboš polní, slimáčci). 
V loňském podzimu bylo 
možné v polích řepky ozi-
mé nalézt také kromě výše 
uvedených škůdců i brouky 
krytonosců. Ve většině pří-
padů se jednalo o krytonos-
ce čtyřzubé. Bude záležet, 
jaký bude teplotní průběh 
následujících podzimů, ale 
tuto zkušenost je potřeba 
brát v úvahu při insekticidní 
ochraně v jarním období.

Společnost Corteva Ag-
riscience nabízí pěstitelům 
na zásah proti podzimním 
škůdcům řepky olejky spo-
lehlivé a účinné produkty 
– insekticidní mořidlo LUMI-
POSA a postemergentní foli-
ární přípravky RAFAN MAX, 
KARIS MAX a GAZELLE.

LUMIPOSA

Namořené osivo je zákla-
dem pro založení silného 
a zdravého porostu, který 
má předpoklad přinést vy-
soký výnos. Lumiposa je 
systemické insekticidní mo-
řidlo s účinnou látkou cyan-
traniliprole z nové skupiny 
antranildiamidů, které po-
skytuje spolehlivou ochranu 
proti dřepčíkům Phyllotreta, 
květilce a pilatce. Vzcházející 
porost má příznivější pod-
mínky pro růst a zapojení. 
Rostliny jsou silnější, dob-
ře se vyvíjí a vykazují větší 
odolnost ke stresovým pod-
mínkám.

Jak také dokládají zkuše-
nosti pěstitelů, porost z na-
mořeného osiva mořidlem 
Lumiposa je vizuálně zdra-
vější a vitálnější (tzv. „vigour 
efekt“). Působení účinné 
látky chrání zejména rané 
fáze vzcházení rostlin řepky 
(od klíčícího semene až po 4. 
pravý list rostliny řepky). 
Mořidlo Lumiposa dokáže 
zredukovat počty dřepčíků 
na úroveň, se kterou si již 
později větší řepka umí lépe 
poradit a zároveň tak zajistit 
potřebný čas pro případné 
další aplikace insekticidní-
ho přípravku. Redukuje tím 
podstatně poškození oku-

sem, což přináší navíc menší 
rozvoj houbových chorob, 
lepší funkci kořenového sys-
tému a tím pádem lepší zís-
kávání živin z půdy. Porosty 
také vykazují větší odolnost 
ke stresovým podmínkám. 

RAFAN MAX

Rafan Max je neselektivní in-
sekticid s účinnou látkou cy-
permethrin ve formě emul-
govatelného koncentrátu 
(EC). Působí jako dotykový 
a požerový jed s omezeným 
reziduálním působením. Je 
určený k hubení široké šká-
ly žravých a savých škůdců. 
Není systemický, proto je 
nutné dobré pokrytí ošet-
řované plodiny postřikovou 
jíchou. Spolehlivý účinek je 
dosažen přímým zasažením 
hmyzu postřikovou kapali-
nou nebo požerem krátce 
po postřiku. Rafan Max díky 
vysokému obsahu účinné 
látky dokáže spolehlivě vy-
hubit dřepčíky i mšice v dáv-
ce 0,05 l/ha. Může se apli-
kovat sólo (0,05 l/ha) nebo 
ve směsi se systémovým 
insekticidem Gazelle. Jako 
u všech pyrethroidních pří-
pravků, klesá i u tohoto pro-
duktu účinnost při teplotách 
nad 23 °C. Pro dobrý účinek 
přípravku musí být teploty 
v době aplikace v rozmezí 
5 až 23 °C. Vyznačuje se vy-
sokou selektivitou k ošet-
řovaným plodinám. Dešti 
odolá 2 hodiny po aplikaci. 
Lze aplikovat v ochranných 
pásmech vodních zdrojů II. 
stupně povrchových i pod-
zemních vod, 2x za sezónu.

KARIS MAX

Karis Max je přípravek 
s účinnou látkou gamma-cy-
halothrin náležící do skupi-
ny pyretroidů. Díky unikátní 
technologii suspenze mik-
rokapsulí (CS) je, na rozdíl 
od jiných pyretroidů, stabil-
nější na slunci a zároveň do-
chází k postupnému uvolňo-
vání účinné látky. Přípravek 

tedy působí déle na škůdce 
a je méně náchylný k de-
gradaci za vyšších teplot. 
Zároveň ale platí, že ideální 
teplotní rozmezí pro apli-
kace je 5–23 °C. Karis Max 
má kontaktní a požerový 
účinek. Není systémově roz-
váděn v rostlině. Nejlepších 
výsledků je proto v účinnos-
ti dosaženo, když je škůdce 
zasažen přímo aplikační 
kapalinou. Přípravek Karis 
Max také hubí škůdce, kte-
ří již provádějí úživný žír 
na rostlinách, které jsou 
ošetřeny postřikem. Úhyn 
škůdce nastává velmi rychle 
po kontaktu s účinnou lát-
kou. V důsledku toho se pří-
pravek Karis Max vyznačuje 
velmi silným a rychlým tzv. 
„knock-down efektem“. Karis 
Max je vysoce odolný proti 
smyvu deštěm již za hodinu 
od aplikace. Karis Max ne-
podléhá nahlašovací povin-
nosti včelařům. Karis Max 
lze aplikovat v ochranných 
pásmech vodních zdrojů II. 
stupně povrchových i pod-
zemních vod. Je dobře mísi-
telný s fungicidy, herbicidy 
a listovými hnojivy.

Na podzim se Karis Max 
aplikuje v dávce 0,06–
0,08 l/ha proti dřepčíku olej-
kovému a dřepčíkům rodu 
Phyllotreta. Karis Max je 
navíc registrován také proti 
pilatce řepkové nebo kryto-
nosci zelnému. Je povolen 
maximální počet 2 aplikací 
v řepce za vegetaci. 

GAZELLE 

Gazelle je systémově působí-
cí insekticid s účinnou látkou 
acetamiprid ze skupiny neo-
nikotinoidů, ve formě vodou 
rozpustného prášku (SP), 
určený k hubení širokého 
spektra škůdců, které ško-
dí zejména požerem nebo 
sáním. Nevyžaduje klasi i-
kaci z hlediska ochrany včel 
a proto se jeho sólo aplikace 
ve vodě nemusí hlásit včela-
řům. Gazelle lze také použít 
v ochranných pásmech vod-

ních zdrojů II. stupně povr-
chových a podzemních vod. 

Přípravek Gazelle má v ře-
pce na podzim povolenou 
jednu aplikaci na základě 
minoritní registrace pro-
ti zápředníčku polnímu. Je 
povolená maximální dávka 
150 g/ha do fáze 9. listu ře-
pky. Tato dávka je dostatečná 
reziduálním působením i pro-
ti ostatním škůdcům, jako jsou 
mšice, larvy osenice či house-
nice pilatek. Přípravek Gazelle 
v dávce 150 g/ha v kombinaci 
s Rafan Max v dávce 0,05 l/ha 
nebo Karis Max v dávce 0,06–
0,08 l/ha je v současnosti 
nejsilnější kombinací proti 
dřepčíku olejkovému. Tyto 
kombinace jsou známé také 

z jarního doporučení pro nej-
silnější insekticidní zásah. Re-
ziduální systémové působení 
Gazelle má vliv na snížení vý-

skytu a počtu larev dřepčíka 
olejkového v rostlinách.

Ing. Elena Dvořáková 
Ph.D., Corteva Agriscience

Jak nejlépe ochránit ozimou řepku 
proti podzimním škůdcům?
Snahou pěstitelů řepky ozimé je založit porosty co nejlépe tak, aby 
rostliny vstoupily do zimy zdravé, nepoškozené a dobře přezimova-
ly. Na úvod je důležité připomenut zákaz moření osiva řepky neoni-
kotinoidy (od roku 2013), dále v EU ukončení registrace účinných 
látek chlorpyrifos ze skupiny organofosfátů a účinné látky thiaclo-
prid ze skupiny neonikotinoidů (v roce 2020). Tato opatření s cí-
lem ochrany včel a životního prostředí jsou z mnoha pohledů dis-
kutabilní. S jistotou můžeme říci, že s sebou přinesla nárůst použití 
postemergentních insekticidů nutných k ochraně rostlin řepky 
olejky v citlivých raných stádiích růstu. Bohužel přípravky s těmito 
vysoce účinnými látkami jsou již minulostí a můžeme použít pouze 
aktuálně registrované přípravky proti nejdůležitějším podzimním 
škůdcům řepky olejky. Pro dosažení dostatečné účinnosti příprav-
ků a snížení vzniku rezistence škůdců je nutné kombinovat účinné 
látky a volit optimální termín ošetření.

Chybějí jedinci v jarním období v důsledku silného tlaku dřepčíka olejkového na podzim

Mořidlo Lumiposa výrazně snižuje napadení mladých rostlin řepky olejky podzim-
ními škůdci

Kořen ozimé řepky poškozený žírem larev květilky zelné
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Naše republika byla v uply-
nulém roce opět největším 
světovým producentem 
konzumního máku. Druhým 
nejvýznamnějším výrobcem 
je v posledních třech letech 
Turecko, kde ale v loňském 
roce podle odhadu produkce 
také poklesla na zhruba 16,6 
tisíc tun. 

Významnější produkce 
máku pochází ze Španělska, 
Francie a Maďarska, kde je 
však semeno vedlejším pro-
duktem z odrůd s vysokým 
obsahem mor inu v makovi-
ně primárně určených pro 
farmaceutické účely, tedy 
pro získávání alkaloidů.

Z hlediska lidské výživy 
představuje semeno máku 
velmi kvalitní potravinu, je 
nejen významným zdrojem 
tuku, vlákniny, antioxidantů, 
vitaminů a minerálů, zejmé-
na vápníku (cca 1,4 g/100 g 
semene), ale i železa, hořčí-
ku a bílkovin.

Pěstitelské plochy máku se 
v ČR v letech 2019 až 2021 
rozšiřovaly, ale loni došlo 
vzhledem k obavám z pro-
blematického odbytu k po-
klesu ze 44 tisíc ha na cca 

26 tisíc ha, tedy o 40 %. 
Průměrný vynos se ale zvý-
šil z 0,68 t/ha na 0,79 t/ha, 
takže pokles produkce ze 30 
tisíc tun na 20,6 tisíc tun byl 
přibližně třicetiprocentní. 
Plochy, výnosy a produkci 
máku v ČR uvádí tabulka.

Situace v obchodu

Aktuální situaci v obchodu 
s mákem nastínil na seminá-
ři v Želivě Ing. Václav Lohr. 
Mimo jiné uvedl, že kon likt 
na Ukrajině ovlivnil rozho-
dování pěstitelů o setí máku 
na jaře 2022. Přišel v době, 
kdy se zemědělci rozhodo-
vali o tom, co a kolik zasejí. 
Osevní plochy máku v ČR tak 
meziročně klesly. K dalšímu 
poklesu došlo i letos.

Po několika letech, kdy 
se dovozy makového seme-
ne do naší republiky držely 
na nižší úrovni, se v hospo-
dářském roce 2021/2022 
znovu zvýšily, tentokrát 
z Číny. Údajně se jednalo o ne-
potravinářský mák určený 
pro inální vývoz do Polska. 

Každý dovoz technického 
máku ohrožuje pozice našich 

pěstitelů jak na českém, tak 
i na zahraničních trzích. Stává 
se, že takový mák bývá ozna-
čován za mák českého původu, 
ovšem jeho cena se téměř vždy 
pohybuje na nižší úrovni, než 
cena českého máku a kvalita 
je nesrovnatelně horší. Pokud 
takový mák přijde do prodejní 
sítě, vyvolá to vlnu reklamací 
ze strany spotřebitelů.

Ve sklizňovém roce 
2022/2023 dovozy makového 
semene do ČR opět poklesly, 
s výjimkou března, kdy k nám 
bylo dovezeno větší množství 
makového semene z Polska, 
kde se ale mák pěstuje jen mi-
nimálně. Pravděpodobně se 
tedy jednalo o zcela jiný původ.

Ozimý mák

V posledních letech v České 
republice stále častěji přichá-
zejí období s vysokými tep-
lotami a nedostatkem vláhy. 
Suchu bude potřeba přizpů-
sobit pěstitelské technologie 
i výběr plodin a odrůd. Jako 
perspektivní se ukazuje pěs-
tování ozimého máku. 

Pěstitelská plocha ozimého 
máku na našich polích není 
velká, v sezoně 2015/2016 
dosáhla podle odhadu asi 
400 ha, v hospodářském roce 
2016/2017 přibližně 600 ha, 
načež o rok později opět kles-
la na 400 ha. 

Ke vzestupu došlo v sezo-
ně 2018/2019, kdy sklizňová 

plocha dosáhla přibližně dvou 
tisíc hektarů. V dalším roce 
plocha ozimého máku klesla 
na asi tisíc hektarů. Loni naši 
pěstitelé ozimý mák zaseli 
na přibližně třech tisících hek-
tarech a letošní výměra se od-
haduje na dva tisíce hektarů.

Přesívkový typ

Ozimý mák je přesívkového 
typu. Lze jej tedy vysévat jak 
na podzim, tak na jaře, při-
čemž výnosy z jarního výsevu 
se pohybují na nižší úrovni než 
z podzimního. Na podzim se 
v našich podmínkách obvykle 
vysévá v první dekádě září. 

Odolnost proti vyzimová-
ní má nižší než tradiční ozi-
mé plodiny. Značně citlivý je 
zejména na střídání teplot 
v předjaří, kdy může dojít až 
k odumření rostlin. Nejúspěš-
něji se obvykle pěstuje v tep-
lejších a sušších oblastech. 
Vyznačuje se nižší odolností 
proti plísni máku a je častěji 
napadán bílou plísňovitostí 
máku (sclerotiniovou hnilo-
bou). Dozrává výrazně dříve 
než mák jarní. 

Nově registrovaná odrůda

V současnosti jsou v ČR regis-
trovány dvě rakouské odrůdy 
ozimého máku, Oz a Titan, 

Ozimý mák by se mohl více rozšířit
Loni se v České republice podařilo vyprodukovat téměř 22 tisíc 
tun máku, což představuje meziroční pokles. Protože se roční 
domácí spotřeba pohybuje kolem čtyř tisíc tun, směřuje naprostá 
většina produkce na vývoz. 

a jedna česká novinka Olaf. 
Ozimý mák má nižší obsah 
mor inu v makovině než jarní, 
jen kolem 0,35 %. 

V letošním roce se v ČR už 
po dvou letech zkoušek po-
dařilo zaregistrovat první 
českou modrosemennou po-
travinářskou odrůdu ozimého 
máku Olaf. K jejím přednos-
tem na rozdíl od rakouského 
šlechtění patří velmi dobrá zi-
movzdornost, v registračních 
pokusech přežívalo zimu 93 % 
rostlin. Dozrává o dva až tři 
týdny dříve než mák jarní. 

Vysoce výnosnou odrůdu 
vyšlechtila společnost Ose-
va PRO s. r. o., na pracovišti 
Výzkumného ústavu olejnin 
v Opavě. Tato raná odrůda má 
sytě ialové květy. I přes vyšší 
rostliny nepoléhá. Disponu-
je velmi dobrým zdravotním 
stavem, má dobrou odolnost 
proti plísni makové i helminto-
sporioze. Má velmi nízký podíl 
hleďáků a nízký obsah mor i-
nu v makovině.

Prospívá i bez moření 

K přednostem pěstování ozi-
mého máku na rozdíl od jar-
ního také patří to, že jej nepo-
škozuje krytonosec kořenový, 
který se v podzimním období 
na makových polích nevysky-
tuje. Proto není potřeba insek-
ticidní moření osiva. Na jaře 
už velké rostliny tento škůdce 
tolik nepoškodí.

Vzhledem k tomu, že se pro 
příští sezónu pravděpodobně 
už nepodaří získat výjimka 
na moření osiva máku moři-
dlem s fungicidní a insekticid-
ní složkou Cruiser OSR, bude 
mít ozimý mák v tomto směru 
velkou výhodu proti jarnímu. 

Díky vyšší zimovzdornosti 
v porovnání s v současnosti 
v ČR zaregistrovanými rakous-
kými odrůdami máku, bude 
mít novinka Olaf podstatnou 
přednost. Pěstitelé se nebudu 
muset obávat, že porosty přes 
zimu vymrznou.

Do suchých oblastí

Ozimý mák je vhodný do ob-
lastí s jarními přísušky. 
Hodí se ale i tam, kde jarní 
mák dosahuje menších vý-
nosů než půl tuny na hektar. 
V takových územích bývá 
založení porostů jarního 
máku problematické. Ozimý 
mák v suchých oblastech 
běžně dociluje hektarových 
výnosů kolem jedné tuny. 
V lokalitách, kde jarní mák 
dosahuje jednotunových vý-
nosů na hektar, bývají výno-
sy ozimého a jarního máku 
srovnatelné.

Velmi důležitý je výběr 
stanoviště. Ozimý mák není 
vhodný na podmáčené po-
zemky a na pole zaplevelená 
vlčím mákem. Ozimý ple-
vel vlčí mák při mírné zimě 
vzchází po celé zimní období. 
Chemická likvidace pomocí 
herbicidů není možná. Při 
zaplevelení porostu ozimého 
máku může dojít až k úplné-
mu vytlačení kulturní rostli-
ny. Semena vlčího máku pře-
žívají velmi dlouho v půdě.

Rychlejší vývoj

K výhodám pěstování ozimé-
ho máku patří lepší vzcházení 
díky dostatku vláhy na pod-
zim, rychlejší růst a vývoj 
na jaře a dřívější dozrávání. 
Už v polovině května, kdy je 
jarní mák v listové růžici, lze 
u ozimého nahmatat poupě. 

Pokud ozimý mák přes 
zimu přece jen vymrzne 
a pěstitel místo něj chce za-
set jarní, musí rostliny dů-
kladně zlikvidovat. Jinak by 
měl směs ozimého a jarního 
máku, která by se proble-
maticky sklízela. Ozimý mák 
by dozrál dříve a do sklizně 
jarního by makovice zčerna-
ly po napadení chorobami. 
Ozimý mák obvykle dozrává 
v polovině července a jarní 
asi o měsíc později.

Hana Honsová

Rok Výměra (ha) Výnos (t/ha) Produkce (t)

2002 29 637 0,57 16 918 

2003 38 147 0,51 19 544 

2004 27 611 0,90 24 821 

2005 44 613 0,82 36 418 

2006 57 785 0,55 31 591 

2007 56 914 0,58 33 101 

2008 69 793 0,71 49 428 

2009 53 623 0,61 32 692 

2010 51 103 0,46 23 690 

2011 31 495 0,85 26 918 

2012 18 363 0,70 12 814 

2013 20 250 0,69 13 911 

2014 27 020 0,91 24 665 

2015 32 650 0,82 26 743 

2016 35 543 0,80 28 574 

2017 32 586 0,62 20 048 

2018 26 608 0,51 13 666

2019 35 778 0,66 23 606 

Tab. Plochy, výnosy a produkce máku v ČR

Na polích zaplevelených vlčím mákem nelze ozimý mák pěstovat.

V suchých letech poskytuje ozimý mák jistější výnosy.

Ozimý mák dozrává dříve než jarní.

Naše osiva – Vaše spokojenostNaše osiva – Vaše spokojenost

Nabídka osiva ozimého mák 2023: OZ, TITAN, OLAF,

Veškeré odrůdy lze přimořit přípravky: M-Sunagreen, Terra-Sorb, Enviseed. 

Doprava k zákazníkovi zdarma

Dále nabízíme kompletní posklizňovou úpravu máku (sušení, čištění, uskladnění) 

včetně výkupu merkantilu

ČESKÝ MÁK, s. r. o., Pavla Švandy ze Semčic 1068/13, 150 00 Praha 5,

kontakt Čechy: Vojtěch Pokorný
vojtech.pokorny@ceskymak.cz

+ 420 606 639 275

kontakt Morava: Bohumil Loucký 
bohumil.loucky@ceskymak.cz 

+ 420 606 041 949
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Uspořádal již tradiční Jarní 
polní seminář 2023 v obvyk-
lých kulisách areálu Šlechtic-
ké stanice Stupice, s tradič-
ním programem i tradičně 
vysokou účastí pěstitelů, vý-
zkumníků, šlechtitelů, mno-
žitelů i novinářů. Nicméně, 
program byl tentokrát trochu 
jiný, a bylo to velmi dobře. 
Kromě programu vytvoře-
ného vlastními zaměstnan-
ci a zaměřeného na odrůdy 
Selgenu a doporučení k jejich 
pěstování se tentokrát pre-
zentovali i dva významní češ-
tí producenti potravin, kteří 
nejenže májí zájem o tuzem-
ské zemědělské produkty, 
ale jejich nákupem a zpraco-
váním také české zemědělce 
podporují. Čtenářovu zvěda-
vost uklidním, když uvedu, 
že se jednalo o irmy MLÝN 
PERNER a společnost SEMIX. 
To je velmi důležité a příklad-
né zvláště v dnešní době, kdy 
u produkce ovoce a zeleniny 
chybí český zpracovatelský 
průmysl a hlavně jeho ka-
pacity. Jak na začátek pro-
gramu zdůraznil Dr. Ing. Ivo 
Sedláček, ředitel společnosti 
Selgen, nová pětiletka neza-
číná úplně šťastně. Naprosto 
nečekaně se zemědělcům 
zvyšuje administrativní zá-
těž, před očima mizí mořidla, 
desikanty. Na všechny těžce 
dopadá prudký pokles cen 
komodit. Musíme s tím zabo-

jovat, toto nepříznivé období 
zvládnout a jako domácí ir-
my si dokázat pomoci.

Milníky třiceti let Selgenu

Celou historií vzniku a exis-
tencí české společnosti 
Selgen provedl přítomné 
Ing. Jan Krouský, obchodní 
ředitel. Od roku 1949 až do 1. 
června 1990 těmi jednotli-
vými vývojovými stupni byly 
šlechtitelské stanice (1949), 
Krajské šlechtitelské a seme-
nářské podniky (1956), vznik 
organizace Oseva (1969). 
V roce 1990 došlo k odděle-
ní šlechtitelství a výzkumu 
ještě pod hlavičkou Osevy, 
Šlechtitelského ústavu. Mo-
derní historie společnosti za-
počala v roce 1991, kdy pod 
vedením tehdejšího Generál-
ního ředitele Miloše Haniše 
vzniká společnost SELGEN 
– Oseva Praha, s. p. s hlavní 
náplní šlechtění plodin. Spo-
lečnost byla hned na počát-
ku zformována kolem šesti 
šlechtitelských stanic, které 
zůstávají její páteří i v dneš-
ní době. Dne 1. ledna 1993 
získal Selgen novou právní 
subjektivitu v podobě akci-
ové společnosti. Kuponová 
privatizace přinesla podniku 
určitou nejistotu spojenou se 
stabilizací akcionářské struk-
tury, což se projevilo hlavně 
v období kolem roku 2000. 

Po pádu majoritního akci-
onáře Tchecomalt se utváří 
dnešní podoba akcionářské 
základny, opírající se o seme-
nářské irmy a podniky prvo-
výroby. 

V 90. letech minulého sto-
letí přichází první zásadní 
milníky činnosti společnosti, 
ke kterým patří vybudování 
čističky osiv v Kočí, založení 
dceřiné společnosti Selgen 
Slovakia a spoluformování 
domácího semenářského 
sektoru. Velkými tahouny 
tehdejších aktivit byli přede-
vším manželé Hanišovi. 

Období po roce 2000 si 
vyžádalo nejen organizač-
ní změny, ale také zásadní 
výzvy v oblasti marketingu 
a propagace. Logickým kro-
kem bylo postupné rozšíření 
prodejního týmu a etablo-
vání regionálních zástupců 
za současné pružnější koor-
dinace šlechtitelských pro-
gramů s obchodním úsekem. 
Cílem bylo perfektní zacílení 
na zákazníky v tuzemsku jako 
reakce na vstup globálních 
irem na český trh a frontál-

ní útok na pozice Selgenu. 
Po roce 2000 Selgen otevřel 

nové šlechtitelské programy 
zaměřené na pícniny, otevře-
no bylo nové výzkumné cen-
trum SELTON. Tato perioda, 
spojená s generálním ředite-
lem Ing. Rosenbergerem, při-
nesla pevné ukotvení irmy 
ve středoevropském regionu.

Další období 2007 – 2016 
se neslo v duchu dobudo-
vání společnosti. Například 
ve Stupicích bylo významně 
posíleno zázemí šlechtění 
vybudováním skleníků a mo-
derních laboratoří. Selgen 
v této periodě rozšířil své 
portfolium o ozimý hrách, 
cukrovku a krmnou řepu. 
V letech 2007 – 2016 také do-
chází k významnému rozvoji 
aktivit v oblasti mezinárod-
ního obchodu a zahraniční 
spolupráce. V průběhu tohoto 
období se Selgenu podařilo 
vybudovat pozice ve většině 
evropských zemí a také v zá-
moří. Právě díky této periodě 
je dnes Selgen ve světě vní-
mám jako nezávislý šlechtitel 
a spolehlivý partner s širo-
kým porfoliem plodin. Nemé-
ně důležitý je i patrný přesah 
společnosti do semenářské 
činnosti a obchodní činnosti. 
Selgen je dlouhodobě největ-
ším domácím exportérem 
osiv luskovin a jarních obi-
lovin, významně se zapojuje 
také do obchodování s osivem 
jetelovin a olejnin

Po roce 2016 byly reali-
zovány investice na dalších 
stanicích, včetně vybudování 
moderních skleníků v Úhřeti-
cích nebo výrobního a sklado-
vacího zázemí v Krukanicích 

a Chlumci nad Cidlinou. Spo-
lečnost otevřela některé další 
programy (bob, peluška jar-
ní) a rozšířila své portfolium 
o sóju. Do testovací sítě Sel-
genu byla po akvizici Osevy 
Pro začleněna její moravská 
pracoviště.

Odrůdy jako synonymum 
úspěchu

V současné době má Selgen 
přibližně 3 000 akcionářů, 
převážně z řad zemědělských 
a semenářských podniků. 
Není nejmenších pochyb 
o tom, že všem dělají velkou 
radost zvláště tyto odrůdy:
inkarnát: Signál
oves setý: Remus
hořčice: Andromeda
peluška jarní: Effecta
řepka: Cortes, Salute
ozimá peluška: Arkta
hrách setý: Eso, Saxon
jetel luční: Bonus, Garant
pšenice jarní: Astrid, Regi-
stana
ječmen jarní: Francin, Spit i-
re, Solist
pšenice: Julie, Illusion, Tu-
randot, Vanessa, Kalbex, 
Megan

Selgen v zahraničí

Pakliže v roce 2012 bylo v za-
hraničí obchodováno 38 od-
růd Selgenu, v  roce 2022 jich 
bylo již téměř sto! I z tohoto 
důvodu lze tedy směle pro-
hlásit, což platí pro tuzemské 
i zahraniční pěstitele: Selgen 
odrůdy = váš úspěch a úsměv!

Ing. Michal Vokřál, CSc.

SELGEN, a.s. oslavil 30 let existence
Ten, kdo by čekal bujaré oslavy, byl by asi 
zklamán. Oslavenec pojal oslavu výročí 
pracovně.

ROSTLINNÁ

INZERCE

SELGEN ocenil studentské práce

Nejčastěji chybí pracovníci 
v živočišné výrobě, konkrét-
ně dojičky, zootechnici, ale 
také pro rostlinnou výrobu 
nejsou na trhu práce trakto-
risté, opraváři zemědělských 
strojů a často i agronomové.

Požadavky mladých

Řada inzerujících podni-
ků dnes potvrdí, že odezvu 
na inzerát mají, ale většinou 
se zužuje na dva telefonické 
dotazy: výše platu a pracov-
ní doba o víkendu. I když 
by plat uspokojil, řadě pří-
padných zájemců se nechce 
pracovat o víkendu. Bohužel 
kráva se ani po tisíci letech 
nezměnila a je třeba jí po-
dojit i v sobotu a neděli. Je 
tedy velice obtížné podchytit 
a vyvolat zájem o zeměděl-
ství u mladé generace.

Iniciativa SELGENU

Je proto třeba ocenit kaž-
dou snahu o získání mla-
dých o zemědělský obor. 
Jednu z možných forem 
zvolila společnost SELGEN. 
Studentská cena Selgen je 
udělována již 10 let a je pro 
vítěze podpořena i inančně. 
Jejím cílem je podpora nej-
lepších studentských prací 

z oblasti genetiky a šlechtě-
ní polních plodin u mladých 
vědeckých pracovníků nebo 
ještě studentů. Hlavně jde 
o motivaci studentů a po-
chopení, že studium biolo-
gie rostlin má význam a že 
je to také někdy zábavné. 
Studentské práce a jejich vý-
znam pro šlechtění jménem 
poroty zhodnotil Ing. Josef 
Čapek, CSc. ze Šlechtitelské 
stanice Krukanice při příle-
žitosti dubnového Jarního 
polního semináře Selgen. 
V roce 2022 se bohužel při-
hlásil nejnižší počet student-
ských prací od středoškol-
ských studentů, které byly 
hodnoceny. Na druhé straně 
předložené práce byly mi-
mořádně vyrovnané a byly 
na velmi slušné úrovni, což 
platí pro středoškolské i vy-
sokoškolské práce. I proto 
bylo dost obtížné stanovení 
nějakého pořadí. Při hodno-
cení nebylo přihlíženo pou-

ze k formální stránce věci, 
ale také k možnosti praktic-
kého využití. Absolutní ví-
tězkou se stala Nicole Fran-
tová z MENDELU v Brně. 
Její práce byla zaměřena 
na testování pšenice odol-
né k suchu a problematiku 
změn produktivnosti klasu 
ozimé pšenice v rozdílných 
podmínkách půdního sucha. 
Jednalo se o aktuální a prak-
ticky využitelné téma v sou-
časných podmínkách změny 
klimatu a častějšího výskytu 
půdního sucha. Ocenění se 
také dočkaly práce Martina 
Kleinhampla, Jiřího Smeta-
ny (VOŠ a SZeŠ Benešov), 
Antonína Dittricha, Kaa-
na Dominika Ismaila, Jany 
Koubové a Julie Pšenčíkové 
(všichni Gymnázium Jana 
Nerudy, Praha). Nezbývá než 
pochválit iniciativu a tradici 
Selgenu a vyzvat další irmy 
k následování.

Ing. Michal Vokřál, CSc. 

Nejenže 
zemědělství chybí 
lidé, ale problém 
je umocněn 
tím, že jejich 
starší ročníky již 
přicházejí „do let“.

Ocenění studenti

Jan Krouský
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Obliba metody FYTOLASER
je na vzestupu, její přínos je 
ověřován v polních poku-
sech ve spolupráci s univer-
zitami, šlechtitelskými sta-
nicemi, výzkumnými ústavy, 
rovněž i zpracovateli a pěs-
titeli. Proto jsme postavili 
několik nových modulů fy-
tolaser, abychom uspokojili 
rostoucí poptávku, neboť 
laserová stimulace osiva je 
efektivní, nákladově přija-
telná a rychle návratná!

Naprostá většina auto-
rů z různých výzkumných 
pracovišť po celém světě 
(Šebánek 1996, Hernanders 
2010, Gladyszewska 2008, 
Ruvinov 2003 a další – po-
drobnosti na www.fytola-
ser.cz) se shoduje, že lase-
rová stimulace:
 zlepšuje vitalitu prvních 
fází růstu plodin v děložním 
stavu a způsobuje rychlejší 
vytvoření prvních pravých 
listů, tím se stávají rostliny 
tolerantnější ke škodlivým 
činitelům (škůdci, choroby, 
mrazíky) a rychleji se dostá-

vají z kritických fází počá-
tečního růstu
 rozvíjí kořenovou sousta-
vu a nárůst adventivních ko-
řenů, lépe odolává stresům, 
které vyvolává nedostatek 
vláhy nebo vysoké teploty, 
rostliny zůstávají déle svěží 
a neztrácejí turgor (blanové 
napětí buněk) tak rychle, 
jako neošetřená kontrola. 
Po sklizni zůstává v půdě 
více organické hmoty, kte-
rá přispívá k lepší jíma-
vosti vody, lépe váže živiny 
na sorpční komplex půdy 
a optimalizuje poměr C:N. 

Agrobiologická kontrola 
porostů stimulovaných me-
todou FYTOLASER přinesla 
další zajímavá zjištění (viz 
tabulky v letáku):
 u všech testovaných plo-
din (řepka, cukrovka, slu-
nečnice, sója) byl namě-
řen vyšší obsah chlorofylu 
v listech o 2 – 8 % a větší 
listová pokryvnost, což 
umožňuje větší absorpci 
světelné sluneční energie, 
čímž dochází k vyššímu vý-

konu fotosyntézy při tvorbě 
asimilátů za účasti nárůstu 
spotřeby CO2. Tímto způso-
bem se metoda FYTOLASER
rovněž podílí na snižování 
CO2 v ovzduší a napomáhá 
ke zlepšení životního pro-
středí 
 byl naměřen významně 
vyšší % obsah makroživin 
N, P, K, Mg, S i nárůst suši-
ny (g) - lepší příjem živin 
ve srovnání s kontrolou.

Všechny tyto vlastnosti 
se promítají do konečného 
efektu pěstitelského úsi-
lí v podobě dobré sklizně 
a příznivé ekonomiky. 

Naše i evropské zemědělství 
postupně přechází z "Doby 
čistě chemické ochrany"
na "Dobu biochemickou či 
biologickou nebo i „fyzikál-
ní", s cílem implementace 
zásad tzv. "zelené transfor-
mace", za doprovodu po-
stupné redukce účinných 
chemických látek. Ať už si 
o tom myslíme cokoliv, je 
třeba poznamenat, že udr-

žitelné životní prostředí 
a biodiverzita jsou stejně 
významné, jako udrže-
ní intenzity zemědělské 
produkce!! Domníváme se 

tedy, že naše fyzikální meto-
da FYTOLASER dobře zapa-
dá do tohoto trendu a v pří-
padě rozšíření může přispět 
k udržení vysoké úrovně 

české zemědělské výroby 
a potravinové bezpečnosti!! 

Ing. Jaroslav Skopal
RNDr. Jaroslav Wagner, Ph.D.

ROSTLINNÁ

Laserová stimulace osiva metodou FYTOLASER
Podstatou stimulačního mechanismu metody FYTOLASER je 
interakce mezi monochromatickým laserovým paprskem a foto-
receptory - fytochromy v osivu zemědělských plodin. Tato vazba 
má příznivý vliv na klíčivost, polní vzcházivost, rozvoj kořenové 
soustavy, intenzitu růstu, obsah chlorofylu, příjem živin, odol-
nost proti stresu, lepší zdravotní stav, výnos a kvalitu. Takové 
požadavky na efektivní, provozně využitelnou metodu splňuje 
modul fytolaser, který umožňuje vysoce variabilní nastavení 
stimulačních a expozičních parametrů. Obsahuje lasery volitel-
ných vlnových délek i výkonů a optomechaniku pro distribuci 
laserového světla v multisvazkové kon iguraci, a proto je využi-
telný pro široké spektrum osiv nejrůznějších plodin.
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Setkání nad pokusnými políčky s řepkou

S pokusy se každoročně se-
znamuje zemědělská veřej-
nost na polních dnech. Jedním 
z nich byl květnový „Den plný 
poznatků“ zaměřený na pěs-
tování řepky olejky s před-
stavení téměř šesti desítek 
odrůd.

Polní den se těšil vysoké ná-
vštěvnosti. Pěstitelů a dalších 
zájemců o problematiku pěs-
tování ozimé řepky přišla více 
než stovka. Kromě odrůd měli 
přítomní možnost posoudit 
i pokusy s hnojením, s regulá-
tory růstu a další zajímavosti. 

Akci již tradičně uspořá-
dal Ing. David Bečka, Ph.D., 
z ČZU ve spolupráci s vedou-
cím stanice Ing. Jaroslavem 
Tomáškem, Ph.D., a dalšími 
pracovníky pokusné stani-
ce a irmami podílejícími se 
na pokusech.

Na pokusném pozemku 
v Červeném Újezdě se ma-
loparcelkové pokusy zaklá-
dají ve čtyřech opakováních 
na parcelkách o rozměrech 
1,25 m x 9,5 m. Předplodinou 
řepky byla ozimá pšenice. 

Pozdní setí

Ing. Bečka uvedl, že se v hos-
podářském roce 2022/2023, 
stejně jako mnozí další pěs-
titelé, potýkali s potížemi při 
zakládání porostů. Ve druhé 
polovině srpna neustále prše-
lo, což znemožňovalo dokon-
čení přípravy půdy a setí. 

Po sklizni předplodiny ozi-
mé pšenice, která proběhla 4. 
srpna 2022, rozdrtili slámu. 
Pole podmítli do hloubky de-
seti centimetrů a následovala 
orba do 22 centimetrů a před-
seťová příprava půdy kom-
paktorem. 
Řepku v pokusech zaseli až 

po deštích 30. srpna, přičemž 
se selo padesát klíčivých se-
men na metr čtvereční u hyb-
ridů a sedmdesát v případě 
liniových odrůd. K vysetí po-
kusů posloužil maloparcelní 
bezezbytkový secí stroj. Roz-
teč řádků dosahuje 12,5 cm 
a hloubka setí 1,5 až 2 cm. Den 
před setím pole třikrát pře-
vláčeli a před vysetím řepky 
pohnojili hnojivem Eurofertil 
plus NPS 49 (200 kg/ha).

Podzimní agrotechnika

Podzimní agrotechnika řepky 
byla následující: den po za-
setí 31. srpna ošetření proti 
plevelům herbicidem Butisan 
Complete, 6. září do myších 
děr ručně rodenticid Stutox 
a poté dle potřeby, 21. září 
Gallant Super a insekticid 
Nexide, 27. září hnojení LAD 
(27 kg N/ha), 30. září insek-
ticid Karate Zeon, stimulátor 
Agrostim a tekuté hnojivo 
DAM 390 (7 l/ha). 

Následovalo insekticidní 
ošetření přípravkem proti 
škůdcům Cyperkill doplněné 
hnojivy YaraVita Kombiphos 
(3 l/ha) a DAM 390 (7 l/ha). 
Regulace porostů se usku-
tečnila v polovině října pří-
pravkem Toprex s listovými 
hnojivy Fertiactyl Starter plus 
YaraVita Bortrac. Koncem říj-
na proběhlo podzimní hnoje-
ní dusíkem Urea Stabil (46 kg 
N/ha).

Jarní hnojení a ošetřování

Koncem února na pole přišla 
první regenerační dávka du-
síku 60 kilogramů na hektar 
v hnojivu DASA. Další dávka 
na regeneraci následovala 
v polovině března 60 kg N/
ha v hnojivu LAD. Následně se 
23. března hnojilo kombinací 
Fertiactyl Radicalr a YaraVita 
Brassitrel se stimulátorem 
Atonik. Den poté aplikovali in-
sekticidní přípravek Silvanto 
Energy.

V prvním dubnovém týdnu 
na pole přišla dávka dusíku 
(70 kg N/ha) v LAD. V polo-
vině dubna byla řepka ošet-
řena fungicidem s regulačním 
účinkem Tilmor. Následovala 
aplikace kombinace insektici-
dů Gazelle plus Cyperkill.

Poslední dávka dusíku 
na pole přišla 21. dubna 
(30 kg N/ha) v LAD a o pět 
dní později do porostů apli-
kovali stimulátor Hergit plus, 
listová hnojiva Bortrac, Lister 
Zn a Thiotrac. Koncem dub-
na použili insekticid Trebon. 
Následovalo ošetření kvetou-
cí řepky fungicidem Amistar 
Gold se smáčedlem Silwet. Po-
sledním zásahem před sklizní 
měl být insekticid na šešulové 
škůdce.

Pěkné porosty

V současné sezóně se v ma-
loparcelkových pokusech po-
rovná 55 odrůd ozimé řepky. 
Z celkového množství přibliž-
ně polovinu představují no-
vinky. Jednotlivé odrůdy zařa-
zené na pokusném pozemku 
popsal Ing. Bečka za doplnění 
zástupců irem. 

Porosty řepky vypadaly 
v době konání polního dne 3. 
května velmi pěkně a slibo-
valy bohatou úrodu. Rostliny 
byly silné a zdravé, výborně 
zakořeněné. Mezi odrůdami 
existovaly rozdíly ve výšce 
rostlin a v ranosti kvetení. 

Ing. Bečka mimo jiné pod-
trhl nezbytnost ošetřování 
proti škůdcům. Připomněl, 
že se vždy vyplácí vysévání 
insekticidně mořeného osiva. 
Po odeznění účinku, což bývá 
asi za dva týdny, je nutno po-
rosty ošetřit insekticidem. 

Ověřování insekticidů

V Červeném Újezdě se ne-
ověřují jen odrůdy, ale také 
i různé technologie pěstová-

ní. Mimo jiné se v pokusech 
porovnávají různé možnosti 
využití růstových regulátorů, 
fungicidů a insekticidů.

V jednom z pokusů se 
v předešlé pěstitelské sezóně 
potvrdil pozitivní vliv insekti-
cidního ošetření na výnosy ře-
pky. Zatímco kontrolní neoše-
třená varianta poskytla 4,96 
t/ha, všechny aplikace insek-
ticidů výnosy navyšovaly. 

K nejvyššímu zvýšení vý-
nosu došlo při použití insek-
ticidu Kestrel, kdy se sklidilo 
5,44 t/ha. Druhé místo ob-
sadila kombinace dvou po-
stupných ošetření přípravky 
Yoroi a Decis Mega. U této 
varianty se docílilo 5,40 t/
ha. Na třetím místě skončila 
aplikace nového insekticidu 
Silvanto Energy s výnosem 
5,34 t/ha.

I české odrůdy

Vnitřní kontrolu pro zjištění 
vyrovnanosti pozemku v se-
zóně 2021/2022, stejně jako 
loni, představovala polotrpas-
ličí hybridní odrůda PX131 
vysetá na třech místech po-
kusného bloku kvůli zjištění 
vyrovnanosti pozemku. Jde 
o nízkou a nepoléhavou od-
růdu s vysokou olejnatostí, 
která v pokusech stabilně po-
skytuje vysoké výnosy. K vý-
hodám této odrůdy patří to, že 
na podzim ani na jaře nepře-
růstá, v jarním období začíná 
pomaleji vegetovat.
České šlechtění zastupova-

ly tři liniové odrůdy, Corzar, 
Salute a Onca. Raná liniová 
odrůda s vysoce jakostním 
olejem Corzar díky nízkému 
vzrůstu nepoléhá. U odrůdy, 
která stabilně poskytuje vyso-
ké výnosy vysoce olejnatých 
semen, není nutná podzimní 
ani jarní regulace. 

Novou odrůdu Salute cha-
rakterizuje výborný zdravotní 
stav. Rostliny mají geneticky 
zakódovanou odolnost proti 
fómovému černání stonku. 
Tato nízká nepoléhavá odrů-
da s velkými semeny poskytu-
je vysoké výnosy i olejnatost 
ve všech oblastech. Odrůdy 
Corzar a Salute představil 
Ing. Tomáš Dvořák a Miroslav 
Pochman z irmy Selgen, a. s.

Třetí liniovou odrůdou 
z českého šlechtění byla 
Onca, kterou popsal Vladi-
mír Potměšil ze společnosti 
Oseva PRO s. r. o. Tato nižší 
poloraná výnosná odrůda má 

výborný zdravotní stav. K je-
jím přednostem patří i velmi 
nízký obsah glukosinolátů 
v semenech.

Výsledky minulých let

Jako každoročně, tak i letos 
Ing. Bečka přítomné sezná-

mil s výsledky minulých roč-
níků. V pěstitelské sezóně 
2019/2020 se v Červeném 
Újezdě porovnávalo 55 od-
růd. Průměrný výnos dosáhl 
6,12 t/ha. K nejvýnosnějším 
se řadily odrůdy Artemis, 
Dominator a Angelico. 

Předloni dosáhl průměr-
ný výnos 52 porovnávaných 
odrůd řepky v maloparcel-
kových pokusech 5,81 t/ha. 
První místo obsadil hybrid 
Temptation, který poskytl 
6,96 t/ha. Na dalších dvou 
příčkách se umístily hybridní 
odrůdy SY Glorietta a PT298. 

Loni na zdejším stanovišti 
dosáhl průměrný výnos 64 
odrůd zařazených do poku-
sů 6,53 t/ha. U nejvýnosnější 
hybridní odrůdy Aurelia se 
docílilo rekordních 8,20 t/ha. 
Další dvě místa obsadily hyb-
ridy LG Auckland a PT141. 

Z hlediska olejnatosti v po-
sledních třech letech v pěs-
titelské sezóně 2019/2020 
zvítězil polotrpasličí hybrid 
PX131. Předloni vykázala 
nejvyšší obsah oleje hybrid-
ní odrůda DK Excited a loni 
Tuba.

Hana Honsová

INZERCE

Výzkumná stanice v Červeném Újezdě v okrese Praha-západ 
slouží jako experimentální pracoviště České zemědělské uni-
verzity v Praze (ČZU). Pokusná políčka se širokým sortimentem 
plodin zde zakládají nepřetržitě už několik desetiletí, konkrét-
ně od roku 1974. 

Odrůdy řepky v pokusech představil Ing. David Bečka, Ph.D. (vpravo), který je 
na snímku s Ing. Tomášem Dvořákem.

O polní den byl velký zájem nejen z řad pěstitelů. 

Informace o české odrůdě Onca doplnil 
Vladimír Potměšil.

Jako vnitřní kontrola slouží polotrpas-
ličí hybrid PX131, který patří k vysoce 
olejnatým odrůdám.
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Čiroky a béry 

Posledních několik let je 
ve znamení vzestupu záse-
vů čiroků. Hlavní důvody 
jsou dva – jednak problém 
s oteplováním a vysycháním 
krajiny a za druhé význam-
ný pokrok v kvalitě nově vy-
šlechtěných odrůd. V té jsou 
mezi jednotlivými typy a od-
růdami značné rozdíly, které 
jsou dány především typem 
stébla a způsobem skliz-
ně. Variabilita druhu čirok 
dvoubarevný i jeho využití je 
značná a před výběrem odrů-
dy je třeba si de inovat, jakou 
kvalitu od čiroku očekáváme. 
Odrůdy čiroků se liší vzrůs-
tem (výška 0,8 až 4 m), od-
nožováním, raností, způso-
bem využití, složením zelené 
hmoty i podílem škrobu v si-
lážní hmotě. Mohutné rostli-
ny nejsou zárukou nejvyšší-
ho výnosu energie z hektaru. 
Rozhodující je využitelnost 
organické hmoty, která závisí 
na její kvalitě – stravitelnosti. 
Vlastnostmi i vzhledem jsou 
čiroky nejbližší kukuřici a vy-
užívají stejnou C4 fotosynté-
zu. Nejsou náročné na půdu, 
ale zásadní je jejich nesná-
šenlivost k chladu, například 
letos se okno pro výsev čiro-
ků otevřelo až na konci květ-
na. Čiroky dobře snáší sucho 
a osvojují si živiny i z hlub-
ších půdních horizontů. Pro-
tože vyžadují teplo a nesnáší 
časné setí, nejvíce se pěstují 
jako následná plodina, např. 
po energetickém žitu, nebo 
časně sklízených silážních 
směskách. V teplejších oblas-
tech se sejí i po sklizni řepky, 
ozimého ječmene, nebo ra-
ných pšenic. V tomto případě 
nárůst hmoty hodně záleží 
na četnosti letních srážek. Či-
roky lze silážovat i za nižších 
sušin, protože velmi dobře 
fermentují a jejich stébla lépe 
„drží vodu,“ než kukuřice. 

Tím pádem dochází k nižší-
mu odtoku silážních šťáv. Pro 
naše podmínky je praktické 
rozdělení čiroků podle vyu-
žití, a to na zrnové a silážní 
typy. V případě zrnových či-
roků jsou již k dispozici do-
statečně rané odrůdy plodící 
5-8 tun zrna. Čirokové zrno 
je ve světě jednou z nejběž-
nějších obilovin s využitím 
v potravinářském i krmném 
průmyslu a problémy s do-
zráním moderních odrůd 
nehrozí ani v Polabí. Silážní 
odrůdy se od sebe značně liší 
výškou, velikostí laty a typem 
stébla s olistěním. Pěstuje-
me-li čiroky jako typickou 
silážní plodinu na přímou 
sklizeň v závěru vegetační 
sezóny, můžeme odrůdy dále 
rozdělit na (vyšší) bioma-
sové a nižší zrnové silážní 
čiroky. Čiroková siláž obsa-
huje ve srovnání s kukuřicí 
podle odrůdy a typu sklizně 
o 0-30 % nižší měrnou ener-
gii. Rozdíly v kvalitě píce 
jsou dány poměrem stonků 
k listům, jejich kvalitou, pří-
tomností BMR mutace atp. 
Zrnové silážní čiroky jsou 

nižšího vzrůstu, dle odrůdy 
160-220 cm. U nich energii 
doplňuje podíl škrobu a dal-
ších polysacharidů sklize-
ných v nedozrálém zrně. Tyto 
odrůdy se sejí nejpozději 
v první dekádě června, aby 
zrno v latách dokázalo dojít 
do fáze mléčné zralosti. Dvě 
odrůdy tohoto typu byly re-
gistrovány na ÚKZÚZ v roce 
2013 a v jejich testech v prů-
měru dosahovaly výnosů 
suché hmoty 90-95 % odrůd 
biomasových. Jejich přednos-
tí je ale výrazně vyšší ener-
gie organické hmoty. V roce 
2023 budou zaregistrovány 
nové odrůdy tohoto typu 
a dvě z nich jsou s tzv. BMR 
mutací, která se navenek 
projevuje hnědým žebrem 
(cévními svazky). BMR odrů-
dy mají vlákninu s obsahem 
ligninu sníženým až o 60 % 
a tedy mají i výrazně vyšší 
stravitelnost. Ve VÚRV Pra-
ha-Ruzyně byla vyšlechtěna 
a v roce 2016 zaregistrována 
odrůda čiroku Ruzrok, která 
je vhodná pro pícní účely (se-
náž) nebo jako meziplodina. 
Ve zkouškách má VÚRV nyní 

druhou odrůdu mohutného 
zrnového čiroku, který se 
může sklízet na zrno nebo 
siláž. Velmi vhodné na siláž 
jsou i odrůdy bérů Ruberit 
a Rucereus od stejného šlech-
titele. Výhodou bérů oproti 
čiroku je možnost časnějšího 
setí a snadnější výroby vel-
mi kvalitní siláže (senáže), 
oproti čiroku však bér hůře 
obrůstá.

Vícesečné využití čiroků

Čiroky po pokosení obrůstají, 
čehož se využívá u některých 
biomasových odrůd s tím, 
že se ve vegetativní fázi při 
výšce 120 až 150 cm kosí 
a po zavadnutí sklízí obdob-
ně, jako víceleté pícniny. Čiro-
ky i béry se za tímto účelem 
sejí do úzkých řádků s vyšším 
výsevkem oproti setí na zrno 
nebo siláž. Doporučená dáv-
ka hnojení dusíkem před se-
tím a během vegetace je 80 až 
100 kg v závislosti na před-
plodině a po sklizni se čiroky 
přihnojují 50 kg N. Sklizená 
polo-bílkovinná siláž (senáž) 
je vysoké kvality, protože 
mladé stéblo obsahuje vyso-
ký podíl hemicelulóz (i přes 
20 %) a v případě adekvát-
ního hnojení dusíkem 13-
16 % bílkovin. Silážovat je 
lze do jámy, vaků i do kula-
tých balíků. Kosení je nutné 
provádět zařízením s kondi-
cionérem, aby píce rychleji 
zasychala a tak, aby nedošlo 
k velkému znečištění píce 

ROSTLINNÁ

www.seedservice.cz

SEED SERVICE s. r. o.
Vysoké Mýto

Objednávky:
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Poradenství: tel.: 604 578 260
e-mail: poradenstvi@seedservice.cz

SMĚSI AEKO
 Směsi Čejka – krmný biopás a Čejka – opylovači

 Meziplodiny pro strukturu půdy a proti utužení

SMĚSI MEZIPLODIN PRO EKOPLATBY
 Směsi s rychle rostoucími luskovinami 

a jetelovinami

 Fumigační směsi, směsi s ovsem hřebílkatým, 

mastňákem, čirokem, béry atp.

LUSKOVINY, PÍCNINY, OSTATNÍ PLODINY

 Vojtěška, jetel luční, alexandrijský, inkarnát

 Ozimá peluška, žita Borfuro, Lesan, ozimý hrách

 Silážní čiroky a béry 

ZEMĚDĚLSKÉ TRAVNÍ SMĚSI 

V loňském roce trpěla většina oblastí západní a střední Evropy 
suchem a naše republika byla jedním z mála míst, kterým se 
na většině území velké sucho vyhnulo. I letošní rok začal z hle-
diska srážek nadějně, sucho se však neúprosně vkrádá od seve-
rozápadu Čech. Výkyvy počasí nutí zemědělce pěstovat i méně 
tradiční, suchu odolné pícniny.

Pícniny pro letní výsev a letošní sklizeň

BIO-OSIVA
 Jetel luční, alexandrijský, ozimá peluška

 Travní směsi, směsi meziplodin aj.

zeminou. Výhodou tohoto 
zpracování je vysoká kvalita 
siláže, nevýhodou větší prac-
nost a často i potřeba otevřít 
silážní linku v době žní.

Jetel alexandrijský

K častým zásevům nebo pří-
sevům jetele alexandrijské-
ho dochází v případě ztráty 
nebo poškození porostů je-
tele lučního nebo vojtěšky. 
Bývá vyséván čistý jetel ale-
xandrijský nebo jeho směs 
s jednoletým jílkem. Druh je 
původem z oblastí u Středo-
zemního moře, a kromě zají-
mavých pícních vlastností je 
oceňován pro schopnost vze-
jít a růst i v poměrně suchých 
podmínkách. Rostlina svým 
habitem připomíná vojtěšku, 
ale květenství má bílé hlávky, 
které vyrůstají na dlouhých 
stopkách. V zahraničí (jižní 
a západní Evropa, USA) se 
už dávno jedná o standard-
ně pěstovanou jetelovinu, 
jejíž výhodou je vysoký 
výnos kvalitní píce a rych-
lé obrůstání, které umožní 
pěstiteli sklizeň dvou až čtyř 
plnohodnotných sečí. V již-
ním Středomoří ho sejí jako 
ozim. U nás si to nemůžeme 
dovolit, a proto musí celý 
vývoj rostlin proběhnout až 

na jaře. Tím se však posou-
vá termín první sklizně až 
na konec června, a proto ho 
většinou zakládáme ve smě-
si s jílkem nebo do krycí 
plodiny. Dále je nutné počí-
tat s tím, že píce jetele ale-
xandrijského obsahuje více 
vody, než píce z jetele luční-
ho. Dobré zavadání musí být 
usnadněno kosením s použi-
tím kvalitního kondicionéru 
a dobrým rozprostřením po-
kosené hmoty. Porosty jetele 
alexandrijského se zakládají 
12-15 kg výsevky od období 
relativně brzy na jaře, ale ne 
v nejčasnějších termínech, 
kdy ještě hrozí větší mrazy. 
Častý je jeho výsev do ovsa 
na zeleno (dvojí setí do růz-
né hloubky). Oves v pomaleji 
rostoucím jeteli omezí zaple-
velení a měl by být sklizen 
nejpozději před metáním. 
Po sklizni jetel rychle obrůs-
tá a 2. seč bývá v příznivých 
podmínkách bohatší než 
první. Píce je velmi kvalitní 
a chutná, s nízkým obsahem 
vlákniny, stárne pomalu a je 
kvalitní i v plném květu. 
Příznivě působí na dojivost 
a mléčnost. Při přímém zkr-
mování je třeba doplňovat 
sušinu (seno, sláma, senáž, 
atp.). Díky nízkému obsahu 
vlákniny se hodí i pro pras-
nice, zejména v době kojení 
selat (má též vysoký obsah 
lyzinu a ostatních esenci-
álních aminokyselin) i pro 
prasata do 60-80 kg, klisny, 
telata, králíky apod. Jetel ale-
xandrijský začíná mít ještě 
jednu nezastupitelnou roli, 
a to jako doprovodná vymr-
zající plodina při zakládá-
ní porostů řepky. S řepkou 
dokáže růst srovnatelným 
tempem a výborně chrání 
půdu před přehřátím, erozí, 
plevely a po vymrznutí obo-
hacuje půdu o dusík a orga-
nickou hmotu. Předpokládá 
se, že s novými protierozní-
mi opatřeními v řepce, jeho 
úloha raketově poroste. 
Kolektiv SEED SERVICE s.r.o.

Řepka s pomocnou směsí s jetelem alexandrijským (podzim a jaro)

Siláž z béru italského je pro krávy atraktivní.

Zrnový silážní čirok v době sklizně.
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Nejen s množstvím odrůd ozi-
mé pšenice s mnoha novinka-
mi se mohli seznámit účastníci 
tradičního semináře této české 
šlechtitelské irmy, který pro-
běhl ve Stupicích nedaleko 
hlavního města Prahy. Akce 
přilákala zhruba dvě stovky 
návštěvníků.

Nejrozšířenější odrůdy 
ozimé pšenice

V přednáškové místnosti se-
známili zástupci irmy Selgen 
posluchače s vybranými od-
růdami. Na ozimou pšenici se 
zaměřil Ing. Ondřej Veškrna, 
Ph.D. Podle jeho informace 
stále zůstává nosnou odrůdou 
ozimé pšenice společnosti vy-
soce výnosná Julie jakosti E. 

Tato nepoléhavá odrůda 
s velmi jakostním zrnem tvo-
ří výnos především velikostí 
klasů. Při vyšší intenzitě pěs-
tování se kvůli menší odol-
nosti vůči poléhání osvědčuje 
jedna až dvě regulace během 
vegetace. K jejím výhodám 
patří to, že poskytuje vysoké 
výnosy ve všech výrobních 
oblastech a má stabilní potra-
vinářskou jakost. 

Na množitelských plochách 
se rozšiřuje odrůda Illusion 
jakosti A. K jejím přednostem 
náleží dobrý zdravotní stav, 
odolnost vůči poléhání, nená-
ročnost na agrotechniku a sta-
bilně vysoký výnos i jakost. 
Inženýr Veškrna se domnívá, 
že by se tato odrůda mohla 
v budoucnu stát jedničkou 
místo Julie.

Novinky v sortimentu A

K novým odrůdám se řadí 
velmi raná Adina s kvalitou 
zrna A/E vyšlechtěná z Julie, 
od které si zachovala výbor-
nou jakost. K jejím přednos-
tem patří dobrý zdravotní 
stav listu i klasu. Má střední 
mrazuvzdornost. V uskuteč-
něných státních registračních 
zkouškách se jednalo o nej-
výnosnější odrůdu jakosti 
A nebo E. Díky přizpůsobi-
vosti tato odrůda prospívá 
ve všech oblastech.

Nová výnosná odrůda Skif 
jakosti A má výbornou odol-
nost proti poléhání a zdravý 
praporcový list. Vyniká v odol-
nosti vůči rzím. Při pěstování 
po zrnové kukuřici a při bez-
orebných technologiích se do-
poručuje aplikace fungicidu 
do klasu. Loni se v některých 
zemědělských podnicích hek-
tarové výnosy odrůdy Skif blí-
žily k deseti tunám

Novější odrůdu představuje 
Megan jakosti A, která je v sor-
timentu nejranější. Odrůda 
s výborným zdravotním sta-
vem snáší pozdní setí. Dobře 
prospívá i po obilní předplodi-
ně. Vyžaduje fungicidní ošetře-
ní na list a včasnou morforegu-
laci proti polehnutí.

Novinky v sortimentu B a C

Novinku zaregistrovanou v le-
tošním roce představuje Netta 
jakosti B, která vznikla zkříže-
ním odrůd Secese a Avenue. 
Jde o druhou nejranější od-
růdu irmy po Megan. K jejím 
přednostem patří dobrý zdra-
votní stav, výborná mrazu-
vzdornost a odolnost vůči po-
léhání díky krátkému stéblu. 
V registračních zkouškách 
tato odrůda v řepařské oblasti 
v tříletém průměru v ošetřené 
variantě překročila hranici je-
denácti tun na hektar.

Doslova jako výnosovou 
bombu označil Ing. Veškrna 
letos u nás zaregistrovanou 
novinku jakosti B s názvem 
Dynamite. Jde o třetí nejra-
nější odrůdu ozimé pšenice 
v sortimentu. K jejím před-
nostem patří vysoká odno-
žovací schopnost a nadprů-
měrné výnosy v ošetřené 
i neošetřené variantě.

Kdo potřebuje dostatek slá-
my na stlaní pro hospodářská 
zvířata, může vsadit na novou 
odrůdu Mercedes jakosti C. 
Tato velmi výnosná odrůda 
má výborný zdravotní stav 
listů i klasu. Mrazuvzdornost 
dosahuje 85 %. K přednostem 
odrůdy patří dobrá odolnost 
vůči virózám.

Novou odrůdu jakosti 
C/k představuje Kalbex. K je-
jím přednostem patří dobrý 
zdravotní stav a vysoký vý-
nos ve všech oblastech. Snáší 
pozdní setí i obilní předplodi-
nu. Odrůda je kromě krmivář-
ského využití vhodná i na vý-
robu oplatek. 

Jakosti B dosahuje vysoce 
výnosná novinka Nonstop. 
K přednostem této odrůdy 
mimo jiné náleží vynikající 
mrazuvzdornost a stabilní 
odolnost vůči poléhání. Ně-
které jakostní parametry má 
v sortimentu A.

Přesívkové pšenice

Inženýrka Irena Bížová se za-
měřila na problematiku pře-
sívkových pšenic. Ty se dají 
vysévat na podzim i na jaře. 
Na množitelských plochách 
je v ČR v současnosti nejroz-

šířenější odrůdou jarní pšeni-
ce Registana jakosti B, která 
patří k přesívkovému typu. 
Při podzimním setí dosahuje 
díky delší vegetaci podstatně 
vyšších výnosů, než při jar-
ním založení porostů. K jejím 
přednostem patří dobrý zdra-
votní stav a stabilní jakost.

Nově registrovanou přesív-
kou je Re lex dosahující kva-
lity C. Tato vysoce odnožující 
odrůda vykazuje díky nízkým 
rostlinám odolnost vůči polé-
hání. K jejím přednostem nále-
ží velmi dobrý zdravotní stav, 
a proto se v zrnu nehromadí 
mykotoxiny. Poskytuje vysoké 
výnosy. 

Odrůdy řepky

Sortiment odrůd ozimé řep-
ky představila Ing. Kateřina 
Bělská. Uvedla, že nosnou 
odrůdou řepky irmy Selgen 
zůstává Corzar. Jde o výnos-
nou liniovou odrůdu s vysoce 
jakostním olejem zařazenou 
do výběrového programu 
Preol Ideal. K jejím přednos-
tem patří ranost, nízký vzrůst, 
odolnost vůči poléhání a vyso-
ká olejnatost. Poskytuje stabil-
ní výnosy v suchých i mokrých 
letech. Není nutná podzimní 
ani jarní regulace.

Novinku představuje linio-
vá odrůda Salute registrovaná 
v ČR v roce 2021. K přednos-
tem odrůdy patří výborný 
zdravotní stav. Díky genu Rlm 
1 mají rostliny odolnost pro-
ti fómovému černání stonku. 
Kvůli nízkému vzrůstu porosty 
nepoléhají. Poskytuje vysoké 
výnosy i olejnatost ve všech 
oblastech. Hmotnost tisíce 
semen se pohybuje na vysoké 
úrovni nad pěti gramy.

Ozimý ječmen, žito 
a tritikale

Na ozimý ječmen, žito a tritika-
le se zaměřil Ing. Hynek Bína. 
Uvedl, že novější v ČR registro-
vanou odrůdu ozimého šesti-
řadého ječmene představuje 

Polní den s množstvím nových odrůd
Pěstitelé mají k dispozici množství odrůd pěstovaných plodin. Ty 
české vyšlechtěné pro naše podmínky představují výnosovou jis-
totu. Už tři desítky let šlechtění letos slaví irma Selgen, a. s. Název 
společnosti založené v roce 1993 vznikl ze začátečních písmen slov 
selekce a genetika.

INZERCE

Zájemci si za odborného výkladu šlechtitelů prohlédli velmi pěkné odrůdové pokusy. 

Agrotechniku pokusů popsal 
Dr. Ing. Pavel Horčička.

Na poli byl k vidění sortiment ozimých obilnin.

Laurin. Jedná se o výnosnou 
středně ranou odrůdu s velmi 
dobrým zdravotním stavem, 
která poskytuje vysoký po-
díl předního zrna. Vysokých 
výnosů lze dosáhnout i při 
úsporné agrotechnice. K před-
nostem odrůdy patří velké 
zrno. Za vegetace nevyžaduje 
fungicidní ošetření. Má vel-
mi vysokou odolnost proti 
poléhání. Prospívá i po horší 
předplodině. Kvůli virózám se 
doporučuje set až po 15. září.

Novinku v sortimentu irmy 
Selgen představuje zahraniční 
šestiřadá odrůda ozimého ječ-
mene Rumcajs. Odrůdu cha-
rakterizuje vysoký a vyrovna-
ný výnos ve všech oblastech, 
ranost, nepoléhavost a velmi 
dobrý zdravotní stav. Odrů-
da je vhodná i pro pěstování 
po obilnině. Pro stabilizaci vý-
nosu i kvality sklizně se dopo-
ručuje jedno fungicidní ošetře-
ní ve fázi sloupkování.

Středně raná odrůda ozi-
mého tritikale Brehat silně 
odnožuje a vytváří mohutné 
rostliny. K jejím přednostem 
patří nadprůměrný zdravotní 
stav a výborná zimovzdor-
nost. Lze pěstovat na zeleno 
i na zrno. Uplatní se v krmi-
vech skotu i na produkci bio-
plynu. 

Novinku představuje ozi-
mé hybridní žito Miranos. 
I přes vyšší vzrůst vykazuje 
odolnost vůči poléhání. Při-
způsobivá odrůda nenáročná 
na půdní podmínky poskytuje 
vysoké výnosy ve všech oblas-
tech. K přednostem této odrů-
dy patří velmi dobrá kvalita 
zrna a nízký výskyt námele.

Raná liniová odrůda žita 
Dankowskie Turkus má velmi 
vysokou schopnost odnožo-
vat a dobrou odolnost vůči 
poléhání. Jde o odrůdu nená-
ročnou na půdní podmínky. 
Má dobrý zdravotní stav a po-

skytuje vysoké výnosy kva-
litního zrna s velmi dobrou 
pekařskou jakostí. Může se 
uplatnit v ozimých luskovino-
obilních směskách.

Prohlídka pokusů

Po skončení přednášek násle-
dovala prohlídka odrůd ozi-
mých obilnin na pokusném 
pozemku nedaleko od stani-
ce. Zájemci z řad účastníků 
polního dne si za odborného 
výkladu šlechtitelů jednotlivé 
odrůdy prohlédli. 

Jak uvedl vedoucí šlechtě-
ní pořadatelské společnosti 
Dr. Ing. Pavel Horčička, na po-
kusném poli ve Stupicích se 
uplatňuje devítihonný osevní 
postup. Na odrůdách pšenice 
se porovnávají čtyři fungicid-
ní varianty: neošetřeno, jed-
nou ošetřeno, dvakrát ošetře-
no a luxusní ošetření.

Hana Honsová
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ES Capello – zaručené 
výnosy pro každé pole

V roce 2021 uvedla společ-
nost Agro inal úplně novou 
hybridní odrůdu ES CAPE-
LLO, která patří k nejnovější 
generaci šlechtění a začíná se 
díky svým výnosovým schop-
nostem velmi rychle prosa-
zovat napříč Evropou. Svou 
genetickou výbavou posouvá 
výnosovou laťku do těch nej-
vyšších pater a patří do nové 
skupiny produktů, které jsou 
označeny jako P3 šlechtě-
ní, tzn. Performance (odol-
nost), Protection (ochrana) 
a Pro itability (ziskovost). 
ES Capello je středně raná 
hybridní odrůda s excelentní 
výkonností jak v teplejších, 
tak i v chladnějších oblas-
tech pěstování řepky ozimé. 
Tento hybrid disponuje re-
kordně vysokým a stabilním 
výnosem semene ve všech 
regionech, a překonává tak 
naprostou většinu nových 
konkurenčních hybridů, se 
kterými byl v našich poku-
sech srovnáván. Vyniká také 
vysokým obsahem oleje v se-
meni a jeho vyšší kvalitou. Vý-
borná je také odolnost proti 
všem houbovým chorobám, 
zvláště proti Phomě (Rlm3 
a Rlm7). Velkou předností 
hybridu ES Capello je také 
vysoká tolerance vůči viru 
žloutenky vodnice (TuYV).

V České republice ES Cape-
llo potvrdilo svojí excelentní 

výkonnost v celé síti polopro-
vozních pokusů společnosti 
Agro inal v letech 2020-
2022, kde se vždy umísťova-
lo mezi prvními třemi hybri-
dy a výnosově překonávalo 
i hranici 6 t/ha. Na Slovensku 
svoji výjimečnost potvrdilo 
v poloprovozních pokusech 
SPZO SK v letech 2020-2022, 
kde bylo vždy v TOP 5 nejvý-
nosnějších hybridech. V po-
kusech POP SPZO SK ve skliz-
ňovém roce 2022 se dokonce 
svým excelentním výnosem 
umístilo na druhém místě! 
Pro rok 2023 navíc díky zá-
pisu do Společného evrop-
ského katalogu vstoupilo 
do pokusů SPZO v ČR, kde ho 
můžete shlédnout.

Rythmie – nejranější 
z hybridů

Díky hybridu Rythmie, se 
nám podařilo najít náhradu 
za velmi ranou linii ES Ale-
gria, která si získala trh právě 
svojí velmi výraznou ranos-
tí a doposud hledala svou 
náhradu (i když ji nalezla 
v hybridu). ES Alegria i Ry-
thmie umožňují naplánovat 
ranou sklizeň a umožňují tak 
podniku velmi dobré rozvr-
žení sklizní napříč pěstova-
nými řepkami. Rythmie je 
velmi výnosný hybrid řepky 
s vysokým obsahem oleje 
a vysokou HTS. Výrazná je 
především jeho ranost, jed-
ná se o jeden z nejranějších 

hybridů na českém trhu. Ry-
thmie je středně vysoká až 
vysoká robustní řepka s bo-
hatým větvením a nasazením 
šešulí s výbornou odolností 
vůči poléhání a nepukavostí 
šešulí. 

Právě díky těmto výše zmí-
něným excelentním vlast-
nostem dosahoval hybrid 
výborných výsledků v polo-
provozních pokusech, kde je 
srovnáván i se středně raný-
mi hybridy. V loňském roce 
2022 předváděl své vysoké 
výnosy především v oblasti 
Moravy, kde dosáhl na su-
chem postiženém Přerovsku 
v Pěnčíně výborného výsled-
ku 4,34 t/ha na průměr po-
kusu 124 %! Hybrid se stal 
tedy vítězem pokusu a před-
čil všechny konkurenční hyb-
ridy. Ve Zlínském kraji dosáhl 
za poslední roky na lokalitě 
Otrokovice stabilních vyso-
kých výsledků přes 5 t/ha. 
V roce 2022 byl výnos 5,11 t/ 
ha, 106 % a v roce 2021 5,20 
t/ha, 110 %. Výborného vý-
sledku dosáhl i v Olomouc-
kém kraji na lokalitě Prusino-
vice, kde vyhrál náš iremní 
pokus, a to s výsledkem 5,08 
t/ha, 101 %, v chladné lokali-
tě Dlouhá loučka ve iremním 
zkoušení dosáhl nejvyššího 
výsledku 5,60 t/ha, 106 %. 
Rythmie byla zkoušena 
i v Čechách, a to v pokusech 
ČZU, kde na lokalitě Červený 
Újezd dosáhla krásného vý-
nosu 5,78 t/ha.

ES Mambo - vynikající 
linie do každých 
podmínek

Středně raná až středně 
pozdní liniová odrůda ES 
Mambo byla zaregistrována 
ve Francii. Jedná se o plas-
tickou odrůdu s výbornou 
kvalitou semen, má vysoký 
obsah oleje, střední až vyš-
ší HTS a velmi nízký obsah 
glukosinolátů. Nižší rostli-
ny nemají sklon k poléhání, 
podzimní vývoj je středně 
rychlý a rostliny velmi dobře 
přezimují. Je to zdravá a vi-
tální liniová odrůda s dobrou 
odolností ke všem hlavním 
chorobám, zejména k Ver-
ticiliu, Alterinárii a Fomě. 
Při pozdních dubnových 
mrazech mívá oproti svým 
liniovým konkurentům (při 
případném poškození) vyni-
kající regenerační schopnost.

Odrůda je vhodná pro 
všechny typy půd a pro pěs-
tování ve všech oblastech 
i chladnějších. Dosahuje 
stabilně vysokých výnosů 
i v letech s horším průběhem 
počasí a možností přísušků. 
Je vhodná pro vyšší intenzitu 
pěstování, ve které dokáže 
překonávat i hybridy patřící 
do výnosové špičky v ČR. Do-
kázaly to i výsledky pokusů 
ČZU 2018 (Tematické řepky), 
kde se odrůda ES Mambo 
umístila v intenzivní agro-
technice v silné konkurenci 
hybridů na skvělém třetím 
místě a stala se nejvýnosnější 
liniovou odrůdou! O tom, jak 
skvělá je to odrůda svědčí 
i to, že podle zdroje BVA to 

byla nejpěstovanější odrů-
da ve Francii v letech 2015-
2017. V České republice je 
pěstována od roku 2018 a její 
plochy každým rokem mírně 
stoupají, což svědčí o tom, 
že o špičkové liniové odrůdy 
je stále zájem. Ve sklizňo-
vém roce 2022 dosahovalo 
ES Mambo na běžných plo-
chách srovnatelných výnosů 

s hybridy (okres Mladá Bo-
leslav 4,79 t/ha, okres Hav-
líčkův Brod 4,34 t/ha, okres 
Jičín 4,20 t/ha, okres Opava 
4,60 t/ha). 

Doporučený termín setí 
této odrůdy je časný, nejlépe 
v první polovině agrotech-
nickém termínu. Pozdní setí 
není vhodné.

Tým Agro inal Group

Výnosné hybridy a linie řepky 
z portfolia Agro inal

ROSTLINNÁ

Společnost Agrofinal Group je na našem trhu dlouhá dese-
tiletí dobře známá prostřednictvím zastupování špičkových 
hybridů řepky ozimé i jarních plodin, kde je již několikátou 
sezonou lídrem v prodeji slunečnice. V posledních letech 
naše společnost výrazně promlouvá i do odrůdové skladby 
osiv ozimé řepky. Nejvýraznějšími řepkami v portfoliu jsou 
pro rok 2023 hybridní řepky ES Capello a Rythmie, společně 
s TOP linií ES Mambo.

Rythmie je jedním z nejranějších materiálů na trhu s bohatým větvením a nasazením šešulí.

ES Capello s tolerancí vůči TuYV zaručuje vysoký výnos mezi 4-6 t/ha.

ES Mambo dokáže překonávat i hybridy patřící do výnosové špičky v ČR
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Dlouhodobá historie

V letošním roce uběhlo již 
76 let od začátku šlechtění 
v Hladkých Životicích. Toto 
ve svém úvodním slově zmí-
nil ředitel DLF SEEDS s.r.o. 
pan Matthias Hochrein. Po-
hovořil krátce o historii. 
Šlechtitelská stanice Hladké 
Životice byla založena, svou 
činnost zahájila v roce 1947. 
Jedním z hlavních úkolů 
bylo udržování a množení 
rožnovských odrůd trav. Po-
stupně se rozvinulo vlastní 
šlechtění trav a jetelů za-
měřených na tvorbu nových 
tetraploidních odrůd krátko-
dobých jílků a jetele lučního, 
později se šlechtění rozšířilo 

na většinu hospodářsky vý-
znamných travních druhů. 
Významný rozmach šlechtě-
ní nastal za období působení 
A. Fojtíka, kdy byly zavedeny 
nové metody ve šlechtitelské 
práci. Šlechtěny byly zejmé-
na pícní druhy, ze 141 dosud 
zapsaných odrůd připadlo 
30 na jetele, ostatní na trávy. 
V roce 1995 se stává Šlechti-
telská stanice v Hladkých Ži-
voticích samostatnou šlech-
titelskou stanicí. Z důvodu 
množství šlechtění a odbytu 
osiva vyšlechtěných odrůd 
došlo k fúzi Šlechtitelské 
stanice Hladké Životice s vý-
znamnou dánskou šlechtitel-
skou a semenářskou irmou 
DLF. Ta vedle Dánska působí, 

šlechtí odrůdy trav a pícnin 
v dalších zemích světa: Ho-
landsku, Anglii, Irsku, Fran-
cii, Německu, České repub-
lice, Rusku, Číně, Kanadě, 
Argentině a konečně na No-
vém Zélandu.

Trávy pro všechny účely.

Jak uvedl ve svém vystou-
pení šlechtitel Ivan Houdek 
z Hladkých Životic, dnešní 
irma DLF je globální šlechti-

telskou společností, která se 
zabývá vysoce kvalitními osi-
vy pro účely pícninářské pra-
xe, sportovní oblast a okras-
né zahradnictví. Ve svém 
vystoupení se Ing. Houdek 
věnoval dále jetelotravám, 

vu jetelotravních směsí, zá-
sadám správného provedení 
přísevu, směsím pro tyto 
účely. Ve velmi rozmanitých 
podmínkách České republi-
ky nelze doporučit jedinou 
směs pro přísev pro univer-
zální použití. Složení se odvíjí 
od způsobu využívání poros-
tu – pastvina, louka na seno 
nebo k výrobě siláže – např. 
silážní porost pro výživu sko-
tu se může lišit od siláže pro 
BPS. Ve většině případů se 
budou připravovat speciální 
směsi, které podle podmínek 
mohou obsahovat vedle jete-
le lučního a plazivého hlavně 
Festulolia kostřavovitého 
typu, kostřavu luční a ráko-
sovitou, bojínek, jílek vytr-
valý tetraploidní nebo Festu-
lolium Lofa, v pastevních 
směsích jako dominantní 
také jílek vytrvalý tetraploid-
ní a do vlhkých luk také může 
být přiseta psárka luční.

Přednáška Ing. Vladimí-
ra Černocha byla zaměřena 
na otázky šlechtění festulo-
lií ve světě, kde má společ-
nost DLF odrůdové pokusy. 
Účastníky polního dne se-
známil s výsledky, metoda-
mi pokusů z let 2016–2020 
u odrůd jílkovitých festulolií, 
i kostřavovitých - silážního 
a pastevního typu. Předsta-
vil i novinky v oblasti uvede-
ných odrůd festulolií. Právě 
šlechtění odrůd mezirodo-
vých hybridů Festulolium je 
jedním z největších přínosů 
šlechtitelské stanice v Hlad-
kých Životicích pro šlechtění 
pícnin. 

Po ukončení předná-
šek následovala prohlídka 
trávníkových i pícních par-
celních pokusů a množitel-
ských porostů s odborným 
výkladem pánů Ivana Houd-
ka a Vladimíra Černocha.

Arnošt Dubský

Tradičně v měsíci květnu probíhá Polní den Šlechtitelské stanice 
DLF V Hladkých Životicích. Letos se setkání agronomické, pícninář-
ské a odborné veřejnosti uskutečnilo 16. května přímo v sídle spo-
lečnosti Šlechtitelské stanice DLF v Hladkých Životicích.

Vydařený Polní den DLF v Hladkých Životicích

směsím, pícninám vhodným 
pro pastvu, a výrobu kon-
zervované píce pro výživu 
hospodářských zvířat. Dále 
se zmínil i o významu příse-

Přehlídka parcelních pokusů na šlechtitelské stanici DLF Hladké Životice.

Přednáška Ing. Vladimíra Černocha. O přísevu jetelotravních směsí mluvil Ing. Ivan Houdek.
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Luďku, je Česká repub-
lika z pohledu pěstování 
ozimého ječmene v něčem 
zvláštní?
Ano, určitě! Je zajímavé po-
dívat se třeba na Francii 
nebo Německo. Ve Francii 
převládají dvouřadé ozimé 
ječmeny se sladovnickým 
využitím. V Německu vý-
znamnou roli hrají též dvou-
řadé "ozimáky", ale s využi-
tím zejména pro krmný fond. 
Hlavní předností u nich je 
vysoký podíl předního zrna. 
U nás tento parametr větši-

nou nikdo neocení a prostor 
pro sladovnické ozimé ječ-
meny zde téměř není. Navíc 
se u dvouřadých ječmenů 
předpokládá nižší výnos. 
I proto v ČR převládají šesti-
řadé ozimé odrůdy pro krm-
né účely.

Jak je na tom SAATEN-
-UNION?
Za posledních 20 let hra-
je irma SAATEN-UNION 
na českém území většinou 
prim. Mnoho let si drží prv-
ní místo v podílu na trhu, 

Podíváme-li se zpětně několik let do přehledu 
množitelských ploch ÚKZÚZ, je evidentní, že 
povětšinou největší množitelské, a tedy i pěstební 
plochy ozimého ječmene zaujímají odrůdy ze 
sortimentu firmy SAATEN-UNION. Oslovil jsem proto 
produktového manažera pro obiloviny, Ing. Luďka 
Novotného, aby nám přiblížil situaci s ozimým 
ječmenem na českém trhu.

Vývoj ploch ozimého ječmene v ČR

šlechtitelů: Nordsaat, Acker-
mann, Bories- -Eckendorf 
a DSV. Je téměř zaručeno, že 
vždy se bude alespoň jedno-
mu dařit. No a když se daří 
třeba všem, tak má pěstitel 
k dispozici parádní odrůdy 
a je z čeho vybírat. Druhým 

významným faktorem je his-
toricky velká spokojenost 
většiny českých pěstitelů 
s našimi odrůdami.

Kam se ubírá šlechtění 
šestiřadého ozimého ječ-
mene?

(Rozhovor s produktovým 
manažerem obilnin SAATEN-UNION)
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Směr je jasný. Je to výnos, ale 
také stres odolnost a větší 
tolerance k suchu. Samozřej-
mě je tu i neustálý souboj 
s přírodou o každý centimetr 
zdravého listu.

Vraťme se ještě k zá-
važnému tématu, a tím je 
sucho. Jak se šlechtitelům 
daří řešit tento problém?
Zajímavostí určitě je, že tako-
vou pomyslnou standartou 
pro suché podmínky se stala 
odrůda SU ELLEN. I díky po-
sledním rokům tato odrůda 
zaujímá dnes největší pěsteb-
ní plochy v ČR. Asi není náho-
dou, že dnes téměř všichni 
šlechtitelé, a to i z konkuren-
ce, se vrhli do křížení této od-
růdy. Například již naše nová 
odrůda SU MIDNIGHT je toho 
důkazem.

Jaká je aktuální nabídka 
irmy SAATEN-UNION CZ?

Myslím, že cíle, které jsme 
si stanovili, se nám podařilo 
dosáhnout. Tedy přehledná 
nabídka tří, maximálně čtyř 
unikátních odrůd. Pro suché 
podmínky je jasným favori-
tem velmi raná SU ELLEN, 
pro intenzitu či extenzitu 
univerzální BECKENBAUER 
a do lokalit s významným 
výskytem viróz patří raná re-
zistentní NOVIRA. Nyní uvá-
díme na trh úplnou novinku, 
hvězdu i v Německu a re-
kordmana ve výnose, odrůdu 
SU MIDNIGHT. Jak jsem již 
zmínil, je to potomek TITUS x 
SU ELLEN, tedy odrůda nejen 
do sucha. Navíc je to speciali-
sta pro nejpozdnější termíny 
setí a s velmi dobrou mrazu-
vzdorností.
Děkuji ti za rozhovor.

Ing. Tomáš Břicháček, 
PR a marketingový mana-

žer SAATEN-UNION CZ s.r.o.

za což patří českým farmá-
řům obrovský dík.

Proč tomu tak je?
Myslím si, že zde hraje roli 
více faktorů. Především je to 
otázka šlechtění a špičkové 
genetiky. SAATEN-UNION 
nabízí odrůdy ozimého ječ-
mene od čtyř významných 

SU Ellen Beckenbauer LG Zorro  KWS Kosmos  LG Triumph  KWS Ariane KWS Higgins  Novira   SY Tepee  Laurin   Ostatní

Plocha (ha)
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Přehled množitelských ploch ozimého ječmene v roce 2022

Zdroj: ÚKZÚZ 2022, Přehled množitelských ploch
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Úroda obilovin v Evropě bude 
odhadem dobrá a to i u nás

Na detaily ke sklizni obilí 
jsme se zeptali  odborníka 
nanejvýš  povolaného, jímž 
je generální ředitel ZZN Pel-
hřimov Ing. Zdeněk Kubiska, 
který je současně i předse-
dou Spolku pro komodity 
a krmiva.

Jaké jsou u nás, pane ge-
nerální řediteli, odhady 
sklizně u obilí a která  ko-
modita u nich převažuje 
a v jakém množství?
Poslední odhady sklizně jsou 
ze začátku měsíce června. Co 
se týká sklizně v EU je odha-
dováno, že celková sklizen 
obilovin z letošní sklizně 
bude 303,5 mil. tun proti loň-
ským 291 mil. tun. Navýšení 
je především u kukuřice. 

Co se týká sklizně v České 
republice je zatím odhado-
vaná celková sklizeň obilovin 
ve výši  8 696 tis. tun proti 
loňským 8 209 tis. tun. Navý-
šení je předpokládáno téměř 
ve všech komoditách od pše-
nice počínaje, k ječmenu 
a ostatním plodinám. Z těch-
to odhadů zatím vyplývá, že 
sklizeň by měla být minimál-
ně průměrná, spíše vyšší a to 
jak u nás, tak v EU. Do žní 
zbývá ještě nějaký čas a dou-
fejme, že to takto vydrží.

Po České republice jsou 
už dnes ta nejmodernější 
sila  a sklady na obilí. V čem 
spočívá jejich přednost a co 
vše dokážeme na kvalitě 
během uskladnění ještě 
tak zvaně pohlídat a nebo 
dokonce vylepšit? 
Velká skladovací sila beze-
sporu mají své přednosti 
a výhody. Jsou to sila, která 
jsou vybavena moderní, vý-
konnou příjmovou technolo-
gií, čistícím zařízením, suší-
cím zařízením a technologií 
na provětrávání. Tyto sklady 
jsou pak schopny dlouhodo-
bě uskladnit a řádně oddělit 
jednotlivé druhy obilovin 
a udržet jejich kvalitu, ať už 
pro krmivářské účely, tak 
pro mlýny a sladovny. Samo-
zřejmostí u těchto sil je vá-
žící systém, přejímka vzorků 
a kvalitně vybavené laborato-
ře. Tyto výhody se projevují 
především v jarních měsících, 
kdy se otepluje počasí a v ně-
kterých nekvalitních skla-
dech se objevují skladištní 
škůdci, což v obilních silech 
je spíše výjimkou. Velkou vý-
hodou těchto skladů je také, 
že pro mlynáře jsme schop-
ni dodávat vyrovnané partie 
z hlediska potravinářských 
parametrů.

Vyjmenujte, prosím,  
na co naše kontrolní orgá-
ny a potažmo v celé EU kla-
dou důraz a co je případně 
špatně, když se tyto para-
metry podcení?
V oblasti kvalitativních para-
metrů u obilovin byly po re-
voluci zrušeny celostátní 
normy. V současné době jsou 
kvalitativní normy stanovo-

vány spíše na obchodní bázi. 
Státem stanovené kvalitativní 
parametry, které jsou násled-
ně kontrolovány, jsou pouze 
u obilí, které je skladováno 
pro stát. Nezávislou organiza-
cí jsou kontrolovány kvalita-
tivní parametry obilovin, pou-
ze pokud se stane především 
u vývozu z ČR do zahraničí re-
klamace ze strany odběratele. 

Běžnými kvalitativními 
parametry jsou například 
vlhkost, objemová hmotnost, 
obsah dusíku, pádové číslo, 
P/L. Speciálními parametry 
jsou pak obsah plísní, ob-
sah pesticidů, obsah těžkých 
kovů a jiné. Tyto parametry 
jsou zjišťovány především 
při vývozech a zejména při 
dovozem ze zemí mimo EU. 
V rámci EU již rizika z hledis-
ka kvalitativních parametrů 
moc nehrozí, protože v rám-
ci EU platí již stejná pravi-
dla například pro používání 
pesticidů, hnojiv a ostatních 
vstupů do rostlinné výroby. 
Hrozí ale rizika u dovozů 
komodit ze zemí mimo EU, 
nyní je to z Ukrajiny, kde prá-
vě tato přísná pravidla zatím 
neplatí. Zřejmě v nejbližší 
době nebude zákaz dovozů 
z Ukrajiny. Myslím ale, že mi-
nimálně by měl být zaveden 
systém kontrol kvality toho 
zboží a to zejména na zbytky 
pesticidů a těžkých kovů.

Máme ještě ve skladech 
zbytek loňské úrody své 

a nebo dokonce z Ukraji-
ny a jak jsme připraveni 
na příjem  dalších tun?
Válka na Ukrajině opravdu 
rozkývala Evropský trh s ko-
moditami. Po začátku války 
začala panika, že bude nedo-
statek komodit ve světě, bude 
hlad v zemích,  kam směřova-
lo ukrajinské obilí a ceny šly 
prudce nahoru. Skutečností 
však bylo to, že tyto státy 
byly zásobeny obilím z Ruska 
a přebytečné obilí z Ukrajiny 
nacházelo uplatnění v Evro-
pě, především v nejbližších 
státech jako je Polsko, Slo-
vensko, z části naše repub-
lika, Madarsko, Bulharsko 
a Rumunsko.

Pro nás české zemědělce 
nebylo ani tak velké nebez-
pečí velkých dovozů z Ukra-

jiny, i když se také něco do-
vezlo, byla to však ztráta 
odbytových trhů v Německu, 
kde právě končilo ukrajinské 
zboží přes Polsko. Znamena-
lo to nejen ztrátu odbytů, ale 
především rapidní pokles 
cen. 

Proto se v  současné době 
díky těmto skutečnostem, že 
poklesly vývozy obilí a při-
dalo se k tomu i snížení po-
třeby do krmných směsí vli-
vem poklesu hospodářských 
zvířat, předpokládají zásoby 
před sklizní za celou republi-
ku vyšší o 600 až 800 tis tun. 
Jak jsem uvedl, předpokládá 
se dobrá sklizeň a tyto vyšší 
zásoby budou samozřejmě 
přinášet ve žních problémy 
kam komodity uskladnit, 
aby se nezkazily.

Za kolik se vloni   nedlou-
ho po sklizni zpeněžova-
la hlavně pšenice a to jak 
potravinářská, tak krmná 
a na kolik klesla cena bě-
hem roku?
Jak jsem uvedl, z hlediska 
cen byl vývoj, který asi nikdo 
z nás nepředpokládal. Jestli 
cena krmné pšenice byla cca 
8000 Kč/t, potravina ještě 
o 1000,-Kč/t vyšší, tak v sou-
časné době se ceny pohybují 
kolem 4300,-Kč/t a u potra-
viny je to o 100,-Kč/t vyšší. 
Takové rozdíly si nikdo z nás 
nedokázal představit. Na po-
klesu cen se samozřejmě 
projevila nižší cena komodit 
z Ukrajiny.

Uzavřeme cenou co se 
nyní nabízí, za kolik se 
zpeněží naše nová úroda. 

V této souvislosti je dob-
ré zmínit i za kolik  korun 
sem šla tuna obilí beze cla 
z Ukrajiny?
Současné nízké ceny přiná-
ší velké problémy pro naše 
zemědělce zejména tím, 
že loňské náklady vstupů, 
především průmyslových 
hnojiv do rozpracované 
rostlinné výroby, byly vy-
soké a současné nízké ceny 
jim v žádném případě nepo-
kryjí náklady vstupů. Kvůli 
sníženým dotacím vlivem 
redistribuce se pak může 
velká část zemědělců dostat 
do ztráty. V době, kdy byla 
cena krmné pšenice cca 
6200,- č/t, se nechala do-
vézt krmná pšenice z Ukra-
jiny za cca 4500,-Kč/t.

Eugenie Línková

I laik vidí  ze silnic, když projíždí krajinou, že úroda obilovin je  nadějná. Poslední  
srážky se střídaly s hezkým slunným počasím a to  právě této komoditě dělalo 
takzvaně dobře. Moderní sila  v krajině čekají obrazně už na svou potravu. Nejdřív 
se sklizené obilí  pěkně provětrá, suší a pak uskladní. Dokážeme  být dokonce v této 
komoditě soběstační a ještě i vyvézt. Bilancujeme sice s malým předstihem, ale 
s odborníkem, jehož předpověď  už se rýsuje, je jako jasná zpráva.
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Je řepka ozimá zakázanou láskou?

Pozitiva pěstování odborná 
veřejnost zná, ale pěstová-
ní řepky se pomalu dostává 
do pozice zakázané lásky 
a téměř symbolicky se nyní 
na český trh dostává nově re-
gistrovaná hybridní odrůda 
Romeo.

Protože je prodejní sezóna 
ozimých řepek v plném prou-
du, rád bych vám představil 
i naše další odrůdy.

Hlavní novinkou 2023 je 
ROMEO

Nový hybrid Romeo ze šlech-
tění DSV předchází pověst 
mimořádně výnosné ře-
pky. Po dvouletém zkoušení 
v ÚKZÚZ se stal nejvýnosněj-
ší odrůdou, po třech letech 
dosáhl průměrného výnosu 
108 % (graf 1) a českou re-
gistraci získává v roce 2023. 

Vynikající je také obsah a ná-
sledně výnos oleje.

Charakteristickým znakem 
této odrůdy je vysoký počet 
plodných větví ve spodním 
patře a robustnost rostlin. 
Navíc po zasetí vyniká rych-
lou tvorbou a případně ob-
novou listů, a lépe tak odo-
lává náporu škůdců. Proto se 
hodí také pro širokořádkové 
pěstování a pro technologie 
Strip-Till a No-Till.

Hybrid Romeo má bez-
problémový zdravotní stav, 
disponuje nepukavostí šešu-
lí, fómovou rezistencí Rlm7 
a rezistencí TuYV.

Rostliny jsou vyšší a vel-
mi dobře reagují na časně 
podzimní nebo jarní ošetře-
ní morforegulátorem. Jarní 
ošetření ještě více podpoří 
tvorbu plodných větví z ad-
ventivních pupenů.

V letošním roce se s ním 
můžete setkat v pokusech 
SPZO a ČZU.

RGT TREZZOR Snižte riziko 
na minimum, zvyšte zisky 
na maximum

V současnosti je naší nej-
prodávanější řepkou odrůda 
RGT Trezzor.
Čím si dokázal získat své 

příznivce? V první řadě je to 
výnosovou stabilitou. Drží 
velmi vysokou laťku během 
různých ročníků, což je pro 
pěstitele tím nejdůležitějším 
ukazatelem. V praxi již pro-
kázal svoji nadstandardní 
adaptabilitu rozmarům po-
časí. Kromě výnosu má i nad-
průměrnou olejnatost.

Za mimořádnou vyrov-
naností stojí pevné spojení 
vysokého výnosu, výtečného 
zdravotního stavu, výrazné 
odolnosti přísuškům. Navíc 
pozvolnější nástup na jaře 
často napomáhá uniknout 
jarním mrazíkům. Od roku 
2018 je RGT Trezzor testován 
v poloprovozních pokusech 
SPZO a patří k nejúspěšněj-
ším odrůdám, které kdy byly 
ve Svazu zkoušeny.

Kvantitavní genetická re-
zistence fómovému černání 
a tolerance viru žloutenky 
vodnice vhodně doplňují pa-
ket vlastností moderní, úspěš-
né odrůdy. Stejně tak podle 
výzkumného programu RAGT 
je RGT Trezzor odrůdou, která 
mimořádně efektivně využívá 
dusíkatou výživu.

Úspěšná budoucnost 
s předponou RGT

Pro zásev 2023 jsme do sor-
timentu zařadili další dvě 

hybridní odrůdy, RGT Tempo 
a RGT Cadran. První, pod ná-
zvem RGT TEMPO, pochází 
ze společného šlechtitelské-
ho programu RAGT a Nor-
ddeutsche P lanzenzucht. 
Jedná se o středně raný až 
polopozdní hybrid, krásné, 
sytě zelené barvy s rezis-
tencí fómovému černání, se 
sníženou pukavostí šešulí 
a s odolností viru žloutenky 
vodnice (TuYV). Růst je kom-
paktní, rostliny velmi dobře 
větví a mají velmi dobrou 
odolnost poléhání a zcela 
bezproblémově přezimují. 
V letech 2020 a 2021 hybrid 
úspěšně dokončil testování 
v pokusech SEK SPZO, kde 
prokázal svoji vysokou vý-
konnost, a je proto zařazen 
do poloprovozních pokusů 
SPZO. Na Slovensku, kde od-
růdu zastupuje společnost 
Rapool, vyhrála pokusy POP 
SPZO v roce 2020.

Dalším hybridem ze 
šlechtění RAGT je odrůda 
RGT CADRAN. RGT Cadran 
má za sebou úspěšné tes-
tování v rámci německých 
zkoušek LSV a registraci 
v několika evropských stá-
tech. Hybrid opět disponuje 
rezistencí vůči fómovému 
černání, sníženou pukavos-
tí šešulí a rezistencí viru 
žloutenky vodnice (TuYV). 
RGT Cadran je mimořádně 
plastickým a výnosově sta-
bilním hybridem s vysokým 
výnosem, vysokou olejna-
tostí a vysokou odolností 
poléhání. Na podzim rychle 
a kompaktně zakrývá půdu, 
avšak bez problémů s pře-
růstáním. Výraznou před-
ností je vyvážený zdravotní 
stav a raný termín sklizně. 
RGT Cadran patří mezi od-
růdy se špičkovou efekti-
vitou využití dodaného N 
hnojení a i při dávce 100 kg 
N/ha lze dosáhnout nad-
průměrných výnosů (zdroj 
RAGT Semences).

Nejlepší řepka z Čech je 
Sněžka

Ačkoliv v nabídce všech 
irem dominují hybridní 

odrůdy, svoje stabilní mís-
to v ní mají i liniové řepky. 
Naše liniová odrůda SNĚŽKA 
pochází ze šlechtění irmy 
Sempra, registraci získala 
za nejvyšší výnos v rám-
ci liniového sortimentu 
a ten dlouhodobě potvrzuje 
i v pokusech SDO (průměr 
2020-2022 je 102 %).

Velice dobrých výsledků 
dosahuje odrůda i v praxi, 
kdy u členů SPZO v roce 2021 
i 2022 byla nejvýnosnější li-
niovou odrůdou.

Boduje navíc svým skvě-
lým zdravotním stavem. Per-
fektně to vyniká po sklizni 
pokusů, kdy zelená barva str-
niště vyčnívá mezi ostatními 
parcelami.

RGT KOCAZZ – řešení 
nádorovitosti košťálovin

Nádorovitost košťálovin je 
významná půdní choroba 
plodin rodu brukvovitých 
způsobená houbou Plas-
modiophora brassicae. Pro 
postižené oblasti je určená 
rezistentní hybridní odrůda 
RGT Kocazz, která navíc kom-
binuje velmi dobrou úroveň 
výnosu semen s vynikají-
cí odolností proti verticiliu 
a s velmi vysokým obsahem 
oleje. Rostliny jsou středně 
vysoké, s vysokou odolnos-
tí poléhání. Střední ranost 
umožňuje ranější sklizně.

Genetická a typová rozmani-
tost naší nabídky je velkou 
předností a jsme schopni na-
bídnout řešení pro prakticky 
každý pozemek.

Těšíme se na vzájemná 
setkání nad porosty našich 
odrůd.

Ing. Petr Shejbal
VP AGRO s.r.o.

GRAF 1

Letošní zaseté plochy s ozimou řepkou 
mírně narostly, ale do budoucna se nedá 
očekávat návrat k výměře 400.000 hek-
tarů. Jedním z mnoha důvodů je spole-
čenská problémovost, která ozimou ře-
pku, respektive její pěstitele, staví téměř 
na hranici delikvence.

RGT TREZZOR
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Třemi hlavními důvody, proč 
hybridní odrůdy převálco-
valy trh s řepkou u nás, jsou 
na prvním místě vyšší výnos, 
na druhém místě vynikající 
přizpůsobivost, schopnost 
vzejití i v nepříznivých pod-
mínkách a dynamický pod-
zimní růst. Třetím důvodem 
úspěšného tažení hybridů 
jsou vlastnosti, například 
odolnost pukání šešulí, odol-
nosti vůči chorobám a virům, 
které u liniových odrůd schá-
zí. Avšak i mezi liniovými 
odrůdami se občas objeví 
odrůda, která je příjemným 
překvapením. Přesně taková 
je liniová odrůda společnosti 
Limagrain, Acacia.

Acacia má na rozdíl od mno-
hých liniových odrůd velmi 
dynamický podzimní růst. 
Lze ji vysévat během celého 
agrotechnického termínu bez 
omezení. Podobně jako ostatní 
liniové odrůdy přináší výhody 
kratšího vzrůstu a skromněj-
ších potřeb agrotechniky. V re-
gistračních pokusech ve Vel-
ké Británii bohaté na vláhu 
je uvedena průměrná výška 
rostliny 145 cm. Zde je třeba 
upozornit na jednu potřebu 
linie a tou je dobře připravený 
pozemek, aby rostlina moh-
la dobře vzejít a zakořenit. 
Špatnou přípravu půdy Aca-
cia netoleruje. Zdravotní stav 
Acacie je velmi dobrý, odrůda 
má srovnatelné hodnocení 

v odolnosti vůči chorobám, 
jako u mnoha jiných zdravých 
řepek.

Hlavním důvodem, proč 
zvolit liniovou odrůdu Acacia, 
je samozřejmě výnos. Porosty 
vzešlé na dobře připravených 
pozemcích poskytnou výnos 
na úrovni hybridů. Unikátní 
vlastností odrůdy Acacia je 
genom R54 s odolností vůči 
virové žloutence vodnice 
TuYV. Acacia je jedinou linio-
vou odrůdou s touto vlastností 
u nás. Výnos je proto pojištěn 
proti skrytému zloději, kte-
rým TuYV je. Při sklizni je 
třeba sledovat zralost a střed-
ně ranou odrůdu Acacia sklí-
zet včas. Protože, stejně jako 
všechny ostatní liniové odrůdy 
a mnohé konkurenční hybridy 
na našem trhu, nemá odolnost 
vůči pukání šešulí. Lepení se 
u ní vyplatí mnohem více, než 
u odolných hybridů.

Liniová odrůda Acacia na-
bízí výnos na úrovni hybri-
dů pojištěný odolností vůči 
virové žloutence vodnice 
TuYV, pohodlné setí během 
celého agrotechnického ter-
mínu, skromnější požadavky 
na úroveň vstupů a výhody 
řepky středního až nižšího 
vzrůstu. Je tak příjemným 
překvapením od šlechtitelů 
společnosti Limagrain pro 
náš trh.

Ing. Jiří Matuš,
Limagrain Česká republika 

ROSTLINNÁ

Acacia – příjemné překvapení 
mezi liniovými odrůdami
Liniové odrůdy řepky mají ve srovnání 
s hybridy řadu nevýhod. Přesto se mezi 
liniemi objevila jedna, která je svými vlast-
nostmi s hybridy porovnatelná.

Liniovou odrůdu Acacia pěstují 
na běžné ploše mj. na podniku 

ZEM a.s., Lužec nad Cidlinou, okres 
Hradec Králové. 

Foto 4. 5. 2023 Jiří Výborný

Manželé Obdržálkovi soukromě hospodaří na Vyškovsku a odrůdy pečlivě vybírají 
podle výsledků vlastních provozních pokusů. Liniová odrůda Acacie v popředí. 
Foto 21. 4. 2023 Ing. Milena Mařáková
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Účastníky polního dne nej-
prve přivítal Ing. Ladislav 
Kulas, ředitel společnos-
ti OSEVA, a.s. ze Bzence. 
„Od včerejška přemýšlím, co 
optimistického bych vám měl 
říci, protože ten letošní rok se 
z pohledu zemědělců nevyvíjí 
úplně optimálně. Ceny komo-
dit spadly, náklady naopak 
ve všech směrech narostly, 
takže pro vás to rozhodně 
nejsou jednoduché podmínky 
podnikání. Jsem ale přesvěd-
čený, že zemědělci se tak jako 
už mnohokrát v minulosti 
vyrovnají se všemi problé-
my a budou schopni zajistit 
dostatek kvalitních potravin 
a péči o krajinu,“ konstatoval 
Ing. Ladislav Kulas. 

S úvodním proslovem k pří-
tomným farmářům vystoupil 
také generální ředitel spo-
lečnosti NAVOS, a.s., Ing. Petr 
Foukal. „Taky jsem býval agro-
nomem a mám radost, když 
vidím dnešní pole v takovém 
stavu, jaký zde dlouho nebyl. 
Aktuálně proto doprodáváme 
zbytky ze skladů za rozum-
né inance tak, abychom měli 
sklady připraveny pro novou 
úrodu, která se jeví, že bude 
velmi slušná. Důležité je, aby 
si Evropa uvědomila jednu věc. 
Před rokem tu vypukla určitá 
panika, obavy z nejistoty, i-
nančníci na trzích vyšponova-
li ceny na burze na 400 euro 
za tunu pšenice a 1000 euro 
za tunu řepky, což byl do ur-
čité míry nesmysl. Vozilo se 
sem zboží a hnojiva z celého 
světa, a to je další nesmysl, 
vždyť my si ta hnojiva doká-
žeme vyrobit i u nás. A obilí 
bychom měli vyvážet z Evropy 
ven a ne naopak. Musíme mít 
ovšem takové ceny, abychom 
byli konkurenceschopní. Ak-
tuálně se nám daří zboží re-
alizovat na trhu a já věřím, že 
se i ty ceny vstupů stabilizují 
a budeme zase normálně fun-
govat. Přeji vám šťastnou ruku 
při volbě odrůd, které si koupí-
te od Osevy, nebo vám je dodá 
Navos,“ řekl na úvod Ing. Petr 
Foukal.

Následovaly komentované 
prohlídky jednotlivých odrůd 

ozimé pšenice, které si zde 
nebudeme podrobně popiso-
vat, jen jsme zaznamenali to, 
co o nich řekli sami zástupci či 
šlechtitelé jednotlivých irem. 

Jako první odrůdy pšenice 
ozimé z nabídky Osevy a.s. 
představil Ing. Vlastislav Ja-
nák, obchodní ředitel:

NEMO – raná osinatá od-
růda nižšího vzrůstu, zdravá 
a vysoce výnosná s dobrou 
odolností vůči přísuškům, 
letnímu stresu a poléhání

ADINA – pochází z dílny 
akciové společnosti SELGEN 
a jedná se o nejvýnosnější 
velmi ranou áčkovou pše-
nici. Má vysoký výnos zrna, 
ve státních registračních 
zkouškách 2018 až 2020 
(ÚKZÚZ) byla nejvýnosněj-
ší mezi odrůdami jakosti 
A nebo E. „Tato pšenice má 
velký potenciál, o tom jsem 
přesvědčen,“ uvedl Ing. Vlas-
tislav Janák. 

Produktový manažer spo-
lečnosti SAATEN-UNION CZ 
s.r.o. Ing. Luděk Novotný 
představil portfolio vlaj-
kových lodí - dokonale 
prověřených odrůd ozimé 
pšenice:

ASKABAN – pšenice s ob-
rovským potenciálem díky 
šlechtění na velkou mrazu-
vzdornost – je to třetí nej-
mrazuvzdornější pšenice 

ozimá obchodovaná v ČR, pro 
střední až intenzivní způsoby 
pěstování, má vysokou stabi-
litu pádového čísla i v dešti-
vých ročnících.

SU TARROCA – novinka 
loňského roku, absolutně 
vyprodaná hned potom, co 
se dostala na trh. Jedná se 
o nástupce pšenice TOBAK. 
Pekařská polopozdní až 
pozdní odrůda dosahuje vy-
nikající výnosnosti ve všech 
oblastech. 

JOHNSON – jedna z nej-
pěstovanějších odrůd v ČR 
a patří ke špici v krmných 
odrůdách, napříč celou re-
publikou dosahuje excelentní 
výnosy. Pochází z francouz-
ského šlechtění a má veli-
ce dobrou mrazuvzdornost 

Společnosti NAVOS a OSEVA ve spolupráci s PENAM 
pořádaly Tradiční Polní den ve Vnorovech
Ve středu 7. června se na pozemcích AGRO Vnorovy, a.s. konal 
tradiční „Polní den Vnorovy“ se zaměřením na přehled odrůd 
obilnin a luskovin společností NAVOS, a.s a OSEVA, a.s., ve spo-
lupráci s PENAM, a.s. Komentované přehlídky se zúčastnilo asi 
na tři stovky osob z řad zemědělské veřejnosti.

a dosahuje vysoké výnosy. 
Jistou zajímavostí je, že o této 
odrůdě byl natočen pětidílný 
miniseriál s Českou televizí, 
který se jmenoval „Putování 
za Johnsonem“. 

PALLAS – absolutní novin-
ka špičkové pekařské jakosti 
A, vyšlechtěná z odrůdy TO-
BAK. Středně raná odrůda 
dosahuje vysoké výnosy i při 
řidších výsevech, má dob-
rou mrazuvzdornost a dobrý 
zdravotní stav. Lze ji pěstovat 
i po obilnině nebo kukuřici. 

Následovaly odrůdy z dílny 
Selgen a.s.:

PIRUETA – raná a mimo-
řádně výnosná odrůda odol-
ná vůči vymrzání, s pekař-
skou jakostí A.

ILLUSION – opět áčko-
vá pšenice, nenáročná jak 
ekonomicky, tak pěstitelsky, 
má výborný zdravotní stav 
a odolnost vůči poléhání.

JULIE – mezi našimi i za-
hraničními pěstiteli již velmi 
dobře známá a oblíbená raná 
odrůda s elitní kvalitou E. 
Poslední dva až tři roky pa-
tří k nejmnoženějším éčko-
vým ozimým pšenicím v ČR. 
Zasloužila se o to stabilitou 
výnosu i v horších ročnících. 

KALBEX – raná mrazu-
vzdorná odrůda s dobrým 
zdravotním stavem, vynikající 
pro výrobu sušenek a oplatek.

MEGAN – velmi raná od-
růda – nejranější ve zkouš-
kách ÚKZÚZ 2017 – 2020, 
díky tomu ji lze využít i jako 
předplodinu pro řepku. Do-
poručená pro intenzivní pěs-
tování. 

Osivo z rakouského šlech-
tění SAATBAU představil 
Eduard Bielko: 

„Naše šlechtitelská stanice 
se velkou měrou zaměřuje 
na šlechtění pro teplé a suché 
oblasti a obě odrůdy, které 
zde máme, jsou určeny právě 
do těchto podmínek pěstová-
ní. Obě jsou áčkové kvality.“

ACTIVUS – raná až polo-
raná osinatá odrůda áčkové 
kvality. Velmi dobře odolává 
právě stresu ze sucha. 

Tomáš Konečný doplnil 
kolegu ze SAATBAU čers-
tvými informacemi o suchu 
na Žatecku: „Včera jsem se 
vrátil z Žatce, kde za měsíc 
květen spadly dva milimetry 
srážek. Když jsem jim říkal, že 
tady bylo 90 milimetrů, chtě-
li mne nechat vyvést,“ uvedl 

s úsměvem a dodal: „Říkám to 
proto, aby bylo zřejmé, že tyto 
naše odrůdy šlechtěné do su-
cha mají své opodstatnění, 
protože podmínky pěstování 
nejsou všude stejné.“ 

ARTIMUS – byla registro-
vána v r. 2020 v Chorvatsku, 
na našem trhu je novinkou, je 
to velmi raná odrůda do su-
chých podmínek, pekařská 
jakost je A.

Odrůdy společnosti LI-
MAGRAIN představil její 
zástupce pro jižní Moravu 
Jiří Šťastný společně s To-
mášem Nováčkem - šlech-
titelem:

LG MONDIAL – novinka 
roku 2022, suverén s nejvyš-
ším výnosem, velmi dobrou 
mrazuvzdorností a odolností 
vůči poléhání. Má univerzál-
ní využití jako krmná odrůda 
i jako doplňková potravinář-
ská pšenice kvality B. 

LG ABSALON – áčková 
potravinářská odrůda s pro-
věřenou mrazuvzdorností 
a rostoucím zájmem pěsti-
telů napříč republikou díky 
svému stabilnímu vysokému 
výnosu.

LG DITA – pekařská po-
lopozdní odrůda nízkého 
vzrůstu, vysokých výnosů 
dosahuje zejména v řepařské 
a bramborářské oblasti.

AIRBUS – vhodná i do tep-
lých a sušších oblastí, má 
vysokou odolnost vůči klaso-
vým fusariózám.

DAGMAR – velmi raná od-
růda s pekařskou jakostí A.

Za společnost RAGT uve-
dl odrůdy ozimé pšenice 
Ing. Pavel Stehlík: 

RGT BORSALINO – velmi 
raná osinatá odrůda s vyni-
kajícími výnosy zrna v potra-
vinářské jakosti A.

VIRIATO – mezi pěstiteli 
již známá a oblíbená áčková 
odrůda do všech výrobních 
oblastí, dobře zvládá i přísuš-
ky během vegetace.

RGT REFORM – v rámci 
ČR je šest let nejprodávaněj-
ší pšenicí vůbec. Polopozdní 
až pozdní bezosinatá odrůda 
s vysokým výnosem zrna, má 
vysoce stabilní pádové číslo 
a je vhodná do všech výrob-
ních oblastí. 

RGT SACRAMENTO – nej-
výnosnější pšenice v ČR, 
v registraci od r. 2017. Velmi 
plastická a stabilní odrůda to-
lerantní k předplodině i ter-

mínu setí. Jedná se o krmnou 
pšenici jakosti C, ale běžně 
dosahuje výkupních parame-
trů v potravinářské kvalitě. 

PONTICUS – na trhu již 
řadu let se stabilními výnosy 
v potravinářské jakosti E.

RGT VENEZIO – poloraná 
odrůda áčkové kvality.

Za šlechtitelskou irmu 
LIDEA nakonec uvedla 
poslední ozimou pšenici 
v komentované prohlídce 
Ing. Zoja Fialová: 

SOFRU – krátká osinatá 
velmi raná áčková až béčková 
odrůda nenáročná na půdní 
podmínky, s dobrým zdravot-
ním stavem.

Všichni přítomní farmáři 
se pak mohli seznámit i se 
sortimentem hrachu setého 
a tří odrůd pšenice jarní, již 
však individuálně, případ-
ně měl každý možnost kon-
zultace s majiteli a zástupci 
majitelů odrůd. Na Polním 
dnu ve Vnorovech nechyběly 
ukázky zemědělské techni-
ky od společnosti AGROTEC 
Group a Agrotechnic Mora-
via, se svou nabídkou přijela 
na polní den také řada zá-
stupců dalších irem. Součás-
tí akce bylo bohaté občerst-
vení a tombola. 

O společnosti OSEVA, a.s.

Je tradičním výrobcem osiv 
polních plodin se speciali-
zací na hybridy kukuřice. Už 
30 let dodává kvalitní certi-
ikovaná osiva, osivo kuku-
řice distribuuje do 24 zemí 
Evropy. OSEVA, a.s. se sídlem 
v Bzenci, vznikla v roce 1993 
transformací státního podni-
ku OSEVA a od roku 2008 je 
členem koncernu AGROFERT. 

O společnosti NAVOS a.s.

Akciová společnost NAVOS, 
a.s., se sídlem v Kroměříži po-
skytuje v návaznosti na své 
předchůdce služby zeměděl-
ské prvovýrobě již více než 
100 let. Nosný program spo-
lečnosti tvoří nákup a prodej 
zemědělských komodit, včet-
ně sušení, čištění a skladová-
ní, dále prodej průmyslových 
hnojiv a pesticidů, včetně je-
jich aplikace a v neposlední 
řadě prodej osiv. 

Ing. Petr Hynek

ROSTLINNÁ

Účastníky polního dne přivítal 
Ing. Ladislav Kulas, ředitel společnosti 
OSEVA, a.s.

Generální ředitel společnosti NAVOS, 
a.s, Ing. Petr Foukal.

Polní den ve Vnorovech.

Ing. Vlastislav Janák, obchodní ředitel 
společnosti OSEVA, a.s. představuje 
odrůdu ADINA.
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Prioritou je produkce kva-
litních osiv. Velký podíl osiv 
vyrábíme ve spolupráci s My-
dlářkou a.s., kde je zaručený 
dohled na výběr vhodných 
pozemků pro množení osiv 
a péče o porosty v průběhu 
vegetace. Unikátní je poskliz-
ňová úprava, kdy čištění osiv 
probíhá na pneumatickém 
stole. Výsledkem není jen 
uniformní velikost, ale i vita-
lita osiv, díky čemu lze založit 
vyrovnaný a silný porost při 
sníženém výsevku, to přináší 
další agrotechnické bene ity.

HANSEL C/k raná osinatá 
pšenice ozimá 

HANSEL je osinatá, raná pše-
nice. Vysoký výnos dosahuje 
v ošetřené i nešetřené varian-
tě, což vypovídá o velmi dob-
rém zdravotním stavu. Velkou 
výhodou je kvalita C/k, tedy 
potvrzená krmná kvalita. 
Díky speci ickému složení 
lepku je HANSEL vhodnou od-
růdou pro mouky na výrobu 
sušenek a oplatek. Je to záro-
veň nízká a nepoléhavá odrů-

da, vyznačuje se dobrým od-
nožováním a nižší až střední 
HTS. Určitě nezklame a díky 
ranosti bude optimální před-
plodinou pro řepku ozimou, 
či brzy založené meziplodiny.

PARTNER „B“ nezklame 
a podrží za každé situace

Polopozdní odrůda pšenice 
nabízí výjimečnou kombi-
naci vysokého výnosu a níz-
kých nákladů na ochranu 
proti chorobám a poléhání. 
Je registrována v ČR 2016 
s chlebovou jakostí. Má gen 
rezistence proti stéblolamu 
(PCH1), díky čemu se chlubí 
zdravými kořeny a lze ji bez 
problému zařadit po obil-
né předplodině. Udržuje si 
zdravou listovou plochu, vy-
značuje se odolnosti proti 
padlí, rzem i listovým skvrni-
tostem, ochranu proti choro-
bám směřujeme na praporec 
a klas. Optimální počet kla-
sů je mezi 500–550 na m². 
Tuto plastickou odrůdu se 
zdravými a silnými koře-
ny lze s úspěchem pěstovat 

v různých oblastech. Bene-
šovsko, Mělnicko, Mostecko, 
Plzeňsko, Jihlavsko, severní 
a střední Morava, aj. Tam všu-
de, v různých podmínkách, se 
s úspěchem pěstuje odrůda 
pšenice ozimé PARTNER. 

Kamerad „B“ se špičkovou 
odolností k fuzariózám

Kamerad je bratrem odrůdy 
Partner, je pozdnější a niž-
ší. Rychle nalévá zrno, to se 
vyznačuje velkou HTZ. Je to 
nepoléhavá, zdravá odrůda, 
s vysokou odolností proti 
padlí i rzi plevové. Přednos-
tí je také vysoká odolnost 
fuzariózám v klase. Odrůda 
se díky tomu dá pěstovat jak 
po obilnině, tak po kukuřici. 
Snáší i pozdní setí.

Meziplodiny a pomocné 
plodiny do řepky

Dlouhodobě se zaměřuje-
me na poradenství v oblasti 
péče o půdu a správné pou-
žití meziplodin. Naše nabíd-
ka meziplodinových směsí 
je rozdělena na dlouhodobé 
a krátkodobé se složením od-
povídajícím různým osevním 
postupům a agrotechnice. 
Cílem je nabídnout směs, 
kterou lze snadno vyset, 
má optimální zastoupení 
komponentů, aby se rovno-
cenně prosadily v porostu. 
I pestré a především funkční 
směsi tak v naší nabídce na-
leznete za velmi příznivou 
cenou a proto se vyplatí je 
vyzkoušet. Máme zkušenosti 
s ozimou peluškou, do strip-
-till technologií kukuřice, 
půda je chráněná proti erozi 
a přes pozdní termíny setí 
(říjen), máme možnost vložit 
do osevního postupu zlepšu-
jící plodinu. Kde nejsou z ja-
kéhokoliv důvodu podmínky 
pro založení kvalitní meziplo-
diny, je místo pro tzv. pomoc-
né plodiny seté spolu s hlavní 
plodinou. Hodně zkušeností 
máme u řepky s vymrzající 
pomocnou plodinou, kde je 
řada bene itů, snižující nákla-
dy na chemickou ochranu při 
udržení i zvýšení výnosového 
potenciálu řepky! Neváhejte 
se na nás obrátit s dotazem. 

Hodně úspěchu přeje
 Ing. Petr Robotka

Ing. Martina Poláková
PRO SEEDS s.r.o.

Jak si kdo ustele, tak si lehne. Jak kdo zaseje, tak také skli-
dí. To jsou stará a pravdivá pořekadla. S poradenstvím, které 
PRO SEEDS nabízí, cílí především na zdravou půdu a vysokou kva-
litu osiv, aby vitální porosty zajistily klidný spánek agronomům. 

ROSTLINNÁ

Kvalita osiva odráží 
úspěch ve žních

Pšenice ozimá HANSEL C/k = osinatá, raná se spolehlivým výnosem
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Na pořádání prestižní udá-
losti se podílely společnosti 
NutriVet, s.r.o., Mendelova uni-
verzita v Brně, Národné poľ-
nohospodárske a potravinár-
ske centrum Nitra, Výzkumný 
ústav živočišné výroby, v.v.i., 
Praha – Uhříněves, Země-
dělský výzkum, spol. s r.o., 
Troubsko a Výzkumný ústav 
rostlinné výroby, v.v.i., Praha 
Ruzyně. Sympózium zahájil 
jednatel společnosti NutriVet 
Ing. Václav Jambor, CSc., kte-
rý přivítal všechny účastníky 
a mimo jiné zmínil, že letošní 
ročník mezinárodní konferen-
ce se koná po čtyřleté pauze 
a to v prostorách, kde působil 
Gregor Johann Mendel – vel-
ký myslitel, který formuloval 
základní pravidla dědičnosti. 
A právě příběh tohoto mimo-
řádného génia přiblížila ve své 
přednášce ředitelka Mendelo-
va muzea Mgr. Blanka Křížová.

Produkce píce musí 
reagovat na změnu klimatu

Následovala plenární před-
náška, věnovaná historii a vý-
voji zemědělské produkce 
v České republice. Původně 
ji měl přednést RNDr. Jan Ne-
dělník, Ph.D. Ten se však ze 
zdravotních důvodů nemohl 
konference zúčastnit a tak jej 
zastoupila Ing. Ivana Koláč-
ková. Jak zmínila, v České re-
publice ubylo travních porostů 
a to zejména kvůli razantním 
poklesům stavu skotu. Mo-
mentálně patří k hlavním 
šlechtitelským cílům vytváření 
nových genotypů pícnin a ino-
vativních variant, u kterých je 
klíčovou vlastností toleran-
ce vůči biotickým i abiotický 
stresům. Snahou je také vrátit 
naší republiku na pozici jed-
noho z největších producentů 
certi ikovaného osiva červe-
ného jetele a vojtěšky. A také 
soběstačnost v produkci osi-
va krmných pícnin. Produkce 
píce ve 21. století by se měla 
především adaptovat na změ-
ny klimatu a požadavky mo-
derního zemědělství. Nezbyt-
ností je rovněž maximalizace 
produkčního potenciálu půdy, 
kvality a výnosu obilnin, využi-
tí druhově bohatých směsí pro 
zlepšení krajinotvorby a v ne-
poslední řadě zemědělství še-
trné vůči životnímu prostředí. 

Stravitelnost krmiva 
i užitkovost zvířat ovlivňuje 
řada faktorů

Luiz Ferraretto, Ph.D., který 
působí na univerzitě ve Wis-
consinu, přednesl v Brně zají-
mavou přednášku věnovanou 
strategii zvyšování stravitel-
nosti vlákniny. Příjem vlákni-
ny je limitován objemem 
bachoru. Existuje mnoho 
faktorů, které ovlivňují stravi-
telnost vlákniny v kukuřičné 
siláži. Stravitelnější kukuřič-
ná siláž zlepšuje její příjem 

zvířaty a umožňuje navýšení 
krmné dávky. Délka řezanky 
a stravitelnost ovlivňují nejen 
produkci, ale také vzorce po-
travního chování zvířat. Velmi 
pozitivní efekt má pak drcení 
zrn kukuřice na co nejmenší 
segmenty – čím drobněji je 
zrno rozdrceno, tím lépe je 
stráveno a využito. 

O úloze alkoholů a kyseliny 
octové vytvořené v silážích 
na výživu dojnic pohovořil 
Dr. João Daniel z brazilské 
State University of Maringa. 
Produkty silážní fermentace 
mohou ovlivnit užitkovost 
dojnic hned několika způsoby 
– mají vliv na příjem krmiva, 
bachorovou fermentaci a pří-
sun živin. Ethanol, 1-propanol 
a 1,2 propanediol nenarušují 
příjem krmiva ani produk-
ci dojených krav. Naopak je 
nutné zohlednit koncentraci 
kyseliny octové ve fermento-
vaných krmivech pro dojnice. 

Opětovné silážování 
pokrutin

Tématem první sekce byla 
produkce pícnin a fermen-
tační proces konzervovaných 
pícnin. Bloku přednášek 
předsedal Prof. Ing. Jiří Sklá-
danka, Ph.D. spolu s Ing. Fi-
lipem Jančíkem, Ph.D. Jako 
první v této sekci vystoupil 
profesor Reinhard Resch 
z Rakouska. Ten se ve svém 
příspěvku zaměřil na kvalitu 
píce a fermentaci znovu si-
lážovaných výlisků z biora i-
nace různých travních siláží. 
Význam potřeby udržitelné 
produkce krmiv a soběstač-
nosti v oblasti bílkovin stále 
roste. A čím dál větší pozor-
nost přitahuje výroba bílko-
vinných krmiv pro monogas-
trická zvířata frakcionací ze 
zelené biomasy. Pan profesor 
přiblížil projekt Farm4more, 
v jehož rámci byly různé trav-
ní siláže biora inovány pomo-
cí šnekového lisu a vylisované 
pokrutiny byly znovu silážo-
vány. Potvrdilo se, že dochází 
k velkým živinovým a kvalita-
tivním změnám v travní siláži 
v důsledku lisování. I při „re-
silážování“ je úspěšný proces 
fermentace kyseliny mléčné 
a nenastává žádné znehodno-
cení pevné frakce v důsledku 
kontaktu se vzduchem nebo 
vysoké teploty po lisování. Po-
kusy prokázaly velmi dobrou 
stabilitu a kvalitu fermentace 

znovu silážovaných lisova-
ných pokrutin z biora inace.

Význam trvalých travních 
porostů vzrůstá

Dalším přednášejícím byl 
Doc. Ing. Stanislav Hejduk, 
Ph.D., který se zaměřil na vliv 
renovace trvalých travních 
porostů na produkci a kva-
litu píce a rostlinné složení. 
Travní porosty poskytují řadu 
ekosystémových služeb (chrá-
ní půdu před erozí, redukují 
riziko záplav, podporují opy-
lovače a biodiverzitu, zadr-
žují uhlík, rekreační funkce). 
Jejich význam pro udržitelné 
zemědělství vzrůstá. Obnova 
trvalých travních porostů je 
využívána pro zvýšení výnosů 
a kvality píce v případě, že ak-
tuální porost obsahuje méně 
než polovinu žádaných druhů 
a jiné zlepšující metody (zú-
rodnění, přisetí) neposkytují 
očekávané výsledky. Druhy 
užívané pro renovaci jsou: trá-
vy, leguminózy, čekanka a ji-
trocel. Je od nich požadována 
ixace dusíku, hlubší kořeno-

vý systém, vysoká produkce 
a kvalita hmoty. Úspěšná ob-
nova trvalých travních porostů 
ústí ve vyšší kvalitu a produkci 
píce, rychlejší růst a efektiv-
nější využití živin. Je však třeba 
si uvědomit, že na méně úrod-
ných půdách nemusí být ná-
klady na obnovu vždy pokryty 
vyšší produkcí porostu.

S úspěchem lze silážovat 
také jetel, žito nebo ječmen

Marketta Rine se zaměřila 
na optimalizaci silážování je-
tele lučního. Tuto plodinu lze 
s úspěchem silážovat, avšak 
při dodržení několika podmí-
nek – je důležité se vyvaro-
vat nízké koncentrace sušiny 
ve sklízené hmotě (jetel luční 
je velmi šťavnatý, zavadání 
je náročné a listy zasychají 

rychleji, než stonky). Pokud 
je silážována hmota o nízkém 
obsahu sušiny (méně jak 250 
– 280 g/kg), je nutné počítat 
s velikým množstvím odté-
kajících silážních šťáv. Odtok 
silážních šťáv je příčinou ztrát 
živin a může zatěžovat životní 
prostředí. Na druhou stranu 
– vlhký jetel luční se snadněji 
udusává. Užití silážních aditiv 
zlepšuje kvalitu – potvrdilo 
se, že aditiva na bázi kyseliny 
mravenčí jsou efektivní do-
konce i v případě velmi nízké 
sušiny silážované hmoty.

Mikrofonu se následně ujal 
profesor Jonas Jatkauskas 
z Litvy. Ve své první přednášce 
pohovořil o posouzení vlivu 
ošetření inokulantem na fer-
mentaci, mikrobiální charak-
teristiky a aerobní stabilitu 
celorostlinné žitné siláže. Stej-
ně jako jiné ozimé obiloviny 
(pšenice, tritikále, ječmen), 
může žito poskytnout hod-
notnou píci pro výrobu siláže 
a být dobrým zdrojem krmiva 
pro mnoho přežvýkavců. Bylo 
zjištěno, že ošetření homofer-
mentativními inokulanty (En-
terococcus faecium a L. planta-
rum) a heterofermentativním 
L. buchneri, zlepšuje průběh 
fermentace a  redukuje ztráty 
sušiny, ovšem aerobní stabilita 
byla zlepšena pouze u časně 
sklízeného žita (sklizeň při ob-
sahu sušiny 274 g/kg). Uvede-
nou kombinaci inokulantů lze 
tedy doporučit, pokud je žito 
sklízeno v rané fázi (při dvou 
sečích ročně). Dvousložkové 
inokulanty obsahující L. buch-
neri a L. lactis podporují dob-
rou fermentaci, redukují ztráty 
sušiny a zajišťují dlouhodobou 
ochranu před zkažením vyvo-
laným kvasinkami a plísněmi 
- a to nezávisle na fázi zralosti 
žita při sklizni. 

Profesor Jatkauskas pokra-
čoval přednáškou zaměřenou 
na účinky ošetření inokulan-
tem na fermentační vlast-
nosti celých rostlin kukuřice 
a ječmene a snížení aerobní-
ho poškození. Z experimen-
tů vyplynulo, že inokulanty 
obsahující kmeny bakterií 
mléčného kvašení (Lactoba-
cillus buchneri, Lactobacillus 
plantarum, Enterococcus fae-
cium) přidané při silážování 
do velkých balíků ke hmotě 
z celého ječmene nebo kuku-
řice, významně zlepšují fer-
mentační parametry, snižují 
ztráty sušin, výrazně potlačují 
růst plísní, kvasinek a klostri-
dií a zajišťují dlouhotrvající 
ochranu před zhoršením ae-
robní stability.

Ideální termín sklizně je 
možné určit i bezkontaktně

Zajímavé příspěvky zazně-
ly i druhý den konference, 
kdy plenárním přednáškám 
předsedal Václav Jambor 
spolu s Marketou Rinne. Pan 
Ing. Jiří Janoušek z VUT Brno 
přiblížil sledování kvality ze-
mědělských plodin pomocí 
multispektrálního snímko-
vání drony. Touto metodou 
lze získat plošné informace 
o stavu porostu na poli. Pan 
inženýr představil výsled-
ky čtyřleté studie, v níž byly 
zkoumány vztahy mezi vege-
tačními indexy a nutričními 
hodnotami stanovenými che-
mickou analýzou rostlinných 
vzorků odebraných v terénu. 
Výsledkem práce jsou rovni-
ce, které lze použít k výpočtu 
odhadu sušiny a tím k určení 
optimálního časového okna 
pro sklizeň kukuřice. Získané 
rovnice byly následně ově-
řeny na pěti různých typech 
hybridů kukuřice na polích 
v Jihomoravském kraji ČR.

Pro fotogrammetrické zob-
razování s bezpilotními letou-
ny (UAV) se používají různé 
typy multispektrálních nebo 
hyperspektrálních kamer. 
Téma predikce výnosů plodin 
z fotogrammetrických dat za-
chycených UAV již bylo řešeno 
několika autory. Práce Jiřího 
Janouška a spoluautora Vác-

lava Jambora však rozšiřuje 
tuto popsanou problematiku 
a představuje nové výsledky 
o korelaci mezi výnosem suši-
ny a vegetačními indexy.

Analýza multispektrálních 
obrazů s přesnou znalostí 
zdravotního stavu plodiny je 
jedním ze směrů, které pod-
porují přechod od tradičních 
zemědělských postupů k pre-
ciznímu zemědělství. Zvýšení 
kvality sklizené kukuřice a sní-
žení spotřeby krmných plo-
din stanovením správné doby 
sklizně povede k inovativnímu 
přístupu k bezkontaktní ana-
lýze rostliny v různých fázích 
jejího růstu s potenciálem pro 
automatizovanou a rychle šká-
lovatelnou aplikaci na většinu 
pěstované vegetace. Proto je 
pro rozhodnutí o správném 
čase důležitá aktuální a přes-
ná znalost nutričních hodnot 
- ideálně z celé plodiny. Toho 
lze dosáhnout dálkovým prů-
zkumem plochy pomocí mul-
tispektrální kamery namon-
tované na UAV a s využitím 
rovnic. Navrhovaná metoda 
eliminuje potřebu provádět 
chemickou analýzu vzorků 
odebraných pouze z několika 
míst na velkém poli s hetero-
genní vegetací. 

Během celé konference 
zaznělo množství jiných zají-
mavých témat, jako fermen-
tační procesy v silážích, tech-
niky sklizně k výrobě krmiva 
z vojtěšky, koncentrace my-
kotoxinů v kukuřičné siláži, 
přenosná zařízení NIRS, vliv 
termínu sklizně hrachu na nu-
triční hodnotu, kvalita píce 
a výnosy kostřavy rákosovité 
a další podnětná fakta z oblas-
ti produkce pícnin, fermentač-
ních procesů, konzervování 
krmiv a precizního zeměděl-
ství. Samozřejmě – nechyběla 
ani posterová sekce – ta byla 
umístěna v neotřelých prosto-
rách nového skleníku, který 
byl vybudován přesně v mís-
tě starého skleníku, v němž 
Gregor Johann Mendel pro-
váděl své vědecké pokusy. 
Pro prezentaci výsledků vědy 
a výzkumu tak organizátoři 
konference snad ani nemohli 
vybrat lepší zázemí. 

PEZ

Mezinárodní sympózium zaměřené 
na konzervaci objemných krmiv
Téměř ve shodném termínu, kdy na brněnském výstavišti probíha-
la Národní výstava hospodářských zvířat, hostila moravská metro-
pole i další významnou akci. Mezinárodní sympózium „Konzervace 
objemných krmiv“ proběhlo ve dnech 25. až 27. dubna 2023 v his-
torických prostorách Augustiniánského opatství na Starém Brně. 
Místo, kde působil známý přírodovědec a zakladatel genetiky Gre-
gor Johann Mendel, tak poskytlo atraktivní kulisu pro již 19. ročník 
akce, na níž zavítalo mnoho odborníků prakticky z celého světa.

Přednášky probíhaly v působivých prostorách Augustiniánského opatství.

První plenární přednášku odprezento-
vala Ivana Koláčková.

O stravitelnosti vlákniny pohovořil Luiz 
Ferraretto. 

Václav Jambor Marketa Rinne 

Reinhard Resch se zaměřil na znovu silá-
žované výlisky z biorafi nace travních siláží.

O alkoholech a kyselině octové v siláži 
mluvil João Daniel. 

Posterová sekce byla umístěna ve skleníku. 
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méně udusané a vzduch může 
snadno pronikat do hlubších 
oblastí. Velmi často se stává, 
že dokonale zfermentovaná 
siláž se během krmení zahří-
vá a kazí, takže ztráty ve výši 
20 % nejsou vzácné. 

Závěr

Je obtížné odhadnout ob-
sah dusičnanů v trávě před 
sklizní. Závisí na úrovni vstu-
pu dusíku, ale také na době 
po předchozím hnojení, poča-
sí, srážkách a letech snižování 
intenzity hnojení. Následující 
kontrolní body vám pomohou 
zvolit správnou strategii:
• Pokud máte ekologickou 

farmu nebo vaše travní siláž 
z předchozí sezóny získala 
i přes optimální obsah suši-
ny máselné látky, je pravdě-
podobné, že tráva neobsa-
huje dusičnany. 

• V případě znepokojení má 
smysl poslat vzorek trávy 
několik dní před sklizní 
do certi ikované laboratoře 
na analýzu dusičnanů. Po-
kud výsledek ukáže obsah 
dusičnanů pod 0,05 % suši-
ny, tráva je bez dusičnanů. 
Pokud je silážována neošet-
řená, je náchylná k máselné-
mu kvašení. 

• Pro snížení rizika zkažení 
siláže při nízkém obsahu su-
šiny je nutné použít silážní 
inokulanty obsahující mléč-
né bakterie, které zajišťují 
rychlý a hluboký pokles pH 
a v ideálním případě přímo 
inhibují růst klostridií.

• Tyto siláže vyžadují velmi 
dobré zhutnění a rychlé 
zkrmování, aby se zabrá-

nilo zahřívání a kažení 
po otevření. 

• Při intenzivním zavadání 
travního porostu však lze 
jako nejlepší techniku pro 
bezdusíkaté travní siláže, 
která kromě prodloužené 
aerobní stability umožňuje 
i dobrou fermentaci, dopo-
ručit inokulaci produkty 
obsahujícími heterofer-
mentativní bakterie mléč-
ného kvašení produkující 
kyselinu octovou.

• V každém případě je třeba 
zabránit jakékoli kontami-
naci půdou při sečení, obra-
cení a sběru trávy. Půda je 
hlavním zdrojem kontami-
nace klostridiemi. 

• Kontaktujte svého místní-
ho poradce pro silážování 
a získejte další užitečné 
rady, které vám pomohou 
připravit nejlepší siláž 
i v méně ideálních podmín-
kách prostředí. 

Dr. Ivan Eisner
Chr. Hansen A/S

ROSTLINNÁ

Snížení hnojení dusíkem zvyšuje riziko 
vysokého obsahu kyseliny máselné v silážích

Vysoké ceny dusíkatých hno-
jiv a ekologická omezení nutí 
zemědělce snižovat přísun 
dusíku. Snížení přísunu dusí-
ku snižuje obsah dusičnanů 
v rostlinách. Na jednu stranu 
je to přijímáno jako pozitiv-
ní efekt. Na druhou stranu 
dusičnany inhibují klostri-
die v počátečních fázích fer-
mentace tím, že se rozkláda-
jí na dusitany a plyny NOx. 
Za normálních podmínek 
je vytvoření anaerobních 
podmínek (nepřítomnost 
kyslíku) prostřednictvím 
dobrého udusání a utěsně-
ní siláže předpokladem pro 
brzký nástup produkce ky-
seliny mléčné bakteriemi 
mléčného kvašení. To umož-
ňuje pokles pH na úroveň, 
při které se klostridie nemo-
hou množit. Problém nastá-
vá, když jsou již vytvořeny 
anaerobní podmínky, ale 
hladina pH ještě nedosáhla 
nízké a vůči klostridiím in-
hibující úrovně. Klostridie 
mohou růst velmi rychle. 
Za optimálních podmínek 
trvá maximálně 3-4 hodiny, 
než se jejich populace zvýší 
z 10 na 100 000 v 1 ml živné-
ho roztoku (graf 1). 

V závislosti na počtu bakte-
rií mléčného kvašení, úrovni 
ve vodě rozpustných cukrů, 
pufrovací kapacitě a obsa-
hu sušiny v plodině může 
doba, než dojde k poklesu pH 
na bezpečnou úroveň, trvat 
od dvou dnů do dvou týd-
nů - nebo i déle! Obsahují-li 
rostliny dostatečné množství 
dusičnanů, prochází během 
prvních dnů po sklizni siláže 
několika rozkladnými kroky, 
při nichž různé vedlejší pro-
dukty inhibují růst klostridií. 
Je-li obsah dusičnanů nižší 
než 0,05 % sušiny, je nutné 
v prvních dnech po sklizni si-
láže očekávat siláž obsahující 
kyselinu máselnou v důsled-
ku aktivity klostridií.

Pomůžou bakteriální 
inokulanty? 

Nejlepším způsobem, jak za-
bránit fermentaci kyseliny má-
selné, je zavadnutí trávy před 
silážováním. Co však podnik-
nout, pokud nejsou optimální 
povětrnostní podmínky a ne-
lze dosáhnout optimálního 
množství sušiny, když víme, 
že samotné zavadnutí nemů-
že zabránit růstu klostridií 
v trávě bez dusíkatých látek? 
Pro nalezení odpovědi na tyto 
otázky byly provedeny dva 
pokusy se silážováním. Travní 
hmota pocházela z pastviny 
s nízkým obsahem dusíku. 
Tráva byla odpoledne pose-
kána a obrácena. Druhý den 
ráno byla jedna část trávy 
sebrána lisem na kulaté ba-
líky. Kontrolní balíky nebyly 
ošetřeny žádným inokulan-
tem. Inokulované balíky byly 
ošetřeny přípravkem, který by 
měl zabránit klostridiové fer-
mentaci (přípravek A). Tento 
porost trávy měl asi 20 % su-
šiny, takže byl dost vlhký. Další 
část trávy byla sebrána o den 
později po intenzivním zava-
dání obracením dvakrát den-
ně. Tento porost trávy dosáhl 
asi 46 % sušiny. Tato úroveň 
je obecně známá jako bezpeč-
ná úroveň pro prevenci růstu 
klostridií na jedné straně, ale 
přináší vysoké riziko záhřevu 
a zkažení siláže poté, co je vy-
stavena působení vzduchu při 
zkrmování. Kontrolní balíky 
opět nebyly ošetřeny žádným 
inokulantem. Inokulované ba-
líky byly ošetřeny přípravkem, 
který by měl zlepšit aerobní 
stabilitu siláže (přípravek B). 
Všechny balíky byly zabaleny 
do 8 vrstev plastové fólie a ulo-
ženy ke skladování po dobu 
minimálně dvou měsíců. 

Vysoké koncentrace kyse-
liny máselné a amoniakální-
ho dusíku a zvýšená hladina 
pH jsou hlavními ukazateli 

klostridiové fermentace v si-
lážích. Z grafu 2 je zřejmé, že 
mokré siláže silážované bez 
jakéhokoli inokulantu měly 
velmi vysoké koncentrace 
kyseliny máselné a amoniaku 
a příliš vysokou úroveň pH, 
než aby byly optimální pro 
sledovaný obsah sušiny. Tato 
siláž byla zkažená klostridi-
emi. Inokulovaná siláž měla 
mnohem nižší koncentrace 
kyseliny máselné a amoniaku 
a také nízkou hodnotu pH.

Dokonce ani intenzivní 
zavadání nedokázalo zce-
la potlačit růst a aktivitu 
klostridií v neošetřené silá-
ži (graf 3). Neošetřené ba-
líky měly vyšší koncentraci 
kyseliny máselné než balíky 
inokulované. Jak se očeká-
valo, inokulant pro zlepšení 
aerobní stability (produkt 
B) zvýšil koncentraci kyseli-
ny octové a 1,2-propandiolu 
v siláži (graf 3). 

Samotný vyšší obsah ky-
seliny octové v siláži není zá-
rukou prodloužené aerobní 
stability. Proto byl proveden 
zvláštní test s použitím in-
tenzivně zavadlé siláže. 

Po odběru vzorků byly 
do středu balíků umístěny 
záznamníky teploty a ot-
vory v plastové fólii byly 

zalepeny lepicí páskou, ale 
plastová fólie na horním 
plochém konci balíků byla 
odstraněna, aby byl umož-
něn kontakt se vzduchem 
po dobu následujících 8 dnů 
skladování. 

Neošetřené balíky se za-
čaly zahřívat již čtvrtý den 
po rozbalení (graf 4). Balí-
ky ošetřené přípravkem B 
si udržovaly stabilní teplotu 
až do konce testu aerobní 
stability.

Po týdnu skladování při 
aerobní expozici byly balíky 
zcela rozbaleny (Obrázek 2). 
Od pohledu zkažené čás-
ti balíků byly odstraněny 
a zváženy. 

Přibližně 20 % neošet-
řených balíků zplesnivělo 
a zkazilo se do jednoho týdne 
po otevření. Jistě, v reálném 
chovu dojnic je netypické, že 
se balíky nechávají nezaba-
lené po dobu jednoho týdne. 
Ale jak je to s pící silážovanou 
v silážních jámách nebo hro-
madách? Čerstvě otevřenou 
siláž nikdy nekrmíme. Poté, 
co siláž otevřeme, má kon-
takt se vzduchem v rozmezí 
od několika hodin do několika 
dnů, v závislosti na rychlosti 
zkrmování a úrovni udusá-
ní. Sušší siláže jsou obvykle 

Graf 1. Růst C. perfringens typu A v různých médiích (Odobadi et al. 2012).

Graf 2. Koncentrace kyseliny máselné a amoniaku a hodnota pH mokrých silážních 
balíků připravených v balících bez bakteriálního inokulantu nebo inokulovaných 
produktem A, zlepšujícím fermentaci.

Graf 3. Koncentrace kyseliny máselné, kyseliny octové a 1,2-propandiolu ve zvad-
lých silážních balících s inokulací produktem B (určeným pro zlepšení aerobní 
stability) nebo bez ní.

Graf 4. Teplota uvnitř balíků během testu aerobní stability.

Obrázek 1. Test aerobní stability.

ová , aby se abvo y v p astové ó by y Sušš s á e jsou obvy e

Obrázek 2. Od pohledu zkažený povrch neošetřeného balíku (vlevo), balík po odstranění zkažené části (uprostřed) a nezkažený 
balík ošetřený přípravkem B (vpravo).

Siláže z plodin obsahujících < 0,05 % dusič-
nanů v sušině (bez dusičnanů) jsou náchyl-
né k máselnému kvašení, pokud se silážují 
spontánní fermentací. Pro snížení rizika 
zkažení siláže při nízkém obsahu sušiny 
jsou nutné silážní inokulanty obsahující 
homo fermentativní bakterie mléčného 
kvašení, které zajišťují rychlý a hluboký 
pokles pH a v ideálním případě přímo inhi-
bují růst klostridií. Při intenzivním zavadá-
ní travního porostu však lze jako nejlepší 
techniku pro silážování trávy bez dusič-
nanů, která kromě prodloužené aerobní 
stability umožňuje i dobrou fermentaci, 
doporučit inokulaci přípravky obsahujícími 
heterofermentativní bakterie mléčného 
kvašení produkující kyselinu octovou. 
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Dvoudenní akce byla prv-
ní den dopoledne věnována 
dětem z mateřských školek 
a žákům základních škol, od-
poledne pak mohla do areálu 
výzkumného ústavu zavítat 
široká veřejnost. Druhý den 
byl prostor vyhrazen pro stu-
denty středních škol. Jak nám 
potvrdila Mgr. Helena Hutyro-
vá, která měla akci organizač-
ně na starosti, právě ze stra-
ny škol byl zájem obrovský. 
Mimořádnou příležitost si 
nenechalo ujít téměř 700 dětí 
a žáků s pedagogickým do-
provodem, kteří dorazili ze tří 
mateřských a osmi základních 
i středních škol. A není divu, 
že byl o zajímavý program 
takový zájem. Pracovníci vý-
zkumného ústavu přichystali 
několik stanovišť, na nichž se 
návštěvníci mohli poutavou 
a neotřelou formou dozvědět 
spoustu informací a zajíma-
vostí nejen z rostlinné říše. 

Rostliny mohou vnímat

O tom, co se na jednotlivých 
stanovištích dělo, napovída-
ly již jejich názvy. Stanoviš-
tě „Poznejte rostliny všemi 
smysly“ odhalilo, že i rostliny 
mají – podobně jako my lidé 
– smysly, kterými vnímají. 
Byť v trochu jiné podobě, 
než známe u lidí nebo zví-
řat. Je prokázáno, že rostliny 
umí dobře vnímat, co se ko-
lem nich děje, na toto dění 
dokáží reagovat a dokonce 

umí i mezi sebou komuniko-
vat. Rostliny nemají oči, ale 
přesto vnímají světlo pomo-
cí receptorů v buňkách listů 
i jiných částí těla. Rostliny 
nemají uši, ale přesto dokáží 
zachytit zvukové vlny, když 
rozechvívají buněčné mem-
brány v jejich buňkách. Rost-
liny nemají nos, ale přesto 
vnímají vůně pomocí recep-
torů v listech, plodech i dal-
ších částech. Rostliny nemají 
jazyk, ale přesto vnímají chuť 
pomocí kořenů a také listů. 
Rostliny nemají kůži ani ner-
vovou soustavu, jako člověk, 
ale přesto dokáží vnímat tlak, 
teplo i chlad pomocí recepto-
rů ve svých buňkách. 

Nebezpečná eroze i plísně

Stanoviště „Co dokáže voda 
i vítr na polích“ hravou for-

mou představilo simulaci 
vodní i větrné eroze. Ná-
vštěvníci se také dozvěděli, 
jak mohou rostliny tuto erozi 
omezit, nebo jí úplně zabrá-
nit. Zaznělo, proč je vlastně 
půda tak důležitá a jak o ní 
správně pečovat. Nechybělo 
množství zajímavostí – třeba, 
že jedinci nejdelšího druhu 
žížaly u nás mohou dorůst 
až 50 cm délky. Jestli se Vám 
to zdá hodně, pak vězte, že 
ve světě můžete potkat re-
kordmany dosahující i 1,5 
metru délky a průměru 4 cm. 

Na stanovišti „Houby ne-
jsou jen k pochutnání“ se 
účastníci dozvěděli, jak ne-
bezpečné mohou být plísně 
na potravinách. Poutavě byl 
představen mikrosvět hub, 
které se vyskytují na rostli-
nách i jinde. Plísně mohou 
být velmi škodlivé a ohrozit 
zdraví lidí i zvířat. Dokonce 
byly využity jako biologická 
zbraň. Na druhou stranu jsou 
ovšem i plísně užitečné – 
vděčíme jim nejen za antibio-
tika, která zachránila nejeden 
lidský (i zvířecí) život, ale tře-
ba také za výborné sýry, jako 
je Roquefort, Camembert 
a mnoho dalších.

Velikou pozornost 
přitahovali čmeláci

Již název „Čmeláčí reality 
show“ sliboval zajímavou 
podívanou. Na tomto sta-
novišti si návštěvníci mohli 

prohlédnout čmeláčí hnízdo 
a zblízka pozorovat tento 
zajímavý a užitečný hmyz. 
V troubském výzkumném 
ústavu provozují unikátní la-
boratorní chov našich původ-
ních čmeláků zemních. Pod 
značkou „Český čmelák“ je 
zde dokonce možné pořídit si 
tyto zdatné opylovače na za-
hradu či do sadu. Nenahradi-
telnou službu pak tento hmyz 
vykonává ve sklenících, kde 
se k opylování nedají použít 
včely medonosné. Velká část 
zeleniny v obchodech, jako 
jsou rajčata, papriky nebo 
okurky, je tak dostupná prá-
vě zásluhou těchto nenápad-
ných živočichů. 

Moderní laboratoř 
i pohled do historie

Neméně pozoruhodné bylo 
stanoviště v laboratoři mo-
lekulární biologie a geneti-
ky, kde byly prezentovány 
zajímavé pokusy s tekutým 
dusíkem. Ten dosahuje tep-
loty -196 °C a ve výzkumném 

ústavu jej využívají k ucho-
vávání vzorků rostlin. Děti 
a studenti si mohli sami vy-
zkoušet, co se stane s rostli-
nami, když se ponoří do této 
mrazivé kapaliny a také sle-
dovat další „kouzla“, která te-
kutý dusík dokáže.

Stanoviště s názvem „Stroj 
času“ upozornilo na zajímavé 
historické okamžiky z pěs-
tování rostlin. Děti i dospělí 
si mohli ověřit své znalosti 
v připraveném kvízu. Někte-
rá fakta mnohé překvapila 
– třeba, že první čajovník se 
v Evropě objevil v roce 1610 
a první zmínka o kávě v Ev-
ropě je jen o pět let mladší. 
Málokdo také tušil, že první 
zmínka o pěstování řepky 
v českých končinách pochází 
již z roku 1740. Vědomosti 
také prověřila poznávačka 
semen různých plodin.

Rostliny chutné a zdravé

Aby opravdu byla naplněna 
myšlenka akce „poznat rost-
liny všemi smysly“, nemohlo 

chybět ani něco tématického 
„na zub“. Stanoviště „Ochut-
návka tradičních pokrmů 
s přídavkem netradičních 
plodin“ nabídlo lákavě při-
pravené dobroty. Nechyběla 
mezi nimi kupříkladu burá-
ková pomazánka, tvarohový 
krém se světlicovým olejem, 
bramborové sušenky s lu-
pinovou moukou, fazolo-
vá pomazánka, arašídové 
křupky, cizrnová bábovka, 
sójové řezy, perníčky s luš-
těninovou moukou, fazolové 
brownies, bábovka se svět-
licovým olejem, sójové mlé-
ko, nebo třeba jetelový čaj. 
Ač některé pokrmy i nápoje 
působily hodně netradičně, 
po ochutnání veškerá nedů-
věra z návštěvníků opadla 
a přichystané pohoštění 
rychle mizelo ze stolu.

Připravena byla rovněž 
ukázka zemědělské tech-
niky pro maloparcelové 
pokusné plochy a účastníci 
si také mohli prohlédnout 
„pícninářskou zahrádku“ 
s genetickými zdroji rost-
lin. Prohlídka všech stano-
višť trvala zhruba 2 hodiny 
a za tu dobu se děti i dospělí 
dozvěděli veliké množství 
zajímavých a užitečných 
informací. A nepochybně 
mnohem zábavnější for-
mou, než při klasické výuce 
ve školních lavicích. Je pře-
ci dobře známo že „škola 
hrou“ zkrátka funguje a je 
moc dobře, že i v tak odbor-
ném věděckém pracovišti, 
jakým troubský výzkumný 
ústav nepochybně je, pama-
tují také na předávání zna-
lostí nejmladším generacím. 

PEZ

ROSTLINNÁ

Děti i dospělí mohli v Troubsku 
nahlédnout do fascinujícího světa rostlin 
Již poněkolikáté se ve Výzkumném ústavu pícninářském, spol. 
s r.o. a Zemědělském výzkumu, spol. s r.o. v Troubsku uskutečnila 
zajímavá akce s výstižným názvem „Den fascinace rostlinami“. Bě-
hem dvou posledních květnových dnů zavítali do areálu výzkum-
ného ústavu děti z mateřských školek, žáci základních i středních 
škol a také široká veřejnost, aby mohli obdivovat a všemi smysly 
vnímat, že nejen rostliny, ale také půda, voda a živočichové před-
stavují svět, který je zcela bez nadsázky vskutku fascinující. 

Zemědělská technika používaná pro maloparcelové pokusné plochy.

Zajímavé byly pokusy s tekutým dusíkem.

Žáci se zájmem naslouchali vyprávění o čmelácích.

Názorná demonstrace vodní eroze při různém pokryvu půdy rostlinami.

Zájem o účast na akci byl ze strany škol veliký. Pokrmy z netradičních plodin lákaly k ochutnání.



důvodného podezření na exis-
tenci zakázané kartelové do-
hody zahájí správní řízení.

Na žádném z trhů nebylo 
shledáno, že by existoval sou-
těžitel v dominantním po-
stavení. V mnoha případech 
dospěl Úřad k nadnárodnímu 
charakteru zkoumaných trhů. 
Případná vertikální integrace 
mezi producenty a zpracova-
teli na zkoumaných komodi-
tách rovněž neukázala exis-
tenci systémového problému.

Průměrné ceny u některých 
komodit stagnují

Rozdílné výsledky přineslo 
zkoumání vývoje průměrných 
cen komodit. Některé komo-
dity vykazují postupný zisk 
podílu prodeje private labels 
(mléko), u některých je na-
opak zřejmé, že jejich poměr 
prodejů stagnuje (máslo). 
Rovněž u některých komodit 
byly zjištěny značné rozdí-
ly v ceně mezi private labels 

a branded produkty (mouka), 
a naopak u dalších byla cena 
téměř totožná (máslo).

Zkoumání vývoje cen po-
tvrzuje, že maloobchodní 
prodej pracuje s průměrnou 
marží a neexistují samostat-
né trhy jednotlivých komodit. 
Šetření ukázalo, že některé 
komodity byly v určitých 
obdobích prodávány v ma-
loobchodě s velmi malou, či 
dokonce zápornou obchodní 
přirážkou (máslo), jiné na-

opak vykazují stabilně vyso-
kou obchodní přirážku (krav-
ské čerstvé mléko).

Z hlediska vývoje průměrné 
obchodní přirážky šetření uká-
zalo, že tato přirážka zejména 
na maloobchodě vykazuje 
u jednotlivých komodit relativ-
ně konstantní výši, tedy není 
pravděpodobné, že by růst cen 
těchto komodit zaznamenaný 
minulých měsících byl způso-
ben dohodou v tomto smyslu.

Start rozvoji 

moderní 

gastronomie 

pro 

budoucnost

Vitaminátor 

dodává 

pooperační 

stravu většině 

nemocnic v ČR

Moderní 

zemědělství 

pro 21. století

30 41 45
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pokračování na str. 24

S růstem in lace stoupaly všem i obchodní marže

Úřad se v rámci zkráceného 
sektorového šetření zaměřil 
na možná porušení záko-
na, tedy na možné zneužití 
dominantního postavení či 
uzavření zakázaných dohod 
a současně jeho cílem bylo 
analyzovat strukturu jednot-
livých trhů, popř. segmentů 
trhu, tržní sílu jednotlivých 
subjektů působících na těch-
to trzích a rovněž zohlednit 
např. roli importu a exportu, 
a to v rámci celého dodava-
telského řetězce.

Kartelové dohody nebyly 
prokázané

S ohledem na strmý růst spo-
třebitelských cen potravin 
Úřad zjišťoval také ceny a ob-
chodní marže v jednotlivých 

článcích dodavatelského ře-
tězce a rovněž jejich dynami-
ku.

Úřad v rámci šetření oslovil 
s žádostmi o podklady a infor-
mace téměř 200 soutěžitelů 
působících na jednotlivých 
úrovních dodavatelského 
řetězce, také 14 profesních 
a oborových sdružení, svazů 
a asociací a vedl online či úst-
ní jednání s vybranými sdru-
ženími.

Na žádné úrovni trhů, resp. 
segmentů trhů Úřad neshle-
dal ani neobdržel zásadní 
indicie nasvědčující existenci 
zakázané kartelové dohody. 
Samozřejmě, že nelze s jisto-
tou říci, že takováto dohoda 
neexistuje, a Úřad proto bude 
i nadále monitorovat situaci 
na trzích potravin a v případě 

Pokud chce vláda skutečně pomoci občanům této země, musí podpořit pestřejší nabídku potravin od různých dodavatelů, modernizaci produkce potravin v České 
republice a výrazné omezení byrokracie, spojené s výrobou a prodejem potravin.

Úřad pro ochranu hospodářské soutěže (dále 
jen Úřad nebo ÚOHS) provedl v posledních 
třech měsících šetření v oblasti základních 
zemědělských produktů a potravin, a to 
v celé délce dodavatelského řetězce, tedy 
od zemědělské výroby přes zpracovatele až 
po maloobchodní prodej. Podrobné výsledky 
šetření jsou obsaženy ve více než stostrán-
kové zprávě, kterou Úřad rovněž zveřejňuje.
Vzhledem k rychle se měnícím podmínkám 
v oblasti zemědělských produktů a potravin 
Úřad omezil šetření na celý dodavatelský 
řetězec pěti vybraných základních zeměděl-
ských výrobků a potravin, a to konkrétně 
kravského mléka, másla, kuřecího masa, 
slepičích vajec a pšeničné mouky. Oproti běž-
ným sektorovým šetřením bylo toto šetření 
provedeno ve zkrácené lhůtě a bylo vyhod-
noceno značné množství dat.

S moukou to umíme
MLÝN HERBER spol. s r.o., Mlynářská 1/215, 747 73 Opava-Vávrovice, +420/553 780 509, herber@mlynherber.cz 

www.mlynherber.cz
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Šetření však rovněž uká-
zalo, že zvýšené náklady 
jsou schopny všechny články 
vertikály úspěšně přenášet 
až na konečné spotřebitele 
a udržovat si tak svoji obchod-
ní přirážku. Toto jednání, po-
kud se děje nekoordinovaně, 
však není porušením hospo-
dářské soutěže.

Nejvyšší náklady vykazují 
prvovýrobci

Analýza obchodních marží 
jednotlivých článků zeměděl-
ského a potravinového řetěz-
ce přinesla řadu důležitých 
poznatků, které by do bu-
doucna mohly usměrňovat 
veřejnou diskusi ohledně cen 
potravin. Především analýza 
ukázala, že u zvolených pěti 
základních komodit běžně 
připadá nejvyšší část spotře-
bitelské ceny prvovýrobci. 
Ten ale samozřejmě většinou 
s produkcí mívá také nejvyšší 
náklady, ať už jde o lidskou 
práci, krmiva či hnojiva, ze-
mědělskou techniku nebo 
paliva a energie. Obchodní 
marže zpracovatelů a ob-
chodníků se pohybují v po-
dobných úrovních, zpravidla 
však mírně ve prospěch mar-
ží obchodníků.

Co se týká problému ros-
toucích spotřebitelských cen, 
nelze na základě shromáždě-
ných dat uvést zcela přesvěd-
čivý závěr, že by za razantní 
zdražování v posledních 
letech mohl jeden konkrét-
ní článek dodavatelského 
řetězce. S tím, jak in lace 
v České republice postupova-
la, docházelo ve všech třech 
hlavních článcích dodava-
telského řetězce k postup-

nému navyšování obchodní 
marže, a to pravděpodobně 
jako důsledek růstu nákladů 
spojených s produkcí či ob-
chodem. Co se pak týká vý-
voje cen, je z prezentovaných 
dat rovněž patrné, že situace 
v roce 2023 by již mohla při-
nést určitou stabilizaci na tr-
zích a v některých případech 
i mírný pokles cen. Tento po-
kles už dokonce u některých 
výrobků nastal.

Žádný z hráčů na trhu nemá 
dominantní postavení

Celkově lze shrnout, že šetře-
ní na trzích daných komodit 
neukázalo selhávání hospo-
dářské soutěže, resp. exis-
tenci struktury trhu, kde by 
některý hráč měl dominantní 
postavení. S ohledem na to, 
že se ve sledovaném období 
tato struktura příliš neměnila, 
a přesto došlo v nedávné době 
k razantnímu navýšení cen, 
spíše ukazuje na důsledek vli-
vu externích faktorů vedoucí 
k strmému zvýšení nákladů, 
než na náhlé selhání trhů jako 
takových. To, že ceny na pul-
tech nekopírují přesně vývoj 
cen komodit, je způsobeno 
dlouhodobými kontrakty 
a tím, že do těchto cen jsou 
promítány i právě zvýšené 
náklady minulého období 
ovlivněného ekonomickými 
dozvuky pandemie covid-19 
a především pak ruskou agre-
sí na Ukrajině a jejími dopady 
zejména na ceny pohonných 
hmot a energií. S ohledem 
na to nelze v aktuální situa-
ci doporučovat v této oblasti 
regulaci v podobě např. zavá-
dění cenových stropů, která 
by mohla vést k nedostatku 
regulovaných komodit.

Podpora větší nabídky 
potravin od různých 
dodavatelů

Na závěry Úřadu pro hos-
podářskou soutěž ÚOHS 
reagoval prezident Svazu 
obchodu a cestovního ruchu 
ČR Tomáš Prouza. „Opakova-
ně jsme veřejně předkládali 
informace o tom, že v ně-
kterých segmentech téměř 
neexistuje konkurence mezi 
dodavateli a tito dominant-
ní dodavatelé si diktují ceny 
bez ohledu na výši jejich 
nákladů. Je to jasně vidět 
i na srovnání podle dat Čes-
kého statistického úřadu – 
zatímco domácí dodavatelé 
potravin za poslední tři roky 
zdražili o 35 %, potraviny 
z dovozu zdražily pouze 
o 19 %. Vláda by proto měla 
přestat blokovat možnosti 
dovozu potravin, protože 
situaci na trhu s potravina-
mi skutečně zlepší jen co 
největší konkurence,“ připo-
míná Tomáš Prouza. Pokud 
chce vláda skutečně pomoci 
občanům této země, musí 
podpořit pestřejší nabídku 
potravin od různých dodava-
telů, modernizaci produkce 
potravin v České republice 
a výrazné omezení byrokra-

cie, spojené s výrobou a pro-
dejem potravin. „Pokud je 
nebude dusit zbytečná byro-
kracie, šikovní podnikatelé 
si poradí sami,“ zdůrazňuje 
Tomáš Prouza, který je záro-
veň viceprezidentem Hospo-
dářské komory ČR.

Reakce zástupců 
maloobchodu

Zjištění Úřadu týkající se 
uvedených druhů potravin 
potvrdila dřívější závěry 
z uskutečněných šetření pod-
nětů týkajících se maloob-
chodního prodeje potravin 
v posledním desetiletí, která 
neodhalila protisoutěžní jed-
nání. Naopak v řadě případů 
prokázala, že v maloobchodě 
s potravinami panuje silná 
konkurence mezi jednotlivý-
mi řetězci. V otázce růstu cen 
potravin v posledních dvou 
letech ukázalo šetření Úřa-
du obdobné závěry, k nimž 
v poslední době dospěla řada 
soutěžních úřadů v dalších 
evropských zemích. V žád-
ném evropském státě se ne-
potvrdilo, že by ke zvýšení 
cen potravin o desítky pro-
cent došlo v důsledku proti-
soutěžního jednání. Žádné-
mu z evropských soutěžních 
úřadů se nepodařilo v sou-
vislosti se zvyšováním cen 
potravin prokázat kartelovou 
dohodu nebo zneužití domi-
nantního postavení.

Vyjádření Agrární komory 
ČR slovy staronového 
prezidenta

„Vítáme, že se Úřad pro 
ochranu hospodářské soutě-
že zabývá cenovým vývojem 
potravin, i když zatím jen 
u mléka, mouky, másla, vajec 

a kuřat. Zákazníci si zaslouží 
vědět, jakou část dávají ze-
mědělcům, potravinářům či 
obchodníkům z ceny, kterou 
platí za potraviny. Agrární 
komora České republiky byla 
Úřadu pro ochranu hospo-
dářské soutěže k dispozici 
po celou dobu šetření cen 
těchto vybraných komodit 
a podala řadu podnětů, stej-
ně tak s ním spolupracovaly 
i profesní svazy zeměděl-
ských prvovýrobců. Věříme, 
že výsledky šetření Úřadu 
pro ochranu hospodářské 
soutěže odpovídají skuteč-
nosti a odpovědnost za vyso-
ké ceny potravin na první po-
hled připisují všem článkům 
v rámci dodavatelsko-odbě-
ratelské vertikály. Nicméně 
ve skutečnosti to tak vůbec 
nemusí být, protože postrá-
dáme informace o vztahu 
mezi výší nákladů vůči ceně 
konkrétní komodity a výši 
obchodní přirážky, přesto-
že se těmito otázkami Úřad 
pro ochranu hospodářské 
soutěže podle našich infor-
mací také zabýval. Současně 
je třeba zdůraznit, že čeští 
chovatelé a pěstitelé jsou 
sice na začátku potravinové 
výrobní vertikály, ale mají 
s produkcí rostlinných i ži-
vočišných komodit zdaleka 
nejvíce práce a také nákladů. 
Například kuřata jsou vykr-
mována po dobu 35 až 50 
dní a po celou dobu se o ně 
chovatel stará, což zname-
ná náklady na krmné směsi, 
energie, pohonné hmoty, 
mzdy pracovníků a další. 
Tyto náklady ale nemohou 
v plné míře promítnout 
do cen, za které prodávají 
svou produkci. Odmítáme, že 
by čeští zemědělci zdražova-
li lidem potraviny,“ jak tvrdí 

navzdory výsledkům šetření 
ÚOHS prezident Svazu ob-
chodu a cestovního ruchu 
ČR Tomáš Prouza. Oceňuje-
me, že se Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže zabý-
vá mechanismem fungování 
privátních značek, na který 
jej upozornila Agrární ko-
mora České republiky a kte-
ré vytlačují zavedené značky 
potravin domácích výrobců, 
na něž jsou zákazníci zvyklí 
a mají je rádi. Podíl privát-
ních značek potravin, které 
prodávají obchodní řetězce, 
se bohužel zvyšuje, na což 
rovněž poukázal ÚOHS,” říká 
prezident Agrární komory 
České republiky Jan Doležal.

Gratulace 
prezidentu AKČR

V mezititulku jsme Jana Dole-
žala označili staronovým pre-
zidentem AKČR a to proto, 
že byl na nedávném sněmu 
této největší agrární organi-
zace v zemi zvolen na další 
funkční období. Za redakce 
Agrárního a Potravinářského 
obzoru Ing. Janu Doležalovi 
gratulujeme k obhájení této 
tak významné funkce.

Eugenie Línková

PUBLICISTIKA

S růstem in lace stoupaly všem i obchodní marže
pokračování ze str. 23

Tomáš Prouza

Prezident AK ČR Jan Doležal

Příležitost pro mladé farmáře z ČR

Paní poslankyně, co je cí-
lem této soutěže a pro koho 
je určená?
Soutěž je součástí Evropské-
ho kongresu mladých farmá-
řů a účastní se jí každoročně 
přes 300 farmářů z více než 
20 zemí EU. Je mi ctí, že jsem 
se stala jednou z pěti europo-
slanců, kteří soutěž i kongres 
v Evropském parlamentu 
organizují. Cenou pro vítěze 
národního kola soutěže je 
postup do evropského kola, 
natočení profesionálního vi-
dea prezentujícího vítěznou 
farmu a návštěva Kongresu 
mladých farmářů v Bruselu. 
Vítěz inálového kola soutěže 
získá 5000 € na rozvoj svých 
aktivit. Snažíme se mladé ze-
mědělce podporovat i touto 
soutěží.

Kdo se jí tedy může zú-
častnit?
Všichni mladí farmáři ze 
zemí Evropské unie do čtyři-
ceti let. Podmínkou zařazení 
do soutěže je zaslání vyplně-
né přihlášky a krátkého videa 
představujícího projekt (mi-
nimálně dvě minuty). Znalost 
angličtiny není podmínkou. 

Z účastníků národního kola 
bude vybrán vítěz, který dále 
postoupí do celoevropského 
kola, jehož slavnostní vyhlá-
šení proběhne během Ev-
ropského kongresu mladých 
farmářů v prosinci v Bruselu. 
Soutěž zviditelňuje a odmě-
ňuje mladé farmáře za udr-
žitelné a inovativní nápady 
a postupy, které se zabývají 
výzvami, jimž zemědělství 
v současné době čelí. 

A jak to vypadá s národ-
ním kolem v České repub-
lice?

Start českého národní-
ho kola bude v červen-
ci. Do soutěže se tak jako 
v předchozích letech mohou 
zapojit i naši mladí farmáři, 
vítěz nás pak bude repre-
zentovat v Bruselu. V roce 
2020 to byla levandulová 

farma Lavandia Stanislava 
Bízy ze Staroviček, o rok 
později rodinný Statek Vod-
ňanský Ericha Vodňanského 
z Blíževedel a vloni Zlatá 
farma Zlaty Ronzové Má-
drové ze Štětovic-Vrbátek. 
Mladá farmářka Zlata Ron-

zová přetvořila dříve neu-
držovaný areál na jedinečné 
místo v kraji. Celá rodina 
zde hospodaří na 58 hek-
tarech a zabývá se chovem 
červenostrakatého skotu 
za pomoci moderních tech-
nologií. Zaměřují se na pro-

dukci mléčných výrobků, 
které je možné zakoupit pří-
mo na farmě, kde vedle ob-
chůdku naleznete i bistro. 

Bohumil Brejžek
Foto archiv Michaely 

Šojdrové

Vítězem národního kola soutěže Mladý farmář 2022 se stala Zlatá farma

Již podeváté pořádá poslanecký klub Evropské lidové 
strany v Evropském parlamentu soutěž pro mladé farmáře 
do čtyřiceti let. Jednou z pěti ambasadorů této soutěže je i česká 
europoslankyně Michaela Šojdrová. Požádali jsme ji během 
zasedání Parlamentu ve Štrasburku o krátké vyjádření.

Česká europoslankyně Michaela 
Šojdrová
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Chovatelé prasat prodělali 
loni skoro miliardu

Ústav zemědělské ekono-
miky a informací (ÚZEI) 
zpracovává nezávislé šetření 
nákladů a tržeb u jednotli-
vých zemědělských komo-
dit. Podle jeho předběžných 
závěrů byly v roce 2022 ná-
klady na produkci kilogramu 
jatečného prasete těsně pod 
hranicí čtyřiceti dvou korun 
(41,97Kč/kg živé hmotnosti). 
Výkupní cena jatečných pra-
sat však byla pouhých 33,48 
Kč/kg. Ztráta na každém kilo-
gramu tedy činila hrozivých 
8,49 Kč a jen díky podporám 
se podařilo alespoň část této 
ztráty umazat.

Krize odbytu 
poznamenala české 
chovatele prasat

Protože podle Zelené zprá-
vy, vydávané Ministerstvem 
zemědělství, byla situace 
v roce 2021 obdobná (ná-
klady 36,18 Kč/kg, tržby 
31,53 Kč/kg), dosáhla ku-
mulovaná ztráta za tyto dva 
roky úrovně dvou miliard 
korun. Tyto ztráty budou 
chovatelé prasat kompen-
zovat dlouhou dobu. Neby-
ly přitom způsobeny jejich 
nízkou konkurenceschop-
ností, ale celkovou krizí od-
bytu, a především exportu 
na úrovni EU – tedy něčím, 
co tuzemští chovatelé ne-
způsobili, ani nemohli ovliv-
nit. V současnosti dochází 
u zemí, které vyrábí mno-
honásobně více vepřového 
masa, než sami spotřebová-
vají, k rychlé redukci stavů. 
Protože je Česká republika 
již dnes závislá z více než 
50 % na dovozu vepřového 
masa ze zahraničí, měl by 
podobný vývoj u nás drama-
tické dopady na potravino-
vou bezpečnost.

Pokles stavů 
hospodářských zvířat

Systém podpor v ČR vytváří 
dlouhodobou nerovnováhu 
mezi ekonomikou v rostlin-
né a živočišné výrobě a je-
jím výsledkem je postupný 
pokles stavů hospodářských 
zvířat. Jen v loňském roce 
se propadl počet prasnic 
o dalších 12 % a spolu s tím 
se snižuje produkce jateč-
ných prasat. Současné plá-
ny vládní koalice na úspory 
v národních dotacích vytvá-
řejí mezi chovateli další ne-
jistotu. Bez udržení podpor 
se totiž sektoru v žádném 
případě nepodaří vyrovnat 
se se ztrátami z posledních 
dvou let a zvrátit nepříznivý 
vývoj v potravinové bezpeč-
nosti ČR. Spotřebitelé u nás 

by tak byli nuceni nakupovat 
stále více dovozového masa 
a dopady na bilanci zahra-
ničního obchodu, zaměstna-
nost na venkově a v nepo-
slední řadě i na uhlíkovou 
bilanci by se dál zhoršovaly. 
„Chápeme sice nutnost kon-
solidace státního rozpočtu, 
ale jsme přesvědčeni, že je 
velký prostor pro racionali-
zaci mnohých nákladů státní 
správy,“ řekl předseda Svazu 
chovatelů prasat, Ing. Josef 
Luka. „Zachování programů, 
které mají výrazné pozitivní 
efekty, je ale velmi důležité. 
Žádáme proto vládu o udr-
žení úrovně dotací pro cho-
vy prasat, mimo jiné i proto, 
že všechny podpory jsou 
zaměřeny na zlepšování 
zdravotního stavu a život-
ních podmínek zvířat. Jejich 
snižování by tak mělo vedle 
negativního vlivu na spotře-
bitele také nepříznivý dopad 
na samotná zvířata,“ dodal.

Slovo zpracovatele 
vepřového masa

Tak jako slova Tomáše Prou-
zy neunikla zemědělcům 
a snaží se vysvětlit na kon-
krétních faktech své problé-
my spojené hlavně s růstem 
nákladů, stejně tak na zve-
řejněnou zprávu Svazu cho-

vatelů prasat zareagoval 
svým vyjádřením pro maga-
zín Agrární a Potravinářský 
obzor i ředitel jatek Český 
Brod a.s., Richard Hrdina 

„Na jatkách pracuji 
od roku 1998 a tak si snad 
mohu dovolit srovnávat 
a hodnotit. Před vstupem 
do EU nebyl problém pla-
tit chovatelům přiměřenou 
cenu, porážet a zboží uplat-
nit na trhu. Velké masokom-
bináty i ostatní výrobci mezi 
sebou obchodovaly jednotli-
vé části a obchod celkem fun-
goval. Po vstupu do Evropské 
unie se otevřela náruč masu 
zahraničních chovatelů 
za mnohdy zajímavé a bez-
konkurenční ceny. Nemá 
cenu polemizovat o kvalitě 
nebo dampingu. Prostě to 
tak je,“ říká Richard Hrdi-
na. „Výrobci uzenářských 

výrobků i někteří prodejci 
masa jsou nuceni nakupovat 
co nejlevněji. Obchodníky 
jsou tlačeny do nízkých cen 
a bez levného nákupu to vy-
robit nemohou. Tím nastává 
problém, který se neustále 
opakuje. Ceny prasat jsou 
jako na houpačce, a dokud 
budou cenu u nás ovlivňovat 
ceny zahraničních trhů, situ-
ace nemá trvalé řešení. Mo-
mentálně je v zahraničí mír-
ný nedostatek prasat, ceny 
masa na trhu jsou tedy skoro 
srovnatelné, a tak mohou 
být chovatelé vcelku spoko-
jeni. Otázkou však zůstává, 
jak dlouho bude tato situace 
trvat. V dobách mého půso-
bení v řadách Českého svazu 
zpracovatelů masa (ČSZM) 
jsem měl naivní snahu vy-
volat kulatý stůl. Chovatelé, 
zpracovatelé a obchod. To se 
však nikdy nepovedlo, a tak 
dnes napadá jeden druhého 
a svaluje vinu právě na něj. 
Je nutné si uvědomit, že ani 
jeden článek tohoto řetězu 
nemůže fungovat bez těch 
dvou zbývajících. K regulaci 
dovozů nikdy nedojde a když 
se nedokážeme rozumně do-
mluvit mezi sebou, není nám 
pomoci. A ještě jedna zásad-
ní skutečnost. To, co chovate-
lé v minulých letech proděla-
li, už nikdy nemohou dohonit 
zpět. Jestli tohle nepochopí 
a budou se snažit šroubovat 
cenu nesmyslně nahoru, o to 
bude pád rychlejší a strměj-
ší,“ míní Richard Hrdina

Eugenie Línková

S výroky prezidenta Svazu obchodu a  ces-
tovního ruchu (SOCR) Tomáše Prouzy ne-
souhlasí dílčím způsobem i chovatelé prasat 
a přinášejí fakta k jejich problémům . Cena 
jatečných prasat se po dlouhých měsících ko-
nečně dostala nad výrobní náklady. Pro cho-
vatele prasat je to samozřejmě velmi dobrá 
zpráva, ale v žádném případě to neznamená, 
že by byly problémy zažehnány. V průběhu 
loňského roku totiž chovatelé přispívali 
spotřebitelům na nákup každého kilogramu 
téměř třemi korunami a celý sektor tak pro-
dělal skoro tři čtvrtě miliardy korun.

Editorial

Čerstvé a zdravé potravi-
ny z tuzemských farem

Z cest po České republice, 
ale i z dopisů co nám při-
chází do redakce zjišťu-
jeme, co až neuvěřitelně 
šikovných zemědělských 
a potravinářských irem 
tady máme. Po roce 1990 
jsme zaznamenali velký 
výprodej úspěšných čes-
kých a moravských potravinářských irem těm zahranič-
ním. Ty sice u nás vyráběné potraviny dostaly ve větším 
množství i na zahraniční trhy, byly zvyklé rychleji reagovat 
v nabídce, ale pro it mají jejich zahraniční matky a ne naše 
státní kasa. Je tomu tak i v dalším případě, kdy řada našich 
irem má uměle vytvořená sídla v zahraničí ve státech, kde 

jsou nižší daně. I tak dochází k odlivu tady vytvořeného 
zisku do tak zvaných daňových rájů a je jen dobře, že v po-
slední době se tomuto tématu začíná věnovat řada politiků 
a i někteří členové vlády. Nejde samozřejmě jen o jev tu-
zemský, je to celosvětový trend hledat země s co nejnižším 
daněním produkce a tam umístit sídla mateřských organi-
zací. Nejsou to jen Panenské ostrovy nebo Kypr, ale kupo-
divu i Holandsko a řada zemí , kde české irmy daní často 
za pakatel a to navíc do kasy cizího státu.
O to víc si proto važme těch, co zůstaly zde a významně 
přinášejí až miliardy do státní pokladny. V těchto dnech 
jsme se tak z veřejně dostupných zdrojů dozvěděli o pří-
nosu až v miliardách korun Budvaru nebo Státního podni-
ku Lesy České republiky, které zůstaly po snahách i o jejich 
tzv. privatizaci ve vlastnictví státu. Rádi proto přinášíme 
reportáže z takovýchto irem, co dokážou nejen vytvářet 
přidanou hodnotu, mají zdravé potraviny v pestrém sorti-
mentu a k tomu jako bonus se příkladně starají o  krajinu 
ve svém okolí. 
Další příklad zdravého přístupu k nabídce potravin přímo 
ze dvora je Hanácký grunt a na něj nás upozornili právě 
čtenáři magazínu Agrární a Potravinářský obzor. Připojen 
byl i dotaz, proč takových prodejen se zdravými, kvalit-
ními potravinami přímo od farmářů, jako je tomu v tom-
to případě s konkrétní adresou ZD Unčovice, není u nás 
v republice víc. Odpověď je jednoznačná, je jich víc a my 
jsme se právě takto nepsaně zavázali, že budeme přinášet 
pokud možno v každém čísle reportáže právě z takových 
zemědělských irem, co část z toho vyprodukuje i zpracuje 
ve svých provozech a maso, mléčné výrobky nebo pečivo 
pak prodává ve svých prodejnách. Někdy je to v regionu, 
ale jsou příklady i těch irem, co mají takovéto prodejny 
rozeseté po celé republice. 
Trochu se tentokrát i pochlubíme, že jsme jako redakce 
zváni zastoupením České republiky při EU na některá jed-
nání do Štrasburku a tak přímo od zdroje dáváme v čísle 
výstupy formou reportáží a rozhovorů o zajímavých no-
vinkách, co se týkají bezprostředně i našeho zemědělství 
a potravinářství. Je to i ke značení potravin nebo z výstupu 
od zahraničních laboratoří ke kvalitě dovážené produkce 
k nám z jiných zemí. Někdy to mohou být i částečně kri-
tická upozornění, ale co jsme se dozvěděli pozitivního 
prozradíme hned. Zatímco jistým nešvarem zatím zůstává 
skutečnost, že třeba kuřecí maso nakoupené v zahraničí 
se doveze do další evropské země a tam se přebalí a dá 
pak adresa na štítek dovozce a ne země, kde se potravina 
vyprodukovala, u ovoce a zeleniny došlo k zásadní změ-
ně. Tam se podařilo v EU prosadit jednoznačně značení 
na obalu o to jen země původu. A to je dobrá zpráva a pro-
zradíme, že ji redakci sdělil europoslanec Martin Hlaváček, 
co jej z dob minulých známe ještě jako náměstka ministra 
zemědělství. Jak skvěle působil na tomto postu, tak i  hájí 
zájmy agrárního sektoru České republiky v sídle EU a to je 
moc důležité.
V minulém čísle jsme přinesli pro a proti užívání hmyzích 
mouček jako náhrady živočišné bílkoviny v potravinách. Je 
to sice jen do určité míry, ale zájem a to velký toto téma 
vzbudilo. A jelikož vznikly dva tábory a to jak větších pří-
znivců, tak i těch, co to zásadně odmítají, tak rozkličujeme 
co znamenají některé latinské názvy na obalu potravin 
a čeho se tábor odpůrců má vyvarovat, když si bedlivě 
zkoumá vinětu.
Zmiňme závěrem, že i tentokrát jsme se vypravili na ně-
kolik zajímavých výstav, konferencí, ale i na trhy a to nejen 
tuzemské. To už je jen a jen k dohledání v čísle, které jako 
vždy přináší  hodně zajímavostí, ale i novinek ke zpestření 
našeho života. Ten by měl být plnohodnotný  a lákavý jako 
náš jídelníček,  okořeněný  tím nejlepším, co  dobří mana-
žeři  našich irem  předkládají v nabídce a my to jen  rádi 
nabízíme  v tomto červnovém vydání.
  Eugenie Línková

šéfredaktorka 

Potravinová soběstačnost ČR (ČSÚ)

1998 2020 Odhad dopadu po r. 2023

Vepřové maso 98,3 % 43,2 % 20-25 %

Drůbeží maso 96,1 % 59,8 % 30-40 %

Hovězí maso 99,3 % 105 % Stagnace

Mléko a mléčné výrobky 137,8 % 116,7 % 90-100 % 

Vejce 110,1 % 87,5 % 55-75 %

Jablka 119,6 % 79,9 % 30-40 %

Rajčata 39,4 % 16,6 % Pravděpodobně už jen z dovozu

Pšeničná mouka 95,3 % 71 % Další pokles

Jak je z tabulky soběstačnosti v potravinách v ČR patrné, nejhůře je na tom hned po rajčatech vepřové maso. U obou komodit jsme 
bývali zcela soběstační z domácí produkce.

Už brzy zřejmě ani na výstavách v čechách nebudou v hale hospodářských zvířat 
k vidění vepři

I výroba uzenin podražila
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Europarlament i nadále jedná o potravinách

Vypravili jsme se do síd-
la Evropského parlamentu 
do Štrasburku, abychom si 
o těchto a dalších otázkách 
pohovořili se dvěma český-
mi europoslankyněmi, Ditou 
Charanzovou a Michaelou Šoj-
drovou.

Dita Charanzová: 
Spotřebitel si 
zaslouží ochranu
„Úlohou vlády je zajistit, aby 
ceny základních potravin 
nerostly,“ zdůrazňuje mís-
topředsedkyně Evropského 
parlamentu Dita Charanzová, 
která patří mezi nejvlivnější 
lidi v Evropském parlamentu. 
Připomíná také, že dvojí kvali-
ta potravin je nekalá praktika 
a že by v tomto směru měla 
Evropská komise dělat více. 
„Je pro mě nepřijatelné, aby 
čeští spotřebitelé měli horší 
kvalitu produktů, než tře-
ba v západní Evropě a navíc 
mnohdy za vyšší cenu.“

Paní místopředsedkyně, 
nedávno jste na plenárním 
zasedání předložila text 
Nařízení o obecné bezpeč-
nosti, jehož jste byla zpra-
vodajkou i autorkou. Co vás 
k tomu vedlo?
V podstatě jsme reagovali 
na problémy spotřebitelů 
a to zejména na problémy 
při nákupech na internetu. 
Poslední legislativní úpra-
va je totiž dvacet let stará 

a za těch dvacet let se náš 
způsob nakupování velmi 
změnil. Během pandemie 
jsme si všichni zvykli naku-
povat na internetu daleko víc 
a s tím samozřejmě vznikla 
i celá řada oblastí, kde si spo-
třebitelé stěžují na nedosta-
tečnou ochranu. Vyjednávala 
jsem tedy jménem celého 
Evropského parlamentu no-
vou legislativu, která bude 
více chránit spotřebitele a to 
nejen na internetu, ale i když 
nakupuje v kamenných ob-
chodech. Především jde ale 
o dorovnání ochrany v ob-
lasti digitálního prostředí. 
Ochrana spotřebitele je v mé 
práci pro mě vždy prioritou. 
Kolegům vždy říkám, že když 
se spotřebitel bude cítit bez-
pečně při nakupování, bude 
více nakupovat, což je i v zá-
jmu obchodníků.

Co je tedy podstatou vaše-
ho návrhu?
Cílem je vytvořit systém, aby 
se omezil počet nebezpečných 
výrobků na evropském trhu. 
Za prvé, bude větší zodpověd-
nost obchodníků a interneto-
vých platforem za zboží, které 
nabízejí k prodeji. Pokud se 
objeví nebezpečný výrobek 
v oběhu, musí být nově nej-
později do dvou dnů stažen 
z prodeje. A druhá zásadní 
věc byla ochránit zákazníky 
před nebezpečnými výrob-
ky pocházejícími především 
z Číny a Indie. Právě z těchto 
zemí přichází do Evropy až 80 
procent nebezpečných pro-
duktů. Nově budou muset mít 
obchodníci z těchto a ostat-
ních zemí mimo EU svého ob-
chodního zástupce v Evropě, 
na kterého se bude moci po-
škozený spotřebitel obrátit. 
Na evropském trhu už nebu-
dou prodejci, kteří by uváděli, 
že kontaktní osoba je někde 
v Číně. Chcete prodávat v Ev-
ropě? Tak respektujte naše 
pravidla a mějte tady svého 
zástupce, na kterého se může, 
ať už dozorová inspekce nebo 
přímo spotřebitel, obrátit.

A třetí novinkou je povin-
nost prodejce kontaktovat 
všechny zákazníky, kterým 
prodal nebezpečný výrobek. 
Emailem přijde upozornění 
a zároveň jim prodejce musí 
nabídnout kompenzaci: buď 
vrácení peněz, opravu či vý-
měnu. Spotřebitel o své pe-

níze tedy nepřijde, obchod-
ník mu musí nabídnout dvě 
z těchto tří možností, a on si 
vybere.

Nová pravidla donutí ob-
chodníky, včetně on-line tr-
žišť, k větší zodpovědnosti 
za to, co prodávají, a to je klí-
čové. Už se nemůže opakovat 
situace, že si zákazník koupí 
nebezpečný výrobek a nemá 
nikde dovolání. Nařízení je 
velkým vítězstvím pro spo-
třebitele. Konečně se nám 
podařilo přijmout pravidla, 
která odpovídají na problé-
my nákupů v 21. století.

Týká se to i potravin?
Toto nařízení se týká všech 

produktů kromě potravin. 
Tento návrh je o nepotravi-
nářském zboží. Na potraviny 
máme vlastní kategorii a platí 
na ně daleko přísnější normy.

Když hovoříme o potra-
vinách, čím to je, že zrovna 
v ČR tolik narostla jejich 
cena?
Jedná se o velké téma, které 
slyším v Evropském parla-
mentu i od jiných kolegů. 
Samozřejmě ekonomické 
dopady války pociťujeme 
jako spotřebitelé nejen na ce-
nách energií, ale promítají 
se i do cen potravin. Jsem 
toho názoru, že je úloha vlá-
dy, aby přijala takové kroky, 
kterými bude co nejvíc mír-
nit dopady na české občany. 
Rozhovor děláme spolu tady 
ve Štrasburku, ve Francii, 
tady se například vláda do-
hodla s hlavními obchodními 
řetězci na zastropovánil cen 
u základních potravin tak, 
aby ceny nerostly. Ve Francii 
tedy nedošlo ke skokovému 
nárůstu základních potravin 
jako se tomu stalo v České re-
publice, přitom ve Francii je 
daleko nižší in lace než u nás. 
Takže i tohle je úkol pro čes-
kou vládu.

V souvislosti s vysoký-
mi cenami se znovu začalo 
hodně diskutovat o kvalitě 
potravin. Probíhá tato dis-
kuze i na půdě Evropského 
parlamentu?
Samozřejmě, kvalitu potravin 
řešíme ať už z pohledu větší 
kontroly produktů, které se 
v Evropě prodávají, tak z po-
hledu lepší informovanosti 
zákazníka. Minulý mandát 

jsem bojovala proti dvojí kva-
litě potravin na evropském 
trhu a je to pro mě stále dů-
ležité téma. Tento týden jsme 
tady ve Štrasburku znovu 
hlasovali o tom, že dvojí kva-
lita potravin je nekalá prak-
tika a že by v tomto směru 
měla Evropská komise dělat 
více. Je pro mě nepřijatelné, 
aby čeští spotřebitelé měli 
horší kvalitu produktů, než 
třeba v západní Evropě a na-
víc mnohdy za vyšší cenu. 

Evropská unie 
chce, aby potravi-
ny byly zdravé
„Evropská společná zeměděl-
ská politika je vlastně i ná-
strojem k jakési udržitelnosti 
a dostupnosti potravin,“ říká 
europoslynkyně Michaela 
Šojdrová.

Paní poslankyně, vystou-
pila jste na květnovém plé-
nu s příspěvkem Poslouchej 
svého farmáře. O čem jste 
v něm hovořila? 
Evropská komise předloži-
la dva nové návrhy. Jeden 
se týká snižování pesticidů, 
druhý obnovy přírody. Ani 
jeden návrh evidentně nebyl 
se zemědělskou veřejností 
příliš konzultován. Nárůst 
cen energií a hnojiv, zboží 
z Ukrajiny, které je určené 
do třetích zemí, ale i přesto 
se objevuje na evropském 
trhu – to vše jsou věci rela-
tivně nové a komplikující si-
tuaci. A farmáři se ptají, co je 

vlastně jejich úkolem. Jestli 
mají mít jako hlavní prioritu 
produkci potravin, anebo to 
má být snižování pesticidů, 
ochrana přírody a opatření 
pro zlepšování životního pro-
středí, zkrátka zapojování se 
do boje proti změně klimatu. 

Jaké jsou ohlasy mezi ze-
mědělci na tyto návrhy?
Z ohlasů, které mám ze ze-
mědělské veřejnosti, kde se 
snažím uvedené návrhy vy-
světlovat, vyplývá, že návrhy 
chápou. Není to pro ně nic 
nového. Pokud je to možné, 
tak už teď zbytečně nea-
plikují pesticidy a nehnojí 
umělými hnojivy. Je to také 
otázka ekonomická – hnojiva 
i pesticidy jsou drahé. Potíž 
může být i v tom, že třeba 
biologické pesticidy nemají 
k dispozici, neví o nich nebo 
nejsou podporované. O tom 
všem je zapotřebí se země-
dělci hovořit. Jediné dobré 
řešení bude totiž tehdy, když 
zemědělství bude v souladu 
s tvorbou krajiny a její ochra-
nou. Potom bude udržitelné. 
Požadavky, které přichází, ale 
musí zemědělcům zároveň 
pomáhat a ne vytvářet jen 
nové byrokratické bariery. 

Bude se Parlament těmito 
otázkami dál zabývat?
Požádali jsme o dopadové 
studie, a to jak na pesticidy, 
tak na obnovu přírody. U ní 
jsem zvláště kritická. Snižo-
vání pesticidů je správný cíl, 
je ale třeba zohlednit, kam 
členské státy postoupily. Po-
třebujeme doplnit naše po-
znatky o využívání biologic-
kých pesticidů, které by měly 
nahradit pesticidy chemické. 
Důležitá je i šlechtitelská 
otázka. Podporuji nové ge-
nomické techniky. Nechci se 
vracet ke GMO, genetickým 
modi ikacím, ale podporovat 
genomické techniky, které 
jsou již pokročilé, bezpečné 
a také mohou hodně pomoci 
v rezistenci proti chorobám, 
škůdcům a plevelům. K tomu 
se budeme vracet. Mám za to, 
že nařízení o pesticidech se 
dá opravit, zatímco u naříze-
ní o ochraně přírody udělala 
Komise velkou chybu, když se 
pustila do nařízení jako tako-
vého. Měl by se spíše vytvořit 
určitý rámec, který bude mo-
tivovat členské státy k něče-
mu podobnému, ale nechat 
jim větší prostor, aby zohled-
nily své speci ické podmínky. 
Chtít po celém území Evrop-
ské unie, aby dělalo jednu 
stejnou politiku obnovy pří-
rody, není dost dobře možné.

Podařilo se vám spolu 
s kolegy zabránit přijetí 
systému povinného znače-
ní potravin písmeny A až E 

a barvami od zelené přes 
žlutou až po červenou, tzv. 
Nutri-Score. Jak to s tímto 
značením nyní vypadá?
V některých zemích se Nu-
tri-Score již používá, dobro-
volně ho používají i některé 
irmy. Myslím si ale, že toto 

značení je velmi subjektiv-
ní. Množství živin, kalorií, 
cukru, tuku, přidaných látek 
– to jsou zásadní fakta, o kte-
rých je důležité spotřebitele 
informovat. Ale muset po-
vinně označovat, že je něco 
lepší nebo horší, protože je 
tam více či méně cukru nebo 
tuku, to už je subjektivní. 

Zavést něco, co bude obča-
ny informovat a nebude jimi 
manipulovat, nebude lehké. 
Nějaké zjednodušení do ba-
revné škály pro naprosto od-
lišné potraviny je čistá zavá-
dějící manipulace. Mysti ikuje 
to lidi a může to dokonce vést 
k výživovým chybám. To si 
Komise uvědomila a zabývá 
se tím, jak to udělat správně. 
V tomto volebním období to 
ale Parlamentu předloženo 
k projednání zřejmě nebude.

Jaká je vůbec představa 
EU o udržitelnosti výroby 
potravin? Cena potravin ra-
ketově stoupá. Kde je třeba 
hledat řešení? Na národní 
bázi anebo v rámci celé EU?
Evropská společná země-
dělská politika je vlastně 
i nástrojem k jakési udržitel-
nosti a dostupnosti potravin. 
Na společnou zemědělskou 
politiku jde jedna třetina ev-
ropského rozpočtu. Hlavním 
cílem je konkurenceschop-
nost producentů, podpora 
rodinných farem, menších 
podniků, aby obstály na trhu, 
dnes už je to i nástroj pro dob-
ré zemědělské postupy s ohle-
dem na životní prostředí a boj 
proti změnám klimatu. To 
všechno tam je a dostupnost 
potravin s tím souvisí. 

Evropská unie chce, aby po-
traviny byly zdravé a dostup-
né a to chceme samozřejmě 
i my. Musíme si být ale vě-
domi, že to prostě něco stojí. 
Kdybychom vše nechali pouze 
na tržním mechanismu, tak se 
obávám, že ceny by byly evi-
dentně vyšší a dostupnost po-
travin nižší. Na druhou stranu 
velký evropský trh umožňuje 
vyrovnávání, protože co mo-
mentálně nemáme na trhu, se 
k nám dováží. Někdy to působí 
komplikace pro naše výrobce, 
kteří říkají, proč se k nám vozí 
levné brambory, když máme 
své, ale ono to tlačí někam 
i ty ceny. Takže vnitřní trh je 
schopen i tržními mechanis-
my udržovat ceny na určité 
úrovni. 

Text Bohumil Brejžek
Foto Bohumil Brejžek 

a archiv europoslankyň

Celosvětová produkce potravin se musí do roku 2050 zdvojnásobit, 
aby odrážela nárůst obyvatelstva a měnící se stravovací návyky. 
Čelí změnám klimatu, které mají dopad na biologickou rozma-
nitost, kvalitu půdy a vody, a musí reagovat na poptávku na glo-
bálním trhu. Zemědělská politika EU se v posledních desetiletích 
značně proměnila. Musí být schopna pomáhat zemědělcům se 
s těmito výzvami vyrovnat a reagovat na měnící se postoje a očeká-
vání občanů. Týká se celé řady oblastí, například kvality potravin, 
sledovatelnosti produktů nebo obchodu a propagace zeměděl-
ských produktů EU.

EUROPARLAMENT

Ing. Dita Charanzová, PhD. 

vystudovala VŠE v  Praze 

a  Diplomatickou akademii 

v  Madridu, do  Evropského 

parlamentu byla poprvé 

zvolena v roce 2014 za ANO. 

Poslanecký mandát obhájila 

jako leader kandidátky ANO 

i  v  roce 2019, když získala 

53.924 preferenčních hlasů. 

Následně byla zvolena mís-

topředsedkyní Evropského 

parlamentu, kde se věnuje 

zejména ochraně spotřebi-

tele, vnitřnímu trhu, digitální 

ekonomice a oblasti meziná-

rodního obchodu. Pravidelně 

bývá prestižními zahraniční-

mi médii řazena k vůbec nej-

vlivnějším členům Evropské-

ho parlamentu. 

Ing.  Michaela Šojdrová 

vystudovala Zahradnic-

kou fakultu Vysoké školy 

zemědělské v  Brně, obor 

sadovnictví a  krajinářství. 

V  období let 1996 až 2010 

byla poslankyní Poslanecké 

sněmovny Parlamentu ČR 

a  od  roku 2009 první mís-

topředsedkyní KDU-ČSL. 

Po  parlamentních volbách 

2010 se stala úřadující před-

sedkyní strany. Od  roku 

2014 je poslankyní Evrop-

ského parlamentu. 
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Privátní značky s dobrým 
dopadem i na jejich export
Jedná se o označení výrobků maloobchodní 
značkou řetězce namísto značky výrobce. 
Jde přitom o zboží osvědčených výrobců, 
které je většinou za nižší cenu s garanto-
vanou kvalitou, jež je mnohdy srovnatelná 
nebo dokonce lepší než u zboží značkové-
ho. A jak se ukazuje, řetězce je dokážou  
i s efektem vyvážet a zmenšovat tak saldo 
obchodu se zemědělskými produkty

„Podíl vlastních značek roste 
ve většině zemí a Česká re-
publika není výjimkou,“ říká 
prezident Svazu obchodu 
a cestovního ruchu ČR a vi-
ceprezident Hospodářské 
komory ČR Tomáš Prouza 
s tím, že „zároveň v posled-
ních letech výrazně naros-
tl podíl privátních značek 
od českých výrobců. Zákaz-
níci také mnohem více tlačí 
na kvalitu, a i když cena je 
pořád hlavním motorem ná-
kupního rozhodování, kvali-
ta a zdravotní aspekty hrají 
čím dál silnější roli. A je to 
vidět i v posunu nabídky pri-
vátních značek od českých 
výrobců a v úzké spolupráci 
obchodu a potravinářů na re-
formulacích a podpoře udrži-
telné produkce.“ 

Pro výrobce mají privátní 
značky i další pozitivní pří-
nos. Bez nutnosti investovat 
do vlastních distribučních 
kanálů a marketingu se jim 
jejich prostřednictvím oteví-
rá přístup také na zahraniční 
trhy. Obchodní řetězce doká-
ží díky svým sítím vyexpor-
tovat značnou část vlastních 
potravinářských značek, na-
víc export privátních značek 
dlouhodobě pomáhá zmen-
šovat saldo obchodu se ze-
mědělskými produkty.

Export vlastních značek je 
také jedním z faktorů, který 
působí na kvalitu. Většina 
vývozu směřuje na vyspělé 
trhy nejen v západní Evropě, 
ale i třeba do USA. Tlak řetěz-
ců tak představuje výrazný 
motor inovací a vývoje. Ob-
chodníci mají nejlepší přístup 
ke spotřebitelským preferen-
cím a díky tomu je mohou pří-
mo přenášet do zadání k vý-
robě privátních značek.

Podle potravinářů je z po-
hledu výrobců důležitý i busi-
ness aspekt. Domácí výrobci, 
u kterých si potravináři výro-
bu svých vlastních značek za-
dávají, mají jistotu do budouc-
nosti, neboť spolupráce stojí 
na dlouhodobých smlouvách. 
Díky jistotě odběru a cen tak 
mohou snáze projít součas-
nou krizi a investovat do no-
vého vybavení a inovací.

Billa: Privátní značky 
pomáhají spotřebitelům 
i dodavatelům

Jak je tedy patrné, podíl pri-
vátních značek na českém 
trhu roste. Privátní znač-
ky získávají u spotřebitelů 
na oblibě. Není tomu jinak 
ani v případě obchodního ře-
tězce Billa, který české zákaz-
níky prostřednictvím svých 
privátních značek zásobuje 
kvalitními potravinami za vý-
hodnou cenu a zároveň pod-
poruje byznys jejich lokálních 
producentů. A jejich podpora 
bude na trhu s potravinami 
hrát v několika příštích letech 
rozhodující roli.

Obchodní řetězec Billa má 
ve svém portfoliu 17 privát-
ních značek, z toho pod je-
denácti prodává potraviny. 
„Privátní značky představují 
v tomto roce přes 23 procent 
obratu naší společnosti, při-
čemž mezi nejpopulárnější 
patří Clever, maso a masné 
výrobky Vocílka či Česká 
farma, pod kterou zákazní-
ci zakoupí ovoce a zeleninu. 
Sortiment našich privátních 
značek se skládá především 
z kategorie čerstvého zboží, 
výjimkou však nejsou ani spo-
třební či drogistické výrobky 
nebo zboží určené domácím 
mazlíčkům. Pokud mluvíme 
o privátních značkách, vždy je 
u nás na prvním místě důraz 
na spokojenost na obou stra-
nách – tedy jak u zákazníků, 
kteří naše výrobky kupují, 
tak u dodavatelů, kteří pro 
nás výrobky produkují nebo 
pěstují,“ uvádí generální ředi-
tel Billa Česká republika Liam 
Casey 

Výrobky privátních značek 
zákazníky zpravidla lákají 
dobrým poměrem mezi vý-
hodnou cenou a vysokou kva-
litou. Obzvlášť v aktuální situ-
aci na trhu proto po nich lidé 
v obchodech sahají více. „Cítí-
me, že poptávka po privátních 
značkách na trhu je a roste, 
speciálně u cenově senzitiv-
ních zákazníků. Vždy se proto 
snažíme upravovat a rozšiřo-
vat naši nabídku tak, abychom 
zákazníkovým potřebám vyšli 
maximálně vstříc. Zařazení 
privátních značek do našeho 
sortimentu se nám dlouho-
době osvědčuje. I proto naší 

strategií do roku 2028 bude 
zvýšit jejich celkový podíl 
z obratu na 30 procent,“ ko-
mentuje situaci operativní ře-
ditel Billa Matúš Uhliarik.

Zvyšování potravinové 
soběstačnosti

Stěžejní roli v podpoře pro 
zákazníky výhodných privát-
ních značek hrají lokální do-
davatelé. Trh s potravinami 
v současnosti čelí řadě výzev: 
klimatické změny a cyklus 
počasí přirozeně dopadají 
na hlavní zemědělské oblasti 
Evropy. Stoupající ceny ener-
gií zapříčinily pozastavení 
mnoha evropských produk-
cí a prodražení klasických 
pěstitelských technologií. 
Společenský a politický tlak 
na snížení uhlíkové stopy 
v dodavatelských řetězcích 
roste a to se promítá do ná-
kladů, které dodavatelé s ino-
vacemi a modernizacemi mají. 
S novými technologiemi však 
rostou také nároky na vzdělá-
ní pracovníků v zemědělství, 
za současně snižující se ocho-
ty lidí v zemědělství pracovat.

Význam spolupráce mezi 
lokálními producenty a ob-
chodními řetězci je na vze-
stupu, a kvůli těmto výzvám 
proto bude sílit. „Růst tuzem-
ských výrobců a pěstitelů 
bude v následujících letech 
pro potravinový trh klíčový. 
Otvírá se diskuze, jakými ces-
tami je mohou řetězce podpo-
řit, aby mohli svůj byznys mo-
dernizovat a rozvíjet tak naši 
potravinovou soběstačnost,“ 
říká senior nákupčí segmen-

tu ovoce a zelenina, pečiva 
a masných produktů Billa La-
dislav Lázňovský.

Odběr od tuzemských 
producentů má mimo jiné 
také ekologický dopad. Čím 
blíže je produkce od místa 
prodeje, tím klesá logistická 
náročnost a snižují se emise 
CO2. Řetězec Billa aktuálně 
importuje zhruba 7 800 ka-
mionů s ovocem a zeleninou 
ročně. Díky sílící kooperaci 
s místními dodavateli řetězec 
očekává, že se do roku 2025 
podaří jejich počet zreduko-
vat o 17 až 20 procent.

Podpora tuzemských 
producentů

Privátní značky jsou často 
tématem veřejné diskuse. 
„Za současné situace vstupu-
je otázka podpory lokálních 
producentů do popředí. Po-
kud totiž podpoříme naše ze-
mědělce a pomůžeme jim je-
jich produkci rozšiřovat, bude 
dostupnost plodin vyšší, a to 
se pozitivně promítne do cen. 
Těžit z toho tak bude v první 
řadě koncový zákazník,“ upo-
zorňuje Ladislav Lázňovský.

Dobrou ukázkou spoluprá-
ce mezi řetězcem a lokálními 
dodavateli je například privát-
ní značka Česká farma, která 
během roku čítá na 87 položek 
výhradně z českých zeměděl-
ských produkcí. „Díky podpo-
ře místních malých zeměděl-
ců a zemědělských družstev 
mohou i výrobci s omezenými 
logistickými a technologic-
kými možnostmi dostat své 
produkty do našich prodejen 
a mít z nich zisk,“ uvádí La-
dislav Lázňovský a dodává, 
že „přímý kontakt umožňuje 
společně pracovat na dlou-
hodobé strategii a plánech, 
které zajistí, že pro zákazníky 
budeme mít vždy dostatek 
čerstvého zboží. Jednoznačně 
se ukazuje, že se takový druh 
spolupráce oboustranně vy-
plácí. Očekáváme, že do dvou 
let bude Česká farma tvořit 
30 procent tržeb veškerých 
našich prodejů ovoce a zeleni-
ny. U další tuzemské produk-
ce, která pod Českou farmu 
nespadá, to bude dokonce 40 
procent.“ 

Bohumil Brejžek

Generální ředitel Billa Česká republika 
Liam Casey.

Lukáš Rázl je dodavatelem rajčat 
do obchodů Billa.

Shell Billa stop a shop.

Jednou z privátních značek Billa je Vocílka

Volba spotřebitelů 
již po třiadvacáté

Do Volby spotřebitelů se mo-
hou přihlásit výrobci a dis-
tributoři rychloobrátkového 
zboží (s výjimkou tabákových 
výrobků), doplňků stravy 
a OTC přípravků, kteří uvedli 
na český trh nové nebo ino-
vované výrobky či výrobkové 
řady od ledna předchozího 
roku. Inovace může být pro-
duktového nebo marketingo-
vého charakteru. Mezi irmy 
přihlašující své výrobky patří 
jak velké mezinárodní, tak 
i menší domácí společnosti. 
Oceněné produkty se vyhlašu-
jí na základě průzkumu prove-
deného na reprezentativním 
vzorku 4 000 respondentů. 

Každý spotřebitel se může 
do programu zapojit prostřed-
nictvím spotřebitelských sou-
těží vypisovaných organizáto-
rem ve spolupráci s partnery 
programu a ve kterých může 
vyhrát balíčky s přihlášenými 
výrobky. Vítězem každé sou-
těže je jeden produkt oceněný 
jako Nejoblíbenější novinka 
uživatelů či čtenářů daného 
média.

„Letošní ročník potvrdil, že 
vítězné novinky se při nákupu 
v obchodech vyplatí hledat, 
jelikož oceněné výrobky již 
prošly hodnocením čtyř tisíc 
českých spotřebitelů,“ uvedl 
Lukáš Matějka, manažer mar-
ketingové skupiny pořádající 
společnosti s tím, že „současná 
doba vzhledem k rostoucím 
nákladům výrobců příliš ne-
přeje v investicích do marke-
tingu ani do inovací“.

Zvyšující se zájem o účast

Třiadvacátého ročníku ob-
líbeného spotřebitelského 
programu Volba spotřebitelů 
– Nejlepší novinka 2023 se zú-
častnilo a o přízeň zákazníků 
bojovalo 213 produktových 
novinek od 144 irem cel-
kem v 63 kategoriích. O účast 
v programu byl ze strany irem 
větší zájem než dříve. Důvo-
dem může být skutečnost, že 
podle průzkumu společnosti 
NIQ je ocenění Volba spo-
třebitelů – Nejlepší novinka 
českými spotřebiteli vnímáno 
velice pozitivně a řadí se těsně 
za české a regionální označení, 
jako je například Klasa nebo 
Česká potravina.

Vzestup letos opět zazna-
menaly kategorie se speciál-
ními produkty: bezlepkové, 
veganské, ekologické nebo 
bio. Tento trend lze sledovat 
již z minulých let. Výrazně 
znatelná je snaha výrobců 
o udržitelnost, ať již v materi-
álovém složení obalů, nových 
technologických řešeních, či 
přímo ve složení produktů. 
Spotřebiteli vybraných vítězů 
bylo celkem 63. 

Úspěšné produkty

Mezi letošními vítězi se 
umístily například sprchové 
gely Active Skin & Mind s ve-

ganským složením, které je 
z 98 procent rozložitelné a ba-
lené ve stoprocentně recyklo-
vaných materiálech, dále nová 
řada osvěžujících vůní do do-
mácnosti s aromaterapeutic-
kými účinky Glade Aroma-
therapy, žehlící prkno Vileda 
s dvojitou hygienou zajišťující 
antibakteriální ochranu na po-
tahu i v pěnové výplni. 

Z potravin zabodovaly na-
příklad Kotányi uzené mlýnky 
rozšiřující stávající řadu oblí-
bených koření. Směsi koření 
se do nich udí nad bukovým 
dřevem a jídlu dodávají boha-
tou kouřovou a lehce pikantní 
chuť. Zájem spotřebitelů vzbu-
dily i nové Buchtičky s kré-
mem naruby od irmy Penam, 
díky nimž si lze oblíbené duká-
tové buchtičky se šodó vychut-
nat třeba na výletě. Zvítězila 
i žhavá novinka od společnosti 
Europasta (původně irma Zá-
tka), těstoviny Nejen na pánev 
vyžadující jen velmi rychlou 
přípravu, a to při zachování 
plné chuti a kvality. Ty získa-
ly i největší procento hlasů 
a staly se absolutním vítězem 
letošního programu. S novým 
výrobkem přišel i Mucha sekt 
od irmy Bohemia sekt, a to 
v podobě Mucha Sekt Nealko-
holické Rosé s výraznou chutí 
vína, jež je lehké, osvěžující 
a vhodné i pro vegany. 

Velký zájem zaznamenaly 
kategorie pet food. Spotřebi-
tele v tomto segmentu zau-
jala kolekce Akinu Český les 
z dílny šumavských designerů 
nabízející široký sortiment do-
plňků a hraček pro psy a koč-
ky inspirovaný reáliemi české 
přírody.

Spolupráce s projektem 
Pomozte dětem

Vítězům programu je po vy-
hlášení zaručena masivní me-
diální podpora. Nejenom díky 
spolupráci s řadou silných 
mediálních partnerů se infor-
mace o novinkách dostanou 
přímo k zákazníkům. Na logo 
Volba spotřebitelů a jeho vítě-
ze lze narazit ve spotech v tele-
vizi, Youtube a online prostře-
dí, v tisku, rádiích, outdooru, 
dále v rámci instore podpory 
v prodejnách Tesco a Makro 
a samozřejmě v online prosto-
ru hlavně na sociálních sítích.
Čerstvou novinkou letošní 

Volby spotřebitelů je navázání 
partnerské spolupráce s chari-
tativním projektem Pomozte 
dětem. „Moc nás těší, že jsme 
se mohli spojit s´tímto skvě-
lým projektem a budeme tak 
moci přispět k podpoře, šíře-
ní povědomí a propojování s                                                                                                                                        
dalšími dárci,“ uvedl Lukáš 
Matějka. 

Bohumil Brejžek

Na slavnostním galavečeru 15. června na Ob-
čanské plovárně v Praze vyhlásila společnost 
ATOZ Marketing Services výsledky 23. roční-
ku marketingového programu Volba spotře-
bitelů, který monitoruje, oceňuje a podporu-
je nové a inovované výrobky 
nebo výrobkové řady 
uvedené na český 
rychloobrátkový trh. 
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Start rozvoji moderní gastronomie pro budoucnost

Chtěli bychom moc poděko-
vat všem zákazníkům, kteří 
dorazili a společně s námi za-
čali psát novou kapitolu české 
gastronomie. Obrovský dík 
patří také všem zapojeným 
partnerům z řad dodavatelů 
a našim zaměstnancům, bez 

nichž bychom nebyli schop-
ni takto velkolepou událost 
uspořádat. MAKRO CZECH 
GASTRO FEST byl inspirací 
a impulsem pro skvělou bu-
doucnost, která českou gast-
ronomii ještě čeká. Naší dlou-
hodobou vizí je, aby z české 

gastronomie prosperovali 
všichni, letos jsme společně 
s Českým Gastronomickým 
Institutem tuto vizi začali 
uvádět do reality. Další roční-
ky jsou před námi a my věří-
me, že se k nám přidají další 
partneři ze sektoru, abychom 
společně českou gastrono-
mii nadále rozvíjeli,“ říká Jiří 
Nehasil, obchodní a provozní 
ředitel společnosti Makro ČR. 

Česká brambora 
v gastronomii

Součástí historicky největší 
akce svého druhu v České 
republice byl unikátní ce-
lodenní odborný kongres 
Česká brambora v gastrono-
mii, zaměřený pouze na tuto 
pro Čechy jedinečnou plo-
dinu. Makro Fresh Market 
představil širokou kompe-
tenci čerstvých potravin, 
řadu novinek v sortimentu, 

a především program Chyt-
rý kuchař, který prezentuje 
sadu různých sortimentních 
řešení pro efektivní využí-
vání surovin v profesionál-
ní kuchyni. Na konkrétních 
výrobcích ukazuje, jak při 
správném výběru snížit ná-
klady na suroviny. Zároveň 
přináší inspiraci pro kuchaře, 
aby dokázali připravit skvělé 
jídlo z profesionálně vyrobe-
ných, kvalitně opracovaných 
a předpřipravených surovin.

Výtečné menu ze všech 
koutů světa

Nadšené reakce návštěvníků 
vzbudily kuchařské a bar-
manské show, v nichž mistři 
svých oborů předvedli řadu 
konkrétních tipů a triků. 
Například šé kuchař Makro 
akademie Marek Lojda, cuk-
rářka Helena Fléglová nebo 

someliér Jakub Přibyl. Osm 
pop-up restaurací servíro-
valo výtečné menu ze všech 
koutů světa, za vypíchnutí 
stojí Pedro's Streetfood Bistro 
nebo Eva Che a její koncept 
CheHub. Oba jsou také sou-
částí projektu Makro 25 čes-
kých nadějí.

Ambasadorem makro 
akademie je Dominik 
Unčovský

V rámci festivalu MAKRO 
CZECH GASTRO FEST se 
odehrálo české národní kolo 
nejprestižnější světové ku-
chařské soutěže Bocuse d’Or. 
Rozhodnutím mezinárodní 
poroty se vítězem stal Domi-
nik Unčovský, který je od loň-
ského roku ambasadorem 
Makro akademie.

„MAKRO CZECH GASTRO 
FEST s Bocuse d’Or 2023 
zvedl zájem o gastronomii, 
zahájil novou tradici a ote-
vřel novou éru. Je to start pro 
dlouhodobou energii českého 
gastronomického businessu, 
cesta, jak hledat talenty, spojit 
se pro společné cíle a rozvíjet 
moderní gastronomii pro bu-
doucnost,“ dodává známý šéf-
kuchař Filip Sajler, generální 
sekretář Bocuse d‘Or Czech.

Eugenie Línková
Foto: Adam Costey

Unikátní třídenní gastronomický festival MAKRO CZECH GASTRO 
FEST, který se konal od 4. do 6. května v pražském O2 univer-
su, vzbudil mimořádný zájem odborné veřejnosti i milovníků 
kvalitního jídla a pití. Dohromady za tři dny přilákal na 15 tisíc 
hostů. Do detailů promyšlený program upoutal atraktivní formou 
a účastí kuchařských hvězd a především svou komplexností při-
nesl řadu nových impulsů pro českou gastronomii. Návštěvníci se 
na jednom místě během tří dnů dozvěděli vše potřebné – od pře-
hledu a ochutnávek nejlepšího dostupného čerstvého sortimentu 
a možnostech jeho zpracování v rámci nového programu Chyt-
rý kuchař, přes kuchařské a barmanské show, až po informace 
o současných gastronomických trendech a technologiích šetřících 
čas i náklady. MAKRO CZECH GASTRO FEST pořádal velkoobchod 
Makro ČR spolu s Českým Gastronomickým Institutem.

Kongres Česká brambora v gastronomii

„Dnes se nám povedlo něco 
neuvěřitelného. Na jeden 
den jsme pod jednu střechu 
dostali odborníky a speci-
alisty ze všech koutů České 
republiky, aby společně ho-
vořili o důležitosti na první 
pohled tak obyčejné plodi-
ny – brambory. My v Makro 
jsme přesvědčeni o tom, že 
si brambory zaslouží udr-
žet své čestné místo v české 
kultuře jídla. A stojí za to 
o nich hovořit napříč sekto-
ry, aby si zachovaly význam-
nou a důstojnou roli v české 
gastronomii,“ popisuje ve-
doucí komunikace Makro 
ČR Martin Čivrný. 

V úvodu nabitého pro-
gramu vystoupil mimo jiné 
také ministr zemědělství 
Zdeněk Nekula, který udělil 
akci svou záštitu. „Erteple, 
kobzole, zemáky či brambo-
ry. Je jedno, jak se jim říká, 
že mají odlišné pojmenová-
ní, důležité je, že jsou všude 
stejně oblíbené a nemohou 
chybět v žádné kuchyni. Po-
važuji za důležité, aby si spo-
třebitelé vybírali brambory 
z naší domácí produkce. 
Proto vítám každou inicia-

tivu na podporu jejich pěs-
tování. Věřím, že může být 
příkladem dobré praxe, jak 
propojovat segmenty pěsto-
vání, obchodu, gastronomie 
a koncové spotřeby. Doufám, 
že dnešní kongres přispěje 
také k většímu zájmu o čes-
ké brambory a o potraviny 
z nich,“ uvádí ministr země-
dělství Zdeněk Nekula.

Cílem kongresu bylo uká-
zat bramboru jako tradiční 
českou, zdravou, výhodnou 

a v neposlední řadě chut-
nou surovinu, která má své 
místo v tuzemské kultuře 
stravování. Proto se orga-
nizátor akce, velkoobchod 
Makro ČR, zeptal na bram-
bory přímo těch, kterých 
se to týká – svých zákaz-
níků z řad restaurací, jíde-
len, hotelů a dalších gast-
ronomických provozoven. 
Pro polovinu z dotázaných 
brambory znamenají přede-
vším chutnou přílohu, avšak 

celých 91 % si neumí bez 
této suroviny své podniká-
ní představit. „V průzkumu 
jsme zjistili, že restauratéři 
především kupují původem 
české brambory, nezajímají 
se ale moc o odrůdu nebo 
varný typ. Na prvním místě 
je u nich kvalita a až druho-
řadá je cena. I tato zjištění 
pro nás byla určitým ujiš-
těním toho, že české bram-
bory mají místo v místních 
restauracích a poptávka 
po nich je vysoká. Budeme 
se proto maximálně snažit 
našim zákazníkům vyho-
vět,“ říká Martin Čivrný. 

Akce představila bram-
bory z mnoha různých úhlů 
pohledu a na různá témata 

hovořili odborníci na slovo 
vzatí. Například profesorka 
Jana Dostálová ukázala, že 
brambory jsou ve skuteč-
nosti mnohem zdravější, než 
si většina lidí myslí. Vlasti-
mil Rasocha představil odrů-
dy vhodné pro gastronomii. 
„Pro mě bylo překvapení, 
kolik lidí přišlo a brambora 
je zajímá. Je to evidentně 
surovina, která vzbuzuje 
emoce a jak dnes říkal kole-
ga Richardson z USA – tato 
plodina je sexy a měli by-
chom přejít z toho, že mů-
žeme jíst bramboru na měli 
bychom jíst bramboru,“ do-
plňuje Rasocha. A nechyběl 
ani pohled do historie na vý-
znam brambor na českém 

území v podání historika 
Martina France. Zkušenosti 
s bramborami mezi sebou 
také sdíleli zástupci růz-
ných gastronomických za-
řízení v ojedinělé panelové 
diskusi. Na pódium se sešli 
představitelé moderní re-
staurace, hotelu, bistra i in-
stitucionálního stravování. 
Kongres Česká brambora 
v gastronomii byl organizo-
ván jako jedna z dalších ak-
tivit Iniciativy ČESKÉ POLE. 
Ta usiluje o to, aby plodiny 
jako brambory, křen či čes-
nek měly nadále svoje místo 
nejen v jídelníčku Čechů, ale 
také v rámci domácí země-
dělské produkce.

Eugenie Línková

Spoilečnost Makro nastartovala velmi užitečnou iniciativu České pole propagující 
tuzemskou agrární produkci.

Na dotazy v panelové diskusi odpovídal i ministr zemědělství Zdeněk Nekula.

Nadšené reakce návštěvníků vzbudily kuchařské a barmanské show, v nichž mistři 
svých oborů předvedli řadu konkrétních tipů a triků. 

Rozhodnutím mezinárodní poroty se vítězem stal Dominik Unčovský.

Cukrářka Helena Fléglová

Brambory jsou nedílnou součástí našich jídelníčků. Avšak za posled-
ních dvacet let se snížilo množství zemědělských ploch, na kterých 
se v České republice pěstují, zhruba o čtvrtinu. A to i přesto, že 78 % 
Čechů vnímá tuzemské brambory jako lepší než ty ze zahraničí. Jak 
tento nepříznivý trend změnit a z brambor znovu udělat hrdinu 
našich talířů? Na to se ve čtvrtek 4. 5. snažili najít odpověď odborníci 
hned z několika sektorů – od pěstitelů, přes obchodníky až po gas-
tronomy. Na unikátním kongresu Česká brambora v gastronomii, 
který byl součástí třídenního festivalu MAKRO CZECH GASTRO FEST, 
se toho však hosté měli příležitost dozvědět mnohem více.
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Sklizeň raných brambor je v plném proudu

Situaci v produkci zejména 
raných brambor byla věno-
vána tisková konference, 
kterou v polovině června 
uspořádal v Obříství u Měl-
níka Český bramborářský 
svaz. Vystoupili na ní před-
seda svazu Josef Králíček, 
místopředseda svazu Vlasti-
mil Rasocha, vrchní ředitel 
sekce ekologického země-
dělství, komodit, výzkumu 
a vzdělávání Ministerstva 
zemědělství Petr Jílek a pre-
zident Agrární komory Jan 
Doležal.

Situace na trhu v Evropě

Jak uvedl Vlastimil Rasocha, 
trh s bramborami v České 
republice je plně integrován 
v rámci EU, z čehož vyplý-
vá, že ceny jsou určovány 
evropskou nabídkou a po-
ptávkou a obecně byly v se-
zóně 2022/2023 vyšší. Díky 
domácí produkci však platili 
čeští spotřebitelé výrazně 
nižší ceny než ve většině stá-
tů Evropy.

Brambory z loňské sklizně 
však již nejsou v celé Evropě 
prakticky k dispozici, což je 
způsobeno nižším výnosem 
v loňském roce z důvodu vy-
sokých teplot a sucha v tra-
dičních bramborářských ze-
mích - Německu, Holandsku, 
Belgii a Francii. "Jsou ex-
trémně nízké zásoby starých 
brambor," potvrdil Vlastimil 
Rasocha s tím, že nabídka 
je nyní nižší na evropském 
trhu, než je poptávka, proto 
jsou ceny aktuálně vyšší. Zá-
roveň je velmi omezená na-
bídka raných brambor z jižní 
Evropy (Španělsko, Itálie, 
Řecko) a Egypta způsobe-
ná nižší osázenou plochou 
i výnosy. Zásadním problé-
mem byl nedostatek vody 
na závlahy v jižní Evropě. 
V ostatních státech, včetně 
ČR, bylo jarní období velmi 
studené a vlhké, což způso-
bilo pozdější nástup skliz-
ně raných brambor i nižší 
výnosy (Německo, Francie, 
Česká republika, Slovensko 
a Rakousko). Lze předpoklá-
dat v celé Evropě, že nabíd-
ka raných brambor v letních 
měsících bude omezena. Mi-
nulý rok byly touto dobou 
v tuzemsku výnosy 30 tun 
na hektar a více, letos je to 

zatím 20 až 30 tun. Výsled-
nou sklizeň může zlepšit 
zahájení pozdějších sklizní, 
podstatný pak bude vývoj 
počasí v červenci a srpnu.

Brambory na loupačku

Tuzemští zemědělci se snaží 
podnítit zájem o zdejší pro-
dukci raných brambor kam-
paní Brambory na loupačku, 
do níž se zapojily i některé 
obchodní řetězce. „Je důle-
žité, aby spotřebitelé zazna-
menali, že se nyní začíná se 
sklizní a že mají možnost 
dostat velmi čerstvé, zdravé 
brambory,“ zdůraznil Raso-
cha a upřesnil, že rané bram-
bory se sklízejí už od páté 
hodiny ráno, než začne teplo, 
pak se hned začne se zpraco-
váním, balením a ještě ten 
večer nebo nejpozději dru-
hý den ráno jsou brambory 
na pultu. Důležité je takové 
brambory rychle koupit, než 
začnou černat, nemají totiž 
tak dlouhou trvanlivost.“

Cena by se měla pohybo-
vat kolem 14 až 15 korun 
bez DPH za kilogram. Ře-
tězcům pěstitelé prodávají 
zhruba o korunu levněji, ale 
ty si pak ještě přidají svou 
marži. Již nyní se rané bram-
bory dají v řetězcích sehnat 
v akci i za 15 až 18 Kč za kilo, 
běžná cena se ale pohybuje 
kolem 28 korun. Proti loň-
sku brambory v obchodech 
zlevnily. Podle údajů Čes-
kého statistického úřadu 
se spotřebitelská cena kon-
zumních brambor v květnu 
meziročně snížila o 25,6 
procenta.

Soběstační jsme jen z 80 
procent 

„V Česku se ročně vypěs-
tuje 800 až 850 tisíc tun 
brambor. Jsme tak ze 70 
až 80 procent soběstační, 
ve slabších ročnících klesá 
soběstačnost k 60 procen-
tům,“ upozornil předseda 
bramborářského svazu Josef 
Králíček. Podle něho si v po-
slední době mnozí zákazníci 
začínají uvědomovat nevý-
hody dovozu ovoce či zeleni-
ny z velkých dálek a začínají 
preferovat domácí produkci. 
Připomněl rovněž výrazný 
podíl drobných zahrádkářů 
na pěstování brambor v Čes-
ku. Drobní zahrádkáři posíli-
li v covidové době a vypěstu-
jí zhruba 150 tisíc tun, což je 
téměř pětina celkové české 
produkce.

Loni zemědělci v tu-
zemsku sklízeli brambory 
z 21 680 hektarů ploch, 
z toho konzumní brambo-
ry tvořily 13 500 hektarů. 
Sklizeň ovlivnilo sucho, byla 
z dlouhodobého hlediska 
nižší. Podle Králíčka budou 
letos výnosy zřejmě stag-
novat. "Spotřeba brambor 
u nás kolísá mezi 60 a 65 
kilogramy na osobu a rok," 
uvedl Josef Králíček.
Český bramborářský svaz 

již dříve uvedl, že osevní 
plochy minulý rok klesly 
o zhruba pět procent. V roce 
2002 se brambory pěstovaly 
na 38 311 hektarech. Podle 
Vlastimila Rasochy pěsti-
telé opouštějí brambory, 
protože úrodu může proti 
obilí výrazně ovlivnit poča-

sí. Místopředseda Rasocha 
uvedl, že i při nižších výno-
sech obilnin mají zemědělci 
možnost produkci prodat, 
i když vydělají méně peněz. 
V případě brambor ale může 
být úroda prakticky nepou-
žitelná a mohou mít hodno-
tu maximálně pro průmyslo-
vé využití na výrobu škrobu. 
„Byli bychom rádi, kdyby 
byly plochy stejné jako loni, 
ale vypadá to na snížení 
v jednotkách procent,“ řekl 
předseda Králíček s odka-
zem na signály od pěstitelů. 

Ministerstvo producenty 
brambor podporuje

Jak uvedl ředitel sekce MZe 
Petr Jílek, pěstitelé bram-
bor se mohou od letošního 
dubna sdružovat do orga-
nizací producentů, díky če-
muž mohou mít podniky 
silnější pozici při vyjedná-
vání s obchodníky. Minis-
terstvo v příštích pěti letech 
na podporu organizací roz-
dělí zhruba 300 milionů ko-
run. Plochy raných brambor, 
které se sklízejí do konce 
června, letos podle MZe ros-
tou třetím rokem. Sklízet se 
bude z přibližně 2000 hekta-
rů, což je o 200 hektarů více 
než loni.

Pěstitelé raných brambor 
mohli letos čerpat podporu 
ve výši zhruba 11 000 korun 
na hektar na využití techno-
logií nebo šetrnou aplika-
ci prostředků na ochranu 
rostlin.

Ministerstvo dále připra-
vuje program z národních 
dotací na podporu pěstitelů 
konzumních brambor v reži-
mu jakosti Q CZ. S certi iká-
tem této jakosti mají produk-
ty zaručovat spotřebitelům 
pěstování zodpovědné k ži-
votnímu prostředí a zdraví. 
Systém mimo jiné umožňuje 
dohledat historii produktu 
od obchodníka až k pěstiteli.

MZe navrhuje sazbu 
61 000 korun pro žadatele, 
která má podpořit získání 
certi ikátu produkce, škole-
ní a další výdaje. O povolení 
používat známku jakosti Q 
CZ mohou pěstitelé žádat 
na ministerstvu, to jich za-
tím vydalo 25.

Ministr zemědělství 
Zdeněk Nekula tepal 
obchodníky

Trh s potravinami sice podle 
hlídačů konkurence z Úřadu 
pro ochranu hospodářské 

Poté, kdy byla v polovině června zahájena sklizeň raných bram-
bor nejprve na Mělnicku a v Polabí, je už nyní v plném proudu 
i na Vysočině. Kvůli chladnému jarnímu počasí tak začala letoš-
ní sklizeň proti předešlým létům později asi o dva týdny. 

soutěže funguje a nikdo 
od farmářů až po obchod-
níky nemá nepřiměřeně 
vysoké obchodní přirážky, 
přesto ministr zemědělství 
Zdeněk Nekula po dalším 
kole jednání meziresortní 
skupiny k cenám potravin 
upozornil na z jeho pohledu 
nesoulad u brambor. Skli-
zeň raných brambor začala, 
a tak by měly v obchodech 
zlevňovat – ale to se prý 
neděje. „Obchodníci opako-
vaně říkají, že s nástupem 
sezónní lokální zeleniny 
cena klesne. Dostupná data 
ale ukazují přesně opačnou 
situaci, a to, že přestože se 
cena zemědělců mění jen 
v řádu haléřů, cena na pul-
tech roste i o několik korun.“ 
řekl na tiskové konferenci. 
Vzpomněl přitom na minu-
lý rok, kdy farmáři prodá-
vali brambory za 4,90 Kč 
a na pultech obchodů stál 
kilogram 17,90 Kč. „V ob-
chodě byla na každém ki-
logramu obchodní přirážka 
13 korun a v procentech 
činila neuvěřitelných 264 
procent,“ řekl ministr Ne-

kula a zadoufal, že se letos 
situace nebude opakovat.

Konzumní brambory podle 
Českého statistického úřadu 
zdražily za měsíc z 18,98 Kč 
v dubnu na 20,13 Kč v květ-
nu. Novější data úřad nemá, 
a nelze proto výrok ministra 
ověřit. Nicméně při pohle-
du do minulosti bylo běžné, 
že ještě v červnu brambory 
nezlevňují a nová sklizeň se 
do pultových cen plně začíná 
promítat až v létě.

Podle Tomáše Prouzy, pre-
zidenta Svazu obchodu a ces-
tovního ruchu ČR, by se měl 
ministr na cenu spíš ptát do-
davatelů brambor. „Obchody 
do ceny na pultech promítají 
cenu, za kterou jsou ochotni 
brambory prodat dodavate-
lé. A je logické, že pěstitelé 
se do ceny raných brambor 
snaží promítnout vysokou 
cenu hnojiv i rychle se pro-
dražující lidskou práci, pro-
tože v zemědělství chybí tisí-
ce pracovníků. Pokud zlevní 
dodavatelé, klesne i cena 
v obchodech,“ uvedl.

Bohumil Brejžek

K prvnímu třídění brambor dochází již na kombajnu.

Novináři se mohli seznámit s vlastnostmi jednotlivých odrůd.

Vyorané brambory se odvážejí hned k dalšímu zpracování.

Odrůda Colomba připravená k expedici.

Petr JílekVlastimil Rasocha
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A k t u á l n í h o  p růz k u m u 
Prazdroje k dopadům zvýše-
ní sazby DPH u čepovaného 
piva z nynějších 10 % na 21 % 
se účastnilo 1044 restaura-
cí a hospod z celého Česka. 
Velmi podobné obavy přitom 
vyjádřili hospodští ve velkých 
městech i v menších obcích 
a na vesnicích. Celkem 84 % 
respondentů považuje růst 
DPH o 11 % za zásadní zásah 
do podnikání.

Zásah do živého zejména 
u hospod co nevaří

Drtivá většina hostinských 
(87 %) se shoduje na tom, že 
bude muset kvůli růstu saz-
by zásadně zdražit čepova-
né pivo, protože jim situace 
s ohledem na in laci, rostoucí 
náklady a následky covidu 
neumožňuje jiné řešení. Více 
než polovina oslovených 
(53 %) přitom soudí, že se to 
navíc projeví na nižších útra-
tách hostů a polovina hostin-
ských se obává dalšího odlivu 
zákazníků.

Růst sazby by nejvíce za-
sáhl podniky, které nevaří 
vůbec nebo nabízejí jen stu-
denou kuchyni. Ty tvoří po-
dle Českého svazu pivovarů 
a sladoven zhruba 50 % ze 
všech restauračních podniků 
v Česku. A na prodejích če-
povaného piva jsou nejvíce 
závislé. Ovšem i restaurace 
s nabídkou teplých jídel musí 
pečlivě zvažovat, jak na vyšší 
DPH zareagují. „Bude nás to 
bolet, protože není možné, 
abychom zdražili pivo o ce-
lých 11 %. To bychom určitě 
přišli o hosty. Hodně lidí si 
s pivem dává jídlo. Kdyby-
chom je odradili drahým pi-
vem, tratili bychom i na ku-
chyni. Takže si budeme 
muset ukousnout velkou část 
vlastní marže a místo restar-
tu po třech opravdu těžkých 
letech budeme zase bojovat 
o přežití,“ uvádí majitel re-

staurace U Pechtů v Plzni 
Martin Pejchar.

Jeho slova potvrzuje i Jiří Pe-
trželka, spolumajitel další pl-
zeňské restaurace U Gigantu. 
„Zvýšení sazeb u čepovaného 
piva a navíc i dvouprocent-
ní růst u stravovacích služeb 
bude jen u nás dělat v nákla-
dech v součtu 50 až 60 tisíc 
korun měsíčně navíc. Určitě si 
ale nemůžeme dovolit zdražit 
pivo naráz třeba o pět korun, 
protože bychom tím odradili 
hosty. Takže se to výrazně do-
tkne nás samotných,“ soudí Jiří 
Petrželka.

Rostoucí náklady a infl ace 
s růstem DPH zlomí vaz řadě 
venkovských hospod

Vyšší DPH se přitom nejvíce 
projeví v podnikání restaurací 
na vesnicích, které mají svůj 
provoz postaven především 
na čepovaném pivu. „Aktuální 
nižší sazba DPH na čepované 
pivo je spojená se službou, 
kterou hospodští poskytují 
svým zákazníkům v hospodě. 
Byla zavedená proto, aby hos-
podám pomohla v těžkých ča-
sech a ty stále trvají. Po dvou 
letech covidu, kdy byl 260 dní 
omezený provoz hospod, nyní 
čelí rostoucím nákladům a re-
kordní in laci. Pivo je navíc pro 
velkou část podniků zásadním 
ekonomických hybatelem, 
především pak pro ty malé 
vesnické,“ říká obchodní ředi-
tel Plzeňského Prazdroje To-
máš Mráz.

Rozvojové programy 
Plzeňského Prazdroje

Prazdroj sám do podpory hos-
pod a restaurací každoročně 
investuje stovky milionů ko-
run, ať už jde o výčepní vyba-
vení, spolu inancování fasád, 
zahrádek či úprav interiérů, 
nebo školení výčepních a dal-
šího personálu. „Máme ně-
kolik úspěšných rozvojových 

programů, které hospodským 
pomáhají zlepšovat jejich pod-
nikání. Když na sobě zapracu-
jí, zvyšuje se jim návštěvnost 
i tržby a oni tak dokážou zvlá-
dat i krizová období, jako byla 
ta v uplynulých letech. Sami 
ale na záchranu gastra nestačí-
me. A ránu po zavedení skoko-
vého nárůstu DPH nebudeme 
spolu s hospodskými schopní 
zacelit,“ dodává Tomáš Mráz.

Názor ředitelky Českého 
svazu pivovarů a sladoven

„Hospoda je tradičním a dnes 
často jediným místem pro se-
tkávání lidí na vesnicích. Hos-
podští mají za sebou tři extrém-
ně těžké roky, které si vybraly 
svou daň v podobě pokračující-
ho odlivu hostů z gastronomie. 
Přes 50 % hospod neprodává 
teplé jídlo a jejich příjem je tedy 
závislý na prodeji piva a dalších 
nápojů. Pokud ceny vlivem vyš-
šího DPH vzrostou, povede to 
k dalšímu odlivu hostů z hos-
pod a restaurací, což ve svém 
důsledku povede k zavírání 
podniků,“ říká Martina Feren-
cová, výkonná ředitelka ČSPS. 
Níže připojuji komentář pana 
předsedy Březiny k průzkumu 
Prazdroje.

Drobné podnikání si 
podporu zaslouží

„Členové Asociace českého 
tradičního obchodu (AČTO) 
se vždy zajímali o udržení ob-
čanské vybavenosti v menších 
obcích a samozřejmě soucítí-
me s problematikou uzavírání 
restaurací a hospod, protože 
i tato místa patří nejen ke ko-
loritu. Stejně jako venkovské 
prodejny jsou totiž důležitým 
místem setkávání a k venkovu 
neodmyslitelně patří. Z praxe 
víme, že drobné podnikání si 
podporu zaslouží. Pokud by 
měly ve větším měřítku za-
nikat na venkově i hospody, 
jako se to už děje malým pro-
dejnám, nebyla by to pro život 
na venkově dobrá zpráva,“ 

uvedl do naší ankety u DPH 
k pivu Pavel Březina, předseda 
Asociace českého tradičního 
obchodu.

Ani herci se nezdrželi kritiky

Daň z přidané hodnoty u če-
povaného piva, která se má 
podle vládního návrhu zved-
nout od ledna ze současných 
10 na 21 procent, bude po-
dle pivovarů a restauratérů 
další ranou pro gastronomii, 
zejména pro hospody na ves-
nicích a v menších městech. 
Z ekonomického hlediska 
to povede k poklesu výkonu 
oboru a ve výsledku i niž-
šímu výběru daní. A jak se 
svěřil médiím, otrávený ze 
současného politicko-ekono-
mického dění je rovněž herec 
Jiří Krampol. „Já už to raději 
snad ani nebudu komentovat. 
Svým způsobem jsem rád, že 
už jsem starej, protože to, co 
se děje, nemá obdoby. Mla-
dým lidem vůbec nezávidím,“ 
konstatoval Krampol. V po-
dobném duchu hovořil i herec 
Roman Skamene: „Co bychom 
mohli čekat od této vlády? 
S čímkoliv přijdou, nad tím 
zůstává rozum stát. Na pivo 
už zkrátka nebude a spoustu 
hospod to položí. Normální 
likvidace. Je to nehoráznost. 
Nechci se o tom bavit. Vyjádřil 
na dané téma i tento herec .

Spoléhají na další možnosti 
podpor

Je to nezáviděníhodná situ-
ace a přiznávají ji i oslovení 
zástupci a majitelé venkov-
ských hospod. Mimo jiné proto 
oceňují i již zmíněnou pomoc 
Plzeňského Prazdroje. Potvr-
zuje to například Marie Valen-
tová, která provozuje hospůd-
ku v západočeské Neuměři: 
„Bez podpory ze strany plzeň-
ského pivovaru a také obce, 
která nám mimo jiné odpouští 
nájemné, by naše situace byla 
určitě ještě obtížnější.“

Eugenie Línková

PIVOVARNICTVÍ

V druhé polovině května se 
vůbec poprvé na půdě České 
republiky konala prestižní 
mezinárodní akce – pátý roč-
ník Brewers Fora. Cílem kon-
ference, na níž se sešly stov-
ky zástupců pivovarnického 
sektoru z celého světa, bylo 
diskutovat o tom, jak může 
být odvětví pivovarnictví ješ-
tě udržitelnější a inovativněj-
ší, aby co nejlépe splňovalo 
požadavky spotřebitelů. Čes-
ký svaz pivovarů a sladoven 
také představil plány na zá-
pis české pivní kultury na se-
znam nehmotného dědictví 
UNESCO.

Pivovarníci, dodavatelé, 
politici, zástupci spotřebi-
telů a další během týdne 
oslavovali sektor piva, dis-
kutovali o problémech, kte-
rým odvětví čelí, a možných 
řešeních, protože pivovar-
nictví stále pokračuje ve zo-
tavování se z krize COVID-19 
a současných ekonomických 
problémů.

Letošní Brewers Forum za-
hájil prezident The Brewers 
of Europe Lasse Aho: „Jsem 
rád, že mohu v Praze přiví-
tat pivovarníky z celé Evropy 
i zbytku světa. Naše odvětví 
se vyrovnává s výzvami dneš-
ní doby: v Evropě je nyní více 
než deset tisíc pivovarů, kte-
ré vyrábějí stále udržitelněji 
a zároveň přispívají k evrop-
ské ekonomice. Jsme inova-
tivní, kreativní, zodpovědní 
a spojujeme lidi. Můžeme být 
na sebe hrdí."

Martina Ferencová, výkon-
ná ředitelka Českého svazu 
pivovarů a sladoven se svě-
řila, že ji mrzí, že tuto vr-
cholnou pivovarnickou akci 
zastiňuje čerstvé rozhodnutí 
vlády výrazně zvýšit daňovou 
zátěž českého piva, a podpo-
řit tak negativní trend přesu-

nu konzumace piva z hospod 
do domácností, který ohrožu-
je hospody zejména na men-
ších městech a vesnicích.

Setkání na fóru bylo pří-
ležitostí pro pivovarníky 
a jejich příznivce, aby spo-
lečně hleděli do budoucnosti 
s optimismem, kreativitou, 
solidaritou, a společně se 
snažili zajistit pivu zářnou 
budoucnost. Klíčovým téma-
tem letošního ročníku byla 
udržitelnost, protože doda-
vatelský řetězec piva pokra-
čuje v hledání způsobů, jak 
snížit svou ekologickou stopu 
a zlepšit oběhové hospodář-
ství. Jednání se zabývala také 
tím, jak snížit emise uhlíku, 
zlepšit oběhové hospodářství 
vody a celkově vařit pivo udr-
žitelným způsobem.

Eugenie Línková
Foto archiv Českého svazu 

pivovarů a sladoven

Kvůli vyšší DPH zvažují 
hospodští konec podnikání

Česká republika poprvé hostila ve dnech 
21-23.května 2023 prestižní konferenci 
Brewers Forum. Pivovarníci z celého 
světa diskutovali kreativitu, udržitelnost, 
inovace, ale i problémy ve výrobě piva.

Martina Ferencová na snímku vpravo při rozhovoru s jednou z delegátek kongresu 
Brewers Forum konaném v Praze.

Brewers Forum zahájil prezident 
The Brewers of Europe Lasse Aho 
(na snímku).

Zvýšení sazby DPH u čepovaného piva 
o 11 %, které je součástí vládního konsoli-
dačního balíčku, by představovalo zásadní 
ránu pro tuzemské hospody a pro řadu 
z nich zřejmě i ránu poslední. Ukázal to ak-
tuální průzkum Plzeňského Prazdroje, podle 
kterého kvůli růstu daně desetina hospod 
zvažuje ukončení provozu a 5 % je rozhod-
nuto, že po zavedení vyšší sazby de initivně 
stáhne roletu. Celý gastrosektor napříč re-
publikou se obává krizového scénáře: zdra-
žování, úbytku hostů a nižších útrat.
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S celou řadou novinek tý-
kajících se Pivovaru Svijany 
a doslova příkladného jedná-
ní v rámci ekologie seznámili 
novináře na květnové tiskové 
konferenci majitel pivovaru 
Tomáš Kučera, ředitel Roman 
Havlík a sládek Petr Menšík. 
Stoprocentní recyklace obalů 
a využití sluneční energie jsou 
jen hodné následování.

Pivo přímo ze sklepa

Především pak s novým vý-
jimečným dvanáctistupňo-
vým ležákem nazvaným Pivo 
přímo ze sklepa. V elegantní 
litrové embosované hnědé 
lahvi s keramickým patentním 
uzávěrem bude ozdobou chla-
dicí vitríny jakékoli pivotéky, 
obchodu se zdravou výživou 
nebo restaurace. V prodeji 
bude časem také ve vybraných 
prodejnách běžné maloob-
chodní sítě a obchodních ře-
tězcích. 

Receptura nového světlé-
ho spodně kvašeného ležáku 
s extraktem původní mladiny 
12,2 procenta (hm), obsahem 
alkoholu 4,9 procent (obj.) 
a hořkostí 30 IBU vychází ze 
zatím posledního svijanského 
piva Šlik. Do designových lahví 
se stáčí bez iltrace, stabilizace, 
pasterizace nebo jakýchkoliv 
jiných úprav přímo z ležácké-
ho tanku v ležáckých sklepích 
svijanského pivovaru. „Naším 
cílem je dostat naše tradiční 
řemeslné pivo k zákazníkům 
s vyššími nároky na kvalitu 
a přírodní charakter kon-
zumovaných potravin, kteří 
ocení řemeslný a zdraví pro-
spěšný produkt v ekologickém 
a důstojném obalu,“ přibližuje 
záměr pivovaru svijanský slá-
dek Petr Menšík. „Je určeno 
pro zákazníky upřednostňující 
čerstvé potraviny bez jakých-
koliv úprav v maximálně eko-
logickém obalu,“ dodává.

Následovník piva Šlik je vy-
roben tradičním řemeslným 
postupem z vody z hlubinných 
vrtů, ručně vyrobeného sladu 
z tradičních českých odrůd 
českého a moravského sla-
dovnického ječmene z hum-
nové sladovny a tradičního 
českého chmele odrůd Sládek 
a Žatecký poloraný červeňák 
z vlastních chmelnic pivovaru 
v Polepských blatech, v jedné 
ze dvou nejlepších českých 
chmelařských lokalit.

Balení v ekologické lahvi

Svijanský pivovar se rovněž 
zaměřil na ekologii, čemuž 
odpovídá právě balení. Tmavě 
hnědé sklo přispívá k lepšímu 
uchování piva a keramická 
zátka minimalizuje styk piva 
s těsněním „Zatímco v přípa-
dě klasické půllitrové lahve je 
vratná jen vlastní lahev, u naší 
lahve s keramickým patentním 
uzávěrem připevněným k lah-
vi drátkem z nerezavějící oce-
li a permanentním potiskem 
místo etikety nevzniká vůbec 
žádný odpad, ani ze zátky 
a etikety s lepidlem. Celý obal 
lze tak znovu využívat z plných 
sta procent. Výjimku tvoří jen 
malá papírová pečeť sloužící 
k indikaci neporušenosti oba-
lu a k označení minimální tr-
vanlivosti výrobku,“ říká Petr 
Menšík.

Láhve bude pivovar 
vykupovat

Pivo přímo ze sklepa je 
od května za doporučenou 
cenu 99,- Kč v prodeji jen tam, 
kde jsou pro něj vhodné pod-
mínky k prodeji, tedy záruka 
uskladnění v chladu. Je mož-
né ho zakoupit v pivovarské 
prodejně přímo ve Svijanech 
a expedicích pivovaru ve Svi-
janech a Vratislavicích – Li-
berci. Poslouží jako zajímavý 

suvenýr z návštěvy pivovaru 
nebo červencových Slavností 
svijanského piva, připravuje 
se i jeho prodej přes e-shop 
pivovaru. Postupně by se pak 
mělo rozšířit do prodejen ná-
pojů a farmářských výrobků, 
sítí cash&carry, velkoobchodů 
a prodejních řetězců.

I když jsou nevratné, bude 
pivovar lahve vykupovat 
a znovu plnit.

Nové designové lahve ne-
budou vratné ve smyslu legis-
lativy řešící systém vratných 
obalů, jejich prodej tedy ne-
bude obchodníky zavazovat 
ke zpětnému výkupu. Pokud 
si je však zákazníci nebudou 
chtít ponechat, bude pivovar 
kompletní nepoškozené lahve 
zpětně vykupovat za stanove-
nou cenu buď prostřednictvím 
vybraných obchodníků a přes 
spolupracující distribuční 
společnosti, nebo přímo v pi-
vovaru a jeho distribučních 
místech, a znovu je plnit. 

Svijanské plechovkové pivo 
v novém obalu

Na tiskové konferenci před-
stavili zástupci pivovaru také 
stoprocentně recyklovatelný 
obal, v němž je šest plecho-
vek piva. Patentovaný obal 
TopClip nahrazuje skupino-
vé balení plechovek pomocí 
smršťovací fólie. Do potřebné 
technologie investoval pivo-
var více než deset milionů 
korun a letos zahájil sériovou 
výrobu. Nejmodernější šesti-
pack na českém trhu je jedno-
duchý, elegantní a velice prak-
tický. Navíc je i ekologický: 
podle údajů výrobce vykazuje 
o třicet procent menší uhlí-
kovou stopu než standardní 
balení plechovek do fólie. Ne-
obsahuje totiž žádné plasty 
a žádná lepidla, pouze ekolo-
gický karton vyráběný z certi-
ikovaných lesů. Za každý po-

kácený strom výrobce slibuje 
vysadit jeden a více stromů 
jako náhradu.

„TopClip zaručuje velmi 
snadnou manipulaci a je pro 
konečného zákazníka velmi 
pohodlný,“ upřesňuje vedou-
cí marketingu Michal Matys 
s tím, že po vychlazení z něj 
lze jednoduše odebírat jednu 
nebo více plechovek, zatímco 
ostatní v něm zůstávají nadá-

le pevně za ixovány. Víčka ple-
chovek jsou v tomto balení při 
cestě ke spotřebiteli dokonale 
chráněna před znečištěním. 

Svijany budou vařit pivo 
i za pomoci sluneční energie 

Pivovar Svijany bude díky 
energii ze slunce zvyšovat 
svou energetickou soběstač-
nost. Rozhodl se totiž pro in-
stalaci téměř tisícovky panelů 
za zhruba dvanáct milionů 
s očekávaným ročním výko-
nem kolem 440 MWh. Pivo-
var tak pokryje zhruba sedm 
procent své celkové spotřeby 
elektrické energie. 

„Produkce elektrické ener-
gie pomocí solární panelů 
velmi vhodně zapadá do naší 
ilozo ie udržitelné výroby,“ 

uvádí ředitel Pivovaru Svijany 
Roman Havlík a připomíná, že 
už před více než deseti lety při 
modernizaci čistírny odpad-
ních vod vybudovali v pivova-
ru bioplynovou stanici a pro-
vozují i kogenerační jednotky. 
Nezanedbatelný je ovšem eko-
nomický rozměr projektu: vý-
roba piva patří k energeticky 
náročným odvětvím a loni byla 
výrazně postižena zdražením 
energií. Provoz fotovoltaických 
zdrojů bude průběžně vyhod-
nocován z hlediska objemu 
vyrobené elektřiny, sezónních 
a denních výkyvů. Výhledově 
je pak v plánu nahrazení až 
dvaceti procent celkové spo-
třeby elektřiny v pivovaru.

Zmodernizovaná restaurace

Po několikaměsíční rekon-
strukci je opět v provozu Pi-
vovarská restaurace, která 
získala modernější interiér 
a její kapacita se zvýšila díky 
nově vybudované venkovní 
terase na 241 hostů. Úpravy si 
vyžádaly přes dvacet milionů 
korun. „Málokterý návštěvník 
po exkurzi v pivovaru nebo 
prohlídce Zámku Svijany ne-
využil možnost se najíst a na-
pít v naší pivovarské restaura-
ci. A protože stále rostoucímu 
počtu hostů už kapacitně sku-
tečně nestačila, museli jsme 
přikročit k její rozsáhlé mo-
dernizaci a rekonstrukci,“ vy-
světluje Roman Havlík. Nová 
podoba restaurace je součástí 
širšího projektu Pivovarské-
ho dvora, z něhož se nově 
do restaurace vstupuje. Vedle 
vchodu se nyní nachází krytá 
zahrádka s vodními prvky. 

Renovace se dočkala pod-
laha a přibyly akustické tlu-
mící segmenty v dolní části 
zdí a spodních částí stolů 
a židlí. Historii připomínají 
původní cihly ve stropním 
oblouku, moderními prvky 
jsou naopak designový vý-
čepní pult s dvanácti pivními 
kohouty typu Nostalgie, kte-
rý byl po rekonstrukci pře-
místěn do centrální místnosti 
restaurace, a zachlazený box 
na pivní sudy. „Do značné 
míry jsme při rekonstrukci 
využili interiérové, designové 
a gra ické prvky, které jsou již 
k vidění v jiných svijanských 
restauracích a které budou 
do budoucna jako jednotící 
téma prostupovat i dalšími 
provozovnami,“ dodává ředi-
tel Havlík.

Bohumil Brejžek

PIVOVARNICTVÍ

Pivovar Svijany se staví 
čelem k ekologii
Svijany jsou s téměř čtyřistašedesátiletou 
tradicí jedním z nejstarších pivovarů v čes-
kých zemích. Pivo se tady vařilo již v roce 
1564 a mezi majiteli pivovaru bylo několik 
významných historických osobností. Třeba 
Jáchym Ondřej Šlik, který se zapsal do his-
torie jako jeden ze sedmadvaceti českých 
pánů popravených po bitvě na Bílé hoře 
na Staroměstském náměstí v roce 1621.

Festival vypukl v pátek 16. 
června ve 14 hodin a v sobo-
tu pokračoval od deseti do-
poledne. Po oba dny probíhal 
festival do 21 hodin večer. 
„Letos se konal 11. ročník 
festivalu. Příchozí čekala bo-
hatá nabídka minipivovarů 
z celé republiky, které do Pra-
hy přivezly přes 13 tisíc litrů 
piva. Návštěvníci se mohli 
těšit na pravidelné účastníky 
i nové pivovary, mezi kterými 
se objevil například božídar-
ský Červený Vlk, brněnský 
EFI či ostravský Medojed. 
K ochutnání byly jak tradiční 
české ležáky, tak všemožná 
svrchně kvašená piva, která 
jsou u minipivovarů dnes již 
standardem,“ popsal Jiří Sed-
láček, ředitel festivalu Pivo 
na Náplavce.

Součástí každého ročníku 
festivalu jsou i stánky s ob-
čerstvením, které se hodí 
k pivu. Ty nechyběly ani le-
tos. „V širokém spektru chutí 
a vůní návštěvníky festivalu 
obsluhoval personál čtrnácti 
stánků s jídlem. Na místě byly 
stánky s burgery, k ochutnání 
byly různé masové grilované 
pochutiny, belgické hranolky, 
balkánské speciality, řemesl-
ná pizza, kvalitní české uze-
niny, francouzské klobásky, 
burgundští šneci, sýrové kou-
le a mimo to i kvalitní káva,“ 
vyjmenoval Jiří Sedláček.

Způsob degustace piv zů-
stává i pro letošní jubilejní 
ročník stejný. Během všech 
ročníků se pivo pije výhrad-
ně ze skleněných džbánků 
– organizátoři se tak snaží 
zamezit zbytečnému odpadu 

v podobě plastových kelímků, 
a navíc pivo ze skla chutná 
lépe. Klasických půllitrů se 
návštěvníci festivalu ale ne-
dočkají. „Pivo na Náplavce je 
degustačním festivalem, pít se 
tedy bude maximálně po tře-
tinkách. Vstupné bylo zdarma. 
Podmínkou konzumace piva 
byla koupě degustačního setu, 
který sestává z festivalového 
skleněného džbánku o ob-
jemu 0,3 l, degustační karty 
a tužky. Set byl za 100 korun, 
senioři ho měli k dispozici 
za 70 korun a byl použitelný 
po oba dny konání festivalu. 
K pivu neodmyslitelně patří 
i pivní suvenýry. Kromě těch, 
které nabízely jednotlivé pi-
vovary, bylo možné získat i su-
venýry s logem festivalového 
piva, kterým pro letošní rok 
byl polotmavý ležák Vltavský 
převozník, jehož výroby se 
ujal Pivovar Krum z Morav-
ského Krumlova,“ popsal Jiří 
Sedláček.

Festival Pivo na Náplavce 
není jen o pití piva a skvělé 
gastronomii, připraven byl 
i bohatý kulturní program. 
„Oba festivalové dny byly pod 
taktovkou DJ Bruno Kässe 
a dále mimo jiné vystoupila 
mexická kapela Mariachi a ja-
zzový soubor Jazz Volunteers. 
V sobotu od 10 do 14 hodin 
byl navíc součástí programu 
i Pivní bleší trh, kde si sbě-
ratelé mohli doplnit sbírku 
etiket, tácků, zátek a dalších 
s pivem souvisejících propri-
et,“ uzavřel Jiří Sedláček.

Eugenie Línková
Foto J.Sedláček

Festival Pivo 
na Náplavce
Oblíbený degustační festival zlatavého 
moku s názvem Pivo na Náplavce se v letoš-
ním roce konal v polovině měsíce června 
o víkendu na Rašínově nábřeží. Účastnili 
se ho stálice i nováčci a tak se na pravém 
břehu Vltavy představilo 55 zástupců čes-
kých minipivovarů. Součástí festivalu byly 
i stánky s jídlem, pivní bleší trh a několik 
koncertů.

Na snímku je vlevo Jiří Sedláček ze společnosti Farmářská tržiště pořádající slavnos-
ti piva na Náplavce.
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Obliba ochucených piv roste

Vedle tradičních ležáků a vý-
čepních piv roste právě v létě 
výrazně konzumace ochuce-
ných piv, a to jak těch neal-
koholických, tak tzv. pivních 
mixů s nízkým obsahem al-
koholu (beer mixy s obsahem 
alkoholu cca dvě procenta). 
Nejvíce se konzumují od květ-
na do srpna, ale obliba ochu-
cených piv roste dlouhodobě 
a na rozdíl od klasických ležá-
ků je více pijí ženy a mladší ge-
nerace. S rostoucím zájmem 
konzumentů se rozšiřuje také 
spektrum nabízených příchu-
tí - od tradičních jako je citron, 
grep, bezový květ, jablko nebo 
švestka, k více exotickým jako 
je brusinka, rozmarýn nebo 
yuzu. K dostání jsou i kombi-
nace více příchutí. 

Ochucená piva jako kvalitní 
alternativa

„Zákazníky letos čekají nové 
příchutě, ale také ochucená 
piva s nižším obsahem cuk-
ru nebo úplně bez přidaného 
cukru. Pivovary tak vychá-
zejí vstříc trendu zdravého 
životního stylu spotřebitelů. 
Ochucená piva jsou kvalitní 
alternativou pro dospělé kon-
zumenty, protože na rozdíl 
od jiných slazených nápojů 
neobsahují zpravidla žádná 
umělá sladidla, barviva nebo 
konzervanty,“ říká výkonná 
ředitelka Českého svazu pi-

vovarů a sladoven Martina 
Ferencová.

Vloni tato kategorie před-
stavovala osm procent lokální 
produkce piva. Celková pro-
dukce nealko a ochucených 
piv dosáhla 1,3 mil. hl, což je 
meziročně o 13 % více, a his-
toricky zatím nejvyšší objem. 

Kde se pivo vaří 

Nalákat nové zákazníky, ale 
neodradit ty stávající. Tomuto 
úkolu nyní čelí tuzemské pivo-
vary. Podle Martiny Ferencové 
bude o trendech v pivovarnic-
tví rozhodovat i počasí. Pokud 
bude podobně jako loni dlou-
hé a teplé léto, očekává růst 
obliby právě pivních mixů 
a nealkoholických piv. Projekt 
Českého svazu pivovarů a sla-
doven Kde se pivo vaří oslavu-
je současné české pivovarnic-
tví. Je rozdělený do několika 
témat, v nichž se představují 
zajímavé osobnosti, příběhy, 
projekty a trendy v oboru. 

Výroba piva se zvedla, ale...

Pivovary loni uvařily 20,55 
milionu hektolitrů piva, což 
je meziročně o 950 tisíc hek-
tolitrů více. Zvedla se také 
spotřeba piva na jednoho 
obyvatele ze 129 litrů na 136 
litrů za rok. Objem výroby 
piva se po dvou letech po-
klesu sice zvedl, stále je ale 

o zhruba milion hek-
tolitrů nižší než v roce 
2019 před vypuknutím 
pandemie. Vyplývá to 
z dat Českého svazu pi-
vovarů a sladoven. 

Meziročně o 13 
procent na 1,3 milio-
nu hektolitru vzrostla také 
výroba nealkoholických piv 
včetně jejich ochucených va-
riant. Obliba nealkoholického 
piva setrvale roste už desá-
tým rokem. Pivovary reagují 
na tento trend čím dál širší 
nabídkou nealkoholických piv 
různých příchutí, které jsou 
vyhledávané jako vítané osvě-
žení nejen v teplých měsících. 

Nejnižší podíl 
čepovaného piva

Prodej piva v hospodách se 
však podle svazu drží na nej-
nižší úrovni za poslední de-
sítky let. Zatímco v roce 2009 
se v hospodách a restauracích 
vypila téměř polovina piva, 
loni to bylo 31 procent, v roce 
2019 35 procent. Podíl piva, 
které se prodá v hospodách, 
již před pandemií koronaviru 
dlouhodobě klesal od roku 
2010, kdy to byla zhruba po-
lovina celkové produkce piva. 
V rozhodování spotřebitele 
hraje čím dál významnější roli 
cena čepovaného piva, kte-
rá se v loňském roce zvýšila 
v průměru o jedenáct procent.

Hospody a restaurace 
byly a jsou zejména v men-
ších městech a na vesnicích 
hlavním nebo dokonce je-
diným místem setkávání je-
jich obyvatel. Rostoucí ceny 
a nejistota budoucího vývo-
je hospodářství je však drží 
více doma, což má nepříz-
nivý dopad na celý sektor. 
Počet provozoven, zejména 
těch venkovských, během 
covidových let klesl nejméně 
o 1300. Očekávané oživení 
trhu s pivem je daleko poma-
lejší také vlivem související 
recese a in lace. Měnící se 
návyky spotřebitelů mohou 
mít podle svazu vliv hlavně 
na hospody na menších měs-
tech a vesnicích, kde pivo tvo-
ří až polovinu jejich prodejů. 
„Rostoucí ceny a ekonomická 
nejistota bohužel drží lidi 
více doma, což má nepřízni-
vý dopad na sektor gastro-
nomie, který se dosud zcela 
nevzpamatoval z tvrdých ná-
sledků pandemie a nyní čelí 
dalším problémům. Vláda 
navíc nyní uvažuje o zvýše-
ní DPH na stravovací služby 

a čepované pivo, to by pro 
řadu nejen vesnických hos-
pod mohlo znamenat de i-
nitivní hřebíček do rakve,“ 
uvedla výkonná ředitelka 
svazu Martina Ferencová.

Nejoblíbenějším druhem 
zůstává ležák, tedy jedenác-
ti- až dvanáctistupňové spod-
ně kvašené pivo. Z celkové 
produkce tvoří ležáky přes 
56 procent, zatímco podíl 
výčepního piva činí zhruba 
40 procent. 

Dařilo se exportu piva 

Na domácí trh směřovalo 
15,6 milionu hektolitrů piva. 
Proti roku 2019 je to o mili-
on hektolitrů méně. Export 
českého piva v roce 2022 
meziročně vzrostl o dvě pro-
centa na 5,4 milionu hekto-
litrů, což odpovídá úrovni 
exportu v roce 2019. Nejvíce 
se vyváželo na Slovensko, 
do Polska a Německa.

V zahraničí se tradičnímu 
českému exportnímu artiklu 
vloni opakovaně dařilo. Vý-
voz meziročně vzrostl o dvě 
procenta a vrátil se na nej-

vyšší úroveň, jíž dosáhl obje-
mem 5,4 milionů hektolitrů 
v roce 2019. Nejvýznamněj-
šími odběrateli českého piva 
byly Slovensko, Německo 
a Polsko. Největší meziroční 
nárůst dovozu českého piva 
zaznamenalo Slovensko (17 
procent) následované Pol-
skem (10 procent). Import 
do ČR vloni klesl a v tuzem-
ské spotřebě tvoří zahranič-
ní piva pouze 3,4 procenta.

Láhev je stále 
nejoblíbenějším obalem

Nejčastěji využívaným pivním 
obalem zůstává lahev, a to 
s podílem 39 procent z celko-
vého výstavu. Jedná se o mírný 
pokles ve prospěch sudů, které 
zaujaly téměř třetinový podíl 
(31 procent) – z velké míry jde 
ale o korekci podílů po znovu-
otevření gastronomie v loň-
ském roce. Pivo v PET lahvích 
zaznamenalo pokles z deseti 
na osm procent. Zájem o pivo 
v plechovkách se příliš nezmě-
nil, připadá na ně 19 procent 
celkového výstavu.

Bohumil Brejžek

Český svaz pivovarů a sladoven uspořádal začátkem června 
v malostranském Andělském pivovaru tiskovou konferenci, 
na níž v rámci svého projektu Kde se pivo vaří představil vy-
brané novinky ochucených piv letošní letní sezony. 

Čepování piva v nové restauraci Zlatý bažant v Praze.

PIVOVARNICTVÍ
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Mezinárodní osvětové kampaně 
EU se účastní i Česká republika
Po úspěšných dvou předchozích ročnících v polovině května letoš-
ního roku Evropský úřad pro bezpečnost potravin (EFSA) spolu 
s partnery v 16 členských státech EU spustili třetí ročník kam-
paně #EUChooseSafeFood. Cílem kampaně je připomínat, že při 
výběru potravin je důležité myslet i na to, zda suroviny, ze kterých 
jídlo připravujeme, jsou čerstvé a neobsahují nežádoucí látky.

Kampaně #EUChooseSa-
feFood 2023 se účastní 16 
zemí: Belgie, Bulharsko, 
Česko, Chorvatsko, Irsko, 
Itálie, Kypr, Lotyšsko, Pol-
sko, Portugalsko, Rakousko, 
Rumunsko, Řecko, Sloven-
sko, Slovinsko a Severní Ma-
kedonie.

Tři témata ke zdravým 
potravinám

Cílem kampaně #EUChoo-
seSafeFood je pomoci obča-
nům v evropských zemích 
uvažovat kriticky při kaž-
dodenním výběru potravin. 
Nabízí spotřebitelům prak-
tické a snadno dostupné in-
formace. Například rady, jak 
číst etikety na potravinách, 
jak porozumět přídatným 
látkám nebo jak potraviny 
připravovat a skladovat. 
Kampaň se zabývá různými 
tématy souvisejícími s po-
travinami. Letos se zaměří 
na užitečné rady spotřebi-
telům pro zajištění správné 

hygieny potravin v domác-
nosti, omezení plýtvání po-
travinami a na poskytování 
informací o tom, co se v EU 
dělá v boji proti nemocem 
přenášeným potravinami.

„Úřad EFSA spolupracu-
je s národními instituce-
mi pro bezpečnost potra-
vin a s vědci z celé Evropy 
na tom, aby byly potraviny 
bezpečné, zdravé a udrži-
telné. Kampaň #EUChoose-
SafeFood propojuje vědecké 
poznatky o bezpečnosti po-
travin s potravinami, kte-
ré se dostávají na náš stůl, 
umožňuje spotřebitelům 
správně se rozhodovat při 
výběru potravin a přispívá 
k tomu, aby veřejnost lépe 
porozuměla potravinám. 
Velmi mě těší, že tato kam-
paň stále nabírá na dynami-
ce a že se letos do kampaně 
přihlásilo více národních 
partnerů než kdykoli před-
tím,“ prohlásil výkonný ře-
ditel úřadu EFSA Bernhard 
Url.

Osvěta mladým rodičům

Kampaň se zaměřuje přede-
vším na občany evropských 
zemí ve věku od 25 do 45 
let, přičemž důraz je kladen 
především na mladé rodiče 
a na osoby se zájmem o bez-
pečnost potravin a vědu. Zdů-
razňuje úlohu evropských 
vědců, kteří společně usilují 
o ochranu spotřebitelů před ri-
ziky spojenými s potravinami.

V následujících týdnech 
a měsících budou jednotlivé 
vlády a úřady pro bezpeč-
nost potravin v celé EU pod 
hlavičkou #EUChooseSafe-
Food spouštět cílené aktivity 
a pořádat akce pro veřejnost. 
Kampaň mohou podpořit 
i národní instituce a sdružení. 
Kampaňové materiály – vizu-
ály, videa, či příspěvky na so-
ciální sítě v různých jazycích 
jsou k dispozici na stránce 
kampaně.: https://campaig-
ns.efsa.europa.eu/EUChoose-
SafeFood/#/index-cz

Eugenie Línková

Značení na obalech potravin s hmyzí moučkou

V lednu letošního roku schváli-
la Evropská komise na seznam 
povolených potravin nové dru-
hy hmyzu. Konkrétně se jedná 
o larvy potemníka stájového 
(latinsky Alphitobius diaperi-
nus). Zároveň na seznam při-
byl také částečně odtučněný 
prášek z celého cvrčka domá-
cího (latinsky Acheta domesti-
cus). Na obalech potravin tyto 
latinské názvy být musí a je 
dobré vědět proto o co jde. 
Zjednodušeně řečeno, když 
je tam E 120 a E 904, obsa-
huje potravina příměs z hmy-
zu. I v tomto případě se k tak 
zvané potravině budoucnosti 
vyjadřuje Evropský úřad pro 
bezpečnost potravin (EFSA) 
a na to zareaguje další vyhod-
nocení Evropskou komisí.

Zařazení hmyzu 
do kategorie nová potravina

Legislativní změna, která celé 
odvětví nakopla, přišla už se 
začátkem roku 2018. Tehdy 
totiž nabylo účinnosti nařízení 
vydané Evropskou unií, které 
hmyz zařadilo do kategorie 
nová potravina.

Jelikož se počet druhů hmy-
zu na celém světě odhaduje 
až na deset milionů, mohlo se 

zdát, že se tím otevřely neko-
nečné možnosti kulinářského 
objevování. Ve skutečnosti se 
však nařízení vztahuje na pou-
hé čtyři „prověřené“ druhy 
- larvy potemníka moučného 
a potemníka stájového , larvy 
a dospělce cvrčka domácí-
ho a sarančete stěhovavého.
„Připravujeme velmi drobné 
změny ve veterinárním záko-
ně, kde stanovíme, že hmyz 
je hospodářské zvíře, aby se 
na něj vztahovaly podmínky 
pro chov, jako pro hospodář-
ská zvířata," uvedl hned začát-
kem letošního roku MVDr. Jan 
Váňa, ředitel odboru veteri-
nární hygieny a ochrany veřej-
ného zdraví Státní veterinární 
správy (SVS) .

Vita chléb s cvrččí moučkou

Většině lidí je představa byť 
jen ochutnávky hmyzu odpor-
ná, ale kdo to jednou zkusil, 
třeba i změnil názor. V kon-
zumaci hmyzu jsou prý dnes 
Češi jedničkou v Evropě. Díky 
několika nadšencům se u nás 
dá sehnat v různých podobách 
i příchutích - zatím hlavně jako 
pochutina třeba k silvestrov-
skému pohoštění, ovšem hmy-
zí hamburgery nebo párky už 

jsou prý za rohem. Hradecká 
pekárna dokonce už v roce 
2018 zkoušela prodej chleba 
s hmyzí moučkou. Dnes už ho 
ale v nabídce nenajdete.“ Nej-
dřív o něj zájem byl, dostali 
jsme ho do řetězců, ale postup-
ně byl vytlačen jinými výrob-
ky,“ říká generální ředitel pe-
kárny Ivan Hlinecký. Na svém 
obalu nesl označení Vita chléb 
s cvrččí moučkou.

I svěží červenou barvu 
může uzeninám dodat 
extrakt ze sušeného hmyzu

A když už jsme u uzenin s po-
dílem příměsí „potraviny bu-

doucnosti“, pak na obalu lze 
nalézt již zmíněné značení E-
-904-SHELAC, což je odpadní 
produkt červů. Dále také mů-
žeme zpracované části hmyzu 
najít v uzeninách ve formě pří-
datných látek (“éček”). Typic-
kým příkladem je E120 neboli 
kyselina karmínová, která se 
získává ze sušených těl sami-
ček hmyzu Dactylopius coccus 
Costa a její barva je obvykle 
červená. Tuto přídatnou látku 
najdeme typicky v uzeninách, 
dodává jim na svěžím vybarve-
ném vzhledu. O ambicích jiné 
irmy, letohradské WormUP, 

která vyrábí slané pochutiny 
s moučnými červy, svědčí fakt, 

že loni získala prvenství v sou-
těži IBM Firma roku v Králové-
hradeckém kraji. Dvacetigra-
mové balení larev potemníka 
naslano s česnekem či naslad-
ko s perníkovou příchutí u ní 

vyjde na 125 korun. Ostravská 
irma Farmerio pak rozemle-

té červíky přidává i do těsto-
vin, směsi na palačinky nebo 
do rýžové kaše.

Eugenie Línková

Většina z nás si už zvykla číst na obalech potravin nejen dobu 
expirace, kdy zboží tak zvaně prochází záruční lhůta. Není to ale 
jediné, čeho bychom si měli všímat. Je to složení výrobku z hledis-
ka kalorií, ale i jednotlivých složek včetně třeba i škrobů, co kon-
krétně celiaci nesmí. Jsou tam v poslední době i záhadná značení 
v latině a nebo jen číselné kódy, co je třeba už taky umět rozklíčit. 
Jsou to latinské názvy brouků , larev a dalších členů z hmyzí říše, 
co se v podobě hmyzí moučky mohou dle směrnice přimíchávat 
do mouky a dalších potravin.

Chleba s cvrččí moukou.

Ne každého oslní dobroty ze sušeného hmyzu.

Hmyz naslano jako křupky.
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Světová koalice farmář-
ských trhů zastupuje více 
než 60 sdružení, působících 
ve více než 50 zemích, včet-
ně Asociace farmářských tr-
žišť ČR. „Shromáždění bylo 
strategicky naplánováno 
na Světový den biodiverzity, 
který připadá na 21. května, 
což zdůrazňuje důležitost 
farmářských trhů při šíření 
osvěty o biologické rozma-
nitosti mezi komunitami. 
Biodiverzita a její zachování 
pomocí farmářských trhů 
bylo jedním z ústředních té-
mat debat, které probíhaly 
během setkání,“ popsal Fran-
tišek Sedláček, člen Asociace 
farmářských tržišť ČR.

Komunita farmářských trhů 
je po celém světě silná a má 
mnoho společných cílů. Patří 
mezi ně zejména rozvoj a udr-
žitelnost lokálních ekonomik, 
posilování vztahů mezi pro-
ducenty a spotřebiteli nebo 
utváření veřejného prostoru. 
„Členstvím v asociaci WFMC 
vstupujeme do mezinárodní 
sítě organizací se společnými 
zájmy, ve které najdeme ne-
jen podporu našich sdílených 

hodnot, ale i výměnu cenných 
zkušeností a poznatků z celé-
ho světa. Vliv WFMC spočívá 
také v tom, že díky vysoké-
mu počtu členů a zastoupení 
mnoha zemí světa může půso-
bit na jednotlivé vlády a jejich 
speci ické resorty, aby změ-
nily především myšlení, ale 
hlavně aby podporovaly tak-
zvané krátké obchodní řetěz-
ce a lokální rodinné farmy, což 
se bohužel českým vládám 
napříč politickým spektrem 
dlouhodobě nedaří,“ vysvětlil 
František Sedláček.

Úroveň českých farmář-
ských trhů je v konkurenci 
těch zahraničních hodnocena 
velmi vysoko. Oproti napří-
klad sousednímu Německu 
nebo Rakousku ale čeští or-
ganizátoři trhů dlouhodobě 
necítí podporu vlády. „Jed-
ním z témat shromáždění byl 
i způsob fungování farmář-
ských trhů v jednotlivých ze-
mích a jejich vládní podpora. 
V tomto ohledu si Česko, v po-
rovnání zejména se zeměmi 
západní Evropy, nestojí pří-
liš dobře. Rozdíl byl nejvíce 
patrný v období koronaviru, 

kdy byly české farmářské trhy 
na několik týdnů zakázány. 
Naopak vláda sousedního 
Německa nebo Rakouska se 
intenzivně snažila prodej lo-
kálních potravin na čerstvém 
vzduchu udržet a trhy se ko-
naly i během nejsilnějšího 
období pandemie. A rozdíly 
v přístupu vlády k podpoře 
prodejců lokálních produktů 

jsou patrné stále. Pravidelně 
se obracíme přímo na minis-
tra zemědělství, aby svou po-
zornost upřel na rozvoj a pod-
poru takzvaného malého 
zemědělství, tedy menších fa-
rem, zpracovatelů, chovatelů 
či pěstitelů, přesto se nám do-
stává jen minimální odezvy,“ 
řekl Jiří Sedláček, předseda 
Asociace farmářských trhů, 

předseda spolku Archetyp 
a pořadatel farmářských trhů 
Náplavka, Heřmaňák a Kubáň.

Mezi aktivity Asociace far-
mářských tržišť ČR patří nejen 
dozor nad kvalitou prodáva-
ných farmářských produktů, 
ale snaží se i o prodej v sou-
ladu s přírodou a s ohledem 
na životní prostředí. Dlouho-
době řeší bezobalový prodej, 
podporu lokálních prodejců 
a aktuálně i téma biodiverzity. 
„Existence farmářských trhů 
je zásadní pro hospodaření 
lokálních, malých a středních 
sedláků tím, že umožňuje tr-
valý odbyt jejich produktů. 
Podporou lokálního země-
dělství snižujeme uhlíkovou 
stopu, omezujeme transport 
potravin ze vzdálených de-
stinací a zajišťujeme přísun 
zdravých potravin obyvate-
lům měst. Téma nakládání 
s odpady a způsob balení po-
travin na farmářských trzích, 
které pravidelně navštěvují 
tisíce lidí, je velmi zásadní, 
věnujeme se mu už několik 
let a velmi nás těší, že se mož-
nost bezobalového prodeje 
na farmářských trzích neu-
stále rozrůstá. Vlajkovou lodí 
bezobalových farmářských 
trhů je Heřmaňák v Praze 7, 
kde se dá do vlastních obalů 
koupit zhruba 80 procent na-
bízených produktů,“ popsal 
Jiří Sedláček.

Eugenie Línková

SOCR ČR děkuje svým čle-
nům, společnostem Lidl 
a Kau land, za detailní pilotní 
otestování fungování záloho-
vání PET lahví a plechovek 
v praxi. Společně s analýzou 
nákladů, kterou SOCR ČR zve-
řejnil letos v lednu, se ukáza-
lo, že opravdu funkční systém 
zálohování je možný, ale musí 
být pečlivě připraven. Cílem 
musí být správně nastavená 
rovnováha mezi maximál-
ním objemem vysbíraných 
obalů a racionálními náklady 
na spuštění a provozování 
systému.

Z pohledu efektivity sys-
tému bude klíčové, které 
prodejny budou v systému 
povinně zapojeny, kdo bude 
majitelem tzv. správce sys-
tému, jak správně nastavit 
svoz obalů z prodejen a také 
distribuci investičních a pro-
vozních nákladů mezi účast-
níky systému nejen při spuš-
tění, ale i v rámci fungování 
systému, jenž se v průběhu 
následujících let a desetiletí 
nevyhne ekonomickým, poli-
tickým a dalším výzvám.

Investiční náklady budou 
činit pět miliard korun

„Rovný přístup a spravedlivé 
podmínky musí být zajištěny 
výrobcům i obchodníkům. 
Právě obchodníci totiž budou 
tvořit klíčový prvek systému, 
když ponesou jak ekonomic-
ké, tak reputační náklady za-

vádění systému zálohování,“ 
uvedl Tomáš Prouza, prezi-
dent SOCR ČR, a dodal: „Podle 
naší analýzy vycházející z po-
drobných dat od obchodní-
ků budou investiční náklady 
na spuštění systému činit pět 
miliard korun. Roční náklady 
na provoz zcela určitě pře-
sáhnou 1,2 miliardy korun, 
na polovičním Slovensku je to 
v současnosti v přepočtu ko-
lem 850 milionů korun. I pro-
to je naší povinností společně 
nastavit systém zálohování 
tak, aby byl co nejefektivněj-
ší a dopady do cen nápojů se 
promítly co nejméně. Děkuji 
proto ministerstvu životního 
prostředí za dosavadní ko-
operativní přístup.“

Podle T. Prouzy se z kon-
cepčního hlediska jeví jako 
neefektivní, aby v rámci Čes-
ké republiky existovaly dva 
zálohové systémy pro nápo-

jové obaly, tedy jeden na skle-
něné obaly a druhý na PET 
lahve a plechovky. Dávalo by 
proto smysl, aby byly zálo-
hované skleněné obaly zahr-
nuty do připravovaného mo-
derního zálohového systému 
na PET lahve.

Bude zálohování 
osvobozené od DPH?

„V rámci připravované legis-
lativy je nutné zajistit, že zálo-
ha bude zařazena mezi plnění 
osvobozené od DPH. Součas-
ně by bylo vhodné nastavit 
pravidla, která umožní vrátit 
zálohu za obal zákazníkovi 
i jinak než zaplacením hoto-
vosti, stejně jako s ní nakládat 
podle rozhodnutí zákazníka,“ 
připomněl T. Prouza.

Zkušenosti ze zahraničí 
potvrzují, že primárním mís-
tem zpětného výkupu jedno-

rázových nápojových obalů 
jsou v převážné většině ob-
chody s prodejní plochou nad 
300 m2. Návrh, aby do zálo-
hového systému byly povinně 
zapojeny všechny obchody 
s prodejní plochou převyšu-
jící 50 m2, podle analýz SOCR 
ČR nepřiměřeně zvyšuje ná-
klady na provoz zálohového 
systému, aniž by došlo k vý-
raznějšímu navýšení vybra-
ných obalů. Stejně tak se jeví 
jako nadbytečné a zbytečně 
navyšující náklady navržené 
povinné zapojení čerpacích 
stanic.

Zásadní je spolupráce 
výrobců a obchodníků

„Zákon by měl stanovit po-
vinnost zpětného výkupu 
jen pro obchody, které sku-
tečně prodávají významnější 
množství nápojů v záloho-
vaných obalech. Pro všechny 
ostatní pak musí být k dispo-
zici možnost dobrovolného 
zapojení se všemi právy, jako 
budou mít povinně zapoje-
né subjekty. Stát také musí 
připravit speciální pravidla 
pro on-line prodejce potra-
vin, aby jim bylo umožněno 
limitovat kurýry odebírající 

obaly na takové množství, 
které lze reálně při rozvozu 
odebrat a které současně od-
povídá množství odebrané-
mu zákazníkem v rámci jeho 
on-line nákupů,“ konstatoval 
T. Prouza.

Podle SOCR ČR je funkční 
zálohovací systém přímo zá-
vislý na nasazení a spolupráci 
výrobců a obchodníků. Stra-
na obchodníků ponese nejen 
podstatné náklady spojené 
se zapojením do zálohového 
systému, ale bude fakticky 
tvořit rovněž první linii pro 
samotné zákazníky jako uži-
vatele zálohového systému. 
Je proto nezbytné, aby se 
na operátorovi rovnoměrně 
podíleli jak výrobci, tak i ob-
chodníci, ať už samostatně 
nebo prostřednictvím svazů, 
v nichž se sdružují.

„Systém řízení operátora 
zálohového systému musí 
respektovat rovnoměrné za-
stoupení výrobců a obchodu. 
Celý systém bude fungovat 
jen v případě, že bude mo-
tivovat všechny účastníky 
ke spolupráci. Jako zástupci 
obchodu budeme vždy pro-
sazovat co největší efektivitu 
a jednoznačné respektování 
pravidel hospodářské soutě-

že, aby byl systém pro zákaz-
níky co nejlevnější,“ zdůraznil 
T. Prouza s tím, že volba tech-
nologie pro zajištění zpětné-
ho odběru obalů zahrnutých 
do zálohového systému by 
měla být vždy v kompetenci 
subjektu zajišťujícího zpětný 
odběr, tedy obchodu.

Efektivita svozu PET lahví 
a plechovek

„Vedle nákladové efektivity 
budeme usilovat především 
o omezení uhlíkové stopy, což 
mimo jiné znamená omeze-
ní zbytečných cest při svozu 
sebraných obalů. Obchody 
mají propracovanou logistiku 
a umí reagovat na jakékoliv 
sezonní výkyvy, aby byl svoz 
sebraného materiálu co nej-
rychlejší a nejefektivnější,“ 
připomněl T. Prouza.

Vedle přípravy legislativní-
ho návrhu a jeho projednání 
v parlamentu bude před spuš-
těním systému potřeba pone-
chat dostatečně dlouhou lhů-
tu na jeho fyzickou přípravu. 
Musí být připraven a vybrán 
operátor celého systému, ten-
to operátor musí stanovit mi-
nimální technické požadavky 
na sběrné automaty a teprve 
následně budou moci obcho-
dy začít investovat do nákupu 
strojů a stavebních úprav ob-
chodů a jejich zázemí. „S ohle-
dem na pomalost stavebního 
řízení bude i v ideálním pří-
padě trvat fyzická příprava 
sběru PET lahví a plechovek 
po schválení příslušné legis-
lativy minimálně 18 měsíců, 
realisticky spíše dva roky. 
Operátor bude také muset 
připravit dostatečně účinnou 
komunikační a vzdělávací 
kampaň,“ uzavřel T. Prouza.

Eugenie Línková

Zálohování PET lahví a plechovek. Kde a od kdy?
Skončilo první praktické testování možného systému zálohování 
PET lahví a plechovek. Podle sdělení Svazu obchodu a cestovního 
ruchu ČR (SOCR ČR) by se povinné zálohování mělo týkat pouze 
obchodů s prodejní plochou nad 300 m2. Jak ale SOCR ČR upozor-
ňuje, na přípravu zálohového systému bude potřeba minimálně 18 
měsíců od okamžiku přijetí příslušného zákona.

OBCHOD

V Římě se sešli farmáři z celého světa
Přes 100 pořadatelů farmářských trhů z ce-
lého světa se sešlo v Římě na prvním shro-
máždění Světové koalice farmářských trhů 
(WFMC). To proběhlo 21. května. Česko re-
prezentovala Asociace farmářských tržišť. 
Hlavním tématem byla biodiverzita

Firma Mattoni začala testovat vratné lahve už před 3 roky.

S automaty na vratné plastové lahve přichází Kaufl and, tento je z prodejny na Praze 4.

Překupníky asociace 
farmářských tržišť´nebere
Asociace farmářských tržišť 

ČR sdružuje pořadatele po-

ctivých farmářských trhů. 

Cílem je zvyšovat kvalitu 

farmářských trhů. Farmářské 

trhy by měly být prostorem, 

kde zákazník nakoupí kvalit-

ní, originální české potraviny. 

Prodávají je výhradně malé 

a  středně velké zeměděl-

ské podniky, pekaři, řezníci, 

rybáři a  další. Organizátoři 

trhů pečlivě dbají na  výběr 

prodejců. Měli by jimi být pří-

mo výrobci, sedláci nebo lidé 

s  nimi těsně spolupracující. 

Překupníci nemají na farmář-

ských trzích místo. Členové 

Asociace farmářských tržišť 

ČR sledují kvalitu prodáva-

ných potravin. Upřednost-

ňují prodej lokálních potra-

vin. Dodržují všechny právní 

předpisy spojené s prodejem 

potravin a závazné standardy 

pro pořádání farmářských 

trhů, kterými jsou všichni čle-

nové vázáni.
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Chovatelé drůbeže předě-
lávají prozatím převažující 
obohacené klecové systémy 
nejčastěji na podlahový chov, 
v němž se aktuálně nachází 
39,5 procenta nosnic. Vět-
šinou přestavují starší haly 
na míru novým technologiím, 
méně pak staví celé nové ob-
jekty. Dále 1,6 procenta nos-
nic je chováno ve výbězích 
a pouhého půl procenta před-
stavují biochovy, jejichž podíl 
se v posledních letech prak-
ticky nezměnil. Podniky musí 
veškeré předělávky stihnout 
do 1. ledna 2027, kdy začne 
v Česku platit zákaz klecí 
pro nosnice, a tak investují 
do ustájovacích míst velké 
inanční prostředky. Podle 

odhadu Českomoravské drů-
bežářské unie budou potřeba 
ještě další tři miliardy korun 
vzhledem ke zdražování sta-
vebních nákladů a nákladů 
na nové technologie. „Vítáme 

podporu investic v rámci prv-
ního kola Programu rozvoje 
venkova EU na přestavby 
klecových systémů. Alokace 
inančních prostředků, která 

byla schválena v národním 
strategickém plánu Společné 
zemědělské politiky EU, ale 
nebude pro chovatele do-
stačující,“ přibližuje situaci 
předsedkyně Českomorav-
ské drůbežářské unie Gab-
riela Dlouhá.
Řada podniků však zvažu-

je kvůli vysokým nákladům 
a nízkým výkupním cenám 
skončit po roce 2026 s cho-
vem nosnic úplně. Podle do-
tazníku, který provedly letos 
v březnu Agrární komora 
České republiky a Česko-
moravská drůbežářská unie 
mezi malými a středními 
podniky ze svých členských 
základen, neplánuje v tomto 
podnikání dále pokračovat 
61,5 procenta respondentů 

a pouze 38,5 procenta dotá-
zaných se zamýšlí věnovat 
chovu nosnic i nadále.

Nejistotu chovatelů zvyšu-
je také skutečnost, že zákaz 
klecových chovů nosnic ne-
bude platit v celé Evropské 
unii, na což Agrární komora 
ČR a Českomoravská drůbe-
žářská unie opakovaně upo-
zorňovaly. Český trh je řízen 
poptávkou po co nejnižší 
ceně a vejce z neklecových 
chovů jsou dražší. Nicméně 
producenti levnějších kon-
zumních vajec z klecových 
chovů, kterými zásobují za-
hraniční obchodní řetězce 
své české pobočky, se budou 
moci do Česka dovážet dál 
i po roce 2027. Žádný zákaz 
je netlačí a mohou si dovo-
lit přestavovat pomalejším 
tempem. Zatímco v České 
republice bylo ke konci loň-
ského roku chováno v oboha-
cených klecových systémech 

61 procent nosnic, v Polsku 
se jednalo o 71,8 procenta 
a v Lotyšsku o 69,3 procen-
ta. Na Slovensku, odkud se 
do Česka rovněž dovážejí 
konzumní vejce, jde dokon-
ce o 73,7 procenta. „Průměr 
v Evropské unii činí 43,2 
procenta, přičemž západo-
evropské země přešly z kon-
venčních klecí rovnou na al-
ternativní systémy ustájení 
z důvodu vyšší kupní síly oby-
vatelstva, zatímco v Česku si 
obchodní řetězce diktovaly 
velké objemy levných vajec. 
To vše zvyšuje nejistotu tu-
zemských chovatelů drůbeže, 
kteří se obávají o možnost 

uplatnění vlastní produkce 
konzumních vajec na domá-
cím trhu, protože v takto ne-
rovných podmínkách oproti 
jiným státům je velmi obtížné 
takzvaně udržet se alespoň 
nad vodou nebo dokonce ge-
nerovat zisk,“ sděluje prezi-
dent Agrární komory České 
republiky Jan Doležal.

Po evropské občanské ini-
ciativě Konec doby klecové, 
kterou podepsalo 1,4 milio-
nu lidí a Evropská komise se 
tímto tématem musela začít 
zabývat, se začalo mluvit také 
o celoevropském zákazu. Or-
ganizace Copa Cogeca, která 

hájí zájmy řady evropských 
zemědělských organizací 
včetně Agrární komory ČR, 
vypracovala dopadovou stu-
dii pro různé scénáře vývoje 
v letech 2025, 2035 a 2045. 
Ve všech varuje před pokle-
sem produkce a zvýšením 
dovozů, což přesně pocítí 
od roku 2027 právě čeští cho-
vatelé nosnic.

Se zákazem klecových cho-
vů nosnic souvisí další pro-
blém. V posledních letech se 
v Evropě šíří ptačí chřipka 
s větší intenzitou než dřív 
a drůbež v alternativních 
typech ustájení může drů-
bež odolávat tomuto vysoce 
nakažlivému virovému one-
mocnění s většími obtížemi. 
„V alternativních systémech 
ustájení jsou nosnice daleko 
více náchylné k nebezpeč-
ným nákazám typu salmonel 
a virů ptačí chřipky. O tom 
jsme se mohli přesvědčit 
v chovu na Tachovsku kon-
cem loňského prosince, kde 
muselo být utraceno 750 tisíc 
nosnic, což výrazně zamávalo 
se stavy nosnic v Česku. Ten-
to chov doposud nebyl zcela 
obnoven z důvodu nedo-
statku chovného materiálu,” 
dodává předsedkyně Čes-
komoravské drůbežářské 
unie Dlouhá.

Barbora Pánková
tisková mluvčí AKČR

Vyjádřením odborníků 
na dané téma to naší redak-
ci potvrdil i Ing. Petr Majer, 
zástupce tiskového mluvčí-
ho Státní veterinární správy 
Praha.

Sjednocené veterinární 
předpisy pro celou 
sedmadvacítku EU

Dovoz mléčných i masných 
výrobků z USA je v rámci EU 
harmonizovaný, což zname-
ná, že dovozní podmínky jsou 
stanoveny přímo použitel-
nými předpisy EU a platí pro 
všechny členské státy EU bez 
rozdílu. Česká republika pro-
to žádné vlastní národní poža-
davky ani omezení na dovoz 
těchto komodit neuplatňuje.

 Obecně platí, že dovoz 
těchto harmonizovaných ko-
modit ze třetích zemí do EU je 
možný pouze ze zemí, které 
jsou na seznamu schválených 
zemí pro danou komoditu 
a nadto disponují schválený-
mi závody. Pokud jde o dovoz 

mléčných výrobků, z USA lze 
tyto výrobky dovážet. Jelikož 
USA má dobrou nákazovou 
situaci, pokud jde o slintavku 
a kulhavku, lze odtud dová-
žet i syrové mléko a mléčné 
výrobky ze syrového mléka. 
Základní podmínkou je spl-
nění certi ikačních požadav-
ků, tzn. každá zásilka musí 
být doprovázena příslušným 
veterinárním osvědčením. 
K dnešnímu dni se na území 
USA nachází 688 schválených 
„mléčných“ závodů.

Masné výrobky 
z kopytníků a drůbeže lze 
z USA dovážet 

Pokud jde o masné výrobky, 
princip je shodný. S ohledem 
na certi ikační požadavky 
je pouze složitější systém 
klasi ikace těchto výrobků 
v závislosti na opracování 
a živočišném druhu původu. 
Rozlišujeme tak např. čers-
tvé maso, mleté maso, masné 
polotovary, masné výrobky 

apod. Masné výrobky z ko-
pytníků a drůbeže lze z USA 
dovážet. Na seznamu pro 
masné výrobky je aktuálně 
137 schválených „masných“ 
závodů.

Přísně i na rezidua 
a kontaminující látky 

Kromě veterinárního a hy-
gienického hlediska se při 
dovozu zohledňují i doplň-
kové požadavky na produkty 
živočišného původu a směs-
né produkty, které zahrnují 
záruky ve vztahu k farma-
kologicky účinným látkám 
(léčivům) a jejich reziduím, 
kontaminujícím látkám a re-
ziduím pesticidů. V praxi to 
znamená, že třetí země musí 
mít zaveden plán kontrol 
uvedených látek a dodržovat 
požadavky EU na jejich pou-
žívání. To platí pro všechny 
třetí země včetně USA.

 Dále v souladu s naříze-
ním EP a R (EU) 2019/6 se 
u zvířat nesmí používat an-

timikrobní léčivé přípravky 
za účelem stimulace růstu 
a zvýšení produkce. Tento zá-
kaz se použije i na subjekty 
ve třetích zemích. Subjekty 
ve třetích zemích zároveň 
nesmí s ohledem na zvířata 
a produkty živočišného pů-
vodu dovážené do EU pou-
žívat vybraná antimikrobika 
nebo skupiny antimikrobik, 
které jsou vyhrazeny k léčbě 
určitých infekcí u lidí.

 S chemií se i v Americe 
zatočilo

Díky osobní zkušenosti bě-
hem stáže na Zemědělské 
univerzitě ve státě Iowa 
můžeme dnes i srovnávat. 
Vybraní novináři, ale i mana-
žeři z agrární praxe, co prošli 
konkurzem na americké am-

basádě v Praze bezmála před 
více než 25 roky, měli mož-
nost navštívit během 5 týd-
nů na různých místech USA 
farmy. Tam posuzovali jed-
nak na polích kolik se dává 
čistých živin na hektar a bylo 
tomu mnohem víc, než v Čes-
ké republice. Totéž bylo u ná-
vštěv stájí s hospodářskými 
zvířaty, kdy se před každým 
dojením například podávaly 
dojnicím velké dávky anabo-
lik injekčně do žil. Vysvětlení 
bylo jasné. Zatímco v té době 
u nás byla průměrná dojivost 
kolem 7 tisíc litrů za rok, 
v USA nesměly krávy dojit 
méně než 11 tisíc litrů ročně 
a když jsme to následně srov-
návali se skupinou odborníků 
v Izraeli, tam to bylo dokonce 
ještě víc. Tamní požadavek 
byl 13 tisíc litrů a na dojni-

cích to taky jasně bylo vidět, 
naprosto to hlavně odnášely 
– lidově řečeno – nohy a pro-
jevovalo se to i na celkovém 
odvápnění organismu. V USA 
se s tím postupně muselo jít 
dolu a to nejen ve stájích, ale 
i na polích a dnes, jak vidno, 
jsou díky přísným kontrolám 
podmínky pro možnost jejich 
vývozů potravin nastavené 
na stejně přísnou úroveň.

Jen dodejme, že ani v USA 
nebyli vždy jen přehlíživí 
k našim podmínkám ve výro-
bě masných produktů a tře-
ba šunky od nás, až někdy 
do roku 1990, vyvážel jediný 
masokombinát a to v Plané. 
Jejich šunky navíc Američa-
nům nesmírně chutnaly a to 
díky skvělé receptuře co mají 
dodnes.

Eugenie Línková

RŮZNÉ

Dovozům potravin z Ameriky už dnes nic nebrání
Stejně jako se lidé ptají na dovozy nejen obilí, ale i potravin 
z Ukrajiny, je tomu tak i v případě masných a mléčných výrobků 
z USA. Ty se před léty do EU nedovážely a to z důvodu nekompa-
tibility s přísnými podmínkami evropských veterinářů a inspek-
torů ze státních inspektorátů s kontrolou zemědělských komodit 
a potravinářských výrobků. Je obecně známo, že zejména naše ve-
terinární správa byla vždy přísná a po vstupu do EU jsme z tohoto 
hlediska nezaznamenaly žádné problémy, spíš naopak. Nic se tak 
zvaně nerozvolňovalo a nepromíjelo. Po létech se i v USA zpřísnila 
kontrola na hnojení a rezidua chemie v půdě a stejně tak i použí-
vání ochranných prostředků na plevele a choroby rostlin. Totéž je 
s povinností odstranit podávání podávání anabolik a antibiotik 
zvířatům a tak není třeba se této zámořské produkce obávat.

Obdobně jako je tomu na známém veletrhu Grüne Woche v Berlíně,tak i na dalším veletrhu potravin v Německu s názvem Anuga 
prezentují Američané ve velkém své potraviny. Tím inspirují pak i  nákupčí .

Čeští drůbežáři ruší klece pro nosnice, 
kapacita alternativ stoupla na 42 procent
Pod tlakem zákazu klecových chovů nosnic, k němuž dojde 
v České republice za tři a půl roku, chovatelé přestavují stáje 
už nyní. Kapacita pro ustájení slepic v alternativách se zvýšila 
z 16,6 procenta v roce 2017 na letošních 41,6 procenta. 
Vyplývá to z posledních dat evidence státního podniku ÚED 
v Ústrašicích. Přesto hrozí, že pro vejce z těchto chovů nenajdou 
uplatnění, protože na domácí trh stále bude moci proudit 
levnější produkce z klecových chovů ze zahraničí. Hlavní dovozci 
konzumních vajec, jako jsou Polsko či Lotyšsko, o podobném 
zákazu neuvažují.
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Dvě třetiny irem neztratily 
v posledním roce žádné trhy. 
Třetina irem, které o trhy 
přišly, uvádí trhy související 
s válkou na Ukrajině (v Rusku, 
na Ukrajině či v Bělorusku). 
„Ukazuje se, že české irmy 
jsou velmi schopné se po-
prat s krizí a problémy, které 
se na ně v posledním období 
valily“, říká Petr Milata, člen 
představenstva AMSP ČR 
a garant pro oblast exportu. 
Na druhou stranu třetina i-
rem uvádí, že jejich konku-
renceschopnost klesla čás-
tečně nebo dokonce výrazně. 
Je zřejmé, že více zahraniční 
trhy ztratily větší irmy s vět-
ším obratem a větším podí-
lem exportu na tržbách. Je to 
zapříčiněno hlavně orienta-
cí těchto větších exportérů 
na větší množství trhů, kde 
samozřejmě i riziko ztráty 
může být větší, s velkou prav-
děpodobností do těchto ztrát 

trhů vstupuje i válka na Ukra-
jině. Vidíme však i poměrně 
pozitivní zprávy, kdy se nám 
poměr ztracených a získa-
ných exportních trhů u jed-
notlivých skupin exportérů 
téměř překrývá.

Investice do zvýšení 
konkurenceschopnosti

Z průzkumu dále vyplývá, že 
většina irem se v následují-
cích 2 letech chystá investovat 
do zvýšení své konkurence-
schopnosti. „Chuť českých ex-
portérů investovat do konku-
renceschopnosti je vysoká již 
delší dobu. EGAP loni podpořil 
vývoz českých irem do zahra-
ničí v objemu 41,2 miliardy 
korun a z toho plných 36,2 mi-
liard připadá právě na inves-
tice. Trend pokračuje i letos, 
kdy podporujeme například 
objemově významné investice 
do rozšíření stávajících kapa-

cit exportujících irem,“ dopl-
ňuje David Havlíček, předseda 
představenstva EGAP. S in-
vesticemi do rozvoje a mo-
dernizace umí nově pomoci 
i Česká exportní banka (ČEB). 
„Investice do digitalizace, no-
vých technologií nebo snižo-
vání energetické náročnosti 
posilují vývozní potenciál 
a konkurenceschopnost irem. 
Jsem rád, že právě v těchto ob-
lastech můžeme irmám nově 
nabídnout konkrétní inanční 
produkty včetně úvěrů, záruk 
i odkupů pohledávek“, říká 
Daniel Krumpolc, generální 
ředitel ČEB.

Firmy počítají se vstupem 
i na nové trhy

„Průzkum z mého pohledu 
přináší i optimistické zjiště-
ní, kdy téměř dvě třetiny i-
rem uvedly, že neztratily své 
exportní trhy a více než tře-
tině z nich se podařilo nový 
trh získat. Zároveň polovina 
irem plánuje do dvou let 

na nové trhy vstoupit. Prů-
zkum potvrzuje klíčovou roli 
bank, které svými produkty 
a službami pomáhají s ex-
portními aktivitami svých 
klientů,“  uvádí David Formá-
nek, člen představenstva KB 
zodpovědný za korporátní 
a investiční bankovnictví.

Více než polovina irem 
plánuje během následujících 
dvou let vstoupit na nové 
trhy, většinou na ty evropské. 

 (egi)

MLÉKARENSTVÍ

Výsledky byly za přítomnosti 
ministra zemědělství Zdeňka 
Nekuly a prezidenta Agrární 
komory Jana Doležala slav-
nostně vyhlášeny při příleži-
tosti Oslavy mléka v Národním 
zemědělském muzeu v Praze, 
kterou si odborníci i veřejnost 
připomněli Světový den mlé-
ka. Předseda Českomoravské-
ho svazu mlékárenského Jiří 
Kopáček připomněl, že tento 
den, který připadá na 1. červ-
na, se z podnětu Mezinárodní 
mlékařské federace slaví kaž-
doročně již od roku 1957.

Ministr Nekula při této pří-
ležitosti popřál našim chova-
telům dojnic a mlékařům, „aby 
se jim dobře dařilo a nebáli se 

zapojit třeba i do programu 
Mléko do škol, který budeme 
i nadále podporovat“. 

Mlékárenský výrobek 2023

Jak uvedl Jiří Kopáček ve svém 
vystoupení, jubilejního dvacá-
tého ročníku soutěže o Mlé-
kárenský výrobek roku se 
zúčastnilo 20 tuzemských vý-
robců, kteří do hodnocení při-
hlásili celkem 52 výrobků. Vý-
robky byly hodnoceny celkem 
v deseti soutěžních kategori-
ích, a to mléko a smetana, za-
kysané mléčné nápoje, jogurty 
a skyry, tvarohové krémy, sýry 
čerstvé a tvaroh, sýry měk-
ké a plísňové, sýry polotvrdé 
a tvrdé, tavené sýry a mléčné 
pomazánky, sýry k tepelné pří-

Mléko slavilo v Národním zemědělském muzeu 
Českomoravský svaz mlékárenský uspořádal opět tradiční sou-
těž o Mlékárenský výrobek roku. O výsledcích rozhodli odborníci 
Ministerstva zemědělství, Českomoravského svazu mlékárenské-
ho, Českého komitétu Mezinárodní mlékařské federace, Sekce pro 
mléko při Potravinářské komoře České republiky, Ústavu mléka, 
tuků a kosmetiky VŠCHT Praha a novináři. 

ppppppppppppppppppSýr na vidličku 
z Mlékárny Polná

Diplom pro vítěze společnost Madeta.

pravě a poslední kategorií byly 
speciality. 

„Nejvyšší počet soutěžních 
výrobků byl v kategoriích jo-
gurtů a tvarohových krémů, 
výrobci přihlásili také vysoký 
počet sýrů, které byly rozdě-
leny do celkem pěti kategorií,“ 
uvedl předseda Českomorav-
ského svazu mlékárenského, 
podle něhož za nový trend je 
letos možné označit speciál-
ně ochucené sýry, například 

s rozmarýnem, černuchou, ja-
lapeñem, ale také výrobky ur-
čené pro náročné spotřebitele 
a gurmány nebo naopak kon-
venientní výrobky pro „poho-
dlné“ spotřebitele, jimiž jsou 
například sýry k tepelné úpra-
vě. „Pokračujícím trendem 
výrobců zůstávají i nadále re-
formulace, tedy takové úpravy 
složení výrobků, které odráže-
jí současné požadavky zdravé 
výživy, například snižování 

obsahu cukru, soli, přídatných 
látek či obohacování jinou vý-
živově hodnotnou komponen-
tou,“ dodal Jiří Kopáček.

Při hodnocení, do něhož se 
zapojilo 16 nezávislých po-
rotců, se posuzovala nejen 
celková kvalita přihlášených 
soutěžních vzorků, ale také 
obchodní rozšířenost na trhu, 
marketingové aktivity smě-
řované na podporu prodeje 
a rovněž správnost označování 
výrobků podle platné potra-
vinové legislativy. U novinek 
hodnotila komise stupeň pro-
duktové, procesní a obalové 
inovace, zaměření na speci ic-
kou cílovou skupinu, „nové“ 
výživové parametry, reformu-
lace, atraktivitu pro spotřebi-
tele a také případný přínos pro 
životní prostředí. 

Absolutním vítězem sýr 
z Madety

Absolutním vítězem letoš-
ního jubilejního 20. roční-

ku soutěže o Mlékárenský 
výrobek roku se stal Sýr 
na pánev s uzeným sýrem 
společnosti Madeta, které-
mu porotci přidělili 97,3 
bodu z celkových 100 mož-
ných. Absolutní novinkou 
roku se stal Sýr na vidličku 
Mlékárny Polná a hlavní 
cenu médií získal Selský sýr 
s probiotiky ze společnos-
ti Moravia Lacto. V soutěži 
o Novinku roku soutěžilo 
celkem 24 výrobků, ze kte-
rých toto ocenění dostalo 
celkem devět nových nebo 
inovovaných výrobků. Zá-
stupci novinářů vybrali 
z hodnocených výrobků 
rovněž tři produkty, kterým 
předaly svoji „Cenu médií“.

Na závěr slavnostního cere-
moniálu vyhlásil Českomorav-
ský svaz mlékárenský a Sekce 
pro mléko při Potravinářské 
komoře České republiky nový 
ročník soutěže o Mlékárenský 
výrobek roku 2024.

Bohumil BrejžekMezi oceněnými byly i Mlékárna Valašské Meziříčí a Moravia Lacto.Předání jedné z cen.

INZERCE

Třetina malých a středních 
exportérů ztratila trhy
Třetina malých a středních exportérů 
ztratila za posledních 12 měsíců některé 
své trhy kvůli rostoucím nákladům, ale 
také kvůli válce na Ukrajině. Řada z nich 
však bravurně našla trhy nové. Jsou mezi 
nimi i firmy potravinářské. Polovina 
exportérů plánuje vstoupit na nové trhy, 
ale jako úskalí vnímá rostoucí náklady. 
Další zajímavá data přináší aktuální 
průzkum agentury IPSOS pro Asociaci 
malých a středních podniků a živnostníků 
ČR (AMSP ČR) na téma export. 
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Acido ilní mléko plnotučné z Valašska se stalo 
vítězem v soutěži Mlékárenský výrobek roku 2023

I letos se sešli odborníci k vý-
běru toho nej z nabídky mléká-
renských výrobků, v detailu to 
přinášíme na předešlé stránce. 
Nyní se však budeme věnovat 
Mlékárně z Valašského Meziří-
čí, která v kategorii  Zakysané 
mléčné nápoje, jak jsme zmíni-
li, opět zabodovala. Mlékáren-
ským výrobkem roku 2023 
se stalo Acido ilní mléko 
z Valašska plnotučné 3,6 %, 
PET 950 gr. Stejný výrobek 
získal také druhé ocenění, 
a to 2. cenu médií. V soutěži 
zabodoval i další z výrobků 
Mlékárny Valašské Meziříčí 
v kategorii Jogurty a skyry 
– Smetanový jogurt z Valaš-
ska oříšek. Stal se inalistou 
soutěže.  

Nejprodávanější výrobek 
valašské mlékárny

„Acido ilní mléko z Valašska 
plnotučné patří k nejprodá-
vanějším výrobkům Mlékár-
ny Valašské Meziříčí, zákaz-
níkům tak bezesporu velmi 
chutná. Za celou dobu jeho 
výroby jsme neupravovali 
recepturu, zákazníci si tak 
i dnes mohou dopřát výrobek 
ve stejné kvalitě, jako před 
lety, kdy jsme s jeho výrobou 
začínali.  Acido ilní mléka, 
tedy kysané mléčné výrobky, 
jsou vhodné prakticky pro 
všechny věkové kategorie. 
Obsahují probiotické kultury 
- Lactobacillus Acidophilus, 
Bi idobacteria, Streptococcus 
Thermophilus,“ uvádí Zdeněk 
Bukovjan, Sales&Marketing 
manager Mlékárny Valašské 
Meziříčí. „Ocenění odborné 
poroty je pro nás motivující, 
zcela určitě dodává důvěry-
hodnosti naší snaze o zacho-
vání tradiční chuti a vysoké 
kvality výrobku. Těší nás, že 
se i odborníci výběrem prá-
vě tohoto výrobku ztotožnili 
s názorem laické veřejnosti, 
která výrobek „oceňuje“ jejich 
stále rostoucí spotřebou již 
mnoho let,   dodává Zdeněk 
Bukovjan.

Produkce mléka 
v ekologickém režimu

Mlékárna Valašské Meziříčí 
uzavřela spolupráci v dodáv-
kách BIO mléka s irmami AG-
ROFYTO Lidečko a JAVORNÍK 
Štítná nad Vláří již před mno-
ha lety. Stejně tak i s dalšími 
spolehlivým dodavateli mlé-
ka, kteří dodávají tu nejlepší 
surovinu především z Valaš-
ska. „Mléko obsahuje ideální 
poměr všech potřebných ži-
vin. Je bohatým zdrojem bíl-
kovin, minerálních látek, jako 
je vápník, fosfor, sodík, hoř-
čík a draslík. Obsahuje také 
vitamíny, zejména skupiny 

B, dále v malém množství 
vitamíny A, D, E, K. Vitamíny 
A, D, E, K jsou rozpustné v tu-
cích a v případě odtučněného 
mléka se tyto vitamíny vy-
trácí.  V mléce jsou enzymy 
a mikroorganismy, tvoří pro 
zdravou výživu velmi zají-
mavou  mikro lóru,“ uvádí 
Ing. Ludmila Mužikovská, 
AGROFYTO Lidečko, dodava-
tel BIO mléka pro Mlékárnu 
Valašské Meziříčí. „Konvenč-
ní mléko se v podstatě neliší 
svým laboratorním složením 
od BIO mléka, liší se ale způ-
sobem chovu dojnic. Tedy 
pastvou na nehnojených 
pastvinách s různorodými 
porosty travními i bylinnými, 
jsou krmeny potravou bez 
chemických preparátů nebo 
bez modi ikovaných krmiv 
(GMO, některá řepka, sója). 
Žijí v přirozeném prostře-
dí, žerou přirozenou stravu, 
a výsledek jejich produkce 
nezanechává negativní stopy 
v našem organismu v podobě 
různých alergií a usazování 
cizorodých látek,“ dodává 
Ing. Ludmila Mužikovská.

Přednosti mléčného tuku

V domnění, že jíme zdravěji, 
když odbouráváme z mléká-
renských výrobků  tuk, dělá-
me opak a zbytečně se zba-
vujeme těch nejvýživnějších 
látek obsažených v mléce. 
Mléko je základem zdravého 
životního stylu a mělo by být 
každodenní součástí jídelníč-
ku každého člověka. Je potře-
ba, aby konvenční mléko ztra-
tilo neoprávněné stigma, a to, 
že obsahuje mnoho tuku, a že 

je tento tuk špatný. Mléčný 
tuk obsahuje omega-3 mast-
né kyseliny stejné jako jsou 
v olivovém oleji, který je pre-
zentován jako tuk prospěšný 
zdraví (zejména kardiovas-
kulárnímu systému). U všech 
dojnic, od kterých pochází 
mléko pro výrobky naší mlé-
kárny, je kontrolován jejich 
zdravotní stav. Při každém 
svozu pracovníci mlékárny 
odeberou vzorek mléka a tím 
zjišťují, zda nejsou v mléce 
stopy reziduí (z desinfekčních 
prostředků, případně z léčené 
krávy). Výroba konvenčních 
a BIO produktů v zásadě není 
odlišná. Hlavní rozdíl spočívá 
zejména v použití odlišných 
surovin mléka a ovoce. Pod-

Privatizací Beskydských mlékáren v roce  1992 vznikla Mlékárna 
Valašské Meziříčí, spol. s r.o. a tak vloni , jak jsme v magazínu Ag-
rární a Potravinářský obzor připomenuli, oslavila již 30 let svého 
založení. Její výrobky  hodnocené v různých soutěžích skoro pokaž-
dé bodují. Především vzpomeňme soutěže  Mlékárenský výrobek 
roku, hodnocený  již léta na VŠCHT Praha odborníky z řad mlékařů, 
ale i chemiků a nezávislé novinářské poroty. Mlékárna Valašské 
Meziříčí se zařadila mezi významné výrobce kysaných mléčných 
výrobků České republiky. Zákazníci si je oblíbili především pro 
jejich vysokou kvalitu a lahodnou chuť.  Za těmito úspěchy stojí 
zaměstnanci společnosti, ale i producenti mléka, z části i ekologičtí 
zemědělci. Mléčné  výrobky jsou zastoupeny v celé síti obchodních 
řetězců i ostatních prodejen a jsou k dostání i na Slovensku.

Máte čas od času problém do-

stat do  dětí snídani? Zkuste 

výbornou acidofilní kaši s  fo-

odstylingem, kterému žádný 

prcek neodolá! Potřebujete 

k  tomu 90 gramů 

ovesných vloček 

a 250 g Acidofilní-

ho mléka. Vločky 

se přes noc namo-

čí do  vody a  ráno 

10 minut povaří 

s  přídavkem aci-

dofilního mléka. 

Kaše se ozdobí 

sezonním ovocem 

a  polije čekan-

kovým sirupem 

nebo medem.

mléko, v té 
n e j v y š š í 
kvalitě. Více 
než 98 % 
zpracovávané-
ho mléka je navíc cer-
ti ikováno dle systému Q CZ 
certi ikace. Jedná se o režim 
jakosti, který jde významně 
nad rámec kritérií stanove-
ných pro syrové mléko. Pro 
dosažení této kvality je třeba 
důsledná hygiena, kvalitní kr-
mivo, výživa, zdraví a životní 
podmínky zvířat na farmách.

Acidofi lní mléko plnotučné

Kysaný mléčný výrobek ob-
sahuje probiotické kultury 
(Lactobacillus Acidophilus, 

Bifidobacterium, Strep-
tococcus Thermophi-

lus). Je vhodné pro 
všechny věkové ka-
tegorie s obsahuje 
3,6 % tuku. Výrobek 
je k dostání ve dvou 

typech obalů, v kar-
tonu 500 g a plastové 
lahvi 950 g. Můžete si 
ho zakoupit v síti pro-

dejen Billa, Albert, 
Globus, Tesco, 

Makro v nezá-
vislé síti.

Smetanový 
jogurt z Valašska 

oříšek

Smetanový jogurt 
oříškový s příchutí 

na dně kelímku ob-
sahuje 8 % tuku. Vy-

ráběn je z kvalitního 
českého mléka. Smeta-

nové jogurty z Valašska 
jsou vyráběny tradiční 

metodou a je tak zajištěno 
jejich přírodní složení. Kromě 
nepostradatelného vápníku 
jsou bohaté i na jogurtové 
bakterie, které přirozenou 
cestou regulují střevní mik-
ro lóru. Můžete si ho zakoupit 
v Albert, Kau land, Globus, 
Tesco v nezávislé síti.

Eugenie Línková

statou výroby BIO produktů 
je zajištění oddělené výroby 
a svozu mléka či použití ostat-
ních surovin v BIO kvalitě,“ 
uvádí MVDr. Jana Novotná, 
ředitelka Mlékárny Valašské 
Meziříčí.

Certifi káty Mlékárny 
Valašské Meziříčí

Mlékárna Valašské Meziří-
čí je držitelem certi ikátu 
IFS a Certi ikátu o ekolo-
gické produkci vydaného 
společností KEZ Chrudim,
což opravňuje k použití loga 
„biozebry“, tedy označení BIO 
produktů. I tato ocenění jsou 
zárukou toho, že její výrobky 
mají i základní surovinu, tedy 

Ovesná kaše

bububububuuuuuuuuuuuuubbbubbbbubububb jjejejejejejejejjjjjetetetetetetetet  

Vyznamenané acidofi lni 
mléko plnotučné z Vlašska, další 

favorit ceny nej mlékárenský výrobek.
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Soutěž „Chutná hezky. Jihočesky“ oslavila 17. ročník

Podmínkou k účasti v sou-
těži je, aby výrobek vznikl 
na území Jihočeského kraje – 
a pro její uchování stačí, aby 
ve svém složení zůstával bez 
větších změn. O tuto znám-
ku již usilovalo přes 2 300 
produktů a 528 z nich, spolu 
s těmi letošními, ji již získalo. 
A i když se často jedná o re-
gionální produkty, v jejichž 
názvech znějí místní jména 
z celých jižních Čech, výjim-
kou nejsou ani výrobky s ná-
dechem exotiky – například 
vítězem v kategorii „Pekařské 
výrobky“ s – opět rekordním 
– počtem 42 přihlášených 
produktů se stal chléb Leipo-
mo ze stejnojmenné pekárny 
z Českých Budějovic, která 
vychází z inských receptur. 
Zvláštní cenu v kategorii 
„Ovoce a zelenina v čerstvé 
nebo zpracované formě, su-
šené, proslazené nebo naklá-
dané a nealkoholické nápoje“ 
si odnesla Lucie Faktorová 
alias Chilli Lady z Hluboké 
u Borovan za Chilli chutney 

s cibulí, a tedy za produkt in-
spirovaný indickou kuchyní. 
O vítězi kategorie „Alkoho-
lické nápoje (kromě piva)“ ze 
Svachovy Lhotky u Mirkovic 
zase platí, že svou Svach´s Old 
Well Whisky – Sherry pozval 
návštěvníky veletrhu na zá-
pad Evropy.

U názvů potravin se často 
vychází z jihočeského 
místopisu

Ani pokud zůstaneme „jen“ 
u jihočeského místopisu, ne-
bude nabídka chudá. Vždyť 
tu soutěžily v různých ka-
tegoriích Krumlovský koláč 
z Pekařství Nodes, Lhenická 

ovocná šťáva, Džem z Maze-
lova – ten jahodový, Písecký 
pršut z Maso – uzeniny Písek, 
a. s., Husinecký pecen irmy 
Siria Invest, anebo Med ze 
Štipoklas či Malšický med 
medovicový. Ředitelka Regio-
nální agrární komory Jihočes-
kého kraje Ing. Hana Šťastná 
k tomu dodává: „Místopisu 
v názvech produktů skutečně 
postupně přibývá, dá se do-
konce mluvit o trendu.“

V některých kategoriích se 
pozice musela rozdělit mezi 
dva účastníky. „Rozhodování 

bylo v některých kategoriích 
opravdu těžké,“ dosvědčuje 
ředitelka, která je zároveň 
skutečně duší celého projektu, 
její energie provází neodmys-
litelně každý další ročník sou-
těže. A které z kategorií byly 
takto náročné? Tak například 
„Masné výrobky tepelně opra-
cované, včetně uzených mas“ 
mají dvě první místa - Rybí 
kuličky irmy Tilapia z Hrobů 
u Chýnova a Bylinkovou peče-
ni irmy Antoni CZ z Dolního 
Třebonína. Mezi cukráři sice 
zvítězil dort Paříž od Pekár-
ny Srnín, ale o dvě třetí místa 
se dělila Cukrárna Šarlotka 
Stanislava Víchy z Českých 
Velenic a Kateřina Návarová 
z Vodňan, protože souboj mezi 
dortem s višněmi a likérovou 
pralinkou Ořechovec zkrátka 
dopadl nerozhodně. Dodejme, 
že v této kategorii se udílela 
i zvláštní cena za křišťálová 
lízátka z Pošumaví Ivetě La-
hovcové do Prachatic. „Bitva 
probíhala například i v kate-
gorii pivní,“ upozorňuje ještě 
Hana Štastná.

A hezky jihočesky se 
ochutnávalo i na malém 
tržišti u pódia

A kdo si v soutěži nejvíc „me-
dil“? Určitě Milan Čaloun ze 
Staré Vráže u Písku, který se 

nijak netají tím, že je zkrátka 
„Vášnivý včelař“. Jeho Med kvě-
tový lesní letos vyhrál první 
cenu, stejně jako loni jeho jed-
nodruhový Lipový med. Pro 
Milana Čalouna to byla celkově 
čtvrtá účast v soutěži – a pro-
tože svou prací žije opravdu 
naplno, ani pro něj to dozajis-
ta nebyla účast poslední. Jeho 
medy, podobně jako produkty 
dalších pěti desítek účastníků, 
chutnají hezky. Jihočesky.

„Jednou z hlavních podmí-
nek přijetí potravin a nápojů 
do Chutná hezky.Jihočesky je 
i jejich dostupnost v maloob-
chodě nebo v přímém pro-
deji,“ vysvětlila ředitelka RAK 
JČ Hana Šťastná, kterou velmi 
potěšilo vyhlašovat tuto sou-
těž právě při příležitosti ve-
letrhu Czech Food Expo a Ho-
bby na výstavišti v Českých 
Budějovicích. „Myslím, že 
do kontextu zmíněných expo-
zic naše údalost velmi dobře 
zapadla“, uzavřela Hana Šťast-
ná. Návštěvníci se v prostředí 
plném chutí a kutilských lá-
kadel dozvěděli názvy oceně-
ných výrobků a uviděli i tváře 
jejich výrobců v regionu. Při 
této příležitosti navíc mohli 
návštěvníci poblíž pódia na-
lézt i malé jihočeské tržiště, 
kde byly tyto dobré produkty 
nabízené k ochutnání.

Eugenie Línková

První ročník veletrhu Czech Food Expo

„Tímto krokem chceme re-
agovat na požadavky ná-
vštěvníků i vystavovatelů, 
abychom se ještě víc věno-
vali problematice českých 
potravin. Naší ambicí je 
ukázat české potravinářství 
nejen z pohledu kvality, ale 
i pestrosti a šíře celé pro-
dukce,“ uvedl ředitel výsta-
viště Mojmír Severin. Na ve-
letrhu se představilo 80 
vystavovatelů, kteří prezen-

tovali potraviny z celé České 
republiky. Součástí veletrhu 
byly ochutnávky, soutěže 
nebo vzdělávací program.

 Dalším zpestřením v pa-
vilonu T1 kde se soustře-
dili potravináři byl i kuchař 
Miroslav Dušek, který vařil 
pro tři americké prezidenty 
i zpěvačku Glorii Estefano-
vou. Na veletrhu se svými 
aktivitami představila i  do-
movská Jihočeská univer-

zita a Česká země-
dělská univerzita . 
Při veletrhu předala 
svá ocenění nej-
lepším výrobcům 
jihočeská agrární 
komora.

Budějovické výstaviš-
tě loni skončilo ve ztrátě 
po zdanění 7,9 milionu ko-
run, předloni bylo v zisku 
10,8 milionu. Tržby z pro-
deje výrobků, služeb a zbo-

ží loni meziročně stouply 
o 30,5 procenta na 84,6 mi-
lionu Kč.

 Od této chvíle se už jen 
můžeme těšit na veletrh 
Země živitelka. Ta se bude 

konat od 24. do 29. srpna. 
Jedná se o nejnavštěvova-
nější a největší zeměděl-
skou výstavu v České re-
publice. Letošní podtitul zní 
– Na cestě k udržitelnosti. 
Jako tradičně se zde pre-
zentují všechny zemědělské 
obory, probíhají odborné 

semináře a bohatý program 
pro veřejnost. Agrosalon 
propaguje i české potravi-
ny. V minulém roce zavítalo 
na Zemi Živitelku přes 114 
tisíc návštěvníků. Předsta-
vilo se tady více než 600 vy-
stavovatelů.

Eugenie Línková

Své třicáté narozeniny slavil veletrh HOBBY ve dnech od 11-14. května v Českých Budě-
jovicích na výstavišti spolu s prvním ročníkem potravinářského veletrhu CZECH FOOD 
EXPO. České potraviny tak doplnily 30. ročník výstavy nejen pro zahrádkáře a kutily . 
Na své si tam přišli také milovníci různých zajímavostí a vychytávek pro domácnost. Šéf-
kuchař Luboš Rychvalský nabídl k ochutnávce své dobroty návštěvníkům a celý sobotní 
den vařil z kvalitních českých surovin od českých výrobců Ondřej Slanina z pořadu Kluci 
v akci. Během veletrhu tak lidé ochutnávali a měli i mož-
nost nakoupit tradiční i netradiční české potraviny. Poča-
sí se moc sice nevyznamenalo, i tak se ale obou veletrhů 
zúčastnilo 38 189 návštěvníků. Představily se samozřejmě 
i pivovary, lihovary a vinařství. 

Na stánku ministerstva zemědělství se ochutnávaly výrobky ze soutěže Regionální 
potravina

PoPPoPodmddmdmíínínínkkokokouuu kkkk účúčúčúčasasas itititi vvv sssououou-
těěžiži jjee, aabby výrýrobobekek v nznikikll 

ú í Jih č kéh k j

Sedmnáctý ročník regionální přehlídky potravinářských produktů, který pořádá Regi-
onální agrární komora Jihočeského kraje, přinesl opět několik rekordů. Tím hlavním 
z nich je rekordní počet přihlášených jihočeských výrobků vyjádřený číslem 156. Sou-
těžilo se celkem ve dvanácti kategoriích od masných a mléčných výrobků, přes pekař-
ské a cukrářské, až po ovoce a zeleninu, pivo (s výstavem do 10 tis. hl za rok) nebo 
med. Mnozí výrobci, mající se soutěží již bohaté zkušenosti z minulých ročníků, 
se vrátili s novými produkty, aby také pro ně zkusili (a mnozí úspěšně) získat 
známku, která je bude doprovázet při často tvrdých bitvách s kon-
kurencí. I tak se mezi soutěžícími objevilo sedm úplných nováčků.

Předávání cen vítězům soutěže Regionální potraviny Chutná hezky.Jihočesky se 
ujala ředitelka tamní RAK Ing. Hana Šťastná, první zleva.

Vyznamenané potraviny v regionální soutěži Chutná hezky.Jihočesky.

Účastníci soutěže s diplomy.



41Potravinářský obzor ČERVEN 3/2023 OBCHOD

Vitaminátor dodává pooperační stravu 
většině nemocnic v ČR

Statek se však nacházel 
ve velmi zuboženém stavu, 
bez jakékoliv mechanizace, se 
zničeným zavlažovacím systé-
mem. Pole byla zdevastována, 
plná plevele, v sadech se na-
cházely přestárlé stromy. Na-
vzdory tomuto neutěšenému 
stavu se dědeček současného 
jednatele irmy Davida, Slavo-
mír Soška, rozhodl usedlost 
v Sosnové kompletně rekon-
struovat.

Díky právě houževnatosti 
a obrovskému pracovnímu 
nasazení se Slavomíru Soš-
kovi a následně jeho synovi 
Tomáši s manželkou podařilo 
od roku 2002 obnovit produk-
ci ovoce. Hlavními plodinami 
se staly červený a černý rybíz, 
švestky a jabloně. Z počátku 
rodina chtěla pouze produko-
vat ovoce a zemědělské plodi-
ny (obilí, brambory), postu-
pem času ale začali uvažovat, 
jak zvýšit přidanou hodnotu 
jejím výpěstkům a začali sa-
dařské výpěstky zpracovávat 
ve 100% přírodní šťávy. Tři 
roky před svou smrtí začíná 
Slavomír se synem Tomášem 
Soškou realizovat v roce 2006 
v úzké spolupráci s irmou 
Voran mobilní pojízdnou lin-
ku – moštárnu na zpracování 
měkkého ovoce. Linku si ne-
chali patentovat a začali vy-
jednávat i s dalšími farmáři 
ohledně případné spoluprá-
ce ve výrobě 100% přírodní 
šťávy. V roce 2009 rodinu na-
vždy opouští Slavomír Soška 
a syn Tomáš s úctou k jeho 
odkazu ten samý rok zakládá 
společnost Vitaminátor, s.r.o. 
V té době si už rodinná irma 
mohla dovolit sestavit i řídící 
tým ze stejně zapálených pra-
covníků a do čela se jako ředi-
telka dostala zkušená Ing. Li-
buše Citronová, která ve irmě 
působí dodnes. David Soška 
byl druhou rukou svého otce 
a staral se primárně o zpraco-
vatelskou činnost irmy. Man-
želka Hanka měla na starosti 
veškerou operativu, která 
byla nezbytná pro chod irmy. 
Po nečekané smrti zakladate-
le a vizionáře Tomáše Sošky 
se do čela společnosti postavil 
syn David.

A právě jemu, který již 
od doby studií spolupraco-
val s otcem na chodu irmy 
a po úmrtí irmu Vitaminátor 
řídí jako jednatel,  jsme polo-
žili pár otázek  k vývoji irmy.

Můžete popsat zásadní 
změny ve irmě od doby za-
ložení do současnosti ?
I když jsem byl s otcem na far-
mě již od roku 2007, tak vždy 
byl pro mě tím hlavním ini-
ciátorem, vizionářem a měl 

skvělé nápady, které irmu 
malinkými krůčky vždy po-
souval dopředu. Proto na Vaší 
otázku odpovím tak, že hlav-
ní změnou ve irmě je určitě 
úmrtí mého otce v roce 2018, 
protože tímto dnem došlo 
k tomu, že jsme se rozhodova-
li o budoucnosti irmy. Vzhle-
dem k tomu, že jsem ve irmě 
působil s otcem přes 10 let 
na pozici výrobního manage-
ra, rozhodli jsme se, že pře-
vezmu vedení irmy a bude-
me se snažit pokračovat v díle 
otce a naší rodinnou irmu 
dále rozvíjet. V tom mi samo-
zřejmě pomáhá i rodina, která 
se na činnostech irmy rovněž 
podílí. Velkou pomocí je i ko-
lektiv irmy, který nám těžké 
období pomohl přečkat. Hlav-
ně paní Ing. Citronová, která 
je ve vedení irmy od roku 
2009, je moji pravou rukou 
a pomáhá mi ve zdárném ve-
dení irmy. 

Další významnou změnou 
bylo rozhodnutí nevyužívat 
naší mobilní patentovanou 
moštárnu v provozu na po-
zemních komunikacích, z dů-
vodu velkého rizika poško-
zení. Proto jsme od našeho 
původního záměru využívání 
služeb moštování pro farmáře 
a zahrádkáře po celé ČR muse-
li po 5 letech odstoupit. Dnes 
pokud si někdo chce zpracovat 
svoje výpěstky, může se u nás 
objednat a surovinu dovést, 
my mu rádi jeho ovoce zpra-
cujeme a předáme mu hotový 
mošt z jeho ovoce.

Aktuálně tedy máme staci-
onární linku, kterou postupně 
modernizujeme a nakupuje-
me nové technologie. V sou-
časné době vyrábíme 13 dru-
hu ovocných a zeleninových 
šťáv a 8 druhů přesnídávek. 
Tyto produkty plníme do jed-
noporcových kelímků, do oba-
lů doypack a dále do spotřebi-
telského balení o objemu 5l. 
Mimo tyto standardní pro-
dukty doplňujeme sortiment 
o např. rakytníkový olej, peče-
né čaje, sirupy apod.

Váš otec Tomáš Soška se 
jako manažer velice snažil 
dostat své produkty pře-
devším do škol. Díky pro-
jektu „Ovoce do škol“  se 
podařilo široké pokrytí 
zdravými svačinkami  ze-
jména ve školách.  Můžete 
upřesnit tuto akci a trvá to 
dodnes?
Ano, tento projekt byl zákla-
dem pro náš ekonomický růst 
a rozvoj. Vzhledem k tomu, že 
hospodaříme v ekologickém 
systému vyrábíme část naší 
produkce v BIO kvalitě a právě 
poptávka po BIO produktech 

v programu ovoce a zelenina 
do škol byla v té době velká. 

Spolupracujeme již přes 
10 let s irmou Come vending 
s.r.o., která byla hlavním do-
davatelem do tohoto progra-
mu a zároveň obhospodařo-
vala i 500 výdejních automatů 
ve školách, ve kterých nabíze-
la zdravé svačinky. Proto nám 
tento „Školní projekt“ pomohl 
v tom, že jsme dodávali 5x 
ročně naše šťávy a přesnídáv-
ky pro téměř 110 tisíc  žáků 
v základních školách v ČR. 
Žáci nejen že dostávali naše 
produkty přes již zmíněný 
projekt, ale zároveň měli mož-
nost si v automatech na chod-
bách škol, naše produkty rov-
něž zakoupit. 

Od loňského roku se bohu-
žel z důvodu úspor („vládních 
škrtů“) snížila podpora státu 
na tento dotační titul. Došlo 
k tomu, že děti mají nárok 
na tento titul pouze na nižším 
stupni základních škol a záro-
veň snížili hodnotu výše pod-
pory na jeden ks dodávaných 
produktů pro děti. A vzhle-
dem k tomu, že rostly vstupy 
surovin a obalového materiá-
lu a zároveň náročná logistika 
našich BIO produktů do škol, 
dostali jsme se do situace eko-
nomické udržitelnosti a ome-
zili jsme dodávky do tohoto 
projektu. Aktuálně dodáváme 
přes program „Školní projekt“ 
pouze 50 – 100 tisíc kusů 
za celý školní rok. 

Zatím se ale až tak moc 
neví o dalším nesmírně dů-
ležitém projektu zacíleném 
na  zdravou výživu paci-
entů v nemocnicích v pod-
statné části ČR. Až když se 
tam člověk dostane a nebo 
tamtéž navštěvuje rodinné 
příslušníky,  vidí jako hlav-
ní jídlo po operaci jablečné 
přesnídávky od Vitaminá-
toru,  případně přesnídávky 
v kombinaci s jiným ovo-
cem nebo zeleninou, např. 
s mrkví, dyní, červenou ře-
pou, černý rybíz a řada dal-
ších v podstatné části ČR. 
S našimi výrobky značky Vi-
taminátor se mohou pacienti 
setkat téměř ve všech fakult-
ních nemocnicích v ČR, v cca 
60% nemocnicích místního 
významu, v senior centrech 
v rámci ČR a v dalších podob-
ných zařízení. Nutno uznat, 
že v tomto segmentu nám 
pomohla „doba covidu“, když 
byly zavřené školy a další za-
řízení. Museli jsme proto úpl-
ně přepracovat naší obchodní 
strategii, a zaměřili jsme se 
právě na tento segment. Toto 
byl dobrý krok pro další roz-
voj naší společnosti. 

Do těchto zařízení dodáme 
jednoporcové výrobky, které 
jsou pohodlnější pro sklado-
vání, výdej, a hlavně obsahují 
dávku vhodnou pro pacienty. 
Klademe důraz na kvalitu, 
hlavně na vstupní suroviny, 
které jsou primárně z České 
republiky a jsou vyráběny 
bez přidaní jakýchkoliv kon-
zervantů, barviv, cukrů, vody, 
a navíc jsou vyráběny lineár-
ně po celý rok.

Co je podle Vás důvodem 
zájmu nemocnic, ale i pa-
cientů po vašich výrobcích 
tohoto rázu? Máte zpětné 
vazby přímo z nemocnice ?
Recenze od nemocnic, ve kte-
rých působíme již několik 
let, dále hlavně to, že paci-
ent potřebuje nejen dobrou 
službu odvedenou pracov-
níky nemocnice, ale když už 
musí být hospitalizováni, tak 
i přísun vitamínů je pro re-
konvalescenci velmi dobrý. 
A to jsou přesně naše výrob-
ky. Lahodný, zdravý výrobek 
z čerstvých surovin, zároveň 
velmi osvěžující a splňující li-
mity dle nutričních terapeutů 
jednotlivých oddělení.

Když jsme si dělali prů-
zkum u pacientů ve Vojenské 
nemocnici Praha, tak např. 
po operaci střev nebo žalud-
ku je pro pacienty k dispozici 
pouze čistý bujon a poté růz-
né šťávy a přesnídávky mini-
málně po dobu 3-5 dní. A to 
jedině od Vitaminátoru. Paci-
enti je vysoce hodnotili a jak 
nám sdělil jeden z pacientů, 
zejména po přesnídávkách, se 
tak zvaně vždy jen zaprášilo. 
Nestalo se, že by se jí někdo 
z pacientů vzdal nebo nad ní 
ohrnoval nos.

Dostalo se vám několika 
ocenění a to za jaké výrob-
ky a při jaké příležitosti? 
Prvním oceněním byla BIO 
potravina roku 2009 za 100% 
BIO jablečnou šťávu. Od té 
doby jsme měli několik oce-
nění např. Regionální potra-
vina Moravskoslezského kra-
je, ocenění všech produktů 
značkou Opavské Slezsko, 
Zlatý klas (Hlavní cena Země 
Živitelka) na produkt Jab-
lečná šťáva s malinou apod. 
Aktuálně disponujeme rov-
něž oceněním značky Klasa 
na produkty přesnídávek 
(120g jablko,jahoda,ostružina 
a 120g jablko, mrkev, dýně). 
Velmi si všech ocenění vážíme 
a stále se snažíme inovovat 
a přicházet s novými kvalitní-
mi produkty.

Filip, Slavomír a Tomáš Soškovi, to byli postupně původními ma-
jiteli rodinné  irmy Vitaminátor v Sosnové na Opavsku. Historie 
dnešního Vitaminátoru se začala psát v roce 1921, kdy se uve-
dení předci poprvé přistěhovali do obce Sosnová na Opavsku. 
Byli zde mezi prvními českými obyvateli a jako praví zemědělci 
začali pěstovat ovoce a zemědělské plodiny. Díky své pracovi-
tosti a tisícům hodin stráveným v sadech a na polích si děde-
ček, Filip Soška, mohl v roce 1932 dovolit, během pozemkové 
reformy, zakoupit bývalý zámek v Sosnové. Ten je po několika 
rekonstrukcích dodnes součástí a sídlem společnosti Vitaminá-
tor. Bohužel v roce 1938 je rodinný majetek z hodiny na hodinu 
zabaven kvůli obsazení Sudet. Po válce je usedlost navrácena, 
ale v březnu 1948 opět vyvlastněna. A až v roce 1993 byl rodině 
Soškových, v restitučním procesu, majetek vrácen. 

Dnes irmu řídíte vy a jis-
tě chcete dál rozvíjet irmu 
a to jak technicky, moder-
nizací výroby, tak i novými 
produkty. Dá se ještě něco 
vlastně vymyslet nového 
při zpracování ovoce na šťá-
vy, přesnídávky a nebo 
z hlediska obalů?
Cílem je vyrábět kvalitní vý-
robky z ovoce a zeleniny. Proto 
lze postupně rozšiřovat sorti-
ment výrobků, případně zcela 
nové produkty, které bychom 
si sami uměli v naší farmě vy-
robit. Toto je spjaté s inovace-
mi, nad kterými samozřejmě 
přemýšlíme, ale konkrétní 
bych zde nebyl. Vše ale souvisí 
i od velikosti naší farmy, hlav-
ně skladovacích a výrobních 
prostor, které jsou dnes již 
na hranici své kapacity, a pro-
to aktuálně řešíme výstavbu 
nové haly, která by vyřešila 
tento problém a nastartovala 
nás v dalším rozvoji. 

Máte  nejen smluvní part-
nery na dodávky, ale i vlast-
ní sady. Jaká je jejich sklad-
ba a uvažuje se i o jejich 
rozšiřování co do hektarů, 
tak i skladby ovoce?
Hospodaříme celkem na plo-
še 78 ha, z toho na 43 ha jsou 
aktuálně ovocné sady. Hlav-
ními výpěstky byly po dobu 
téměř 30 let v Sosnové černý 
a červený rybíz. Vzhledem 
k tomu, že sady rybízu jsou již 
velmi staré a výnosnost pod-
statně klesá, rozhodli jsme 
se tyto sady postupně obno-
vit za plodiny, které jsou pro 
nás stěžejní a to jsou právě 
jablka. V minulém roce jsme 
za podpory ministerstva ze-
mědělství vysadili nových 
4.000 jabloní na rozloze 4 ha, 
které jsme opatřili závlahou. 
Tento rok obnovujeme i star-
ší výsadby jabloní a dosadili 
jsme i nové druhy stromů 
(hrušně, švestky, třešně, ryn-
gle, meruňky, broskve, višně). 
Tato výsadba je určena hlavně 
pro samosběr, určený široké 
veřejnosti a abychom mohli 
rozšířit tzv. prodej ze dvo-

ra a dodávat i čerstvé ovoce 
do našich 2 podnikových pro-
dejen. Dále obnovujeme sady 
rybízu a malin. 

Všimli jsme si, že ze su-
permarketů nyní láká k ná-
kupu dobrot  od Vitami-
nátoru  Billa. Kde jinde si 
může zájemce koupit vaše 
produkty a máte i zasílatel-
skou službu? 
Je velmi těžké se dostat ob-
chodně do celé sítě jednot-
livých řetězců, nicméně je 
několik drobnějších projektů, 
které nám malým producen-
tům pomáhají např. Regionální 
koutek řetězce Billa, ve kterém 
naše produkty jsou již několik 
let. Dále v loňském roce se nám 
podařilo navázat spolupráci 
s řetězcem Globus, kde však 
rovněž dodáváme pouze regi-
onálně do hypermarketů Opa-
va, Ostrava a Havířov. Dále jsou 
to menší sítě marketů Tempo, 
Terno, a prodejny zdravý výživ. 
Provozujeme rovněž vlastní e-
-shop, kde pro logistiku našich 
produktů využíváme zasilatel-
skou službu. Pro ostatní a stě-
žejní obchod B2B využíváme 
převážné vlastní logistickou 
dopravu, která zaváží zboží 
každý týden dle pravidelných 
závozových trasách po celé ČR.

Eugenie Línková 
foto archiv irmy 

Vitaminátor ,s.r.o.

Na snímku je třetí zprava současný jednatel fi rmy Vitaminátor David Soška a vedle v brýlích je jeho bratr Ondřej

V době kovidové  poskytla fi rma 
Vitaminátor  jak nemocnicím tak 
některým domovům důchodců dary 
v podobě zdravé výživy
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kovských regionech mají pro-
blém tyto ceny akceptovat 
a těmto řemeslným pekárnám 
se dramaticky propadl obrat 
a desítky z nich byly donuceny 
ukončit svoji činnost.

Co by pekařům nejvíc po-
mohlo, mám na mysli vládu 
a její podpůrná opatření.
Pekárnám na konci roku ob-
razně řečeno zachránilo ži-
vot zastropování cen energií, 
protože situace byla skutečně 
neudržitelná. Bohužel, tato 
situace se vyřešila až koncem 
roku. Pokud by toto opatření 
bylo nastaveno dříve, mohlo 
to zachránit život mnoha dnes 
již zaniklým pekárnám. Dal-
ším problémem, se kterým 
se některé pekárny musely 
vyrovnat bylo to, že kompen-
zace za vysoké ceny energií 
za rok 2022 byla přislíbena 
pouze tzv. velkým podnikům, 
ne malým a středním. Bohu-
žel, kritériem pro velikost 
podniku je mj. i počet zaměst-
nanců, kde hranice je stanove-
na na 250. A většina středně 
velkých pekáren, které tvoří 
páteř pekárenského průmy-
slu v ČR, se pohybuje právě 
na hranici 250ti zaměstnan-
ců, a tak mnohdy rozhodovaly 
2–3 prodavačky z jedné pro-
dejny o tom, kdo kompenzace 
za energie dostane a kdo ne. 
A tato nešťastná situace váž-
ně zasáhla i do pravidel stan-
dardní hospodářské soutěže.

Je veřejnosti znám pro-
blém s dovozem obilí 
z Ukrajiny a jeho špatné 

kvality. Zatímco okolní 
země jako je Polsko, Ma-
ďarsko, Slovinsko, ale i Slo-
vensko a Rumunsko další 
dovozy co se na rok jejich 
doba prodloužila počínaje 
červnem odmítly, naše vlá-
da chce dovážet dál. Země-
dělci zastupovaní z valné 
části AKČR se bouří, jak vy 
jako svaz na tento problém 
nahlížíte?
Já zastávám názor, že v ČR se 
nějaké významné množství 
pšenice z Ukrajiny nevyskytu-
je, pokud tedy hovoříme o po-
travinářské pšenici. Na pod-
zim byly zřejmě nějaké menší 
pokusy vyzkoušet umlít mou-
ku z ukrajinské pšenice, ale 
ukázalo se, že tato pšenice 
není vhodná pro výrobu mou-
ky určené pro klasické české 
pečivo. Navíc čeští zemědělci 
mají ještě hodně neprodané 
pšenice z loňské sklizně a pro-
to dovoz další pšenice do ČR 
pozbývá ekonomický smysl. 
Pro nás pekaře je kvalita suro-
vin na prvním místě, a proto 
si dobře hlídáme od koho a ja-
kou mouku do našich výrobků 
dáváme.

A ještě jedna nepříjemná 
otázka a to stran hmyzích 
mouček. Odborníci na zdra-
vou výživu a lékaři i mikro-
biologové nevzali zprávu,  
že se od roku 2023 podle 
nařízení EU mají přimíchá-
vat a to nejen do pečiva, 
cukroví, ale i masných vý-
robků až ze 30 % a to povin-
ně do roku 2030. Jak tuto 
zprávu přijímáte?
Pokud je nám známo, Ev-
ropská komise v tuto chvíli 
pouze schválila některé dru-
hy hmyzu pro použití v po-
travinářství a v potravinách. 
Zaregistrovali jsme i některé 
speciální výrobky z kategorie 
pečiva, které hmyzí moučku 
obsahují. Ty se však prodá-
vají ve velmi omezené míře, 
ve specializovaných obcho-
dech a jsou vždy výrazně 
označeny že obsahují hmyzí 
moučku. Tyto produkty jsou 
výrazně dražší, než klasické 
pečivo, cena hmyzí moučky 
několikanásobně překračuje 

cenu mouky, a zde si zákazní-
ci sami aktivně připlácí za to, 
že podobné produkty chtějí 
ochutnat.

Ani v budoucnosti neoče-
káváme, že se hmyzí mouč-
ka do pečiva bude podávat 
běžně, vždy půjde o atypické 
produkty s výrazně vyšší ce-
nou a přidanou hodnotou.

Co byste řekl k moder-
nizaci provozů u pekáren? 
Laik už nechápe, co vše se 
v pekárnách změnilo a jak 
se mění práce v oboru. Dá 
se s nadsázkou snad jen 
říci, že výroba kvásku se 
nemění a nebo ano?
Současná struktura výrob-
ní kapacity se dá rozdělit 
na střední a velké strojní pe-
kárny, které tvoří jádro celé 
výrobní kapacity s podílem 
více jak 80 %, a je jich zhru-
ba 150, a pak malé řemeslné 
a rodinné pekárny s podílem 
kapacity 10–15 %, kterých 
je více jak 600. U strojních 
pekáren se obrovským způ-
sobem rozevřely nůžky mezi 
těmi, které byly schopny 
v uplynulých letech investo-
vat do moderních technologií 
a automatizace, a pekárnami 
investičně poddimenzovaný-
mi, kterých je bohužel větši-
na. Moderní pekárny vyka-
zují výrazně nižší spotřebu 
energií na výrobní jednotku, 
a mají mnohem vyšší efek-
tivitu práce. Tyto pekárny 
proto byly schopny vykázat 
zisk i během krizového roku 
2022, na rozdíl od pekáren 
vybavených starou technolo-
gií a s velkou potřebou lidské 
práce. Ty většinou skončily 
v červených číslech a nyní 
jsou nuceny ke hrazení splát-
kových kalendářů za energie 
a suroviny z roku 2022. Po-
kud se tyto pekárny inanč-
ně nenadechnou a nebudou 
schopny v nejbližší době 
uhradit své závazky a samy 
investovat do nových tech-
nologií, jsou odsouzeny k po-
stupnému zániku. Takto je 
bohužel ohroženo 40–50 % 
celkové kapacity pekárenské-
ho průmyslu v ČR.

Eugenie Línková

Svaz reprezentuje své členy 
při jednáních s profesními 
potravinářskými svazy v tu-
zemsku i zahraničí. Úspěšně 
navázal v podmínkách 21. 
století na bohaté historické 
cechovní tradice českých pe-
kařů a cukrářů. V čele Svazu 
pekařů a cukrářů v ČR, z.s. 
(SPaC) stojí výkonný ředitel 
Ing. Bohumil Hlavatý, jemuž 
jsme v rozhovoru položili ně-
kolik otázek.

Svaz pekařů a cukrářů 
má dlouholetou historii a je 
znám nejen odborné veřej-
nosti, ale z různých výstav 
a soutěží o vás ví i  běžní 
spotřebitelé. Jak dlouho 
svaz existuje a jaké má nové 
vedení v jehož čele stojíte 
další plány k rozvoji této 
stavovské organizace?
Svaz pekařů a cukrářů v ČR byl 
založen již v roce 1991 a na-
vázal na činnost pekařského 
cechu z dob 1. republiky. Osla-
vili jsme tedy již více jak 32 
let činnosti. Od začátku loň-
ského roku pak Svaz obměnil 
své vedení, do čela Svazu byl 
zvolen jako nový předseda 
představenstva pan Petr Křiv-
ka, majitel Pekařství Křivka 
z Velkých Pavlovic. A já jsem 
pak nahradil v pozici výkon-
ného ředitele pana Jaromíra 
Dřízala, který odešel po více 
jak deseti letech do důchodu. 
Do funkce výkonného ředitele 
SPaC jsem nastupoval s tím, 
že se pokusím převzít veškeré 
dobré aktivity, které Svaz dě-
lal pro své členy a pekárenský 
průmysl obecně, a k tomu se 
budu výrazně věnovat pro-
pagaci Svazu a pekařině přes 
média na naše spotřebitele. 

Bohužel než se nám společně 
s novou PR agenturou, se kte-
rou spolupracujeme od úno-
ra 2022 podařilo připravit 
konečný koncept strategie, 
přišel 24. únor a s ním válka 
na Ukrajině, která změnila 
životy nás všech, pekaře ne-
vyjímaje. A stejně tak i Svaz 
musel velice rychle reagovat 
a přejít na krizovou komuni-
kaci. Naším úkolem bylo vy-
světlit našim spotřebitelům, 
v jaké situaci české pekárny 
jsou a že nárůst cen všech 
našich výrobků je nezbytnou 
reakcí na rychle stoupající 
ceny vstupů pekáren. Bohu-
žel, této komunikaci jsme se 
museli věnovat až do konce 
loňského roku. Z prvotních 
plánů na propagaci kvalitní-
ho pekařského řemesla tedy 
mnoho nezbylo. Na druhou 
stranu mne osobně velice těší, 
že podle našich průzkumů 
více než 80% české populace 
situaci pekařů porozuměla. 

Jaká je vaše členská zá-
kladna? Sdružujete jak 
malé, středně velké tak 
i velké pekaře. Kolik je vás 
dohromady a z kolika pro-
cent zásobujete trh kva-
litním pečivem, chlebem 
a i cukrovím?
Svaz má v této chvíli cca 123 
členů, z čehož je 57 pekáren. 
Ty však představují 85 vý-
robních závodů a v členských 
pekárnách se upeče více jak 
65 % veškerého pečiva v Čes-
ké republice. Dále je našimi 
členy 40 dodavatelských spo-
lečností, které jsou zastou-
peny jak mlýny, tak dodava-
teli droždí a dalších surovin 
nezbytných pro pekárny, ale 

i výrobci strojních technologií, 
nebo specializovaných IT řeše-
ní pro pekárny. A v neposlední 
řadě je mezi našimi členy 26 
škol, od učilišť, střední školy 
až po univerzity. Ty spojuje to, 
že mají vždy učební/studijní 
obor pekař nebo cukrář.

Co byste uvedl k ros-
toucím nákladům a těž-
ké době pro potravináře 
a vás nevyjímaje jako pro-
fesní uskupení? O kolik 
náklady vzrostly a kolik to 
provozů bohužel tak zva-
ně neustálo?
Tak pekaři bohužel patřili 
a stále ještě patří k nejvíce 
postiženým průmyslovým 
odvětvím loňského roku. Za-
sáhl nás nejen bezprecedent-
ní nárůst základní suroviny, 
tedy mouky, ale i dramatické 
zvýšení cen plynu a elektřiny. 
A pekárenský průmysl patří 
k těm energeticky náročným 
odvětvím. V součtu průměrný 
nárůst vstupů dosáhl již v jar-
ních měsících více jak 100 % 
předchozího roku, avšak ceny 
se dařilo zvyšovat jen pozvol-
na a postupně, takže teprve 
koncem roku došlo ke zvýšení 
cen chleba a pečiva z pekáren 
meziročně o 45–50 %. To zna-
mená, že většina pekáren si 
odnáší z loňského roku ztráty, 
které se budou muset poku-
sit uhradit v roce letošním. 
Ve druhé polovině roku 2022 
se bohužel ukázalo, že nejhů-
ře tuto situaci budou zvládat 
malé řemeslné pekárny, které 
z podstaty svého charakteru 
mají nejvyšší výrobní náklady 
a tedy i nejvyšší prodejní ceny. 
A zákazníci pod tlakem celko-
vé in lace, a to zejména ve ven-

PEKARENSTVÍ

Pekařům zachránilo život zastropování cen energií
I letos pořádá Svaz pekařů a cukrářů v České republice jednu 
z jejich nejvýznamnějších akci, jíž je soutěž Chléb roku. Než ji 
v detailu představíme, je dobré si přiblížit tuto tak význam-
nou organizaci, která aktuálně sdružuje 123 členů – pekáren 
a cukráren, dodavatelů strojního zařízení a technologií, surovin 
a služeb pro výrobce a potravinářských škol a učilišť. Činnost 
Svazu řídí představenstvo, které realizuje strategické cíle a pri-
ority stanovené valnou hromadou. Podnikatelské a organizační 
úkoly Svazu jsou zajišťovány prostřednictvím servisní organiza-
ce Pekař cukrář s.r.o.

Výkonný ředitel Svazu pekařů a cukrářů 
Bohumil Hlavatý.

INZERCE
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Ve středu 14. června se v Pardubicích uskutečnil 29. ročník největší tuzem-
ské pekařské akce Dny chleba, na němž se sešli pekařští odborníci, aby spo-
lečně vybrali vítěze prestižní soutěže Chléb roku. Soutěžilo se v pěti katego-
riích a oceněny byly pekárny z celé České republiky.

Akce se konala ve zrekonstru-
ovaných prostorách výstavi-
ště Ideon Pardubice, kde se 
během dne prezentovaly jed-
notlivé pekárny a dodavatelé. 
Slavnostní ceremoniál zaštítil 
římskokatolický kněz Zbig-
niew Czendlik a uskutečnil se 
tradiční obřad svěcení chleba. 
Součástí programu byla dis-
kuse zástupců Ministerstva 
zemědělství, potravinářské 
komory ČR, Svazu obchodu 
a cestovního ruchu a Svazu pe-
kařů a cukrářů v ČR. Tématem 
byla současná situace peká-
renského průmyslu.

Nejtěžší období pro pekaře 

„Pekaři si v uplynulém roce 
prošli nejtěžším obdobím 
od sametové revoluce. Jeho 
příčinou byla válka na Ukra-
jině a extrémní nárůst cen 
vstupních surovin a energií. 
Jsme rádi, že i přes nelehkou 
situaci se do letošního ročníku 
soutěže Chléb roku přihlási-
lo 124 soutěžních vzorků, ze 
kterých naše odborná poro-
ta po dlouhém rozhodování 
vybrala vítěze jednotlivých 
kategorií,“ prohlásil výkonný 
ředitel Svazu pekařů a cukrá-
řů v České republice Bohumil 
Hlavatý. Ten už dříve uvedl, že 
po zdražování energií a mou-
ky ukončily činnost desítky 
pekáren, když účty za plyn se 
jim zvedly v průměru o 350 
procent, některým podle sva-
zu náklady stouply i desetiná-
sobně.

Průměrná cena konzumní-
ho chleba od loňského pod-
zimu stagnuje zhruba na čty-
řiceti korunách, za tuto cenu 
ho pekaři prodávají, prodejci 
s cenami různě marketingo-
vé pracují. „Loňský rok jsme 
sledovali návrat k základním 
levnějším chlebům. Jsme op-
timisté, až se situace přežene, 
ceny ustálí, platy ustálí, myslí-
me si, že se lidé vrátí a budou 
preferovat kvalitu za vyšší 
cenu," řekl Bohumil Hlavatý 
s tím, že vývoj cen pečiva nelze 
předem odhadnout, bude zá-
ležet po létě na sklizni pšenice 
i na cenách energií. "Většina 
pekáren má za ixované ceny 
energií do konce roku, část ku-
pují na spotovém trhu. Na kon-
ci roku budou kupovat energie 
na příští rok, to rozhodne 
o ceně pečiva," dodal. 

Za aktuální problém označil 
mzdy zaměstnanců pekáren, 
které jsou podle svazu s prů-
měrem 28 000 korun nejnižší 
v celém potravinářském prů-

myslu. "Je to málo peněz za to, 
že vstáváte ve čtyři hodiny 
ráno v sobotu i v neděli a dě-
láte poměrně těžkou manuální 
práci. Musíme dramaticky na-
výšit mzdy," doplnil Bohumil 
Hlavatý. Pokud se mzdy nezvý-
ší, nebudou podle něj pekárny 
řádně fungovat. Pekaři jsou 
závislí na nekvali ikovaných 
pracovnících, protože je málo 
absolventů ze škol. Proto musí 
irmy lidi pracně zaučovat 

a kvůli nízkým mzdám jsou 
závislé na pracovnících ze za-
hraničí.

Bohumil Hlavatý také řekl, 
že připravovaná výměna 
na postu ministra zemědělství 
je podle něho dobrá zpráva. 
S lidoveckým předsedou po-
slanců Markem Výborným, 
jenž má vystřídat Zdeňka Ne-
kulu ve funkci, se zná a očeká-
vá, že svaz s ním bude schopný 
komunikovat a diskutovat o si-
tuaci pekařů.

Chleby hodnotili 
soutěžní komisaři

Soutěžní chleby hodnotilo 

dvacet certi ikovaných ko-
misařů. V propracovaném 
100bodovém schématu hod-
nocení posuzovali senzorické 
parametry jednotlivých chle-
bů, jako je vzhled, tvar a ob-
jem chleba, kůrka, střídka, 
vůně a zejména chuť, jež je 
při hodnocení v soutěži Chléb 
roku nejdůležitější. Vítěze 
v kategorii Chléb mladých 
vybrali studenti Střední prů-
myslové školy potravinářství 
a služeb Pardubice. Vítězové 
jednotlivých kategorií soutě-
že získali oprávnění využívat 
ochrannou známku Chléb 
roku 2023; chleby, které ob-
sadily druhé až páté místo 
pak nesou známku Chléb vy-
nikající kvality.

Nejvíce ocenění získala 
pekárna BEAS

Absolutním vítězem se stal 
konzumní pšeničnožitný 
chléb s kmínem. „Obsahuje 
75 procent žitné mouky, kte-
rá je ze 40 procent prokvaše-
ná, a právě v tom spočívá ten 
úspěch,“ představil vítězný 
chléb vedoucí pekárny EN-
PEKA ze Žďáru nad Sázavou 
Vlastislav Šimon. Pecen zví-
tězil v kategorii chlebů s vá-
hou 900 až 1200 gramů.

Mezi malými konzumními 
chleby 500 až 800 gramů 
se na prvním místě umístil 
dvoukváskový Hradišťan 
z pekárny BEAS v Choustní-
kově Hradišti. Pekárna BEAS 
byla úspěšná i v další kate-
gorii a sice v Novince roku 
– tato kategorie je určena 
pro pekárny i přísadářské 
irmy, které chléb vyvinuly. 
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Česko zná vítěze soutěže Chléb roku 2023

Oba dva chleby představila 
členka představenstva a ma-
nažerka jakosti Gabriela 
Dernerová. V kategorii Chléb 
bez hranic uspěla u porotců 
pekárna Adélka z Pelhři-
mova a jako Chléb mladých 
(chléb 900-1200 g hodnoce-
ný studentskou komisí) byl 
vyhodnocen chléb z pekár-
ny PENAM v Rosicích, který 
představil generální ředitel 
PENAMu Jaroslav Kurčík.

Bohumil Brejžek

INZERCE

Předseda představenstva Svazu pekařů 
a cukrářů Petr Křivka

Ing. GABRIELA 
DERNEROVÁ, členka 
představenstva BEAS a.s. 
je na snímku uprostřed 
jak přejímá cenu.

Ladislav Unčovslý, předseda představenstva ENPEK

Chléb z pekárny Adélka

Vítězné chleby pekárny BEAS
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„Unčovice se, jako mnoho 
dalších malých obcí, potýkají 
s problémem zrušeného ob-
chodu. Zajíždí sem pojízdná 
prodejna, která stojí peníze 
a nemůže nabídnout sorti-
ment, který lidé nově najdou 
v Hanáckém gruntu, kde jsou 
i ceny velmi příznivé,“ rea-
goval starosta Litovle Viktor 
Kohout a vyjádřil tak veřejně 
poděkování Ing. Miladě Raš-
kové Měsícové, předsedkyni 
představenstva ZD Unčovice, 
za realizaci tohoto obchodu. 
V rozhovoru nám poskytla 
vysvětlení, jak k nápadu ote-
vřít místním (a nejen jim) 
tento tak vítaný obchod s re-
gionální produkcí přišla.

Co Vás, paní předsedky-
ně, vedlo ke zřízení i vlast-
ní prodejny a co vše se tam 
dá koupit?
Jsme chovatelé prasat a jako 
jedni z mála v okolí i do této 
produkce investujeme ne-
malé prostředky. V současné 
době připravujeme projekt 
na výstavbu další moder-
ní výkrmny. A s tím souvisí 
i projekt zpracování vlastní 
produkce vepřového masa. 

Což nás vedlo k myšlence 
alespoň část naší produkce 
prodávat napřímo konečné-
mu zákazníkovi. Zákazník 
tak může poznat rozdíl, že 
když přijde k farmáři, získá 
za rozumnou cenu kvalitní 
a čerstvé maso, které ne-
putovalo přes půl Evropy 
na pult. Když jsem přemýš-
lela, jak by prodejna měla 
fungovat, tak určitý vliv 
na konečné podobě má fakt, 
že jsem žena a nakupuji pro 
rodinu každý den. Handi-
cap farmářských prodejen 
vidím v tom, že tam nekou-
pím mnohdy celý nákupní 
košík, který potřebuji k uva-
ření nedělního oběda. Mu-
sím navštívit několik farem, 
abych koupila maso, mléčné 
výrobky, mouku, zeleninu. 
V Hanáckém gruntu proto 
najdete všechny základní 
suroviny, z kterých každá 
šikovná kuchařka bez pro-
blému uvaří. Vše, co u nás 
najdete pochází od regio-
nálních výrobců - od větších 
po úplně drobné. Stěžejním 
prodejním artiklem je samo-
zřejmě naše vepřové maso 
a začali jsme vyrábět i něko-

lik výrobků. Tlačenku, jitrni-
cový prejt, sekanou, sádlo, 
škvarky a paštiku. Získali 
jsme pro tyto výrobky i oce-
nění regionální značky Haná 
a tlačenka získala ocenění 
výrobek Olomouckého kraje. 
Dále zákazník u nás koupí 
mouku a těstoviny z mlýnu 
Malitas, mléčné výrobky ze 
ZD Senice na Hané nebo ZD 

Hlavnice, sýry z ROLS Leša-
ny, ovoce z Veleboře, zele-
ninu a mošty z Unisad Krá-
lová, saláty ze ZD Ludmírov 
a mnoho dalšího. Najdete 
tuto nabídku třeba na face-
booku, na stránkách Hanác-
ký grunt. A tak neskrývám 
záměr, že Hanácký grunt by 
měl být výkladní skříní ze-
mědělství na Hané. Mým cí-

lem je ukázat zákazníkovi, že 
spousta dobrých a kvalitních 
potravin se rodí v našem 
kraji. A za jejich výrobou 
stojí práce český farmářů, 
žádný zahraniční řetězec.

Ukazuje se, že máme 
u vlastní produkce nejen 
špičkovou kvalitu potra-
vin, ale že v takových pro-
dejnách bez mezičlánků se 
dosahují ceny i nižší, než 
v supermarketech. Jak bys-
te tohle vysvětlila?
Tak hlavní vliv na to má zkrá-
cení dodavatelského řetězce, 
vynecháme mnohdy mini-
málně dva články. Tím nechci 
nijak osočovat jednotlivé 
články v řetězci, je jasné, že 
aby mohly fungovat, tak urči-
tou marži si k výrobku přira-
zit musí. Další výhodou u nás 
je, že fungujeme ve vlastních 
prostorách, neplatíme nájem. 
Máme vlastní kuchyň, kde va-
říme 500 obědů denně. V pří-
padě, že maso nebo jiné vý-
robky zbydou na pultě, druhý 
den putují právě do kuchyně, 
kde se zapracují do jídelníč-
ku. Tudíž nevznikají žádné 
ztráty v podobě přebytků. 
V případě, že je kuchyň ne-
zpracuje, tak jsou použity 
ve výrobně na další výrobky. 
Což má obrovský vliv na eko-
nomiku provozu. Provoz 
výrobny i prodejny je dost 
energeticky náročný, takže 
jsme vybudovali fotovoltaiku 
na střechách. Právě v létě, 
kdy máme obrovskou spotře-
bu, jedou chladící místnosti 
a klimatizace, se na 100 % 
využije celá kapacita fotovol-
taiky. 

Chcete při prodeji vašich 
potravin dál expandovat 
díky vlastním prodejnám 
nebo to prozatím stačí? 
Jaké jsou Vaše první zkuše-
nosti?
Určitě expandovat nechce-
me. Tak jak jsem popsala 
výše, tento princip funguje 
dobře díky dalším systé-
movým řešením v podobě 
zpracovny za obchodem, 
kuchyni, fotovoltaice apod. 
Třikrát týdně bouráme pra-
sata. Zákazník má tak každý 
den čerstvé maso na pultě. 
V provozovně mimo zpra-
covnu by se maso muselo 
vozit a skladovat, tím sa-
mozřejmě ztrácí na kvalitě. 
Myslím, že bychom mohli 
být spíše inspirací pro další 
kolegy zemědělce. Nebát se 
do takového projektu jít. Zá-
kazník ukázal, že o tento typ 
prodejny je zájem. My sami 

jsme překvapeni extrém-
ním zájmem. Čekali jsme, 
že zájem opadne, ale zatím 
se drží, spíše naopak. Máme 
připraveno spoustu dalších 
novinek a chceme sortiment 
ještě rozšířit. Ale nikdy ne-
chceme být Kau land či Lidl, 
prostě zákazník u nás nena-
jde nějaké výrazné slevové 
akce apod. Držíme si rozum-
né ceny, které odpovídají 
kvalitě na pultě. 

Jako jedna z mála jste 
obhájila titul Manažer-
ka roku. Jak je těžké zís-
kat v tak velkém přetlaku 
ostatních manažerů tento 
titul?
Tady si myslím, že to není 
otázkou, zda je člověk žena 
či muž. Ale hraje zde velkou 
roli, jaký je člověk manažer 
a přistupuje k podniku. Pro 
mě moje práce není prací, ale 
životním stylem. Mou sna-
hou je, aby náš podnik byl 
příjemným pracovním pro-
středím, zvířata měla ten nej-
vyšší možný komfort, péče 
o půdu je priorita. Nebojím 
se občas zariskovat a jít 
do nových, možná ne úplně 
jistých, projektů. Náš podnik 
dlouhodobě vykazuje vý-
borné ekonomické výsledky, 
což bylo důvodem nominace 
do soutěže Manažer roku. 
Výběrová komise vyhodno-
tila, že ekonomické výsledky 
našeho podniku, který vedu 
víc jak 10 let, jsou výsledkem 
mé stabilní a dlouhodobé 
práce. Navíc nejsem dosa-
zena do funkce předsedy 
jedním majitelem, ale jsem 
volena přímo našimi členy 
(270 lidí), kde získávám pod-
poru 95 %. Což je ta největší 
podpora a zhodnocení mé 
práce. Uspět v takové sou-
těži, jako je Manažer roku, 
není úplně samozřejmost, 
zvlášť obor zemědělství je 
lehce v těchto soutěžích pod-
hodnocován. Zemědělství 
stále nemá ve společnosti to 
postavení, co by si zaslouži-
lo. O to víc mě tento úspěch 
potěšil a vnímám to jako oce-
nění samotného zemědělství. 
Ukazuje se, že i my zemědělci 
umíme být výbornými mana-
žery a uspěšnými podnikate-
li. Mnohdy je ve společnosti 
úspěch a zisk společnosti 
vnímán spíše negativně. Ale 
zisk je jedním ze základních 
prvků ke stabilní společnos-
ti, jejímu rozvoji a moderni-
zaci a dobrému pracovnímu 
prostředí. A vytvářet zisk je 
základním úkolem manažera.

Eugenie Línková

S velkým zájmem veřejnosti, a to nejen na Hané, se 
setkalo otevření prodejny místního zemědělského 
družstva v Unčovicích s názvem Hanácký grunt. 
Do redakce Agrárního a Potravinářského obzo-
ru nám psali lidé z celé ČR, že je to obdivuhodné 
a zda se objeví takových zemědělských prodejen 
s místní produkcí a hlavně naší českou více. Jak 
jsme zjistlili, prodejna, která nabízí zákazníkům 
produkty regionálních výrobců zahájila provoz 
v druhé půlce dubna a jak se říká, jede na plné 
obrátky. I o tom jsme se z denní pošty dozvěděli. 
V nabídce najdete čerstvé pečivo, mléčné výrobky, 
mléko, vejce, rajčata, sýry, maso, uzeniny a mnoho 
dalšího. V Unčovicích, místní části Litovle, přitom 
obchod chyběl. Místní byli odkázáni na pojízdnou 
prodejnu nebo museli za nákupem cestovat do Li-
tovle. Zemědělci tak vytrhli městu trn z paty.

44 HANÁCKÝ GRUNT
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Hanácký grunt jako družstevní 
prodejna má velký ohlas

A tohle je ta prodejna ZD Unčovice, na níž nám přišlo do redakce tolik dotazů

Milovat pole s různorodostí barev je ta největší radost a to nejen pro zemědělce, co jsou tak zvanými srdcaři jako je i předsedkyně ZD Unčovice  Ing. Milada 
Rašková Měsícová (na snímku).
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Moderní zemědělství pro 21. století
Před lety zde stávala elektrárna Tušimice I, dnes se tu vypínají 
obrovské skleníky společnosti Agro Kadaň. Během pár let se 
tato ryze česká firma dostala mezi největší dodavatele rajčat 
na tuzemském trhu. Zakládá si na špičkové kvalitě, pěstování bez 
chemie i čerstvosti. O poněkud, pro někoho neobvyklém, pěstování 
jsme si povídali s jednatelem společnosti Lukášem Rázlem.

Na místě, kde nyní pěstu-
jete rajčata, stávala uhelná 
elektrárna. Proč jste si vy-
brali právě tohle místo?
Tušimice je místo pro skle-
níky s rajčaty jako dělané. 
Elektrárna Tušimice II pro-
dukuje obrovské množství 
odpadního tepla, které skle-
níky umí dokonale využít. 
Díky tomu zde můžeme 
pěstovat rajčata celý rok. 
Elektrárně zároveň pomá-
háme stabilizovat energetic-
kou síť. A v neposlední řadě 
naše rostliny, při svém růstu, 
zbaští kvanta skleníkového 
plynu CO2. Celé Poohří, nejen 
Litoměřice, je navíc historic-
ky Zahradou Čech, s velkou 
tradicí pěstování zeleniny. 
Zkrátka, jsme tady, v Kadani, 
pro nás na nejlepším mož-
ném místě. 

Co vás vedlo pěstovat 
právě rajčata?
Z hlediska segmentu ovoce 
a zeleniny jsou rajčata stra-
tegickou komoditou patřící 
ke klíčovým položkám ná-
kupu konečného zákazníka. 
To znamená, že snaha zís-
kat čerstvá rajčata ve vyso-
ké kvalitě a po celý rok je 
rozhodující i pro obchodní 
řetězce. Byla tady tedy po-
ptávka a my jsme jí jen vy-
šli naproti. Naším cílem je 
celoročně pěstovat bez che-
mie zdravá, opravdu chutná 
a nutričně vyvážená rajčata. 
V tuto chvíli jsme největ-
ší česká farma s celoroční 
produkcí zeleniny. Osobně 
raději říkám, že jsme spíš 
biotechnologická než země-
dělská irma. To, jak funguje-
me, má ke klasickému země-
dělství opravdu daleko. A co 
se týká produktivity, jsme 
velmi blízko holandské, tedy 
světové špičce, což v ob-
lasti střední Evropy vůbec 
není běžné. Jsme čeští sed-
láci a jsme na to velmi hrdí. 
K české krajině český sedlák 
patří, byť to, co děláme my, 
je moderní zemědělství pro 
21. století.

Jakým způsobem rajčata 
pěstujete?  
Naše rajčata koření v koko-
sovém substrátu a vypěs-
tovat je, je docela věda. Bez 
nejmodernější technologie 
to nejde. Mozkem skleníku 
je počítač, který přesně za-
jišťuje přísun tepla, živin, 
závlahu, odvětrávání, svícení 
a složení atmosféry. Z hle-
diska fungování zeměděl-
ství je to revoluční změna. 
Jde doslova o zemědělství 
budoucnosti, kdy na velmi 
malém prostoru, s omeze-
ným množství energie a lidí, 
jste schopni uživit třeba ce-
lou zem. Přitom to musí být 
chutné, zdravé a přátelské 
k životnímu prostředí. Je to 
prostě takové high-tech ze-
mědělství. My se s přírodou 
nepereme, spolupracujeme 
s ní, snažíme se ji v maximál-
ní možné míře dostat na naši 
stranu a vytvořit komplex-
ní řízený pěstební proces. 
V tomto směru jsme skuteč-
ně pionýři. 

 

Jaká rajčata a kolik jich 
za rok vypěstujete? 
Ve třech obřích sklenících 
na ploše jedenácti hektarů 
máme 176.000 sazenic raj-
čat, které dorůstají až do dél-
ky sedmnácti metrů. Za rok 
vypěstujeme asi 6,5 tisíce 
tun rajčat, což je skoro deset 
procent všech rajských, kte-
ré se u nás v republice sní. 
Naše velká keříková rajčata 
hrdě nesou ocenění kvality 
Klasa. A co se našich men-
ších, sladších, koktejlových 
rajčat týče, sbírají jedno 
ocenění za druhým. A kvůli 
vysoké poptávce je nestíhá-
me ani zákazníkům dodávat. 
Nicméně mnohem víc než 
diplomy nás těší, když naše 
rajče zákazníkům chutná.

Jak dosahujete tak vyso-
kého výnosu?
Pracujeme se světelným 
spektrem, kdy rajčatům pro-
dlužujeme den a zároveň 
simulujeme světelné pod-
mínky, jako jsou ráno, pole-
dne a večer. Ale není to jen 
o technologiích. Když chceme 
rostliny chránit bez chemie 
před škůdci, máme jedi-
nou možnost: využít hodné 
broučky, kteří žerou ty špat-
né, jež ve skleníku nechce-
me. Říká se tomu biologická 
ochrana a je to docela věda. 
V zimě pro změnu vytváříme 
ve skleníku umělý mrak chrá-
nící rostliny před plísněmi 
a houbami. Na kořenech rost-
lin pěstujeme houby tak, aby 
jejich kořeny vytvořily s hou-
bami symbiózu, která rajča-
tům umožní lépe vstřebávat 
živiny. To celé řídí počítač, 
který ladí složení atmosféry, 
vlhkost, teplotu, osvit a jeho 
strukturu. Je to revoluce v ze-
mědělství, farmaření pro je-
denadvacáté století. 

Takže představa, že si ně-
kdo koupí počítač, nějak ho 
kabelem napojí na skleník 
a ono to za něj vypěstuje 
rajčata, je asi omyl?
Určitě. Na druhou stranu ale 
pořád pracujete se živými 
rostlinami. Ne nadarmo jsou 
v češtině rodu ženského. Mají 
své potřeby, své nálady. Není 
to fabrika na šroubky. Špič-
kové světové univerzity dnes 
intenzivně studují, jakým 
způsobem rostliny vnímají 
své okolí. Člověk je musí mít 
rád. Na rovinu, každé ráno se 
s nimi zdravím. 

Navíc vám tady lítají čme-
láci!
Tak, počítačů můžete mít 
kolik chcete, ale bez našich 
brumlů by nic nevyrostlo. 
I když i jim počítač pomáhá. 
Ve skleníku je pro ně tolik 
květů, že by se upracovali, 
jak jsou pilní. Takže sleduje, 
kolik toho mají za den nalé-
táno a když stačí, zavře jim 
na dálku dvířka na domečku 
a řekne, „kluci na kutě, zítra 
je taky den“. 

Kolik těch opylovačů 
máte?
Několik tisíc. Pocházejí ze 
Slovenska, z Dunajské Středy.  

To zní jak sci- i…
Víte, největším pokladem 
naší irmy jsou lidé, co tu 
dělají. Je znát, že svoji práci 
mají rádi, rozumí tomu a jsou 
opravdu dobří.  

Mezi vašimi rajčaty a raj-
čaty třeba ze Španělska či 
Maroka je cenový rozdíl 
ve váš neprospěch.
Ano, ale ten rozdíl odpovídá 
zásadnímu rozdílu v kvalitě. 
Pokud si koupíte rajčata ze 
Španělska nebo ze severní 
Afriky, tak ta jsou vypěsto-
vaná s enormním použitím 
chemie. V čase sběru jsou 
doslova obalená chemic-
kými postřiky. Nic z toho 
v případě českých rajčat 
neplatí. Česká rajčata se pěs-
tují na základě jedněch z nej-
přísnějších norem na světě. 
Pokud jíte česká rajčata, 
jíte něco opravdu zdravého, 
na rozdíl od dovozu.

Naše rajče je vypěstované 
v podstatě v biokvalitě, bez 
chemie. Nemohou dostat 
bio nálepku, protože neklíčí 
v zemi, nýbrž koření ve vodě, 
to je jediný rozdíl. Trháme 
je zralé, takže jsou nejpoz-
ději druhý den od skliz-
ně u zákazníků. Ten rozdíl 
v čerstvosti je proti dovozu 
obrovský. Samozřejmě, že 
jsou dražší, ale jsou skuteč-
ně zdravá. Navíc pěstování 
v Česku musí každoročně 
projít dvouměsíčním certi i-
kačním cyklem, kde musíme 
doložit každý detail fungo-
vání farmy. V tom platí u nás 
jedny z nejpřísnějších norem 
na světě. Tristní je, že rajčata 
pěstovaná v severní Africe 
dostanou stejný certi ikát 
jako ta naše – za úplatek. 

Pěstujete rajčata od osi-
va nebo používáte předpěs-
tované sazenice?
Sazeničky kupujeme před-
pěstované, nejčastěji z Ho-
landska, ale také třeba z Fran-
cie. Pěstování od semínka je 
náročné a tady to nikdo nedě-
lá. Nicméně intenzivně jed-
náme s českými univerzitami 
o spolupráci. Tak, abychom 
vyšlechtili odrůdy, které by 
se pro naše klimatické pod-
mínky lépe hodily. Možná se 
do toho sami pustíme.

Když srovnáte rajčata 
vypěstovaná ve skleníku 
s rajčaty na poli. Je mezi 
nimi rozdíl?
Rajče, které si vypěstujete 
sami, bude vždycky to nej-
lepší. Bohužel, ne každý má 
zahrádku a čas na pěstování. 
Navíc vám jich uzraje jen pár 
a jen dva, tři měsíce v roce. 
Ale lidi chtějí jíst, navíc zdra-
vě jíst, tedy i zeleninu, pořád. 
Celý rok. A tady si mohou vy-
brat: Buď budou jíst zeleninu 
z daleka, která se k nim vlá-
čela třeba týden kamionem 
přes půl světa – a proto ji 
museli utrhnout ještě nedo-
zrálou. Anebo sáhnou po čes-
kém rajčeti. Protože naše raj-
če je nejpozději do 24 hodin 
od utržení ke koupi na krá-
mě – my můžeme a musíme 
sklízet naše rajčata výlučně 
a pouze stoprocentně zralá. 

Ale přeci i utržené zele-
né rajče zčervená nebo ne?
To ano, ale rajče, které někdo 
utrhl nedozrálé, byť by jej 
nechal zčervenat, už nikdy 
nebude mít stejné výživové 
hodnoty, stejnou kvalitu ani 
chuť, jako rajče, které utrhl 
zralé. Lidé by to měli vědět. 
A měli by dobře jíst. A to, co 
jedí, by mělo být jak chutné, 
tak i zdravé.    

Když si koupíme rajčata, 
jak je skladovat, aby vy-
držela a zachovala si své 
vlastnosti? Do lednice asi 
nepatří?
České hospodyňky jsou 
skvělé kuchařky. Ale dávat 
rajčátka do lednice je nešvar. 
Rajče do lednice nepatří, ne-
mělo by být v teplotě pod 
deset stupňů, jinak ztrácí 
chuť a vůni. Dobře mu bude 
na tmavém místě, v pokojo-
vě teplotě. 

Kde si můžeme vaše raj-
čata koupit?

Naše rajčata pod značkou 
Naše rajče nabízí něko-
lik velkých potravinových 
řetězců, především Billa, 
ale také Kau land, Albert 
a Tesco. Určitý podíl produk-
ce jde v zimě i přes Rohlik.cz. 
V naší obci spolupracujeme 
s radnicí, dodáváme za vý-
hodných podmínek místním 
školám, nemocnicím a třeba 
zcela zdarma dětským do-
movům. Snažíme se i v tom-
to směru prospívat svému 
nejbližšímu okolí a být lokál-
ním patriotem.  

Prozraďte nám, jak jste 
se dostal k pěstování raj-
čat vy?  
Postavit fungující irmu, kte-
rá dělá radost vám i zákaz-
níkům, je kumšt. S partnery 
jsme tento projekt připravo-
vali mnoho let, než jsme ho 
postavili na nohy. Naším cí-
lem je dělat českou potravi-
nu lepší než tu ze zahraničí. 
Taková práce mě baví celý ži-
vot, a to si myslím, že se nám 

daří. Určitě se ale můžeme 
toho ještě hodně naučit a dě-
lat to lépe.

Dotkla se i vás in lace 
a energetická krize?
Bohužel ano, většinu zisku 
dáváme na energie, které 
nás drtí jako všechny ostat-
ní. Náklady na elektřinu 
nám stouply o 500 procent, 
na hnojiva o 200 procent 
a na obaly o 100 procent, 
navíc velmi často vůbec ne-
jsou. Velký je i tlak na mzdy. 
In lace neustále ujídá z mísy 
a moc toho nezůstane.

A otázka na závěr: Jaké 
máte další plány? Zůstane-
te jen u rajčat?
Mám vizi, aby naše farma 
v budoucnu nabízela ucelený 
sortiment zeleniny i ovoce, 
v té nejvyšší kvalitě. Připra-
vujeme projekt na výstavbu 
dalšího skleníku, v kterém 
bychom chtěli pěstovat dob-
ré české okurky a papriky.

Bohumil Brejžek

Lukáš Rázl by chtěl, aby jeho fi rma nabízela ucelený sortiment zeleniny i ovoce té nejvyšší kvality.

Ve sklenících se sklízí úroda ze 176.000 rostlin rajčat. Rajčata nejvyšší jakosti vypěstovaná bez chemie.

ČESKÉ RAJČE
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Že se jedná o důležitou čin-
nost nejen v minulosti, ale 
i v současné době, potvrdi-
la účast více než devadesáti 
přítomných, ve velké převaze 
z řad deratizátorů a irem tuto 
činnost provádějící. Nejed-
nalo se o žádnou řečnickou 
akci s přednesem formálních 
referátů, ale naopak o vý-
klad odborníků, kteří mluvili 
opravdu „k věci“. Snad i pro-
to přijeli účastníci z různých 
českých i moravských regio-
nů. A co hlavně. Přijeli za in-
formacemi, znalostmi, novin-
kami a poznáním. Jak v úvodu 
zdůraznil jeden z hlavních or-
ganizátorů Ing. Radek Aulic-
ký, Ph.D., v současné době se 
střetávají dva názory repre-
zentované větami „Výzkum 
nic nedělá“ a naopak „Praxe 
neví, co chce“. Často jsou to 
dvě stejné věci, ale nyní se 
zdá, že mezi nimi existuje ja-
kási zeď. Je to paradox, proto-
že jedno na druhém je závislé, 
jedno se neobejde bez druhé-
ho. Seminář byl programově 
rozdělen do dvou bloků. 

V prvním bloku se pre-
zentovala vědecká témata, 
ve druhém pak přípravky pro 
deratizaci a proti hmyzím 
škůdcům skladů komodit, 
osiv na farmách a v potravi-
nářském průmyslu. Je dost 
možné, že právě nyní, kdy 
jsou sila, sklady a haly stále 
ještě zaplněny obilím ze skliz-
ně 2022, bude celá proble-
matika ochrany zásob proti 
škůdcům zvláště aktuální.

Aktuální problémy 
a nedostatky

 absence odborných kurzů 
a školení (např. fumigační 
kurzy)

 absence cvičných polygonů 
(např. pro výcvik deratizace)

 absence odborných semi-
nářů

 absence výukových a stu-
dijních materiálů 

 absence poradenství v ob-
lasti problematiky skladišt-
ních škůdců

Tento seminář byl proto prv-
ní vlaštovkou s cílem, jak tuto 
skutečnost zlepšit. Na příkla-
du z Francie, kde se Radek 
Aulický zúčastnil kurzu fumi-
gace, ukázal, jak by to mohlo 
vypadat i v ČR. Kurz byl pojat 
komplexně, nejen informace-
mi o aplikaci přípravků, ale 
také o stanovení koncentrace 
fumigačních plynů, použití 
ochranných pomůcek, hod-
nocení účinnosti, rezistence 
atd. Z příkladu je zřejmé, že 
právě na poli vzdělávání pro-
fesionálních pracovníků DDD 
a jejich činnosti je co zlepšo-
vat a napravovat.

Sezení na dvou židlích

I tak by bylo možné označit 
vystoupení doc. Ing. Václava 
Stejskala, Ph.D. V České re-
publice rozdělením příprav-
ků k ochraně komodit, osiv, 
skladů na farmách a v po-
travinářství na přípravky 
na ochranu rostlin a biocidy 
přináší nejen deratizačním 
profesionálním specialistům 
a DDD irmám, ale i uživate-
lům jejich služeb neskutečné 

problémy. Například v USA 
žádné takové dělení nee-
xistuje. V praxi to znamená, 
že deratizační činnost má 
velké rozkročení do sekto-
ru ministerstva zemědělství 
(legislativa i odborná způso-
bilost), stejně jako do oblasti 
ministerstva zdravotnictví. 
Přirozeně potom vzniká 
problém, kde končí přípra-
vek na ochranu rostlin (dále 
POR) a kde začíná biocid? 
Dnes je snahou nahradit pro-
blém pojmem „hraniční po-
užití“. Tím to však nekončí. 
Na příkladech etiket příprav-
ků Phostoxin a Delicia Gasto-
xin Václav Stejskal ukázal dvě 
odlišné klasi ikace a rozpory 
v systémech povolení zásahu 
v režimu ÚKZÚZ (až 1 měsíc) 
a KHS (do 48 hodin).

Problém je v tom, že eti-
keta přípravků (Gastoxin je 
POR) vyřaduje před použitím 
ohlášení KHS. To je ale omyl, 
protože do kompetence KHS 
přípravky na ochrany rostlin 
nespadají. Čili není to kam 
a komu ohlašovat! Do kom-
petence KHS patří biocidní 
fumiganty (např. fumigace 
mlýnů pomocí HCN). Pokud 
osoba oprávněná provádět 
speciální ochrannou dezin-
fekci, dezinsekci a deratizaci 
nebezpečnými chemickými 
látkami nebo chemickými 
směsmi, které mají přiřazenu 
třídu nebo třídy a kategorii 
nebo kategorie nebezpečnosti 
akutní toxicita kategorie 1, 2 
nebo 3, nebo toxicita pro spe-
ci ické cílové orgány po jed-
norázové nebo opakované 
expozici kategorie 1 podle 
Nařízení (ES) č. 1272/2008, 
je povinna písemně oznámit 
tuto skutečnost orgánu ochra-
ny veřejného zdraví a obecní-
mu úřadu příslušným podle 
místa provádění činnosti, a to 
nejpozději 48 hodin před za-
početím této činnosti. 

Proto je třeba věnovat vel-
kou pozornost textům eti-
ket POR i biocidů. Zdá se, že 
by v řadě případů byl jejich 
výklad oříškem i pro práv-
níky. Na otázku, zda si mo-
hou zemědělské, osivářské 
a potravinářské irmy sami 
provádět deratizaci na farmě 
či ve skladu se i kvůli legis-
lativním problémům nabízí 
jednoznačné nedoporučení. 
Již jen proto, že hranice mezi 
POR a biocidem je velmi ten-
ká, nejasná. Například bio-
cidní rodenticidy případně 
použité ve skladech farmy 
nejsou klasi ikovány jako 
POR! To zároveň ukazuje 
na nutnost odpovídající nut-
né kvali ikace pro aplikaci 
biocidů. Jedním z důsledků 
špatné a nekvali ikované pra-
xe bývají sekundární otravy! 
Situaci ztěžuje novela Zákona 
na ochranu zvířat proti týrá-
ní č. 501/2020 Sb. v paragra-
fu 5, věnovanému deratizaci, 
který zakazuje použití čelis-
ťových nebo lepových pastí.

Příležitosti

Je otázkou, kolik příležitostí 
pro profesní činnost servis-
ních organizací DDD může 
být v době, kdy přicházejí 
další a další legislativní re-
strikce, v důsledku čehož 

neubývají pouze přípravky 
POR, ale i biocidní příprav-
ky. Na druhé straně vznikají 
nové, až dosud nepoznané 
problémy s ochranou proti 
až dosud neznámým invaz-
ním škůdcům.

Václav Stejskal považuje 
za příležitost:
1) fumigaci s nutnou kvali i-

kací
2) fumigaci v lese na kůrovco-

vé dřevo
3) použití nových aplikátorů 

rodenticidních přípravků 
v ochraně proti hraboši 
polnímu 

4) budoucnost registrace an-
tikoagulantů v nástrahách 
pro deratizaci

Co se týká hraboše polního, 
na příkladech článků otiš-
těných v časopise „Venkov“, 
vyvrátil tvrzení, že kalamity 
hraboše polního úzce souvisí 
se současnou velikostí honů. 
V kalamitních letech 1907, 
1917 a 1919, kdy v tehdejším 
Československu existovala 
malá políčka a nikdo netušil 
jejich rozorání při komuni-
stické kolektivizaci, rovněž 
došlo k přemnožení tohoto 
škůdce. 

Novinky
v oblasti DDD představil Ra-
dek Aulický nově vyvíjený 
ruční aplikátor umožňují-
cí snadnou aplikaci pelet 
do nor hrabošů, za předpo-
kladu jejich stejné velikosti. 
Další novinkou jsou elektro-
nické senzory určené k mo-
nitorování škůdců na princi-
pu akustické detekce hmyzu 
v uskladněných komoditách. 
Oba prototypy přístrojů zde 
byly vystaveny.

Detekce a monitoring 
škůdců

byly tématem přednáš-
ky Mgr. Tomáše Vendla, 
Ph.D. a velmi úzce souviselo 
s problematikou integro-
vané ochrany prosazované 
i v tomto oboru. Detekce je 
jednorázové zjištění stavu 
přítomnosti škůdce. Mo-
nitoring je systematické 
sledování a sběr informací 
o škůdci nebo skupině škůd-
ců v průběhu času. Detekce 
i monitoring škůdců jsou 
velmi důležité nejen v oblasti 
zemědělství, ale i potravinář-
ství. Mají za úkol zjistit:
 přítomnost a množství 

škůdců (létající a lezoucí 
hmyz, roztoči, hlodavci)

 fragmenty hmyzu v komo-
ditě a potravinách

 stopy po aktivitě škůdců 
(okus aj.)

V řadě případů jde o zjiště-
ní, zda se jedná o primární 
nebo sekundární škůdce, či 
skrytou infestaci (pilousi). 
Jindy je důležité odlišit sku-
tečné škůdce od neškůdců. 
Představeny byly pomůcky 
v podobě identifikačních 
klíčů.

Druhý blok odborného se-
mináře byl zaměřen na kon-
krétní přípravky z kategorie 
biocidů. I ty ubývají a před-
stava ekologických aktivistů 
v EP, že proti myši domácí 
stačí použít pouze mechanic-
ké pastičky, byla vyvrácena 
ukázkou jejich kalamitního 
výskytu v Austrálii. Své pří-
pravky představily irmy 
DeWolf GROUP s.r.o., Hubex 
s.r.o. a Pelgar s.r.o., a DDD 
SERVIS, spol. s r.o.

Potěšitelnou zprávou pro 
všechny přítomné derati-
zátory bylo oznámení pro-
dloužení registrace oblíbené 
účinné látky pirimifos-methyl 
– „zlatého evergreenu“ a tím 
i možnosti využití insekticidní 
dýmovnice pro profesioná-
ly Actellic dýmovnice k hu-
bení skladištních škůdců až 
do roku 2026.

Jak dál?

Program semináře i bohatá 
účast potvrdily, že v proble-
matice hubení škůdců a de-

ratizaci v ochraně zeměděl-
ských skladů komodit, osiv 
a potravinářských provozů 
jsou čerstvé informace velmi 
důležité. I proto by bylo účel-
né odborný seminář zopako-
vat i pro moravské zájemce 
a v každém případě najet 
na jeho pravidelnou každo-
roční frekvenci konání. Nelze 
přehlížet ani tu skutečnost, že 
se vše uvedené týká i celého 
sektoru osiv a také potravi-
nářského průmyslu – od jejich 
výrobců až po distributory 
i prodejce komodit a potravin.

Ing. Michal Vokřál, CSc.

RŮZNÉ

Význam deratizace a ochrany zásob je nepopiratelný
Nešlo jen o deratizaci. Obsahem odbor-
ného semináře konaného koncem května 
v Královicích u Slaného bylo hubení škůdců 
a deratizace v ochraně zemědělských skla-
dů komodit, osiv a potravinářských skladů. 

Různé druhy formulací rodenticidních návnad.

Různé druhy formulací rodenticidních návnad.

Radek AulickýVáclav Stejskal

Prototyp sondy na aplikaci nástrah Stutoxu do nor hraboše polního.
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Výstavní dny 
společnosti P & L 
podruhé

Ryze česká společnost P & L 
působí na našem trhu již více 
než třicet let a za tu dobu se 
propracovala na pozici před-
ního dodavatele zemědělské, 
komunální, lesnické, doprav-
ní a manipulační techniky. 
Tomu také odpovídal kon-
cept Výstavních dnů, kdy byl 
ve velkomeziříčském areálu 
k vidění průřez prakticky ce-
lým portfoliem nabízených 
strojů. Traktory byly zastou-
peny širokou škálou modelů 
Deutz-Fahr a New Holland. 
Nechyběly návěsy a rozme-
tadla Bergmann. Velikou 
pozornost pak na výstavní 
ploše poutaly tři exempláře 
sklízecích mlátiček Sampo 
Rosenlew. K dalším impo-
zantním strojům patřil sbě-
rač kamenů Elho Scorpio 550 
nebo samojízdný aplikátor 
Vredo VT 4556. Část plochy 
patřila půdozpracující tech-
nice Köckerling a prostor 
dostaly také postřikovače 
Agrio. Zemědělskou techniku 
reprezentovaly i další stroje, 
jako rozdružovač balíků, secí 
stroje, balička na kulaté ba-
líky, vyorávač brambor i jiná 
technika rozličných značek.

Traktory nejen pro 
zemědělce

Rovněž o komunální techni-
ku byl veliký zájem. Zejména 
pak o traktory značky Kioti. 
A není divu – jejich uplat-
nění je totiž velmi široké. 

Jak během komentované-
ho předvádění poznamenal 
Ing. Jaroslav Šimon, zájemci 
o tyto stroje jsou nejen z řad 
zástupců obcí a technických 
služeb, ale také menších ze-
mědělců, ovocnářů, sadařů, 
nebo i provozovatelů spe-
ci ických areálů, jako jsou 
třeba zámky. Tam všude 
mají osvědčené traktory, ma-
lotraktory a sekačky Kioti 
své místo. Jde o mimořádně 
kvalitní techniku, na kterou 
navíc prodejce poskytuje 
pětiletou záruku. Vůbec nej-
prodávanějším modelem je 
Kioti CX 2510. O tom, proč je 
právě tento malotraktor tak 
populární, blíže pohovořil 
Ing. Martin Havlát. Podle jeho 
slov tento stroj díky své šířce 
120 až 126 cm (dle použitých 
pneumatik) dobře zvládá 
práci na chodnících. V princi-
pu jde o jednoduchý, přitom 
však kvalitní a odolný stroj, 
který vydrží odvádět svou 
práci dlouhé roky. Navzdory 
kompaktním rozměrům po-
skytuje klimatizovaná kabina 
překvapivý komfort a ergo-
nomicky umístěné ovládací 
prvky. Na výstavních dnech 
byl Kioti CX 2510 zastoupen 
hned čtyřikrát – v agregaci 
s různým přídavným zaří-
zením. Nechyběly ani další 
stroje z dílny známého jiho-
korejského výrobce, jehož 
portfolio je obdivuhodně ši-
roké. V nabídce jsou traktory 
s výkonem od 21 do 110 koň-

ských sil, sekačky a také uni-
verzální terénní vozidlo Kioti 
K9. Samozřejmostí je široký 
výběr příslušenství – čelní 
nakladače, mulčovače, za-
metače, rozmetadla posypu, 
radlice, vozíky, mezinápra-
vové sekačky a další nezbyt-
ní pomocníci, kteří výrazně 
násobí možnosti uplatnění 
samotných strojů. Pokud jde 
o značku Kioti, je společnost 
P & L opravdovým specia-
listou – importu této techni-

ky se věnuje od roku 2009 
a od té doby dodala již více 
než 1100 traktorů novým 
majitelům.

Manipulace a doprava má 
jednoduché řešení

Když je řeč o komunální 
technice, tak určitě nesmí-
me vynechat ani kloubové 
nakladače MultiOne. I těmto 
strojům byl během výstav-
ních dnů věnován náleži-

tý prostor a předvedení, 
které zkušeně komentoval 
Ing. Vlastimil Voda. Návštěv-
níci si rovněž mohli stroje 
vyzkoušet. Společnost P & L 
nabízí široký výběr naklada-
čů v typickém modrém de-
signu, přičemž modely jsou 
přehledně číselně označeny 
od jedničky až po jedenáct-
ku. Čím vyšší číslo, tím větší 
a výkonnější nakladač. Nej-
větší stroj dokáže zvednout 
až 2,5 tuny a dosah ramene 
má 3,2 m. V nabídce nechybí 
ani bateriové verze. Jejich 
výhodou je nejen ekologický 
provoz, ale také minimální 
hlučnost – jak se, ostatně 
mohli návštěvníci ve Velkém 
Meziříčí přesvědčit na vlast-
ní uši. Ačkoliv zájem o elek-
tricky poháněné nakladače 
vzrůstá, stále u zákazníků 
vede „klasika“. Nejprodáva-
nějším modelem loňského 
roku se tak stal MultiOne 
5.3 K (poháněný motorem 
Kubota o výkonu 25 koň-
ských sil a se zdvihovou 
sílou 970 kg), na paty mu 
v popularitě šlape MultiOne 
8.4 SK (motor o výkonu 26 
koní, disponující zdvihovou 
sílou 1470 kg). Zájem je však 
i o další modely, které najdou 
využití v komunální sféře, 
v zemědělství, ve stavebnic-
tví, v zahradnictví i v sou-
kromém sektoru. Uplatně-
ní nakladačů s kloubovou 
konstrukcí a teleskopickým 
ramenem je opravdu mimo-
řádně široké – a to zejména 
díky téměř dvěma stovkám 
různého přídavného zaříze-
ní, které je možné s naklada-

či agregovat. Sortiment ma-
nipulační techniky doplňují 
také manipulátory Faresin 
a nakladače VF-Venieri. 

I dopravní technika měla 
ve Velkém Meziříčí své ne-
přehlédnutelné reprezen-
tanty – a to především zá-
sluhou vozů Tatra. Firma P 
& L funguje jako autorizo-
vaný partner a servis TATRA 
TRUCKS a.s. Mimoto provádí 
i servis nástaveb VS-mont 
s.r.o. Díky nepřebernému 
množství možných kon igu-
rací jsou tak ve společnos-
ti P & L připraveni vyřešit 
prakticky jakýkoliv požada-
vek zákazníků na dopravu 
materiálu a komodit. Zájem 
je nejen o zemědělské a les-
nické přívěsy nebo návěsy, 
ale i o další varianty, které 
Tatra umožňuje – nosiče ná-
staveb, stavební přívěsy, ta-
hače návěsů, apod. Nabídku 
dopravní techniky doplňují 
také užitkové vozy IVECO. 

S P & L pokácíte, 
odvezete, zpracujete, 
zabalíte

Zajímavou nabídku má spo-
lečnost P & L také pro zájem-
ce o lesnickou a dřevozpracu-
jící techniku. Na Výstavních 
dnech nechyběly vyvážecí 
návěsy Trejon, ani harvestor 
Sampo Rosenlew. Pozornost 
návštěvníků pak poutaly 
ukázky techniky Palax. Tato 
značka patří mezi špičku 
v segmentu pro i automatů 
na zpracování palivového 
dřeva. Portfolio zahrnuje 
především štípače dřeva, kte-

Po loňském úspěchu, kdy se Výstavní dny 
setkaly s mimořádným návštěvnickým 
zájmem, společnost P & L, spol. s r.o. 
neváhala a v termínu 16. – 18. května 
2023 uspořádala druhý ročník této akce. 
Na tři dny se tak opět otevřely brány 
největšího střediska této irmy, které 
sídlí ve Velkém Meziříčí. Plocha o rozloze 
4 hektarů tak poskytla náležité zázemí 
pro prezentaci více jak stovky strojů. 
Na návštěvníky čekal lákavý program – 
komentované ukázky techniky, odborné 
semináře, možnost vyzkoušení strojů 
na polygonu, tombola o atraktivní ceny 
a v neposlední řadě i výborné občerstvení. 

Předvádění nakladačů se zájmem pozoroval i ředitel společnosti P & L Petr Lebeda ml.

Sklízecí mlátičky Sampo Rosenlew patřily k dominantám výstavní plochy. Nabídka techniky u P & L je takřka nepřeberná – od sekaček až po lesní vyvážečky.

Kloubové nakladače MultiOne jsou kompaktní a přitom výkonné. 
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ré jsou nabízeny v několika 
modelech – jak s pilovým ko-
toučem, tak s pilovou lištou. 
Zákazníci si mohou vybrat 
od nejmenších štípačů až 
po ty nejvýkonnější, které si 
poradí se dřevem o průměru 
až 45 cm. Ke štípačům je na-
bízena i široká škála příslu-
šenství – různé velikosti ma-
nipulačních stolů, válečkový 
čistící dopravník PALAX Ro-
ller, separátor nečistot PALAX 
Cleaner nebo odsavač pilin 
PALAX Puru. Novinkou je pak 
systém X-Aim, který umož-
ňuje automatické nastavení 
štípacího klínu na střed zpra-
covávaného polena a také 
provádí záznam o zpracova-
ném materiálu za dané obdo-
bí – a to včetně kubíkování. 
Efektivita zpracování dřeva 
se tak výrazně zvyšuje. Aby 
byla štípací sestava úplná, 
nabízí společnost P & L také 
dřevobaličky. Jak se sami ná-
vštěvníci během Výstavních 

dnů přesvědčili – ze štípače 
a příslušenství lze sestavit 
kompletní linku, díky které 
jde zpracování dřeva „jako 
po másle“.

Vlastní výroba 
a spolehlivý servis

Portfolio dodávaných strojů 
je u společnosti P & L oprav-
du obšírné. Zahrnuje nejen 
techniku tuzemských i za-
hraničních značek, ale také 
vlastní výrobky, které jsou 
oblíbené pro svou kvalitu 
a spolehlivost. Na výstavních 
dnech byl k vidění kupříkla-
du kultivátor s přihnojová-
ním Cropper, který je určený 
pro meziřádkovou kultivaci 
kukuřice a slunečnice. Ne-
chyběl ani osvědčený secí 
stroj Ripper na přísev trav 
a obnovu trvalých travních 
porostů nebo podpovrchový 
aplikátor návnad na hraboše 
Terrier. 

Nezbývá než dodat, že 
společnost P & L se i letos 
s akcí „Výstavní dny“ oprav-
du vyšvihla a zdá se, že po-
malu, ale jistě, vzniká z této 
události bohulibá tradice. 

Ačkoliv tentokrát nebylo po-
časí zcela přívětivé, přesto 
si tuto mimořádnou příle-
žitost nenechalo ujít téměř 
2000 návštěvníků. A určitě 
nikdo nelitoval – protože 
vzdor vrtošivému a chladné-

mu počasí, panovala po celé 
tři dny ve velkomeziříčském 
středisku dobrá nálada. Vy-
světlení je jednoduché – pro 
zdar celé akce nestačí jenom 
zajistit dostatek zajímavých 
strojů a techniky, ale také 

lidí, kteří se postarají o po-
hodovou a přátelskou atmo-
sféru. A o takové u irmy P & 
L rozhodně není nouze. Je to 
přeci Servis, za kterým stojí 
lidé...

PEZ

MECHANIZACE

INZERCE

Tatra Phoenix a aplikátor Vredo VT 4556 aneb dva kolosy při spolupráci. 

Jaroslav Šimon působí jako produktový 
manažer techniky Kioti.

Traktory a malotraktory Kioti byly zastoupeny širokou škálou modelů.
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Protože práce ramen je 
na postřikovači to nejdůle-
žitější, je potřeba, aby dobře 
pracující ramena mimo jiné 
perfektně četla, a především 
kopírovala terén zákazníko-
va pole. K tomu na dnešních 
strojích zpravidla slouží růz-
né kombinace ultrazvuko-
vých čidel a jiných zařízení 
snímajících výšku ramen nad 
porostem. Nejinak je tomu 
i u postřikovačů AGRIO, sys-
tém ultrazvukových čidel zde 

používají již mnoho let a zá-
kazníci tuto výbavu již velice 
dobře znají, ale nyní přišli 
s novinkou, která nese jméno 
DC TOP Super VARIO. Jedná 
se o zbrusu nový systém pre-
cizního vyrovnávání ramen, 
který se vyznačuje schopnos-
tí ramen dokonale kopírovat 
terén nejen směrem nahoru, 
ale i směrem dolů.

Nyní se tedy ramena u po-
střikovačů AGRIO úspěšně 
vypořádají i se situací, kdy 

MECHANIZACE

DC TOP Super VARIO – novinka z jižních Čech

nerovnosti terénu na poli 
budou opravdu značné, 
a i v rámci jednoho záběru, 
který může být u jihočeských 
strojů až 36 m, bude na jedné 
straně ramen například svah 
stoupat a na druhé klesat. 
Pod tímto textem naleznete 
QR kód s odkazem na video, 
během kterého se můžete 
sami přesvědčit o výborném 
chování ramen a jejich ko-
pírování při jízdě ve velice 

obtížném terénu. Jedná se 
o jízdu v téměř extrémních 
podmínkách a při pojezdové 
rychlosti 9 – 12 km/h zvládla 
ramena svoji práci výtečně. 
Běžná pojezdová rychlost 
v polních podmínkách by 
však měla být stejná jako 
u předchozích variant.

Věříme, že zmíněná no-
vinka z dílny irmy AGRIO, 
kterou bude již brzy možné 
objednávat s novými stroji, 

ještě zvýší kvalitu práce ra-
men těchto strojů z Podkletí 
a přinese svým majitelům co 
nejvíce kvalitně ošetřených 
hektarů. Jedno je však jisté, 
v AGRIU nepolevují a již nyní 
pilně pracují na dalších vy-
lepšeních již tak vysoce kva-
litních postřikovačů.

Jan Kovařík

Ultrazvuková čidla přijímají informaci o výšce nad terénem a předávají ji řídící jednotce.

Díky novému systému DC TOP Super VARIO ramena dokonale kopírují terén.

Zde naleznete odkaz na video, během kterého se můžete sami přesvědčit o výborném 
chování ramen a jejich kopírování při jízdě ve velice obtížném terénu

Jihočeská irma AGRIO dosáhla v loňském 
roce vynikajícího výsledku na prestižní 
mezinárodní výstavě DLG Feldtage poblíž 
německého Mannheimu, kde se na soutěž-
ním polygonu pro postřikovače chovala 
ramena předváděcího stroje v porovnání 
se světovou konkurencí více než skvěle. 
To však neznamená, že by ve stáji tohoto 
modro-bílého výrobce polních postřiko-
vačů zavládlo uspokojení a jak se říká 
„usnulo se na vavřínech“. Naopak!
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Ze sortimentu značky Kubo-
ta byla v rámci předváděcích 
dnů prezentována kompletní 
řada malotraktorů a trakto-
rů. K vidění byla mimo jiné 
nedávno představená no-
vinka – malotraktor Kubota 
Escort. Tento malotraktor je 
ideálním pomocníkem při 
sečení, terénních úpravách, 
přípravě půdy či komunál-
ních pracích. Dostatečný vý-
kon zajišťuje kvalitní nafto-
vý tříválcový motor. „Právě 
díky výkonu, všestrannosti 
a příznivé ceně zaujal mno-
ho našich zákazníků, kteří se 

i po akci vracejí za našimi ob-
chodními zástupci a odborní-
ky v oboru, aby o produktu 
zjistili více,“ doplnil obchodní 
zástupce Filip Heckel. Logo 
Kubota na kapotě zkrátka 
neznamená jen kvalitu, ale 
také nadstandardní dobu zá-
ruky a péče, na kterou jsou 
zákazníci Kubota zvyklí. „Vy-
soká spolehlivost a kvalita 
je jedním z mnoha důvodů, 
proč produkty Kubota našim 
zákazníkům rádi doporuču-
jeme a je jim věnován i před-
váděcí den s názvem Kubota 
Orange Days.“

Tuzemského výrobce Ze-
tor reprezentovaly zejména 
traktory řady Proxima s vý-
kony od 90 do 120 k bez AD 
blue. Jelikož Zetor přestane 
své motory kvůli legislativ-
ním pravidlům, které vstou-
pí v platnost již v příštím 
roce, používat a nahradí je 
motory značky Deutz, mají 
zákazníci poslední mož-
nost stroje s těmito motory 
zakoupit. I přestože výkon 
bude zachován, výhoda jed-
noduchosti a snadné opravi-
telnosti zetoráckých motorů 
bude již bohužel historií. 
Právě proto společnost Mit-
renga a.s. tyto oblíbené stro-
je naskladnila a jsou i nadá-
le připraveny k prezentaci 
v sídle irmy. Na předvádě-
cích dnech byly k vidění rov-
něž prestižní inské traktory 
Valtra či produkty společ-
nosti Laski specializující se 
na komunální techniku.

Střítežskou akci oboha-
tilo i několik slavnostních 
okamžiků v podobě předání 
nových strojů. „Jsme rádi, že 
jsme mohli v průběhu akce 
předat dva traktory Zetor 
Proxima a víceúčelové vozi-
dlo Kubota RTV právě zákaz-
níkům, kteří se do naší irmy 
vracejí již mnoho let.“ Pře-
dána byla také nová pařezo-
vá fréza (Laski) zástupcům 
lesnických služeb Nový Jičín. 
„Všem těmto zákazníkům 
bychom chtěli poděkovat, 

že se stali součástí naší akce 
a popřát, aby jim výrobky 
dobře a dlouho sloužili.“

Letošní předváděcí akci 
zhodnotil také ředitel spo-
lečnosti Ladislav Neuwirth: 
„Díky této akci jsme mohli 
zákazníkům představit ne-
jen všechny produkty z na-
šeho portfolia, ale také nové 
členy našeho týmu, který se 

neustále rozrůstá. Právě tato 
událost byla výjimečnou pří-
ležitostí pro setkání zákaz-
níků nejen s prodejci týmu 
Mitrenga, ale také s produk-
tovými manažery našich klí-
čových dodavatelů.“

„Tradiční předváděcí dny 
komunální a zemědělské 
techniky Kubota Orange Days 
jsou tak úspěšně za námi 

a my bychom rádi poděko-
vali všem zákazníkům, kteří 
do sídla naší irmy zavítali 
a pomohli nám ve Stříteži 
vytvořit skvělou atmosféru. 
Již nyní pro Vás připravuje-
me mnoho novinek a těšíme 
se, až Vám je budeme moci 
představit,“ dodává tým ir-
my Mitrenga a.s.

Tým irmy Mitrenga a.s.

Společnost Mitrenga a.s. převzala štafetu v rámci 
celorepublikového turné Kubota Orange Days
V polovině dubna převzala irma Mitren-
ga a.s. štafetu v rámci celorepublikového 
turné Kubota Orange Days a prezentovala 
zákazníkům produkty z širokého portfolia. 
Na ploše v areálu irmy ve Stříteži byli k vi-
dění nejen zástupci modelů značky Kubota, 
jednoho z největších výrobců zemědělské 
a komunální techniky na světě, ale také 
produkty tuzemského výrobce traktorů 
Zetor, prestižní inské traktory Valtra, stroje 
značky Kverneland a mnoho dalšího. Tra-
diční předváděcí dny komunální a země-
dělské techniky Kubota Orange Days přilá-
kaly do Stříteže mnoho zákazníků, kteří se 
do irmy rádi vracejí, zákazníky nové a hos-
ty z řad dodavatelů a široké veřejnosti. 

Předváděcí dny Kubota Orange Days 2023, Střítež
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V Dlouhých Dvorech pečují o pole i louky s Köckerlingem

Vitu – aby osivo mělo ten 
správný start

„Samozřejmě, nejdříve jsme 
si zjišťovali reference od ze-
mědělců v okolí, kteří také 
stroje Köckerling využívají,“ 
odpovídá pan ředitel na otáz-
ku, proč se rozhodli právě pro 
tuto značku. „V podstatě jsme 
slyšeli samé kladné ohlasy, ale 
stěžejní pro nás stejně bylo 
vyzkoušení strojů v našem 
podniku – protože co funguje 
v jedněch podmínkách, nemu-
sí už tak dobře fungovat jinde,“ 
vysvětluje Jiří Černý a dodává: 
„Stroje u nás odvedly velmi 
přesvědčivý výkon, takže ne-
byl důvod váhat. A v kombina-
ci s dodavatelem, tedy irmou 
Agrotech HK, s jejímiž stroji 
i servisem jsme dlouhodobě 
spokojeni, tak rázem vznikla 
téměř jistota, že Köckerling 
nebude šlápnutím vedle.“

První „köckerlingovou vlaš-
tovkou“ v Dlouhých Dvorech 
byl diskový secí stroj Vitu 
v šestimetrovém pracovním 
záběru. „Díky dvěma řadám 
talířových bran a předsazené-
mu pneumatickému pěchu je 
zajištěna optimální příprava 
secího lůžka. Samotné uložení 
osiva pak obstarávají dvojité 

výsevní disky. Promyšlené 
technické řešení zaručuje 
maximální kvalitu setí i při 
vyšších pojezdových rychlos-
tech,“ vysvětluje pan Zobina. 
Stroj se snadno ovládá a kom-
fort obsluhy lze ještě zvýšit 
pomocí elektrohydraulické-
ho ovládání přítlaku výsev-
ních botek, kterým je možné 
na přání zákazníka stroj vyba-
vit. Kýžený tlak se pak dá na-
stavit pohodlně, přímo z kabi-
ny traktoru. Jak nám Miloslav 
Zobina potvrdil, secí stroj Vitu 
je oblíbený jak pro využití 
v konvenčních technologiích, 
tak i v minimalizaci. Zájemci 
si mohou vybrat také z užších 
pracovních záběrů (3 nebo 
4 metry).

Grasmaster – louky 
a pastviny jako „ze škatulky“

Na statku v Dlouhých Dvo-
rech mají krom orné půdy 
na starosti také travnaté plo-
chy. A i o ně je nutné náležitě 
pečovat. Za tímto účelem po-
řídili luční brány Grasmaster 
o pracovním rozsahu 6 metrů. 
Jde o speciální plecí brány pro 
louky a pastviny, které svým 
působením potlačují a elimi-
nují mechy a plevele, jako jsou 

lipnice nebo šťovíky. Zásluhou 
masivního Levelboardu navíc 
brány při pojezdu urovnáva-
jí krtince i další nerovnosti. 
Speciální kovové pružinové 
zahrnovací radličky působí 
poměrně agresivně a odstra-
ňují odumřelou trávu. Díky 
těmto branám je údržba luk 
a pastvin velmi jednoduchá 
a přitom účinná. V Dlouhých 
Dvorech mají základní varian-
tu bran – bez přísevu. Ovšem 
velmi oblíbené a poptávané je 
dovybavení bran o nástavbu 
secího stroje. „Lze tak při pře-
jezdu zároveň přisívat travní 
osivo, takže pracovní efekti-
vita výrazně roste,“ popisuje 
Miloslav Zobina. Výrobce stroj 
dodává i v polovičním, tedy tří-
metrovém pracovním záběru. 

Stěžejní stroje 
pro přípravu půdy

Dobré zkušenosti s technikou 
Köckerling vedly Jiřího Čer-
ného k pořízení dalšího stro-
je stejné značky, kterým byl 
kypřič Vector. Díky možnosti 
našroubování vnějších příru-
bových rámů lze tento stroj 
ze základní pracovní šířky 4,6 
metrů snadno rozšířit na pra-
covní záběr 6,2 metrů. „Vy-
užíváme jej na mělčí i hlubší 
zpracování půdy,“ popisuje 
pan Černý a Miloslav Zobina 
přitakává: „Kypřič zvládá jak 
mělké zpracování strniště, 
tak i hluboké základní kyp-
ření až do 30 cm hloubky.“ 
Vector patří k velmi populár-
ním strojům z dílny známé-
ho německého výrobce a to 
zejméně pro svou univerzál-
nost a velmi široké možnosti 
uplatnění. „Já zastávám teo-
rii, že zcela univerzální stroj 
neexistuje, potože podmínky 
v různých podnicích mohou 
být opravdu velmi odlišné. 
Ale je pravda, že Vector, je 
u nás velmi vytížený – ať je 
sucho, nebo mokro. A odvádí 
skvělou práci navzdory lokál-
ním odlišnostem na pozem-
cích. Pracuje spolehlivě a bez 
ucpávání, s dobrým míchacím 
efektem,“ dodává spokojeně 
pan Černý. Pan Zobina také 
připomněl možnost nastavení 
hloubky systémem Easy-Shift, 
který umožňuje seřízení pra-
covní hloubky přímo z kabiny 
traktoru plynule během jízdy. 
Díky zmiňované možnosti re-
dukce pracovního rozsahu zů-
stává zachována kvalita práce 
i při stížených podmínkách 
a bez nutnosti změny taž-

ného prostředku. Na trhu je 
také k mání Vector v základ-
ním pracovním záběru 5,7 
a 7 m, které je možné rozšířit 
na 8 respektive 9 metrů.

Je známo, že „vrána k vrá-
ně sedá“ a tak strojové depo 
v Dlouhých Dvorech rozšířil 
čtvrtý stroj ve známém mod-
rém designu a sice diskové 
brány Rebell classic T o zábě-
ru 8 m. „Děláme s ním pod-
mítky, ale využíváme jej třeba 
i k zapravování meziplodin,“ 
líčí pan Černý využití stroje 
na jejich statku. Díky řezacím 
válcům dokáže Rebell před 
zapravením dobře povalit 
biomasu meziplodiny. Brány 
jsou vybavené disky o průmě-
ru 510 mm, které umožňují 
optimální smísení i velkého 
množství slámy při zpracování 
strniště a zapravení i poměr-
ně velikých posklizňových 
zbytků. Dobře se také osvědčil 
na přípravu seťového lůžka 
po orbě. Odvádí precizní práci 
i při vysoké pracovní rychlosti. 
Díky promyšlené konstrukci 
disků a poměrně veliké hmot-
nosti stroje je zajištěn optimál-
ní průnik nářadí do půdy prak-
ticky ve všech podmínkách. 
Kypřič je osazen 62 disky, ov-
šem zájemcům je k dispozici 
také Rebell classic T o záběru 5 
metrů (42 disků) nebo 6 met-
rů (50 disků). I u tohoto stroje 
lze plynule nastavovat hloub-
ku pomocí systému Easy Shift.

„Se všemi našimi stroji Köc-
kerling jsme maximálně spo-
kojeni. A bez kypřiče Vector, 
ani bez Rebella, už bychom se 
asi ani neobešli. Jsou to pro nás 
stěžejní stroje pro přípravu 
půdy,“ shrnuje Jiří Černý. A za-
myšleně dodává: „Kvalitní ze-
mědělská technika je důležitá, 
ale úspěšné hospodaření není 
jenom o tom. Je to i o správ-
ném načasování jednotlivých 
agrotechnických postupů 
a hlavně o lidech.“ A jak jsme se 
sami přesvědčili, v Dlouhých 
Dvorech se všechny tyto fakto-
ry podařilo nevídaně skloubit. 
Jak nám pan ředitel potvrdil, 
mají štěstí na mladé nadšené 
pracovníky a hospodaření tak 
zvládají prakticky v šesti li-
dech. Navíc neváhají využívat 
ani moderních technologií pro 
stanovení optimálních postu-
pů a termínů polních prací. 
A když k tomu všemu přidáme 
techniku Köckerling, tak zjistí-
me, že to celé velmi dobře fun-
guje. A tak to má být. 

Text: Petra Bártlová
Foto: autorka a Ing. Jiří Černý

Na návštěvu do Dlouhých 
Dvorů jsme zavítali v dopro-
vodu pana Miloslava Zobiny, 
který má ve společnosti Ag-
rotech HK na starosti prodej 
i poradenství. V prostorném 
dvoře zemědělského areá-
lu nás přivítal ředitel statku 
Dlouhé Dvory Ing. Jiří Černý. 
Náš hostitel nám jejich ro-
dinnou farmu ochotně před-
stavil. „Hospodaříme na 660 
hektarech, z čehož je převáž-
ná většina orné půdy. Od ži-
vočišné výroby jsme již upus-
tili, takže momentálně se 
zabýváme pouze rostlinnou 
produkcí. Snažíme se udržo-
vat vyvážený osevní postup. 
Pěstujeme hlavně obiloviny, 
jako je ozimá pšenice a jarní 
sladovnický ječmen. V osev-
ním postupu máme také cuk-
rovou řepu, ozimou řepku 
i hrách. Doplňkově děláme 
i mák a svazenku na osivo. 
Samozřejmě, některé plochy 
jsou vymezeny i pro úhor 
nebo ochranné pásy,“ vyjme-
novává pan ředitel a pokra-
čuje: „Snažíme se dávat půdě 
to nejlepší – pěstujeme me-
ziplodiny, zapravujeme hnůj. 
Některé pozemky jsou mírně 
erozně ohrožené, takže pro-

vádíme protierozní opatření 
pro širokořádkové plodiny. 
Kvůli vodnímu režimu použí-
váme bezorebné technologie, 
ale pokud je to potřeba, tak 
také ořeme. Vždy se zkrátka 
snažíme najít nejvhodnější 
postup, který konkrétní loka-
lita v daném čase vyžaduje.“ 
Z vyprávění pana Černého 
je zřejmé, že se nad zpraco-
váním půdy opravdu hodně 
zamýšlejí – tak, aby bylo co 
nejefektivnější, ale přitom 
přínosné pro obě strany – 
tedy pro půdu, i pro hospodá-
ře. A nebojí se k tomu využít 
i moderní postupy. „Při setí 
používáme sekční kontrolu 
a letos jsme také u hrachu 
a ječmene zkusili variabilní 
setí. Na základě analýzy sa-
telitních snímků máme vy-
počítanou mapu výnosového 
potenciálu. A díky speciál-
nímu softwaru pak můžeme 
spočítat optimální výsev pro 
každé pole,“ líčí Jiří Černý. 
Ovšem aby bylo dosaženo ký-
žených výsledků, nestačí jen 
progresivní software, musíte 
mít i spolehlivý „hardware“, 
tedy zemědělské stroje. 
V Dlouhých Dvorech vsadili 
na Köckerling...

Společnost Agrotech HK s.r.o. působí jako 
dodavatel zemědělské techniky v Králove-
hradeckém kraji. Nabízí spolehlivé kvalitní 
stroje a proto v jejím portfoliu nechybí 
ani značka Köckerling. Agrotech HK sídlí 
v Hradci Králové a velká část zákazníků je 
tak z okolí tohoto města. Výjimkou není 
ani Statek Dlouhé Dvory s. r. o., který se na-
chází ve stejnojmenné obci u Střezetic a se 
společností Agrotech HK spolupracuje již 
několik let. S dodávanými stroji i servisem 
jsou na statku velmi spokojeni – a s tech-
nikou Köckerling obzvlášť. Svědčí o tom 
i skutečnost, že postupně pořídili čtyři 
stroje této značky.

Techniku Köckerling na statku každoročně prezentují i na dni otevřených dveří. 

Vector vyniká dobrým míchacím efektem. 

Miloslav Zobina (vlevo) a Jiří Černý.

Luční brány Köckerling Grasmaster.

Secí stroj Vitu byl první technikou Köckerling na statku v Dlouhých Dvorech.
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Žlutá technika JCB supluje nedostatek pracovníků

Byla to přehlídka nejen plná 
techniky, ale zřetelně byly 
vidět zkušenosti s jejím po-
řádáním ze strany pořadatele 
společnosti PEKASS. Ostatně 
to také přilákalo do Dymokur 
stovky návštěvníků. A bylo 
na co se dívat, s čím se sezna-
movat, o čem také snít jako 
nákupu do vybavení motoro-
vého parku vlastního země-
dělského podniku. Lokalita 
nebyla vybrána náhodně. Dva 
manipulátory JCB zde pracu-
jí již delší dobu. Navíc spo-
lečnost Czernin Dymokury 
spolupracuje se společností 
PEKASS dlouhodobě.

Společnost Czernin 
Dymokury s.r.o. se 
představuje

V současné době se stará 
o 940 ha orné půdy, 60 ha luk, 
1550 ha lesů. Společnost se 
zabývá také chovem ryb, má 
175 ha rybníků a průběžně 
se věnuje jejich odbahňování. 
Celkem zde pracuje 14 stá-
lých zaměstnanců. Hlavní-
mi plodinami jsou pšenice 
ozimá, ječmen jarní), řepka 
ozimá, pšenice jarní, oves 
a vojtěška. Cílem společnosti 
je stabilizace výroby, stabili-
zace výnosů, a tím i tržeb při 
zachování klasické polní vý-
roby bez cukrovky. Cukrovka 
zde skončila již v roce 2004. 
Celá polní výroba na těžké 
půdě se odehrává na 80 ho-
nech v deseti katastrech. 

Spolehnutí na mechanizaci

Co se týká vozového parku je 
společnost postavena na ze-
leno-žluté barvě irmy John 
Deere. Konkrétně se jedná 
o sklízecí mlátičku S 670I 
s nejmodernějším GPS sys-
témem, a o čtyři kolové trak-
tory John Deere řad 8430, 
8100, 6320 a 8730R. Rozho-
dujícím kritériem zde vždy 
je takový výkon traktoru, 
aby denně zvládl zpracovat 
výměru 70 hektarů. Novin-
kami jsou dva manipulátory 
JCB a samochodný postřiko-
vač Berthoud Raptor 4200 
se záběrem 30 m. Od irmy 
Annaburger vlastní voznici 
a vozy na odvoz obilí. Pro vý-
robu sušeného sena používá 
rotační obraceč a lis irmy 
DeutzFahr. Zpracování půdy 
je založeno na technologii 
Horsch. Vzhledem k tomu, 
že je zde alfou a omegou exi-
stence příprava půdy, patří 
k základní výbavě i hloub-
kový kypřič půdy Vogel Nott. 
Všechny tyto stroje dodala 
společnost PEKASS a.s.

Nedostatek pracovníků

Dnes se při celostátní nízké 
nezaměstnanosti uvádí, že 
třem čtvrtinám zeměděl-
ských podniků chybí pra-
covníci. Je tedy téměř na sto 
procent jisté, že při jejich 
poptávce žádný zemědělský 
podnik nemůže případným 
zájemcům nabízet těžkou, 

fyzickou práci v podobě zve-
dání pytlů, substrátů a těž-
kých břemen. Takovou práci 
dnes musí vykonávat tech-
nika. Soustředit se na země-
dělství v segmentu mani-
pulační techniky i traktorů, 
v samém počátku své exis-
tence pochopila i anglická 
rodinná irma JCB. Zvolila si 
toto zaměření, které je pod-
statně náročnější než obor 
stavebnictví, v němž však 
také velmi úspěšně podni-
ká. Dnes žlutá technika JCB 
zaujímá významné místo 
na celosvětovém trhu v sek-
toru teleskopických manipu-
látorů a kolových nakladačů, 
stejně jako traktorů. Inovo-
vaná manipulační technika 
JCB společně s traktory JCB 
Fastrac iCON byly předsta-
veny veřejnosti na Polním 
dnu JCB na počátku června 
v Dymokurech na pozemcích 
společnosti Czernin Dymo-
kury s.r.o.  

78 + 32

Takové je stáří obou ob-
chodních partnerů irem JCB 
a PEKASS. Za celou dobu exi-
stence obou, se rozšiřoval 
sortiment strojů a traktorů 
nejen pro zemědělství, ale také 
rostla jejich výkonnost, počet 
zaměstnanců, a také celkový 
obrat. Ten u irmy PEKASS již 
v roce 2021 poprvé překročil 
bájnou hranici jedné miliardy 
korun. PEKASS dnes v České 
republice působí prostřednic-
tvím 11-ti poboček. Pobočky 
jsou teritoriálně rozděleny 
do 3 divizí. Zaměstnává celkem 
160 lidí, z toho 33 obchodních 
zástupců, 46 servisních tech-
niků, 14 prodejců náhradních 
dílů a další, kteří zajišťují fak-
turaci a také sklady.

V březnu 2014 získala spo-
lečnost PEKASS o iciální přímé 
zastoupení světové značky JCB 
v České republice pro žluté 
zemědělské stroje (traktory, 
manipulátory a nakladače). 
Samozřejmě v jednom článku 
není možné podrobně popsat 
vše, co bylo vystaveno na Pol-
ním dnu. Je jen velká škoda, 
že tuto akci nenavštívil žád-
ný z českých politiků, kteří se 
tak rádi vyjadřují k českému 
zemědělství. Zde by totiž vi-
děl světový vývoj a směřování 
v praxi. Celé produktové řady 
strojů vývojově směřují k ob-
služnosti velkých pozemků, 
v krátkém čase a co nejpres-
tižněji. Jejich obsluze je věno-
vána maximální pozornost, co 
se týká pohodlí a bezpečnosti. 
Pro letošní program Polního 
dne v Dymokurech byla vy-
brána značka JCB a novinky 
v jejím sortimentu, včetně 
sortimentu irmy Horsch, kte-
rou PEKASS také zastupuje 
a prodává. Zmíněné stroje byly 
nejen představeny v ukázkách 
a komentářích, ale bylo možné 
si je i na místě osobně vyzkou-
šet. Byl to největší Polní den 
společnosti JCB v Evropě. Bylo 
zde předvedeno 15 traktorů 
JCB Fastrac solo i v kombina-

cích s mnoha dalšími stroji do-
dávanými společností PEKASS. 

Co je JCB

To v krátkém vystoupení vy-
světlil Balazs Barsi, JCB ma-
nažer pro střední Evropu. 
Jedná se o iniciály zakladatele 
společnosti pana Joseph Cyril 
Bamforda. Společnost vznik-
la v roce 1945 ve skromných 
podmínkách. Vášeň pro tech-
niku dovedla zakladatele až 
do pozice jedné z nejúspěšněj-
ších společností na světovém 
trhu s manipulační a traktoro-
vou technikou. I dnes je stále 
globální rodinnou společností 
s velkou tradicí, která klade 
velký důraz na zemědělskou 
techniku, a která velmi dob-
ře rozumí potřebám země-
dělců. Stále jsou inovovány 
a rozšiřovány produktové 
řady. Například u manipu-
látorů je k dispozici několik 
variant převodovek. K novin-
kám na trhu patří traktor JCB 
Fastrac 8000 iCON. U něho 
došlo ke kompletnímu přepra-
cování kabiny, ale jeho DNA 
a užití je stále stejné a  uni-
verzální. Druhou novinkou, 
která byla k vidění, byl velký 
kloubový nakladač 457 S. 
Vyniká extrémním výkonem 
až 20 t a je právem označo-
ván „králem“ tohoto segmen-
tu užití. Třetí novinkou byl 
teleskopický manipulátor 
AGRIPRO 542-70. Je jediným 
modelem na trhu s pojezdo-
vou rychlostí 50 km/hod, se 
sedmimetrovým ramenem 
a nosností 4,2 t. Tento stroj 
byl také k dispozici zájemcům 
o jízdu zručnosti na čas. Je to 
ideální stoj pro podniky, kde je 
vyžadován velký výkon s čet-
nými přejezdy.

Představení novinek JCB

To bylo samozřejmě prioritou 
celé akce. Na Polním dnu byly 
představeny teleskopické 
nakladače, kloubové nakla-
dače, telemastery, traktory, 
ale i zahradní, lesnická a ko-
munální technika. Nicméně 
z pozice prodejce této techni-
ky fy PEKASS nebylo špatným 
nápadem ukázat již prodané 
stroje jejich uživatelům. Ti 
jsou díky širokému sortimen-
tu nejen z oblasti zemědělství, 
ale i komunální techniky, ha-
sičů, lesního hospodářství, aj. 
Jejich uživatelé byli přítom-
ni a byli schopni odpovídat 
na zvídavé dotazy zájemců. 
Vše se ale točilo kolem no-
vinek JCB, které představili 
Ing. Michal Anton, produk-
tový manažer JCB a Ing. Jan 
Mrkos, produktový manažer 
pro traktory JCB. Těmi byly 
manipulátory a traktory JCB 
Fastrac 8000 iCON. Manipu-
lační technika JCB je rozšířená 
a dostatečně známá většině 
zemědělských podniků. Trak-
tory JCB byly původně určeny 
k dopravě na silnici. Bohaté 

zkušenosti získané v dopravě 
jsou nyní zúročeny při jejich 
nasazení k zemědělským pra-
cím na poli. Velkým bene i-
tem je otáčení zadní nápravy 
(u řady Fastrac 4000), při-
čemž rychlost cca 65 km/hod 
(u řady Fastrac 8000) na silni-
ci si ponechaly.

Nový JCB Fastrac 8000 iCON 
je ikonou

Nejlepší charakteristikou 
novinky je ocenění získa-
né v roce 2022 na veletrhu 
zemědělské a zahradnické 
techniky EIMA 2022 v italské 
Boloni. Hodnocení odborné 
poroty znělo takto: „Navzdo-
ry svým rozměrům je JCB 
Fastrac velmi obratný díky 
systému řízení všech kol, kte-
rý dělá tento stroj účinnější, 
bezpečnější, pohodlnější, 
a nyní i více uzpůsobený pro 
moderní zemědělství, který 
navíc umožňuje také tzv. kra-
bí chod, jenž podstatně sni-
žuje nadměrné utužení půdy. 
Ve spojení s novým moder-
ním JCB GPS systémem doká-
že stroj snadno aplikovat po-
stupy precizního zemědělství 
v praxi. Díky integrované te-
lematice je zase možné, stroj 
vzdáleně sledovat či plánovat 
servisní postupy precizního 
zemědělství v praxi. Pokročilá 
optimalizace hardwaru a soft-
waru dělá tento stroj účinněj-
ší, bezpečnější, pohodlnější 
a nyní více uzpůsobený pro 
moderní zemědělství. Tyto 
vlastnosti pozitivně ovlivňují 
náklady a využití stroje. Na-
konec i maximální rychlost 
až 60 km/hod znamená méně 
času na cestě a více na poli.“

V Dymokurech se také 
potvrdilo, že traktory JCB 
nejsou koncipovány pouze 
jako tahače, ale jsou platný-
mi pomocníky při většině 
zemědělských prací, včetně 
dopravy v zemědělství. Nelze 
přehlédnout, že traktory JCB 
nacházejí uplatnění i v ko-
munální oblasti. To potvrdily 
vystavené exponáty traktorů 
JCB Fastrac pro hasiče, údrž-
bu silnic, popř. lesnictví.

Závěr

Uspořádání Polního dne 
v obecné rovině není jen 
otázkou návozu strojů a trak-
torů. Pořadatel PEKASS s jeho 
přípravou strávil několik týd-
nů tvrdé práce, ale vyplatilo 
se to, což kvitovala řada ná-
vštěvníků. Letošní Dymoku-
ry tak volně navázaly na po-
dobnou akci z loňského roku 
a na stejném místě – Polní 
den HORSCH, na nějž si našlo 
cestu kolem 800 návštěvníků 
ze zemědělství a příbuzných 
oborů. Nezbývá nic jiného, 
než se těšit na příští ročník 
při stejně příjemném počasí 
jako v roce 2023.

Ing. Michal Vokřál, CSc.
Foto: archiv PEKASS

Akcí s mutacemi názvu Polní den, pořádají 
výrobci, distributoři i výzkumníci z oblastí 
osiv, hnojiv, chemie, traktorů i zeměděl-
ských strojů v době těsně přede žněmi ce-
lou řadu. Často se i termínově překrývají. 
Ten, kdo však dal 1. června přednost Polní-
mu dnu PEKASS v Dymokurech na pozem-
cích společnosti Czernin Dymokury s.r.o., 
zcela jistě neprohloupil. 

Teleskopický manipulátor JCB AGRIPRO 542-70 – novinka

Velký kloubový nakladač JCB 457 S – novinka

Traktor JCB FASTRAC iCON 
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Vysočinu - ať již z hledis-
ka protierozních opatření, 
nebo urychlení prací, protože 
víme, jaké tu umí být rozma-
ry počasí,“ okomentoval pre-
zentovanou techniku Vrati-
slav Malina. 

Jako první byl účastníkům 
představen HORSCH Terra-
no 4 MT. Jde o kypřič vyba-
vený středovým podvozkem 
a čtyřřadovou konstrukcí 
(dvě řady talířů a dvě řady 
radliček). Skvěle se osvědčí 
zejmén v podmínkách, kdy 
je žádoucí nejprve promíchat 
povrch půdy a pak hlouběji 
prokypřit její pro il. Přední 
dvě řady kypřiče nesou talíře, 
pak následují dvě řady s jed-
notkami TeraGrip a úzkými 
radličkami LD (low distur-
bance). Maximální intenzity 
utužení je dosaženo pomocí 
pěchu HORSCH SteelDisc. Se 
strojem lze intenzivně kyp-
řit až do hloubky 30 cm. Má 
přitom nízký míchací účinek 
a díky tomu se na povrch 
půdy nedostávají téměř žád-
né hrubé kusy půdy. Díky 
středovému podvozku je 
kypřič velice obratný. Kromě 
prezentované varianty 4 MT, 
která nabízí pracovní záběr 
4,4 m, dodává výrobce také 
model 6 MT o šestimetrovém 
záběru. 

Pronto neztrácí svou 
popularitu

Jako další v pořadí se účast-
níkům představil nový model 
secího stroje HORSCH Pron-
to 6 DC. Inovace osvědčené 
techniky spočívá nejen ve vy-
lepšeném designu, ale také 
ve výše umístěném ventilá-
toru integrovaném do zásob-
níku (nasává méně nečistot), 
větším průměru kol (která 
se tak méně opotřebovávají) 
a v neposlední řadě i v po-

změněném uložení výsevního 
ústrojí, jež se snadněji nasta-
vuje a manipuluje. HORSCH 
Pronto je vůbec nejprodáva-
nějším secím strojem svého 
typu nejen u nás, ale i v celé 
Evropě. A není divu – jde 
totiž o techniku, která se 
chlubí mnoha přednostmi, 
především pak svou univer-
zálností. Jak potvrdil i Vrati-
slav Malina: „Pronto zaseje 
prakticky všechny plodiny, 
snad jen s výjimkou široko-
řádkových. A to jak po orbě, 
tak po podmítce, nebo do str-
niště.“ Setí je díky tomuto 
stroji mimořádně efektivní 
– nabízí totiž vysokou jízdní 
rychlost (až 20 km/h) v kom-
binaci s velkokapacitními zá-
sobníky na osivo. Konkrétně 
model Pronto 6 DC je k dis-
pozici i v jednokomorové 
variantě, kdy má zásobník 
objem 4000 litrů. Pokud je 
zároveň přidáváno i hnojivo, 
lze kapacitu navýšit na 5000 
litrů. Stroj má přitom nízké 
nároky na tahový výkon. Ino-
vativní je i koncept ovládání, 
kdy uživatelské rozhraní bylo 
optimalizováno pro dotykové 
terminály a odpovídá tak ak-
tuálnímu standardu ISOBUS. 
Kromě předváděné šestime-
trové varianty, jsou k mání 
i modely 3 DC (záběr 3 m) 

nebo 4 DC (4 m). Zákazníci 
si mohou zvolit verzi s jed-
nokomorovým nebo dvou-
komorovým zásobníkem, 
přičemž hlavní zásobník 
lze ještě doplnit o MiniDrill. 
Uložení osiva je mimořádně 
přesné, preciznost lze ještě 
zvýšit přidáním předního 
pakru. „Kdo tento stroj kou-
pí, tak určitě neprohloupí. 
Protože vždy se u něj dá na-
jít ideální nastavení, které 
bude vyhovovat konkrétním 
požadavkům zákazníka,“ uza-
vřel předvedení secího stroje 
Pronto Vratislav Malina.

Focus je záruka dobrého 
startu – nejen pro řepku

Třetím předvedeným stro-
jem byl HORSCH Focus 6 TD. 
Jedná se o sečku určenou 
do „StripTill“ technologií. 
Účinně kombinuje kypření 
v pásech a koncentrované 
hnojení – a to vše ve spojení 
s osvědčenými komponenty 
secích strojů HORSCH. Rad-
ličky TerraGrip kypří půdu 
před osivem a zároveň vyče-
sávají posklizňové zbytky ze 
seťového lůžka. V přesně de-
inované hloubce vzniká vrst-

va s hnojivem a na seťový ho-
rizont se dostává vlhká půda 
z hlubších vrstev. Klenuté ta-
líře za radličkami mohou buď 
urovnávat, nebo tvořit hrůb-
ky, které následně poskytují 
vzcházejícím rostlinám ide-
ální ochranu před větrnou 
erozí. Půda před výsevem je 
utužována pneumatikovým 
pěchem. O precizní ulože-
ní osiva se postarají botky 
TurboDisc. Je přitom možné 
nastavit rozteče mezi jed-
notlivými botkami na 30 cm 
(pro řepku a širokořádkové 
plodiny) nebo na 15 cm (pro 
obiloviny). Díky zásobní-
ku o objemu 5000 l (40:60, 
osivo vs. hnojivo) má stroj 
veliký plošný výkon. Kromě 

šestimetrového záběru, který 
byl k vidění na polním dnu, 
si mohou zákazníci zvolit 
i verzi čtyřmetrovou (Focus 4 
TD). „Je to stroj s obrovskou 
přidanou hodnotou,“ zmínil 
Karel Dvořák a připomněl ve-
lice dobré výsledky vzcházi-
vosti řepky seté tímto secím 
strojem a následně i větší vý-
nos plodiny.

Největší výběr 
postřikovačů nabízí 
HORSCH Leeb

Prezentaci techniky uzavře-
lo předvedení postřikovače 
HORSCH Leeb PT 8.300, kte-
rý představil Radek Divila. 
Jak zmínil, HORSCH Leeb je 
vůbec největším výrobcem 
postřikovačů – co se pestros-
ti sortimentu týká. Portfolio 
zahrnuje nesené, tažené i sa-
mochodné stroje. A  k samo-
chodům patří i avizovaný mo-
del PT 8.300. Zájem o tento 
stroj rychle vzrůstá a podle 
slov Karla Dvořáka je právě 
u tohoto postřikovače vůbec 
největší nárůst obchodů z ce-
lého portfolia HORSCH Leeb. 
A je k tomu mnoho dobrých 
důvodů - nová generace tech-
niky Leeb PT v sobě spojuje 
jízdní komfort, výkon a maxi-
mální účinnost aplikace. Po-
střikovač tak nabízí ještě více 
možností, než v minulosti – 
větší světlou výšku (až 1,35 
m), lepší pohodlí pro obsluhu, 
větší svahovou dostupnost 
a v neposlední řadě i širší 
výběr pracovních záběrů. Po-
střikovač je nejen spolehlivý, 
ale prakticky také bezúdrž-
bový – jelikož na celém stroji 
nejsou žádná mazací místa. 
Zásluhou so istikovaného 
podvozku ComfortDrive má 
obsluha postřikovače zajiš-
těn podobný jízdní komfort, 
jako v osobním automobilu. 
Ramena zůstávají v klidu 
a v rovnováze i při vyšších 
rychlostech a na hrbolatých 
úsecích. Stroj je poháněn 
šestiválcovým motorem o vý-
konu 310 koňských sil. Díky 
inteligentnímu řízení pohonu 
je jízda ekonomická a to i při 
poměrně vysokých rychlos-
tech (až 50 km/h po silnici, 
nebo 32 km/h při práci). 
Nádrž lze zvolit plastovou 
o objemu 6 000 l (model PT 
6.300) nebo nerezovou s ob-
sahem 8 000 l (PT 8.300). Ra-
mena osvědčené konstrukce 
a vybavená systémem Boom-
Control mohou mít rozpětí až 
45 m. Bene item je i kontinu-
ální vnitřní čištění CCS Pro 
s elektrickými ventily a ex-
terním ovládacím panelem. 

 Polní den potvr-
dil, že možnosti uplatnění 
předváděné techniky jsou 
opravdu široké. Obrovská 
variabilita využití, která však 
není na úkor kvality práce či 
komfortu obsluhy – to jsou 
atributy, které zemědělci 
u svých strojů požadují, aby 
mohli hospodařit efektivně 
a konkurenceschopně. A prá-
vě takovou techniku najdou 
u společnosti STAGRA pod 
značkou HORSCH. 

PEZ

Účastníky přivítal jednatel 
společnosti STAGRA Ing. Ka-
rel Dvořák spolu s předse-
dou představenstva ZOD 
Kámen Ing. Václavem Valou. 
Pan předseda nejprve krát-
ce představil jejich podnik, 
který hospodaří na 3 692 
hektarech, přičemž 2 796 
ha zaujímá orná půda a 896 
ha travní porost. Rostlinná 
výroba zahrnuje především 
pěstování brambor (sadba 
i konzum), obilovin a řepky. 
Živočišná výroba je pak za-
měřena na chov skotu a pro-
dukci mléka, kdy základní 
stádo čítá zhruba 1150 hol-
štýnských dojnic. Družstvo 
rovněž provozuje dvě bioply-
nové stanice.

Následně Karel Dvořák 
stručně přiblížil činnost 
společnosti STAGRA, která 
se věnuje zemědělské pr-
vovýrobě, prodeji pesticidů 
a – samozřejmě – prodeji 
techniky HORSCH. S touto 
značkou STAGRA spolupra-
cuje již od roku 1992. „Aktu-
álně je sortiment velmi boha-
tý, od seček, přes kypřiče, až 
po postřikovače,“ zmínil pan 
Dvořák.

Právě o technice HORSCH 
blíže promluvil Vratislav 

Malina, který poskytuje pro 
tuto značku technologické 
poradenství. Firma HORSCH 
vznikla o iciálně v roce 1984 
a od té doby ušla značný kus 
cesty – aktuálně tato němec-
ká irma dosahuje ročního 
obratu 750 milionů euro 
a zaměstnává zhruba 2800 
zaměstnanců. 

Specifi cké podmínky 
Vysočiny si žádají kvalitu 
od značky HORSCH

Pan Malina se mikrofonu ujal 
i na poli, kde probíhalo před-
vedení techniky. Celkem byly 
prezentovány čtyři stroje, 
jejichž výběr nebyl náhodný. 
„Jsou to stroje vhodné pro 

STAGRA uspořádala polní den 
na Havlíčkobrodsku
Společnost STAGRA, spol. s r.o. uspořádala 11. května 2023 
polní den v obci Kámen nedaleko Havlíčkova Brodu. Spolupo-
řadatelem bylo ZOD Kámen, které také poskytlo zázemí pro 
celou akci. Na účastníky čekalo předvedení čtyř strojů značky 
HORSCH a HORSCH Leeb a měli možnost se dozvědět mnoho 
informací nejen o prezentované technice, ale také mohli využít 
poradenství zástupce společnosti N.U. Agrar CZ s.r.o. 

Polní den zahájil Karel Dvořák. Předseda představenstva ZOD Kámen 
Václav Vala. 

Secí stroj HORSCH Focus kombinuje kypření v pásech a koncentrované hnojení.

HORSCH Pronto je nejprodávanějším secím strojem svého typu v Evropě.

Postřikovač HORSCH Leeb PT 8.300 má nezávislé zvedání obou ramen.

HORSCH Terrano 4 MT zvládá kypření půdy až do hloubky 30 cm.

Předvedení techniky komentoval 
Vratislav Malina.

MECHANIZACE
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Zemědělský sektor poskytu-
je desítky různých možností 
manipulace s materiálem 
a v reálu nabízí různé vari-
anty použití této techniky 
v průběhu celého roku vč. 
víkendů a svátků. Svoji dnes 
již neotřesitelnou pozici za-
stupují v zemědělství tele-
skopické manipulátory, kte-
ré se zde prosazují zejména 
díky své univerzálnosti při 
nakládce a manipulaci s ma-
teriály nejen v objektech ži-
vočišné či rostlinné produk-
ce. Manipulátory jsou stále 
častěji vyhledávány pro mož-
nosti výměny adaptéru či do-
sahu teleskopického ramena, 
dále pak díky skvělým pře-
jezdovým vlastnostem nebo 
možnosti manévrovatelnosti 
na relativně malé ploše.

Společnost Continental 
uvedla v roce 2022 hned dvě 
různá provedení manipu-
látorových pneumatik pod 
názvem CompactMaster AG 
a CompactMaster EM. Jak již 
jednotlivá dezénová značení 
napovídají, odlišnost je ze-
jména ve tvaru obou dezénů. 
AG verze je šípovým záběro-
vým provedením, které se 
tradičně těší velké zákaznic-
ké oblibě. Tvar dezénu u EM 
verze lze připodobnit cha-
rakteristikou k industriální-
mu či transportnímu dezénu, 
který je zatím mezi zákazní-
ky méně rozšířen a z našeho 
pohledu možná i neprávem 
opomíjen.

Skladba kostry u obou pro-
vedení je shodná. Při kon-
strukci byl použit ve dvou 
vrstvách točitý ocelový ná-
razník. Toto řešení pomáhá 
předcházet nežádoucím prů-
pichům či poškozením kost-
ry a zároveň přispívá k lepší 
stabilitě stroje při manipula-
ci s materiálem. Ramenní ob-
last je zesílena vyšší vrstvou 
materiálu pracovně nazva-
nou jako „želví štít“, který má 
za úkol chránit celou ramen-
ní oblast před poškozením. 
Obě dezénové verze zvláda-
jí transporty s rychlostí až 
do 50 km/h. Nutno podotk-
nout, že u rozměru 460/70 
R24 je EM verze proti AG ver-
zi o 11 kg těžší. Tento hmot-
nostní nárůst se odehrává 
zejména v dezénové oblasti. 
EM dezén má tedy podstatně 
větší styčnou plochu a celko-
vé zaplnění běhounové plo-
chy je markantní.

Mezi zemědělci převládá 
spíše konzervativní přístup 
vycházející z předešlých zku-
šeností, kdy se automaticky 
při volbě dezénu přiklánějí 
k šípovému provedení. Jejich 
zvyklost je patrná i z pohledu 
nákupního chování, kdy nám 
čísla jasně ukazují, že na trhu 
je stále lídrem šípový dezén. 
Proti tomuto letitému trendu 
stojí nyní malá, ovšem poma-
lu rostoucí skupina uživatelů. 
Ti již vyzkoušeli nové trans-
portně-industriální dezény 
a jejich reakce jsou vesměs 

velmi pozitivní. Ve snaze po-
skytnout zákazníkovi vodítko 
pro výběr vhodného dezénu 
jsme se rozhodli spolu s ir-
mou Agrozet a ČZU Praha 
provést dvoudenní porov-
návací test obou provedení. 
Na manipulátor DIECI tak 
byly ve dvou dnech obuty obě 
verze pneumatik Continental 
CompactMaster. Výsledky to-
hoto dvoudenního testování 
jsou pro mnohé z nás milým 
překvapením a ukázaly, že 
trend transportních dezé-
nů sehraje v budoucnu svoji 
roli. Jak tedy v závěrečném 
vyhodnocení dopadl tento 
porovnávací test?

Úvodem je třeba nastínit, 
že test probíhal na zpevně-
ných i nezpevněných komu-
nikacích. V terénu se pak 
jednalo o polní cesty, trav-
naté podloží a tvrdou plochu 
tvořenou betonovými panely. 
Součástí testu bylo měření 
parametrů důležitých pro ři-
diče a majitele manipulátorů. 
Mezi ty patří vibrace, boční 
stabilita, tahové síly, rozru-
šení povrchu při práci nebo 
spotřeba PHM. 

Měření vibrací proběhlo 
na různých površích za pomo-
ci akcelerometrů umístěných 
na rám stroje a do kabiny 
stroje. Výsledky měření ne-
byly překvapující, pohodlněj-
ší jízdou vynikal industriální 
dezén CompactMaster EM, 
který se tvarem dezénu blí-
ží spíše transportnímu kolu 

a ge-
n e r u j e 
tak méně 
vibrací než 
šípový dezén.

Pro řidiče ma-
nipulátorů je vždy 
při nakládce důležitá boční 
stabilita stroje, kterou kon-
strukce pneumatik může čás-
tečně ovlivňovat. Výhodou 
obou nových verzí Compac-
Masterů je již samotná šíře 
pneumatiky. Ta se blíží k ma-
ximální možné hranici šířky 
manipulátorových pneuma-
tik, kterou pneumatikářská 
norma ETRTO dovoluje. Mezi 
oběma verzemi nebyl zásad-
ní rozdíl už z toho důvodu, 
že oba pláště mají identickou 
konstrukci podpořenou dvě-
ma ocelovými nárazníky.

Pro konečného uživatele 
volícího nové obutí manipu-
látoru je často rozhodujícím 
faktorem schopnost záběru 
dané pneumatiky. Často tedy 
při volbě obutí zákazníci auto-
maticky inklinují k šípovému 
provedení. Výsledky měření 
tahových sil na pevné beto-
nové podložce a následně pak 
na travnatém podloží tak byly 
pro mnohé účastníky měření 
milým překvapením. Měření 
tahových sil proběhlo pomocí 
tahového dynamometru, kdy 

byl manipu-
látor buď brz-

děn traktorem 
s nižší rychlostí 

pojezdu nebo v druhém reži-
mu byl traktor plně zabrzděn. 
Tažné síly ve všech režimech 
vyzněly ve prospěch dezénu 
CompactMaster EM. V růz-
ných režimech na betonové 
ploše vynikal dezén vyš-
ším záběrem o 0,1 až 2,6 %. 
Na travnaté podložce pak pře-
kvapil vyšším záběrem o 4,9 
až 6,1 %! Z hlediska dopadu 
na podložku bylo možné po-
zorovat výrazné rozdíly v roz-
rušení travnatého povrchu. 
Intenzita rozrušení souvisela 
s prokluzem kol, kdy výraz-
nější hodnoty byly sledovány 
u šípového dezénu AG. Po ší-
povém dezénu byly patrné 
vytrhané travnaté drny, kdež-
to po přejezdu industriálním 
dezénem EM došlo pouze 
k mírnému zhutnění travna-
tého podloží.

V dnešní době, kdy sílí tla-
ky na ekonomickou úsporu 
ve všech oblastech zeměděl-
ského podnikání, sehrávají 
náklady za PHM významnou 
roli. Jak jsme již v článku 
uvedli, dezén CompactMas-

ter EM se blíží svým tvarem 
k transportnímu dezénu. Pro 
farmáře, kteří pracují s mani-
pulátory z větší části na pev-
nějším podloží či je používají 
pro transfery na polních 
komunikacích, rozhodně do-
poručujeme použití EM ver-
ze – úspora PHM u EM pro-
vedení v testu činila 10 %! 
Při propočtu roční spotřeby 
PHM u běžného manipuláto-
ru s možností úspory ve výši 
10 % vychází zemědělci roč-
ní inanční úspora rovnající 
se hodnotě jedné zakoupené 
pneumatiky. Volba EM verze 
se tedy zákazníkovi rozhod-
ně vyplatí, a to nejen z pohle-
du návratnosti investice.

 Máte-li zájem o komplet-
ní informace, doporučujeme 
navštívit webové stránky 
irmy Agrozet a zhlédnout 

porovnávací test pneumatik 
CompactMaster AG a EM, 
který je publikován v rám-
ci jejich seriálu „Agrozet 
od A do Zet“. K testovanému 
rozměru 460/70 R24 při-
bude od června tohoto roku 
i nový rozměr 500/70 R24.

Tomáš Jurtík
Continental Barum spol. s r.o.

MECHANIZACE

CompactMaster: Continental uvedl na trh 
dvě verze manipulátorových pneumatik.
Která z nich je vhodnější pro vaši práci?
• Společnost Continental představila novou pneumatiku pro teleskopické 

manipulátory a nakladače ve dvou různých provedeních
• Dezén CompactMaster AG s šípovým provedením představuje léty 

ověřenou klasiku
• Dezén CompactMaster EM nabízí univerzální možnosti využití 

a překvapivě posunuje bene ity manipulátorových dezénů o krok dále

ě 
než
ezén.
diče ma-

byl
látor

děn
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NAVZAS s.r.o. – stroje 
pro posklizňové zpracování zrnin

Zvýšení výkonu a kvality 
čištění a výrazné snížení 
prašnosti

Společnost NAVOS a.s. Hole-
šov - stř. Všetuly je situová-
na na okraji města Holešov. 
V jeho blízkosti se nachází 
několik firem, zahrádkářská 
oblast, supermarket, čerpa-
cí stanice a ostatní firmy. 
Neustálé stížnosti a tenden-
ce omezovat provoz spo-
lečnosti se staly impulsem 
pro řešení stávajícího stavu. 
Bylo rozhodnuto zvýšit vý-
kon a kvalitu čistění obilo-
vin. Největší důraz byl kla-
den na minimální znečistění 
okolí prachem.

Naplánování výměny 
technologie zabralo mnoho 

hodin plánování a výpo-
čtů. Neefektivní, technic-
ky zastaralá a energeticky 
nákladná technologie a ná-
sledně rozměrově větší 
technologie nová, byla do-
pravována stávajícím mon-
tážním otvorem. Montéři 
museli jednotlivé stroje ro-
zebrat na části a v daném 
patře opět smontovat do-
hromady. Jednalo se o velmi 
fyzicky a časově náročnou 
práci. Stroje a zařízení byly 
instalovány v 5. – 9. patře 
budovy.

Výsledky:
1) Sítová čistička DELTA 146 

má více jak dvojnásobný 
výkon (pšenice a ječmen – 
100 t/hod)

Vlhkost zrna
( % )

Doba skladování po jed-
nom chlazení

12,0 - 15,5 8 – 12 měsíců

15,5 - 17,5 6 – 8 měsíců

17,5 - 18,5 4 – 6 měsíců

18,5 - 20,0 1 – 4 měsíce

20,0 - 23,0 2 – 4 týdny

Firma NAVZAS s.r.o. se specializuje 
na skladování a posklizňové zpracování 
plodin s důrazem na drobná semena 
a technologické linky na výrobu osiv. 
Od začátku klademe důraz na kvalitu, 
profesionální přístup, záruční 
a pravidelný pozáruční servis, dodávky 
náhradních dílů a především spokojenost 
zákazníka. Nabízíme nejen jednotlivé 
stroje, ale i kompletní investiční celky 
na klíč - tzn. zaměření, projekt, dodávku, 
montáž včetně elektroinstalace, uvedení 
do provozu a zaškolení obsluhy. Jednou 
z realizací v letošním roce byla výměna 
technologie v NAVOS a.s., stř. Všetuly.

čistička ventilátor 2 cyklony

Stará technologie: 

univerzální sítová čistička ventilátor fi ltr s automatickou regenerací

Nová technologie:

 Skladištní škůdci Zahřívání dýcháním  Vývoj plísní (mycotoxiny)

2) Filtr – podtlakové provede-
ní, iltrační plocha 62 m2, 
regenerace tlak.vzduchem 
6 bar, 400 Nl/min, pro-
vedení ATEX, s výbušnou 
membránou, účinnost ilt-
race vyšší než 99,9 %

3) Ventilátor - množství 
vzduchu 16.000 m³/h

Konzervace zrnin 
chlazením - chladící 
agregáty GRANIFRIGOR

V letošním roce čeká Evro-
pu mimořádně horké a su-
ché léto. Pro zemědělce 
bude proto velmi důležité, 
aby včas a správně ošetřili 
sklizené plodiny, a tím za-
bránili snížení kvality skla-
dištními škůdci (brouci), 
zaplísněním (mykotoxiny) 
a ztrátám prodýcháním. 

Vynikající možností, jak 
se vyvarovat těchto ztrát 
a problémů, je podchla-
zení zrna ihned po sklizni 
tzn. přerušení vývojového 
stadia u brouků a ome-
zení vývoje plísní. Tech-
nologie chlazení zeměděl-
ských produktů je užívána 
po celém světě, ve všech 

klimatických pásmech, jako 
konzervace při skladování 
všech zemědělských pro-
duktů (obiloviny, olejniny, 
luštěniny…). Snížení teploty 
uskladněných zrnin a její 
průběžná kontrola při skla-
dování jsou nejdůležitější 
předpoklady dobrého zdra-
votního stavu.

Výhody chlazení:
 přesunutí výhodných zim-

ních podmínek skladová-
ní do letních měsíců

 potlačení ztrát úbytkem 
vláhy suché substance 
v důsledku vysýchání – 
dýchání zrna

 omezení aktivity sklad. 
škůdců, zastavení jejich 
rozmnožování

 omezení vývoje plísní
 není potřebné chemicky 

ošetřovat
 udržení vysoké kvality, 

vůně, trvanlivosti

 maximální uchování živin 
a specifických látek

 prevence proti oxidačním 
procesům – hlavně u olej-
nin

 nízká energetická nároč-
nost (3-6 kW/ 1 tunu obilí)

 není nutná další manipu-
lace (přepouštění-ener-
getická náročnost, ztráty 
poškozením)

 možnost kombinace suše-
ní a chlazení (úspora ná-
kladů, zvýšení kvality)

Chladicí zařízení GRANIF-
RIGOR firmy FRIGORTEC 
GmbH se vyrábí ve 13 mo-
difikacích s chladicím výko-
nem kapacitou od 35t/den 
do 900 t/den. Zařízení jsou 
používána ve více než 
v 50 zemích celého světa. 
V ČR jej úspěšně prodává 
firma NAVZAS s.r.o. V zá-
padní Evropě neuvidíte té-
měř sklad a nebo silo, kde 
by toto zařízení nevyužívali.

Velkou výhodou zaříze-
ní je mobilita (agregát je 
pojízdný), flexibilita (na-
pojení na stávající potrubí 
flexibilní hadicí) a absolutní 
nezávislost použití na době, 
počasí a ročním období. 
V podniku jej použijete ne-
jen pro chlazení obilovin 
v sile, ale také ve všech plo-
chých skladech, kde jsou 
podlahové větrací kanály, 
chladicí kanály a nebo vět-
rací roury. Jedno zařízení 
nahradí několik ventiláto-
rů, uspoří el. energii, ale 
především ošetří všechny 
zrniny ihned po sklizni.
Upravený vzduch – ochla-
zený (přesně nastavená po-
žadovaná teplota, nejčastěji 
5–10 °C), suchý a filtrova-
ný je vháněn např. do sila. 
Obecně platí, že jednorázo-
vé nachlazení vystačí na ně-
kolik měsíců. Doba mezi 
jednotlivými cykly chlazení 
je závislá na vlhkosti skla-
dovaného produktu při 
chlazení. 

Text: Dr. Ing. Vladimír 
Náplava

Foto: archiv NAVZAS s.r.o.
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Společnost NEREZ nechyběla 
na brněnském výstavišti
Brněnské veletrhy Animal Tech, Národní výstava 
hospodářských zvířat a Národní výstava myslivosti, byly 
nejen exhibicí různých plemen hospodářských zvířat, ale také 
přehlídkou firem, nabízejících technologie a zařízení nezbytné 
pro živočišnou výrobu. Účast si nenechala ujít ani firma 
NEREZ, jež se specializuje zejména na pícninářskou techniku. 
Ovšem v jejím pestrém portfoliu najdeme i další stroje pro 
zemědělství a lesnictví.

Technika pro pícninářství 
(a nejen to)

Firma sídlící ve Vizovicích 
vznikla v roce 1990 a již 
od počátku se zaměřovala 
především na stroje pro liso-
vání sena a slámy – zejména 
lisy Hesston. Postupně se 
rozšiřovala nejen nabídka 
dodávané techniky, ale také 
výroba náhradních dílů pro 
vysokotlaké lisy a lisy na ku-
laté balíky. Přibyla také výro-
ba náhradních dílů a servisní 
činnosti pro další modely lisů 
Hesston a Unibal. Nabídka 
náhradních dílů je však mno-
hem širší, jelikož  kromě vlast-
ní výroby dílů na lisy, dodává 
společnost NEREZ také sou-
části na sklízecí mlátičky, shr-
novače a obraceče píce, disko-
vé brány, žací stroje, rotační 
brány, Cambridge válce, kar-
dany, hydraulické komponen-
ty, řetězy, motouzy, síťoviny, 
fólie – zkrátka vše nezbytné 
pro sklizeň a uchování píce. 
Samozřejmě, nabídka ne-
spočívá pouze v náhradních 
dílech, ale irma NEREZ do-
dává i velké množství nových 
strojů. Nosný program tvoří 
prodej svinovacích lisů, bali-
ček píce a rozdružovačů balí-
ků BGroup. Pro tuto značku je 
společnost NEREZ výhradním 
zástupcem v celé České re-
publice, stejně jako pro znač-
ky Nobili, Agrex, King Kong 
Tools a Twose. V portfoliu ne-
chybí ani lisy na malé hranaté 
balíky Abbriata, vysokotlaké 
lisy New Holland, dále stro-
je značky Kuhn, ROŽMITÁL, 
Trac-Lift, Opall-Agri, SMS Ro-
kycany i jiné. Při prodeji stro-
je je samozřejmostí zaškolení 
obsluhy, záruční i pozáruční 
servis, případně i zajištění i-
nancování (leasing, úvěr).

Aby společnost vyšla vstříc 
co nejširšímu okruhu zákaz-
níků, doplňuje nabídku také 
prodej starších strojů v ag-
robazaru irmy. K vyhledá-
vaným službám patří rovněž 
předsezónní příprava, seří-
zení a generální opravy lisů. 
Společnost také vykupuje 
a následně prodává renovova-
né stroje na tuzemském i za-
hraničním trhu. Firma NEREZ 
se rovněž zabývá zakázkový-
mi zámečnickými pracemi, 
kovoobráběním, činnostmi 
pro zemědělství, nebo dokon-
ce výrobou malých dětských 
motocyklů. Zákazníci oceňují 
nejen vysokou kvalitu sério-
vě vyráběných dílů, ale také 
spolehlivé provádění celko-
vých oprav strojů nebo rychlé 
servisní zásahy v hlavní skliz-
ňové sezóně.

I malé balíky si zaslouží 
profesionální péči

Portfolio techniky je u spo-
lečnosti NEREZ opravdu 

velmi obsáhlé a na brněnské 
výstavě tak rozhodně ne-
mohlo být k vidění vše, co 
tato irma svým zákazníkům 
nabízí. I tak ale bylo v ex-
pozici, která byla umístěna 
na volné ploše mezi pavilo-
ny, na co koukat. Na stánku 
jsme zastihli přímo majitele 
a zakladatele společnosti 
NEREZ pana Luďka Polčáka, 
který nám ochotně předsta-
vil některé exponáty. Většina 
vystavených strojů prezento-
vala techniku BGroup. Kro-
mě lisů s variabilní i pevnou 
komorou o různých rozmě-
rech, zaujmou v nabídce 
i minibalíkovače, které jsou 
díky svým rozměrům ideální 
volbou pro menší farmy nebo 
na efektivní zpracování píce 
z malých a těžko dostupých 
ploch (horský terén apod.). 
Stále větší popularitu si zís-
kávají u chovatelů, kteří pre-
ferují manipulaci s malými 
balíky (chov koní, drobných 
přežvýkavců apod.). Na-
vzdory nevelkým rozměrům 

překvapí tyto lisy vysokým 
výkonem. Společnost BGroup 
má s těmito profesionálními 
malými lisy bohaté zkuše-
nosti, jelikož navázala na vý-
robu značky Wolagri, která 
byla ve výrobě malých lisů 
průkopníkem a jejíž stroje 
jsou na trhu již několik dese-
tiletí. V Brně byl prezentován 
model BGroup RRX 60. Jak 
nám pan Polčák potvrdil, jde 
o prověřený a vyzkoušený lis, 
který jejich společnost pro-
dává a servisuje již od roku 
2004. Lis je vhodný na lisová-
ní sena, slámy i siláže, z nichž 
hravě udělá balíky o průmě-
ru 57 cm a šířce 63 cm. K oba-
lení slisované senáže je nutné 
pořídit také ovíječku – a ani 
ta na brněnské výstavě ne-
chyběla. Balička na malé balí-
ky BGroup FP 60 představuje 
nesený stroj s tříbodovým 
uchycením. Je určená k oví-
jení malých kulatých balíků 
z lisu RRX 60, ovšem lze ji vy-
užít i na ovíjení balíků z lisů 
jiných značek a jiných rozmě-

rů. Naložení balíku je možné 
provést ručně, nebo nakláda-
cím ramenem. Celé zařízení 
lze jednoduše řídit z kabiny 
traktoru pomocí bovdenové-
ho nebo automatického ovlá-
dání. Samotné ovíjení balíku 
pak probíhá na otočné ploši-
ně se dvěma válci.

Samozřejmě, na veletr-
hu nechyběl ani zástupce 
klasického svinovacího lisu 
z dílny BGroup, kterým byl 
model CRX-120 L. Zvládne 
lisovat balík slámy, sena či 
siláže o průměru 120 cm 
a stejné šířce. Varianta „L“ 
má oproti modelu CRX-120 
výhodu v tom, že disponuje 
větší šířkou sběrače a tím 
se značně násobí pracovní 
výkon i celková efektivita. 
U „L“ verze si navíc zákaz-
ník může zvolit i vybavení 
rotačním podávacím válcem 
ve tvaru hvězdice, namísto 
standardních podávacích 
vidlí. Tento podávací vá-
lec umístěný za sběračem 
umožňuje plynulejší pře-

chod materiálu do komory, 
lis pracuje bez ucpávání 
a rychleji. V moderním líbi-
vém designu si mohou zá-
jemci vybrat i větší variantu 
lisů - CRX-150 nebo CRX-
150 L, které slisují balík 
o průměru 155 cm.

NEREZ Vás vybaví nejen 
na farmu, ale i do lesa

Jak již bylo zmíněno, společ-
nost NEREZ se krom země-
dělské techniky zabývá také 
prodejem strojů pro lesnic-
tví. Ty v Brně reprezentovala 
lesní fréza Seppi Midiforst 
200 MT. Poradí si s mulčová-
ním dřeva do průměru 30 cm 
při pracovní rychlosti až 5 
km/hod. Fréza má univer-
zální přípravu pro agregaci 
k jiným strojům. Disponuje 
pracovním tlakem 350 bar 
a čerpadlem o výkonu 100 – 
140 l/min. Fréza má pracov-
ní záběr 2 m, ovšem u irmy 
NEREZ si zájemci vyberou 
z množství dalších modelů 

– s různým pracovním roz-
sahem a výkonem. A široký 
výběr se netýká pouze fréz, 
ale i další lesnické a dřevoz-
pracující techniky, jako jsou 
vyvážečky, hydraulické ruky, 
shrnovače klestí, lanové na-
vijáky, štěpkovače nebo ští-
pací automaty. 

Pokud jste expozici spo-
lečnosti NEREZ na brněn-
ském veletrhu nezvládli 
navštívit, nemusíte zoufat. 
Ochotní zaměstnanci Vám 
rádi poradí a vyjdou vstříc 
– ať již chcete koupit nový 
nebo ojetý stroj, potřebu-
jete servis či náhradní díly, 
nebo hledáte služby, jako 
je soustružení či frézování 
na NC strojích, svařování, 
vrtání, lisování, povrchové 
úpravy a podobně – to vše 
u spolehlivé firmy z Vizovic 
vyřešíte. Ať již se zabýváte 
zemědělstvím, lesnictvím 
nebo komunální sférou, 
společnost NEREZ Vám má 
vždy co nabídnout. 

PEZ

Majitel společnosti Luděk Polčák s manželkou Janou.Společnost NEREZ nabízí také lesnickou techniku.

Lisy na balíky BGroup se vyznačují elegantním a líbivým designem. Balička na malé balíky BGroup FP 60.

MECHANIZACE
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Účinné řešení pro zlepšení kvality 
podestýlky i stájového prostředí

Nejrůznější sorbenty a ab-
sorbční podestýlky nejsou 
žádnou novinkou. Nemálo 
chovatelů – nehledě na to, zda 
mají v teráriu morče, nebo vel-
kokapacitní kravín plný dojnic 
– na ně nedá dopustit. Přesto 
jsou avizované produkty Top 
DRY a jeho prémiová varian-
ta Sahara DRY v mnoha ohle-
dech jedinečné. A to je dobře 
prověřené praxí, jelikož oba 
produkty jsou již několik let 
využívány v zemi svého půvo-
du, tedy v Maďarsku. Ve státě, 
kde je zemědělství a chov hos-
podářských zvířat na velmi 
vysoké úrovni, se zmiňované 
kondicionéry podestýlky těší 
vzrůstající oblibě. A důvodů 
k popularitě je vícero – přede-
vším je to opravdu vynikající 
absorbce vody (300 – 350 % 
u Top DRY a 350 – 400 % 
u Sahara DRY). Podestýlka tak 
zůstane výrazně déle suchá, 
není nutné ji tak často měnit a  
následná sanitace je mnohem 
jednodušší. Kondicionér je 
plně bioodbouratelný. Bene-
item je i obsah aromatických 

složek, které redukují zápach 
(přípravek Top DRY má do-
konce příjemnou mentolo-
vou vůni) a celkově přispívají 
k eliminaci emisí vznikajících 
na farmě (CO2, amoniak, si-

rovodík). Přípravek odpuzuje 
mouchy, komáry, moly, čme-
líky a další drobný hmyz. Ob-
sah antibakteriálních molekul 
pomáhá redukovat nežádoucí 
mikroorganismy v podestýlce 
(u přípravku Top DRY je pro-
kázán i velmi dobrý účinek 
zabraňující růstu vodních řas 
prothoteca species). Tím, že 
kondicionéry výrazně pro-
dlužují životnost podestýlky, 
snižují náročnost na lidskou 
práci. V neposlední řadě zlep-
šují kvalitu hnoje a nebrání 
ani dalšímu využití použité 
podestýlky – jak v bioplyno-
vých stanicích, tak pro výrobu 
separátu. 

Unikátní receptura 
v souladu s přírodou

Výrobcem progresivních kon-
dicionérů podestýlky je ma-
ďarská irma Animaxx-Premi-
um s.r.o. Jak nám porozradil 
Dr. Zoltán Formanek, který 
působí v této společnosti jako 
manažer prodeje, před samot-
ným uvedením kondicionérů 
na trh probíhalo množství tes-
tů a hledání spolehlivého vý-
robce receptury. Po náročném 
výběru byly kondicionéry Top 
DRY a Sahara DRY roku 2016 
uvedeny do prodeje. Jde při-

tom o privátní produkty, takže 
společnost Animaxx-Premium 
je jediným vlastníkem recep-
tury a výhradním dodavate-
lem přípravků ve světě. Kro-
mě „rodného“ Maďarska, jsou 
přípravky exportovány také 
do Chorvatska (k odběrate-
lům Sahara DRY patří i největší 
chorvatská farma s dojnicemi) 
a během letošního června by 
měl být zahájen dovoz do Pol-
ska. Připravuje se také export 
do pobaltských zemí. A díky 
společnosti Lacto Pro mohou 
nyní bene ity těchto produktů 
ocenit i čeští chovatelé. 

Jedním z mnoha přínosů 
přípravku Sahara DRY je sku-
tečnost, že je vyráběn pouze 
z čistě přírodních ingredi-
encí. Díky tomu tak lze kon-
dicionéry bez obav používat 
i v ekologickém systému 
hospodaření. Ošetřená pode-
stýlka je absolutně bezpečná 
a přináší i řadu pozitiv při ná-
sledné aplikaci na půdu. Top 
DRY a Sahara Dry mohou ně-
kolikrát vyschnout a absor-
bovat vlhkost. To je na polích 
velký přínos, jelikož udržují 
půdu vlhkou po delší dobu 
a vyrovnávají její teplotu.

Široké možnosti využití

Jak také doktor Formanek 
potvrdil, uplatnění kondi-
cionérů je opravdu široké 
– a to jak v intenzivních cho-
vech, kde jsou zvířata prak-
ticky 24 hodin v kontaktu 
s podestýlkou a stájovými 
plyny, tak i v chovech exten-
zivních (masný skot apod.), 
kde jsou sice zvířata většinou 
venku, ale přesto je vyžado-
vána vysoká úroveň hygieny 
v zimovištích a zvláště pak 
v porodních kotcích. 

Sahara DRY obsahuje tě-
kavou směs olejů, která má 
inhibiční účinek na mikro-
by. V kombinaci s absorbční 
schopností je tak dosaženo 
mnohem rychlejší eliminace 
mikrobů v podestýlce, než 
s dezinfekčními prostředky. 
Ošetřená podestýlka navíc 
rychle opadá ze srsti a kůže 
zvířat, takže se také snižuje 
doba kontaktu s nečistotami 
a patogeny. Suchá podestýlka 
není atraktivní pro mouchy, 
aby zde kladly svá vajíčka 
(pokud se již tak stane, jsou 
larvy působením kondicioné-
ru vysušeny). Redukce ne-
žádoucího hmyzu ve stájích 
znamená nejen menší stres 
pro zvířata (i lidi), ale i ome-
zení šíření nemocí.

Mimořádné účinky kondici-
onérů Top DRY a Sahara DRY 
se potvrdily prakticky ve všech 
chovech různých kategorií 
hospodářských zvířat. Skvělé 
výsledky jsou na mléčných far-
mách, kde lze přípravky využít 
nejen do podestýlky (nebo 
k aplikaci na matraci) dojnic, 
ale i v porodnách a ustájení 
všech kategorií telat. 

Zajímavé výsledky však hlá-
sí i chovy s drobnými přežvý-
kavci. Zde bylo díky příprav-
kům dosaženo úspory použité 
slámy (o 70 % méně podestýl-
ky) a eliminace ektoparazitů 
a much o 100 %. Beneftiem je 
i úplné pohlcení pachu. 

V chovech prasat se Top 
DRY využívá nejen do pode-
stýlky, ale také ke „koupe-
li“ právě narozených selat 
v prášku, aby se vysušila. 
Mentolová vůně nejenže od-
puzuje hmyz, ale také usnad-
ňuje mláďatům dýchání. 
Osvědčil se i Sahara DRY, kte-
rý výrazně pohlcuje pachy, 
eliminuje mouchy a je dobrou 
prevencí proti dermatitidám

Rovněž chovatelé koní si 
přípravek chválí a oceňují 
redukci obtížného hmyzu 
ve stáji, i skvělé preventivní 
působení na nemoci kopyt 
(hniloba apod.).

Fantastické výsledky hlásí 
drůbeží farmy, které se roz-
hodly kondicionéry využívat. 
Už jenom výrazné zlepšení 
kvality stájového vzduchu 
a menší zátěž zvířat amonia-
kem, znamenaly zlepšení rych-
losti konverze krmiva, v ne-
poslední řadě i lepší produkci 
masa u kuřecích brojlerů.

Velikou výzvou jsou pak 
chovy vodní drůbeže (kachny, 
husy). Právě v těchto podmín-
kách bývá kvalita podestýlky 
absolutně nejhorší a to vinou 
velmi vlhkého a mokrého 
prostředí. O pronikavém zá-
pachu ani nemluvě. I zde však 
Sahara DRY a Top DRY potvr-
dily svůj obrovský potenciál, 
když při jejich využívání do-
šlo k padesátiprocentní úspo-
ře podestýlkového materiálu 

a také k poklesu mortality 
chovaných ptáků na polovinu. 
Právě pro chovatele drůbeže 
mohou kondicionéry pode-
stýlky představovat obrov-
skou pomoc – a to i z toho 
důvodu, že výrazně eliminují 
patogeny ve stájovém pro-
středí. A to je ceněno nejen 
v době výskytu ptačí chřipky. 

Samozřejmě, díky svým 
mimořádným vlastnostem, 
mohou produkty s úspěchem 
využívat i chovatelé a majite-
lé činčil, psů, koček, králíků 
a dalších zájmových zvířat. 
Ve zdárném testování je nyní 
i možnost využití kondicioné-
rů ke „koupelím“ paznehtů.

Mimořádná efektivita 
šetří peníze

Argumentů, proč používat 
kondicionéry podestýlky Sa-
hara DRY a Top DRY, je celá 
řada. Pro mnoho chovatelů 
však bude stěžejním fakto-
rem cena. A nutno podotk-
nout, že i v tomto ohledu avi-
zované přípravky velmi mile 
překvapí. Provedeme-li srov-
nání cen kondicionéru Saha-
ra DRY se šesti dalšími nejpo-
užívanějšími konkurenčními 
přípravky přímo v Maďarsku, 
zjistíme zajímavé závěry: Ki-
logram produktu Sahara DRY 
vychází zhruba na 502 Ft. 
To ho řadí spíše mezi dražší 
přípravky, jelikož nejlevnější 
konkurenční produkt vychází 
cca na 105 Ft/kg a nejdraž-
ší pak přibližně na 588 Ft/
kg. Ovšem karta se obrátí, 
započítáme-li také efektivitu 
jednotlivých přípravků – a ta 
je u Sahara DRY absolutně 
bezkonkurenční. Díky své 
schopnosti pojmout více jak 
300 % vody ku svému obje-
mu, je s obrovským přehle-
dem na špici. Druhý „nejsa-
vější“ přípravek totiž zvládá 
pouze 120 %, nejslabší pak 
dokonce jen 30 % objemu 
vody. Při spočítání nákladů 
na absorbci 10 % vody/kg 
produktu, tak Sahara DRY vy-
chází na 17 Ft, což je jedno-
značně nejlevnější produkt. 
Přípravek, který se v tomto 
srovnání umístil na druhé 
pozici, vychází na 35 Ft a po-
slední v žebříčku pak dokon-
ce na 149 Ft. Víc asi netřeba 
dodávat – čísla hovoří jasně.

Produkty Sahara DRY a Top 
DRY se zdají být téměř zá-
zračné... Ale vlastně to není až 
tak nic převratného – je přeci 
dobře známo, že když chcete, 
aby něco spolehlivě a bez-
chybně fungovalo, je nutné to 
vzít „od podlahy“. A v chovech 
hospodářských zvířat, kde 
kvalita podestýlky zásadně 
ovlivňuje zoohygienu i welfa-
re, to platí dvojnásob. 

Text: Petra Bártlová
Foto: autorka a archiv 

Animaxx-Premium s.r.o.

Je dobře známo, že jedním z faktorů, který významně ovlivňuje zdravotní stav, užitkovost a repro-
dukci hospodářských zvířat, je prostředí. Týká se to prakticky všech kategorií zvířat, jimž se cho-
vatelé snaží zajistit co nejlepší podmínky a optimální welfare. Je však mnoho rizikových aspek-
tů, jejichž zanedbání může veškerou snahu zhatit. Jedním z nich je nepochybně podestýlka, jež 
může mít na pohodu a zdraví zvířat mnohem větší vliv, než by se mohlo na první pohled zdát. 
Zvíře je s ní totiž v těsném kontaktu prakticky neustále a udržení čisté a suché podestýlky tak 
mnohdy připomíná pověstnou „sisyfovskou práci“. Té je však nyní konec - a to díky kondici-
onérům podestýlky Sahara DRY a Top DRY, které uvádí na náš trh společnost Lacto Pro s.r.o. 

ro-
ho-
-

Přípravky najdou uplatnění prakticky ve všech chovech hospodářských zvířat. 

Srovnání výskytu nežádoucího hmyzu ve stáji. 

Kondicionéry lze využít k ošetření paznehtů namísto klasických koupelí. 
Přípravky je možné použít k ošetření 
podestýlky u všech kategorií telat. 



 59ČERVEN 3/2023Agrární obzor

Národní výstava hospodářských 
zvířat se těšila rekordní návštěvnosti

Letošní návštěvnost oblíbe-
né akce tak byla rekordní. 
A není divu, že na výstavi-
ště zavítalo tolik zájemců 
– bylo totiž opravdu na co 
koukat. Představilo se 236 
vystavovatelů z osmi zemí 
a k vidění bylo více jak 1000 
zvířat - především dojného 
a masného skotu. Veletrhy 
obsadily pavilony P, F, G1 
(o víkendu i G2) a přilehlé 
volné plochy. Všechny haly 
i venkovní plochy určené 
pro tuto výstavu byly zce-
la vyprodány. Slavnostní 
zahájení veltrhů proběhlo 
za účasti mnoha význam-
ných hostů, včetně minstra 
zemědělství Ing. Zdeňka 
Nekuly.

ANIMAL TECH představil 
osvědčené i progresivní 
produkty

Na veletrhu ANIMAL TECH 
byl prezentován zejména sor-
timent související s krmivář-
stvím, chovatelskou, doprav-
ní a manipulační technikou. 
V rámci tohoto veletrhu byly 
také uděleny Zlaté medaile 
ANIMAL TECH, které jsou 
udíleny nejlepším produktům 
přihlášeným do soutěže o nej-
zajímavější exponáty potvrzu-
jící aktuální trendy v živočišné 
výrobě – tedy welfare a digi-
talizaci. Prestižní ocenění si 
celkem vybojovalo pět expo-
nátů: řídící jednotka Age – 
Vent Pigs od společnosti AGE 
s.r.o. Unikátní technologie 
zajistí ventilaci, krmení, na-
pájení a osvětlení v sekčním 
chovu prasat – a to bez nut-
nosti obsluhy. Druhým oce-
něným exponátem byl UniBox 
od výrobce FARMTEC a.s. Jde 
o rozebíratelný box pro telata 
sloužící pro individuání i sku-
pinové ustájení telat v období 
mléčné výživy (až do věku tří 
měsíců). Cenu získala také 
Nesenka NZ 7 od společnosti 
Cernin s.r.o. Jedná se o uni-
verzální polonesený krmný 
a zastýlací stroj s unikátním 
řešením. Rovněž krmná směs 
pro nosnice od výrobce Hansa 
C.B. spol. s r.o., kterou vysta-
voval Výzkumný ústav živo-
čišné výroby, v.v.i., získala Zla-
tou medaili. Originální krmná 
směs obsahuje čtyři procenta 
semínek z nepsychotropních 
odrůd konopí a šest procent 
lněného semínka. Odborná 
komise ocenila také kombi-
novaný svinovací lis Kubo-
ta BV5160 Plus SC 25N FW 
PLUS od japonského výrob-
ce Kubota Corporation. Lis 
s variabilní lisovací komorou 
lze použít k lisování zavadlé 
hmoty (s okamžitým zaba-
lením do fólie) i pro lisování 

suchých materiálů. 

Národní výstava 
hospodářských zvířat 
lákala na bohatý 
doprovodný program
Tuzemští chovatelé dovezli 
na Národní výstavu hospo-
dářských zvířat to nejlepší 
ze svých pastvin a stájí. Ex-
celentní zvířata se pak utkala 
v několika národních šampio-
nátech, které proběhly v rám-
ci doprovodného programu. 
To se týkalo masného skotu, 
holštýnského skotu, českého 
strakatého skotu, plemene 
jersey a brown swiss. Před-
stavitelé ostatních plemen 
soupeřili v soutěžních pře-
hlídkách. Chovatelský pro-
gram doplnila také prasata, 
ovce a kozy, kterým již tradič-
ně patřilo malé předvadiště 
v pavilonu P. Zde probíhaly 
přehlídky jednotlivých ple-
men těchto hospodářských 
zvířat. Návštěvníci také mohli 
sledovat ukázky střihání ovcí, 
přípravu vlny ke zpracování, 
vlněnou módní přehlídku, vý-
robu sýra nebo ukázku zpra-
cování masa. 

Divácky velmi atraktivní 
pak byl program týkající se 
koní, který probíhal nejen 
v pavilonu F, ale také na ven-
kovních plochách. V hlavní 
aréně se vystřídalo více jak 
140 koní reprezentujících 
24 plemen. Představili se jak 
během chovatelských uká-
zek, tak v rámci prezentace 
využití koní. Návštěvníci se 
mohli těšit na starokladrub-
ské koně, chladnokrevníky 
při práci s kládou i v zápřeži, 
minihorse, islandské koně, 
jezdecké ukázky Shagya ara-
bů s jezdci v dobových kostý-
mech, čtverylku fríských koní, 
plemeno lusitano a Working 
Equitation, ukázky westerno-
vého sportu, pusball, koňské 
pólo, výcvik policejních koní, 
džigitovku, koňskou záchran-
ku, paravoltižní vystoupení 
a mnoho dalšího. 

V rámci veletrhu proběhl 
také veterinární kongres, je-
hož tématem byly novinky 
v legislativě welfare hospo-
dářských zvířat, emise a bio-
bezpečnost v zemědělství. 
Uskutečnila se také konfe-
rence zaměřená na taxono-
mi, či aukce pemenných jalo-
vic. Mezinárodní „punc“ celé 
akce podpořilo i zařazení 
výstavy do programu World 
Charolais Technical Congre-
ss. Z pestrého programu stojí 
za zmínku také prodej regio-
nálních potravin nebo včelař-
ská výstava – ta byla určena 
jak odborníkům, tak i široké 
veřejnosti. V pavilonu F byly 

k vidění potřeby pro včela-
ře, výrobky z medu a včelího 
vosku a další produkty. V ne-
děli pak proběhly včelařské 
přednášky zaměřené na klíč-
kování matek a tvorbu no-
vých včelstev.

Národní výstava myslivosti 
v duchu mimořádného 
jubilea

Českomoravská myslivec-
ká jednota letos slaví sto let 
od svého založení a s tím 
korespondovala i náplň Ná-
rodní výstavy myslivosti – ta 
byla vůbec největší od svého 
vzniku. Vystavovatelé plně 
obsadili pavilon G1 a venkov-
ní plochy. K vidění byly zbra-
ně, střelivo, optika, oblečení 
i další výbava a doplňky pro 
myslivce. Součástí letošní-
ho ročníku byla také oslava 
zmiňovaného jubilea a v sou-
vislosti s tím byly vystave-
ny opravdu unikátní trofeje 
z České i Slovenské republiky 
– a to od roku 1923. Proběh-
lo také mistrovství Evropy 
ve vábení jelenů, na kterém 
se utkala více jak stovka vá-
bičů a byl uspořádán mys-
livecký ples. Divácky velmi 
vděčné pak byly soutěže 
v timbersportu.

Výčet zajímavých dopro-
vodných akcí a událostí tím 
však rozhodně nekončí. 
Na veletrhu proběhlo setká-
ní zástupců Agrárních zemí 
V4. Veliký zájem pak budila 
tisková konference ke spuš-
tění dipečinku pro domácí 
mazlíčky. Systém bude dopl-
něn mobilní aplikací Zvíře+, 
která nabídne řadu funkcí 
a informací pro majitele do-
mácích zvířat. Ti v aplikaci 
naleznou kupříkladu návod, 
jak poskytnout zvířeti první 
pomoc, důležité kontakty, 
nebo třeba zobrazení aktu-
ální polohy na základě GPS 
souřadnic. Aplikace v testo-
vacím režimu bude v Brně 
a na jižní Moravě rozšířena o  
non-stop dispečink, kde mo-
hou chovatelé kdykoliv kon-
zultovat stav svých zvířecích 
mazlíčků. 

Ve dnech 22. až 26. dubna 2023 se Brno 
po dvou letech opět stalo „hlavním měs-
tem“ chovatelů hospodářských zvířat. 
A nejen jich, ale také myslivců, včelařů, 
veterinárních lékařů, dodavatelů krmiv, 
chovatelských technologií i zemědělské 
techniky a vůbec všech, kdo se o hospodář-
ská zvířata a jejich chov alespoň trochu za-
jímají. Brněnské výstaviště hostilo veletrh 
ANIMAL TECH, Národní výstavu hospodář-
ských zvířat a Národní výstavu myslivosti. 
Akci s mezinárodním přesahem si nene-
chalo ujít téměř 50 000 návštěvníků. 

Expozice fi rmy Olmix Group. Stánek společnosti VK-Drcman.

K vidění byla různá plemena prasat. Koně ukázali své dovednosti nejen pod sedlem.

ŽIVOČIŠNÁ

Na veletrh také zavítala 
řada známých osobností, kte-
ré se o téma chovatelství či 
myslivectví zajímají. Návštěv-
níci tak mohli na výstavišti 
potkat herce, zpěvačky, tele-

vizní moderátorku i další me-
diálně známé tváře. 

Jisté je, že letošní ročník ve-
letrhu ANIMAL TECH, Národní 
výstavy hospodářských zvířat 
a Národní výstavy myslivosti, 

svou rekordní návštěvností 
nastolil poměrně vysokou lať-
ku. Zda se jí podaří zvednout, 
uvidíme v roce 2025, kdy pro-
běhne další ročník. 

PEZ

INZERCE
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V Brně dominoval skot

O šampionský titul 
bojovalo sedm desítek 
holštýnských plemenic

Národní holštýnský šampi-
onát proběhl v pondělí 24. 
dubna. Zapojilo se do něj 
24 chovatelů z celé ČR, kte-
ří předvedli celkem 70 krav 
a jalovic. Sudím byl meziná-
rodní judge Massimo Capra 
z Itálie, překládal Ing. Zdeněk 
Schafelhoffer. 

Ještě před samotným šam-
pionátem se v předvadišti 
objevili „předskokani“ v po-
době dětí s jalovičkami. Di-
vácky atraktivní kategorie 
sice nebyla soutěžní, přesto 
sudí vyhodnotil jako nejlep-
ší dvojici Elišku Havlínovou 
s teletem Vilemov Muf (číslo 
zvířete 862974-961) ze ZS 
Vilémov a.s.

V rámci samotného šam-
pionátu byly v hojném počtu 
zastoupeny jalovice, z nichž 
třetí příčku obsadila Sloupni-
ce Diana 5115 (ušní známka 
535115-953) po otci Louxor 
NXB-435 reprezentující ZD se 
sídlem ve Sloupnici. Na druhé 
pozici se umístila Cihlar Ca-
renzo Nemesis (626991-921) 
po Carenzo NXB-774 z Farmy 
Cilhář v Milošovicích. Ze stej-
ného chovu pak byla i vůbec 
nejhezčí jalovice, kterou se sta-
la Cihlar Barolo Mia (626998-
921) po otci Barolo NXB-771. 

Rovněž prvotelky se pre-
zentovaly v hojném počtu 

a stejně jako u jalovic pro-
bíhalo posuzování ve dvou 
kolech. Z inálové šestice se 
nakonec sudímu, který kladl 
důraz především na celkovou 
harmonii zvířat a na mléčný 
charakter, nejvíce zamlou-
vala třetí Ostretin Wendy 58 
(481431-953) po býku Avar 
NXB-626, která připutovala ze 
ZS Ostřetín, a.s. Předběhla ji 
druhá Cihlar Swing Anarchie 
(599261-921) po Swingman 
Red RED-753 z Farmy Cilhář 
v Milošovicích. První příčku 
pak vybojovala Vysoka Daisy 
(456953-952) po otci Norway 
NEO-920 ze společnosti Pola-
bí Vysoká a. s. 

Také v kategorii druhote-
lek měl Massimo Capra těž-
ké rozhodování. Parametry, 
keré rozhodovaly o prvních 
místech, byly celková har-
monie těla, upnutí vemene 
a také šířkové i výškové roz-
měry. Z velmi vyrovnaného 
souboje nakonec jako třetí 
vyšla Cihlar Secretariat Tris 
(566965-921) po otci Se-
cretariat NEO-739, jež repre-
zentovala Farmu Cilhář v Mi-
lošovicích. Druhá se umístila 
Sloupnice Fatima 23867 ET 
(423867-953) po Altahotjob 
NXB-565 zastupující ZD se 
sídlem ve Sloupnici. Nejlep-
ší druhotelkou nakonec byla 
zvolena Chorusic Redrock 
Lucille 24 ET (501053-921), 
jejímž otcem je RedRock 
NEO-830, která do Brna do-
razila z 1. zemědělské a.s. 
Chorušice.

Krávy na třetí a vyšší lak-
taci byly zastoupeny méně 
početně a tři nejlepší tak byly 
vybrány přímo z celé skupiny. 
Díky mléčnému typu, har-
monii pohybu a upnutí ve-
mene, si nakonec třetí místo 
vysloužila Ostretin Dominika 
41 (402814-953) po býku 
Supercup NEO-737 ze ZS 
Ostřetín, a. s. Pomyslné stříb-

ro si z této kategorie odvezla 
Scar (489500-921) po otci 
Whatsapp NXB-317 z chovu 
ZV Heřmanský s. r. o. Vítěz-
kou mezi staršími kravami 
se stala DV Cidlina (484530-
921) – dojnice na 4. laktaci 
je po Engineer NXB-226 z DV 
Krchleby. 

Holštýnské klání vygrado-
valo volbou Národní šampi-
onky. Putovní pohár od ČM-
SCH si nakonec vybojovala 
druhotelka Chorusic Redrock 
Lucille 24 ET (501053-921) 
z 1. zemědělské a.s. Choruši-
ce. Tato mimořádná pleme-
nice si vysloužila i ocenění 
za nejlepší vemeno. Vícešam-
pionkou pak byla vybrána ví-
tězka kategorie starších krav 
- DV Cidlina (484530-921) 
reprezentující DV Krchleby.

Ocenění se dočkala i nej-
starší plemenice výstavy. 
Tou byla Ostretin Petunia 34 
ET (324862-953), která je 
na šesté laktaci a prozatím 
nadojila 95 035 kg mléka. 
Již brzy ji tak čeká zařazení 
mezi 1662 stotisícových krav 
v naší republice. 

Dobrým zvykem je také 
vyhlášení nejlepšího vodiče. 
Tentokrát byla jako nejlep-
ší vodička zvolena Karolína 
Hloušková z DV Krchleby, 
která se skvěle uvedla již 
v sobotní soutěži juniorů, kde 
získala ocenění za nejlepší 
vodičku ve věku 16 až 20 let. 

To nejlepší 
z červenostrakatých 
chovů

Velký den měli chovatelé čes-
kého strakatého skotu v úte-
rý 25. dubna, kdy byla zvole-
na mladší i starší šampionka 
tohoto plemene, kráva s nej-
lepším vemenem i nejlepší 
kolekce zvířat. Soudcování se 

ujal slovinský rozhodčí Jože 
Smolinger, který ocenil typo-
vost, pěkná vemena i korekt-
ní končetiny vystavovaných 
plemenic. 

Mezi prvotelkami obsadila 
třetí místo kráva s ušním čís-
lem 812715-961 po býku Si-
syphus BD-100 z chovu PRO-
AGRO Radešínská Svratka 
a.s. Ze stejné stáje a po stej-
ném otci byla i „stříbrná“ 
prvotelka číslo 812838-961. 
Vítězkou kategorie pak byla 
zvolena plemenice číslo 
379899-952 po býku Walot 
HG-393 z Nahořanské a.s.

Mezi druhotelkami uzmu-
la bronzovu příčku dojnice 
406383-953 po otci Remmel 
BCH-139 ze Zemědělského 
družstva Chýšť. Předběhla ji 
druhá reprezentantka s čís-
lem 479167-953, jejímž ot-
cem je Renesmee HCH-061 
a která přijela z Agro Libo-
měřice a.s. Vítězkou druhé 
laktace se stala kráva číslo 
436122-953 po býku Dell 
BA-130 z Líšnické a.s.

Na třetí laktaci skončila 
bronzová reprezentantka 
číslo 421737-953 po býku 
Daily BA-129 ze Zemědělské 
a.s. Horní Bradlo. Druhá se 
umístila dojnice 441375-953 
po otci Dell BA-130 z Klas Ne-
koř a.s. Nejlépe se pak v této 
kategorii dařilo kravce číslo 
448146-953 po býku Erbhof 
EG-041 ze SŠ zemědělské 
a veterinární Lanškroun.

V kategorii krav na čtvrté 
a vyšší laktaci obsadila třetí 
pozici plemenice 352616-
952, která je dcerou po Latex 
NIC-051 a jež reprezentova-
la Volanickou zemědělskou 
a.s. Druhá se umístila kráva 
číslo 330974-953 po otci 
Glorie RAD-318 z chovu Ze-
mědělská a.s. Horní Bradlo. 
Matadorskou kategorii pak 

ovládla dojnice 358761-952 
po býku Hutera HCH-008 
z Nahořanské a.s. 

Nechybělo vyhlášení nej-
lepší kolekce plemenic. 
Na třetí pozici se umístila 
strakatá skupina z chovu 
Podorlicko a.s., Mistrovice. 
Na druhé pozici skončilo stá-
dečko z PROAGRO Radešínská 
Svratka a.s. Nejhezčí kolekce 
pak přijela z Nahořanské a.s.

Nejlepším vemenem se 
pyšnila „stříbrná prvotelka“ 
číslo 812838-961 z PROAG-
RO Radešínská Svratka a.s. 
Z kategorie prvotelek nako-
nec vyvstala i „Mladší šam-
pionka“, kterou se stala kráva 
číslo 379899-952 z Nahořan-
ské a.s. Titul „Starší šampi-
onky“ si pak z Brna odvážela 
vítězka kategorie krav na tře-
tí laktaci – dojnice č. 448146-
953 ze SŠ zemědělské a vete-
rinární Lanškroun.

Slovinský sudí ocenil ne-
jen předváděná zvířata, ale 
rovněž práci vodičů, mezi 
nimiž také vybral vítěze. 
Cenu pro nejlepší vodičku si 
nakonec vysloužila Michaela 
Plachá, nejlepším vodičem 
byl vyhlášen Jan Kloboučník. 

Pro úplnost dodejme, že 
národní šampionát měla 
v rámci výstavy rovněž ple-
mena brown-swiss a jer-
sey. V soutěžní přehlídce se 
pak předvedl normandský 
skot. Z masných plemen se 
svých šampionátu a přehlí-
dek dočkali reprezentanti 
aberdeen angus, limousine, 
parthenaise, charolais, gas-
conne, salers, blonde d’A-
quataine, aubrac, belgické 
modrobílé, dexter, galloway, 
highland, wagyu, masný si-
mentál a k vidění byli rovněž 
zástupci piemontese, here-
ford, lowline nebo chianina.

PEZ

Národní výstava hospodářských zvířat, která ovládla brněnské 
výstaviště ve dnech 22. až 26. dubna 2023, představila návštěvní-
kům více jak tisícovku zvířat. Nejpočetněji byl přitom zastoupen 
skot. Národní šampionáty dojného i masného skotu jsou tradiční 
součástí této výstavy. Letos se zde poprvé svého šampionátu do-
čkal i český strakatý skot. Plemena, která neměla šampionát, se 
pak prezentovala v rámci chovatelských přehlídek. 

ŽIVOČIŠNÁ

Zájem budila trojčata českého strakatého skotu narozená 28.12.2022 v Bobrovské a.s.

Masní býci utvořili působivou kulisu při slavnostním zahájení veletrhu.

Nejpočetněji zastoupeným plemenem byl aberdeen angus.

Zvířata bylo třeba před soutěží náležitě zkrášlit.

Holštýnské plemenice přijely do Brna z 24 chovů po celé ČR.
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Posuvná stěna krmiště – krmení koní 
respektující jejich přirozené potřeby

A není divu, že s moderní 
technologií od rakouské-
ho výrobce Schauer přišla 
právě tato třeboňská irma. 
Společnost AGRICO půso-
bí na tuzemském trhu stá-
jových technologií již více 
než tři desítky let a díky 
komplexnosti dodávaného 
sortimentu, rozsahu vlastní 
výroby a v neposlední řadě 
i kvalitou produktů a služeb, 
se vypracovala mezi evrop-
skou špičku ve svém oboru. 
Firma AGRICO je vyhledáva-
ná zejména chovateli prasat, 
ovšem kvalitní a spolehlivé 
technologie dodává i do cho-
vů jiných druhů zvířat – ať 
již jde o skot, drůbež, ryby 
nebo koně. Právě koně mají 
mezi ostatními hospodářský-
mi zvířaty poněkud výsostní 
postavení – v našich konči-
nách už totiž dávno neplní 
roli pracovního zvířete (až 
na výjimky), ale přesunuli se 
na pozici zvířete zájmového, 
které si lidé pořizují za úče-
lem sportu a rekreace. A to se 
odráží i na způsobu ustájení 
a celkové péči o tato zvířa-
ta. Majitelé koní se snaží re-
spektovat přirozené potřeby 
svých svěřenců a stále více 
se uchylují k takovému stylu 
ustájení, který je co nejbližší 
podmínkám divokých koní 
v přírodě. Postupně se tak 
upouští od zastaralé praxe, 
kdy byli koně po většinu dne 
uvázáni na stání. 

Welfare je pojem, který je 
naštěstí v chovech zvířat již 
celkem dobře vžitý a většina 
zodpovědných chovatelů jej 
drží v patrnosti a snaží se 
svým zvířatům zajistit co nej-
lepší podmínky. Konkrétně 
u koní to znamená možnost 
volného pohybu a také kon-
taktu s ostatními jedinci své-
ho druhu. Kůň je totiž stádo-
vé zvíře a v přírodě je zvyklý 
se po celý den pozvolna pře-
sunovat za zdrojem potravy 
či vody. A právě tomuto jdou 
moderní technologie ustájení 
naproti. Stále častěji se tak 
setkáváme s nejrůznějšími 
variantami „paddock para-
dise“ a podobnými principy. 
I takováto – vůči koním po-
měrně benevolentní – verze 
ustájení však může využívat 
chytré technologie a být tak 
plně pod kontrolou člověka. 
A to díky systému „aktivního 
ustájení koní“, který právě 

společnost AGRICO nabízí 
a o nějž je ve světě chovate-
lů a majitelů koní vzrůstající 
zájem. A nyní uvádí AGRICO 
na náš trh další zajímavý 
produkt, kterým lze aktiv-
ní ustájení vhodně doplnit, 
ovšem je možné jej využít 
i zcela samostatně – do již 
stávajících stájí nebo výběhů. 
Jedná se o časově ovládanou 
posuvnou stěnu krmiště pro 
koně, díky níž je možné říze-
ně předkládat seno. Chovatel 
tak může nastavit přesnou 
dávku tohoto krmiva – a to 
pro každého koně individuál-
ně, i v případě, že jsou ustáje-
ni ve velké skupině. 

Technologie podporující 
přirozené potravní 
chování 

Na našem trhu se jedná o no-
vinku, ovšem v „rodném“ Ra-
kousku i v Německu jde již 
o poměrně zaběhnutý a hojně 
využívaný prvek, kterým cho-
vatelé koní vybavují své stáje 
a ohrady. Na základě těchto 
zahraničních zkušeností tak 
lze říci, že jde opravdu o vel-
mi dobře a efektivně fungující 
technologii, která jednoduše 
a spolehlivě dávkuje přístup 
k senu a přitom motivuje 
koně k přesunům v prostoru. 
Je prokázáno, že koně jsou 
mnohem aktivnější, než v pří-
padě běžného krmiště, kde 
se seno jen jednoduše založí 
a nechá volně přístupné všem 
zvířatům po neomezenou 
dobu. Posuvná stěna oproti 
tomu umožňuje rozložit den-
ní dávku do několika porcí, 
takže koně zbytečně nepostá-
vají u krmiště. Intervaly krme-
ní a pauzy lze pro jednotlivé 
koně libovolně nastavit a po-
dle potřeby měnit.

Konstrukce zařízení je ře-
šena jako hladké otevřené 
palisády, které jsou pro koně 
bezpečné a umožňují jim 
plnou volnost pohybu hla-
vy. Ani u koní většího rámce 
tak nehrozí poranění hlavy. 
Výrobce pamatoval i na ta-
kový detail, jako je šikmo 
vzad ukosená spodní stěna 
krmiště v prostoru předních 
nohou. Kůň si tedy může na-
kročit – tak, jak je pro něj 
obvyklé na pastvě. S přiro-
zeným způsobem příjmu kr-
miva koresponduje i to, že je 
krmiště umístěné na zemi – 

koně tedy zbytečně nenamá-
hají páteř nepřirozeným zve-
dáním hlavy – tak jak k tomu 
dochází při zakládání sena 
do žebřin nebo sítí zavěše-
ných ve výšce. Rovněž nehro-
zí padání nečistot a úlomků 
sena koním do očí.

Šetří čas i peníze

Do krmiště lze vkládat libo-
volně veliké balíky (kulaté 
i hranaté) nebo i volně lože-
né seno. Velikou výhodou je 
nejen možnost předzásobení, 
což obsluze snižuje nároky 
na čas a pracnost, ale i úspo-
ra sena – jelikož nedochází 
ke znehodnocení zašlapáním 
nebo k nadlimitnímu příjmu 
u koní, kteří mají nastavenou 
striktní dávku. Celé zařízení 
je robustní a odolné poško-
zení. Provoz je velmi tichý, 
takže koně nejsou rušeni 
zbytečným hlukem. Instala-
ce zařízení je snadná, stejně 
jako následná údržba. Dle po-
čtu koní, kteří budou krmiště 
využívat, si mohou zákazníci 
zvolit variantu UNO (jednot-
livý element uzavírací stěny), 
nebo seskládat do různých 
sestav (DOUBLETTE, QUAR-
TETT, SECHSTETT) – jeden 
pohon pak může být využit 
pro více elementů, což je vel-
mi efektivní.
Časově ovládaná stěna 

představuje systémový prvek 
pro racionální krmení u ak-
tivních stájí, ovšem skvěle se 
uplatní i ve všech ostatních 
stájích s volným pohybem 
koní, nebo u menších otevře-
ných stájí. Zkrátka všude tam, 
kde chtějí chovatelé svým 
řehtajícím svěřencům do-
přát komfortní příjem krmi-
va a sobě ušetřit čas i peníze 
za vyplýtvané seno. Zájemci 
o tuto technologii se mohou 
bez váhání obrátit přímo 
na společnost AGRICO, kde 
s nimi ochotně prokonzultují 
možnosti a připraví technic-
ký i cenový návrh optimální-
ho řešení.

Text: Petra Bártlová
Foto: archiv AGRICO s.r.o.

Není pochyb o tom, že pro koně je seno 
jednou z nejpřirozenějších druhů potravy. 
Historicky probíhal vývoj koní povětši-
nou na euroasijských stepích, kde je tráva 
poměrně chudá na živiny a koně se této 
potravě dlouhá staletí přizpůsobovali. Z to-
hoto pohledu tedy není naše středoevrop-
ská bující zelená pastvina pro koně zcela 
optimální, jelikož je zkrátka až příliš ener-
geticky vydatná a u vnímavějších koní to 
může vyvolat problémy (obezita, schvácení 
kopyt, apod.). Kvalitní seno tedy předsta-
vuje pro koně ideální krmivo – a to nejen 
v zimním období. Jak ho ale správně těmto 
ušlechtilým lichokopytníkům naservíro-
vat, aby nedocházelo k plýtvání krmivem, 
časem a aby způsob podání co nejvíce ko-
respondoval s přirozeným stylem příjmu 
potravy? Progresivní řešení přináší na náš 
trh společnost AGRICO s.r.o.

Je možné sestavit různé varianty krmiště – podle počtu koní. 

Do krmiště lze zakládat balíkované i volně ložené seno.

Ukosená spodní stěna umožňuje koním nákrok při krmení.

Posuvnou stěnu lze instalovat i do boxu pro jednoho koně. 
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mobil: 604 232 816
e-mail: jiri.denemarek@gmail.com

Zastupuje značky:ččaččaččkkkkyykyykkyyykkykyyy:::::

Ing. Jiří Denemarek,
 prodej zemědělské a dopravní 

techniky na Jižní Moravě a Vysočině, 
pronájem dopravní a aplikační 

techniky Annaburger

www.dz-agro.cz

Tel.: 605 539 369
e-mail: vladimir.machnik@seznam.cz.

vhodné
 pro podmítku 
 pro předseťové a minimalizační zpracování půdy
 pro obnovu luk a pastvin
 do vinic a sadů

V nabídce různé modely diskových bran kompaktních 
se záběry od 1,2 m do 8 m. 
Disky OFAS ITALY o průměru 510, 560 a 610 mm, 
bezúdržbové náboje SKF, široká škála zadních válců, 
záruka, schválení MD ČR. 
Zájemcům dáme kontakt na dosavadní uživatele strojů.

otevřeno
pondělí – pátek 7.00–15.00 hodin

PRODEJNÍ SKLAD 

NÁHRADNÍCH DÍLŮ 

ZEMĚDĚLSKÉ TECHNIKY 

A PŘÍSLUŠENSTVÍ

■ náhradní díly traktorů UŘ I, UŘ II a UŘ III

■ autopříslušenství elektro a vzduch

■ ložiska, gufera, klínové řemeny, žárovky

■ náhradní díly vleků a fekálních přívěsů

■ olejové, vzduchové a palivové filtry MANN

■ spojovací materiál, elektrody, svařovací dráty

■ vysokotlaké hadice, veškeré rychlospojky

■ nízkotlaké hadice pro rozvod paliv a vzduchu

■ náhradní díly samosběracích vozů řady NTVS a MV-3

■ kloubové hřídele, křížky a ložiska

■ náhradní díly závěsného nářadí, bran a pluhů

■ pneu vzdušnice a vložky

■ veškeré náhradní díly AGROSTROJ Pelhřimov

■ náhradní díly pro technologie živočišné výroby

PROVOZNÍ SKLAD: 
areál Agrodružstva, 768 31 Zlobice, okres Kroměříž

tel./fax: 573 363 029 ■ mobil: 603 524 845
e-mail: agroterno@seznam.cz

VĚTŠINA ZBOŽÍ IHNED K ODBĚRU!
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Středisko Lanškroun

BV-Technika, a.s.

Kralická 1007 
563 01 Lanškroun

BV-Technika, a.s.

K Vydralinám 705/2

725 25 Ostrava-Polanka

Středisko Polanka Středisko Velký Týnec

BV-Technika, a.s.

Bystřická 370

783 72 Velký Týnec
Tel.: 5956 946-10

Fax: 5956 946-11

Tel.: 585 311 652

Mobil: 733 182 468
Tel.: 465 321 559, 

Fax: 465 321 559

PRIMAPRIMA k.s.k.s. KroměřížKroměříž

MUTHING PŐTTINGER

PRIMA k.s. KROMĚŘÍŽ
prodej a servis zemědělské techniky

Plešovec 13, 768 11
tel. 573 355 110, mobil 721 877 721

e-mail: servis@prima-kromeriz.cz, www.prima-kromeriz.cz

PRODEJ A SERVIS 
ZEMĚDĚLSKÉ A KOMUNÁLNÍ TECHNIKY

Věrna Věrna 
své třídě

MERLO

Středisko LIBHOŠŤ U NOVÉHO JÍČÍNA
tel.: 556 745 675
e-mail: libhost@t-agroplus.cz

www.t-agroplus.cz
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Ing. Vlastimil Martiník
mobil: 602 745 086
pevná: 585 241 002

email: marhol@volny.cz
www.martinik-zemedelskatechnika.cz

PRODEJ A SERVIS
ZEMĚDĚLSKÉ TECHNIKY
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Vykupujeme tyto zemědělské komodity

■ hořčice ■ mák ■ len ■ kmín ■ slunečnice ■ hrách
■ pohanka ■ proso ■ lesknice ■ peluška ■ konopí a jiné

FRUMENTA s.r.o. 
Jiráskova 382

566 01 Vysoké Mýto

tel: 465 421 073
frumenta@frumenta.cz

TRADICE A KVALITATRADICE A KVALITA

NABÍZÍME OSIVA
* JARNÍHO JEČMENE * JARNÍ PŠENICE 

* OVSA SETÉHO I NAHÉHO

* HRACHU POLNÍHO * MÁKU SETÉHO

* HOŘČICE BÍLÉ * KUKUŘICE SETÉ

Maloprodejny pro zahrádkáře, 

kutily a chovatele

Vyškov, Purkyňova 2 (732 126 733)

Prostějov, Kostelecká 23 (732 147 572)

Ivanovice na Hané, Rostislavova 765 (732 147 512)

www.hanos.czwww.hanos.cz

AGROPT spol. s r.o.
Pačlavice 173, 768 34
Mobil: 602 730 786, 602 571 047
info@agropt.cz, www.agropt.cz

HOLMER TERRA VARIANT, přímé zapravení 
diskovým nebo travním aplikátorem

APLIKACE KEJDY A DIGESTÁTUAPLIKACE KEJDY A DIGESTÁTU

VAMBERK | VSETÍN | TYMÁKOV U PLZNĚ



68 ČERVEN 3/2023 Agrární obzorINZERCE

Šnekové dopravníky 
s výkonem 6–150 t/hod

pojízdné nebo stacionární
délka až 27 m

Provětrávání halových skladů
přejezdné rošty, děrované oblouky, teleskopické kanály
axiální a radiální ventilátory
provětrávací jehly a kužele

Vzduchové, bubnové a sítové čističky 
a předčističky, mořičky osiv

 Dodávky zařízení pro dopravu a skladování obilí

CanAgrocz s.r.o.

Dopravníky pro plnění 
secích strojů a rozmetadel 
průmyslových hnojiv

provedení nerez 
nebo lakované
výkon 15–150 t/hod

Horní Lukavice 159, 33401 Přeštice 
Tel./fax: 00 420 377 982 892
Mobil: 00 420 604 129 037
e-mail: canagro@canagro.cz
www.canagro.cz
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HYCOL-K+ obilnina HYCOL-Cu HYCOL-PK start
HYCOL-K+ olejnina HYCOL-Zn HYCOL-E obilnina
HYCOL-K+ víno HYCOL-Mn HYCOL-E olejnina
HYCOL-K+ zelenina HYCOL-MgN HYCOL-E víno
HYCOL-BMgS HYCOL-N HYCOLÁT
HYCOL-NPK HYCOL-S BIHOP-K+

HYCOL-B150 HYCOL-Fe

Přípravky řady E a Hycol-K+ zelenina jsou povoleny pro použití v ekologické produkci 
v souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady (EU) 2018/848.

gmchemie@gmchemie.cz
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